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بهاره مهاجري|
معاون سردبير|

ح��دود 50 س��ال پي��ش دو كامپيوت��ر در دانش��گاه 
» يو س��ي ال ا « و » اس��تنفورد « امريكا با فاصله حدود 
570 كيلومتر به يكديگر متصل ش��دند تا يك ش��بكه 
كامپيوت��ري را ش��كل دهن��د. در آن مقط��ع زمان��ي، 
بنيانگذاران اين حركت، ش��ايد تص��ور نمي كردند پايه 
كاري را مي گذارند كه طي 50 س��ال آينده رويدادهاي 
بس��يار مهمي را رقم خواهد زد و به نوعي س��احي تازه  
براي جنگ هاي��ي كه در فيلم ها به نماي��ش در مي آمد، 
ابداع خواهند ك��رد. هر چند در آن زمان، اين ش��بكه را 
تحقيقات نظامي امريكا تامين مالي كرده و آن را آرپانت 
)ARPANET( نام نهاده بودند، ام��ا با آنچه بعدا رخ داد 
و اين كار از حالت آزمايش��گاهي توس��عه پيدا كرد و به 
اينترنت تبديل ش��د، سيس��تم هاي عصبي همه دنيا از 
تجاري گرفته تا نظامي را دگرگون س��اخت كه برخي از 

نمونه هاي آن در تحولات اخير مشهود است: 
2.5 س��ال پيش به ظاهر كودتايي در تركيه روي داد و 
نظاميان درصدد سرنگوني رجب طيب اردوغان برآمدند؛ 
اين نظاميان تمامي ش��بكه هاي مخابراتي را براي عدم 
دسترس��ي اردوغان و طرفدارانش مختل كرده بودند اما 
يك ش��بكه را نتوانس��تند از كار بيندازند و همان عامل 
كليدي پيروزي اردوغان ب��ر كودتاچيان بود: فيس تايم 
آيفون، ش��بكه ارتباطاتي كه از طري��ق اينترنت متصل 
مي ش��ود. اردوغان از طري��ق فيس تايم ب��ه هوادارانش 
توصيه كرد كه بي��رون بريزن��د و جل��وي كودتاچيان 
را بگيرن��د. ه��واداران اردوغان به خيابان ه��ا ريختند و 

كودتاچيان را شكست دادند.
در س��ال 2016 در انتخابات رياس��ت جمهوري ايالات 
متحده امريكا، اتفاق كم نظير ديگ��ري رخ داد. تا پيش 
از اين انتخابات كمتر كس��ي فكر مي كرد ش��بكه هاي 
اجتماعي از قبيل فيس ب��وك، توييتر و يوتيوب بتوانند 
تاثير بسزايي بر نتايج انتخابات بگذارند. چه آنكه وقتي 
دونالد ترامپ بر خاف ديگر نامزدهاي رياست جمهوري 
ايالات متحده امريكا از توييتر براي پاس��خ به مخالفان 

ي��ا اظهارنظر درب��اره موضوعي اس��تفاده مي ك��رد، در 
وهله نخست، كس��ي چندان جدي نمي گرفت اما بعدا 
حساب كار دس��ت ديگران آمد كه اين شبكه اجتماعي 
مي تواند چه نقش مهمي در ش��كل دهي افكار عمومي 
و جهت دهي ب��ه آن ايفا كند. » جمات��ي كوتاه و موجز 
كه حامل پيام هاي مهمي اس��ت« اي��ن نقطه نظر يك 

كارشناس رسانه اي درباره توييتر است. 
به هر روي، در اين انتخابات، شبكه هاي مجازي، ساحي 
بودند كه توانس��تند برگ برن��ده را از هياري كلينتون 

بگيرند و در دست دونالد ترامپ قرار دهند.
روند تاثيرگذاري و نفوذ شبكه هاي مجازي و استفاده از 
 )Weaponization( »آن به عنوان » س��اح جنگي
نه تنها موضوع و سرفصل يكي از گزارش هاي فارن افيرز 
ش��د، بلكه موضوع پايان نامه بس��ياري از دانشجويان و 
فارغ التحصيان دانشگاه هاي معتبر جهان هم قرار گرفته 
و اين پرسش مطرح است كه با اين ساح چه بايد بكنيم. 
چرا كه اين س��اح اكنون در اختيار همه ق��رار گرفته و 
همگاني شده است. در واقع اينترنت زندگي همه را طي 
يك دهه گذش��ته تغيير داده اس��ت. هر كسي مبدل به 
جمع كننده اطاعات و انتقال دهنده آن شده است و در 
اين اوضاع و احوال آنكه بيشترين بهره را مي برد، كسي 
است كه بخواهد از اين ابزار واقعا به عنوان ساح استفاده 
كند؛ كاري كه عما در انتخابات رياست جمهوري ايالات 
متحده امريكا صورت گرفت. ارسال اخبار دروغ و فريب 
دادن مردم با اين اخبار. آيا بايد آن را محدود كرد؟ پاسخ 
به اين س��وال منفي اس��ت چون عما اين امكان وجود 
ندارد. تجارت و به نوعي زندگي همه به بس��تر آن يعني 
اينترنت وابسته شده است و بستن اينترنت در اين اوضاع 
و احوال كه س��اختار اقتصاد جهاني را در دست گرفته، 
به معناي فروپاشي است. پس چه بايد كرد؟ بنا بر گفته 
»سينگر« و »بروكينگز« نويسندگان كتاب » شبه جنگ: 
ساح جنگي شبكه هاي اجتماعي« ، اين ديگر بستگي 
به طرفين جنگ دارد كه چقدر بر جناح مقابل از لحاظ 
رواني اثر گذارند و اينكه هر ط��رف چقدر اين موضوع را 

مي توانند به عنوان » ميدان جنگ« تشخيص دهند. 

سخنگوي وزارت امور خارجه اعام كرد كه يادداشت 
كتبي خروج امريكا از پيمان مودت به دس��ت ايران 
رسيده اس��ت.  به گزارش ايس��نا، بهرام قاسمي در 
نشست خبري هفتگي خود با رسانه ها درخصوص 
اينكه گفته شده ايران در بازسازي سوريه مشاركت 
مي كند و اين مش��اركت از نظر اقتصادي و سياسي 
چه توجيهي دارد گفت: ايران با توجه به درخواست 
دولت س��وريه و حضور قبلي خود در آنجا در مبارزه 
با تروريسم و با توجه به اينكه امر بازسازي اين كشور 
مس��اله مهمي است ش��ركت خواهد داش��ت. وي 
افزود: توصيه و برنامه ما حض��ور بخش خصوصي و 
بنگاه ه��اي صنعتي و تجاري و بخش ه��اي فناوري 
اس��ت كه اميدوارم آغاز كار هرچه زودتر فراهم شود 
و بخش خصوصي بتواند در اين حوزه و در كمك به 
مردم سوريه نقش حياتي خود را ايفا كند. سخنگوي 
دستگاه ديپلماسي همچنين در رابطه با توييت وزير 
امور خارجه كش��ورمان كه تلويحا از عربستان براي 
همكاري در مس��ائل منطقه اي دعوت شده و اينكه 
براي برق��راري مجدد ارتباط ايران و عربس��تان چه 
چشم اندازي متصور است، گفت: سياست جمهوري 
اسامي ايران نس��بت به همس��ايگان و كشورهاي 
پيراموني روش��ن اس��ت. مواضع ما بارها تكرار شده 
درخصوص همه كشورها و به ويژه كشورهاي حاشيه 
خليج فارس. اين سياست مي تواند در صورت فراهم 

شدن زمينه هاي لازم شكل عملي به خود گيرد.
قاسمي خاطرنش��ان كرد: نقل قولي هم كه از آقاي 
ظريف بيان ش��د درواق��ع همان سياس��ت اصولي 
جمهوري اس��امي ايران  اس��ت كه تكرار شده لذا 
در صورتي كه ش��رايط در منطقه فراهم شود قطعا 
همكاري كش��ورهاي منطقه در ايجاد صلح و ثبات 

تاثير بسزايي خواهد داشت.

  امريكا از مودت خارج شد
س��خنگوي وزارت امور خارج��ه در پاس��خ به اين 
س��وال كه امريكايي ها اعام كرده اند كه قصد دارند 
از پيمان مودت خارج ش��وند آيا در اي��ن ارتباط به 
صورت كتبي چيزي به ايران اعام شده است يا نه؟ 
گفت كه بر اساس اطاعات بنده، تاكنون يادداشت 
مكتوب امريكا براي خروج از پيمان مودت را دريافت 
نكرده ايم كه پس از پايان نشست پاسخ به اين سوال 
را اصاح كرد و از دريافت يادداش��ت مكتوب امريكا 

براي خروج از پيمان مودت خبر داد.
قاسمي در پاسخ به اين سوال كه به تازگي در نشست 
مشترك اعضاي كميس��يون امنيت ملي با سفراي 
كشورهاي اروپايي در تهران سفير اتريش در تهران 
كه كشورش در حال حاضر رياست دوره اي اتحاديه 
اروپا را برعهده دارد بار ديگر موضوع بازگشايي دفتر 
اتحاديه اروپا در ته��ران را مطرح ك��رد. نظر وزارت 

امورخارج��ه در اين ارتباط چيس��ت؟ گف��ت: اين 
موضوع قبا توس��ط اتحاديه اروپا مطرح شده بود، 
بررسي اين موضوع در دس��تور كار است و بررسي ها 
در مورد آن كماكان ادامه دارد. در اين مورد، مجددا 
و جديداً چيزي رسمي دريافت نكرديم و آنچه هست 
موضوعي است كه قبا مطرح ش��ده بود و همانطور 
كه گفتم بررسي آن در دس��تور كار ايران قرار دارد و 
پس از انجام بررسي هاي لازم نظر نهايي خود را اعام 

مي كنيم .
سخنگوي وزارت خارجه در پاسخ به سوالي مبني بر 
اينكه آيا مكانيزم مالي ويژه اي ك��ه اروپا براي انجام 
تعامات تجاري با ايران مشخص شده تا قبل از 13 
آبان در اختيار ايران قرار داده مي ش��ود و آيا روسيه 
و چين ني��ز در اين زمين��ه همراهي دارن��د، گفت: 
آنچه خواس��ت ما بود و از طرف ما مطرح و پيگيري 
ش��د، مطالبه از گروه 1+4 بود. در واقع در كنار س��ه 
كشور اروپايي عضو برجام چين و روسيه نيز در اين 
ارتباط مس��وول بودند بنابراين  آنها نيز در راس��تاي 
تدوين اين موض��وع حضور و فعاليت داش��تند و در 
مذاكرات شركت كرده اند. قاس��مي ادامه داد: البته 
ما با چين و روس��يه خارج از بحث 1+4 نيز تعامات 
و روابط خاصي داشته و خواهيم داشت و مي توانيم 
همكاري هايمان را در بخش هايي مضاعف كنيم. وي 
ادامه داد: تمام تاش ها در اين راستا است كه تا اين 
تاريخ شاهد دريافت اين مكانيزم و ساز و كار باشيم و 
فكر مي كنم با توجه به روندي كه در پيش است بايد 
به زودي بتوانيم اين مكانيزم را دريافت نماييم و در 

صورت امكان جزييات آن را اعام كنيم.

  اميدواريم نهادهاي بين المللي تحت تاثير 
نباشند

قاس��مي همچنين در مورد تاش امريكايي ها براي 
تحت تاثير قرار دادن راي و ن��گاه FATF به موضوع 
ايران و اتهامات امريكايي ها به تهران مبني بر انجام 
پولشويي از سوي ايران تصريح كرد: اميدوارم كه اين 
نهاد و س��اير نهادهاي بين المللي در استقال كامل 
تصميم گيري كنند و اينگونه جوس��ازي ها و طرح 

اتهامات واهي در راي آنها تاثيرگذار نباشد.
وي با بي��ان اينكه در مدت اخير ب��ه خصوص بعد از 
برگزاري مجمع عمومي س��ازمان ملل و نشس��ت 
شوراي امنيت به رياست ترامپ و راي دادگاه ديوان 
لاهه به نفع اي��ران عصبانيت امريكايي ه��ا در مورد 
ايران بيشتر شده و با خشم بيشتري در مورد برخي 
از مسائل مربوط به ايران برخورد مي كنند، گفت: آنها 
تاش دارند با طرح اتهامات نادرس��ت شكست هاي 
اخيرش��ان را جبران كنند و قطعا بازن��ده اين بازي 
امريكا خواهد بود و ما عائم آن را به خوبي در صحنه 

جهاني مشاهده مي كنيم.

سخنگوي وزارت خارجه اعلام كرد

امريكا رسما از »مودت« خارج شد
نبرد مجازي 

گزارشسرمقاله

 همين صفحه  

سرمقاله

نبرد مجازي 
بهاره مهاجري| معاون سردبير|

حدود 50 س��ال پيش دو كامپيوتر در دانش��گاه 
» يو س��ي ال ا « و » اس��تنفورد « امريكا با فاصله 
ح��دود 570 كيلومتر به يكديگر متصل ش��دند 
تا يك ش��بكه كامپيوتري را ش��كل دهند. در آن 
مقط��ع زماني، بنيانگ��ذاران اين حركت، ش��ايد 
تصور نمي كردند پايه كاري را مي گذارند كه طي 
50 سال آينده رويدادهاي بس��يار مهمي را رقم 
خواهد زد و به نوعي ساحي تازه  براي جنگ هايي 
كه در فيلم ها به نمايش در مي آمد، ابداع خواهند 
كرد. هر چند در آن زمان، اين شبكه را تحقيقات 
نظامي امري��كا تامين مالي ك��رده و آن را آرپانت 
)ARPANET( نام نهاده بودن��د، اما با آنچه بعدا 
رخ داد و اين كار از حالت آزمايشگاهي توسعه پيدا 
كرد و به اينترنت تبديل شد، سيستم هاي عصبي 
همه دنيا از تجاري گرفته تا نظام��ي را دگرگون 
س��اخت كه برخي از نمونه ه��اي آن در تحولات 
اخير مش��هود اس��ت:  2.5 س��ال پيش به ظاهر 

كودتايي در تركيه روي داد و ...

 صفحه 4 

بانك و بيمه

كاهش نرخ ها دربازار
محسن شمشيري|

روز دو ش��نبه 23 مهرماه ب��ازار ارز و طاي تهران 
شاهد كاهش نسبي نرخ ارز و طا بود به طوري كه 
در بازار آزاد، دلار ح��دود 14 هزار تومان تا 14100 
تومان معامله شد كه تقريبا تغييري نداشت. يورو 
15 هزار و750 تومان به فروش رفته كه نسبت به 
نرخ 16200 روز يك شنبه كاهش داشته است. نرخ 
پوند نيز 17900 بوده كه نسبت به 18 هزار تومان 
روز يك شنبه كاهش داشت.به گزارش »تعادل«، 
همچنين در بازار طا، اون��س 1231 دلار، هر گرم 

18 عيار 403 هزار تومان...

انرژي

 نفرين نفت سعودي 
براي اقتصاد جهان 

نادي صبوري| 
ناپديد شدن جمال خاشقجي پس از چندين روز، 
بازار نفت را ني��ز تحت تاثير خود ق��رار داد. ديروز 
بلومبرگ نوش��ت كه بهاي نفت خام در نخستين 
معامات اين هفته در روز دوشنبه افزايش يافت، 
اتفاقي كه به دنبال اينكه معامله گران احس��اس 
كردند س��عودي ها ممكن اس��ت در پ��ي تافي 
تنبيه ها به دليل ناپديد ش��دن جمال خاشقچي 
باشند، رخ داده است. جمال خاشقجي روزنامه نگار 
59 ساله عربستاني، 2 اكتبر وارد سفارت عربستان 
در تركيه ش��د اما پس از آن خبري از او در دست 
نيس��ت. ش��واهد حاكي از قتل او توسط نزديكان 
بن س��لمان و آل سعود اس��ت. به دنبال اين رفتار 
عربس��تان، جوي منفي ابتدا در ميان رسانه هاي 
امريكاي��ي و س��پس در مي��ان برخ��ي صاحبان 
شركت ها كه قصد داش��تند در يك كنفرانس در 

رياض شركت كنند عليه سعودي ها ايجاد شد. 
15

رقابت نابرابر فروشگاه هاي زنجيره اي با تجارت آنلاين

روحاني در جلسه با اقتصاددانان و استادان دانشگاه تاكيد كرد

بزرگ ترين خرده فروشي 
امريكا  ورشكست شد

مقابله  با جنگ رواني و اقتصادي

دولت

وزير دفاع و پشتيباني نيروهاي مسلح گفت: ايران 
نشان داد متعهد به قراردادهاي بين المللي و ملتي 
قاطع در دفاع از خود است، اما امريكايي ها در مقابل 
ما را به خاطر انتخاب اس��تقال تحريم مي كنند و 
 حتي اج��ازه ورود دارو به ما نمي دهند اگر در مقابل 
اين ياغي گري تاش نكنيم شاهد ظهور هيتلرهاي 
جديد خواهيم بود. به گزارش ايسنا، امير حاتمي در 
مراسم اختتاميه  چهارمين همايش بين المللي آسيا 
پاسيفيك طب رزمي كه ديروز در مركز همايش هاي 
صدا و سيما برگزار شد، با بيان اينكه »كشور ما اولين 
منش��ور حقوق بش��ر را تدوين كرده كه سال هاي 
سال منطق عملكرد آن بوده است«وي اظهار كرد: 
برگزاري اين كنگره در سرزمين شهيدان و پزشكان 
بزرگ و در كش��وري كه در مكتب مردم آن نجات 
جان يك انسان به نجات جان همه انسان ها تعبير 
مي شود نشان دهنده دانستن قدر و منزلت اهداف 
اين كنگره و اقدامي ارزشي براي نشان دادن ارزش 
انسان ها در جهان پر از جنگ  امروز است.  وي گفت: 
كشور ما قرباني ساح هاي شيميايي و انواع بمب ها 
بوده اس��ت و پس از س��ه دهه خانواده ه��اي ايراني 
آثار اين حادثه را مي بينند و از آن رنج مي كشند؛ از 
طرفي سامانه درماني كش��ور ما هزينه هاي زيادي 
را براي م��داواي اي��ن مصدومان پرداخته اس��ت. 
حاتمي با تاكيد بر لزوم همكاري كشورهاي دنيا با 
يكديگر براي كاهش رنج مصدومان و خانواده هاي 
مجروحان جنگي، خاطرنشان كرد: همه جهان بايد 
با كشورهايي كه قصد دارند با قانون شكني بر طبل 
جنگ  بكوبن��د مقابله كنند و اج��ازه ندهند برخي 
كش��ورهاي دنيا را به سمت جنگ س��وق دهند. او 
گفت: امروز ش��اهد قانون گريزي برخي كش��ورها 
هستيم و همه شاهد بودند كه امريكايي ها چگونه 
قرار دادها را زير پا گذاش��تند و دنيا شاهد بود ايران 
چگونه حسن نيت خود براي حل بحران ساختگي 
هسته اي را نشان داده است  اما امريكايي ها در مقابل 
ما را به خاطر انتخاب اس��تقال تحريم مي كنند و 
 حتي اج��ازه ورود دارو به ما نمي دهند اگر در مقابل 
اين ياغي گري تاش نكنيم شاهد ظهور هيتلرهاي 
جديد خواهيم بود. وزي��ر  دفاع تاكيد ك��رد: امروز 
جمهوري اسامي ايران تمام توانمندي طب رزمي 
خود را به نمايش گذاشته است تا ديگران از درد و رنج 
جنگ بهره نبرند؛ ما نمي خواهيم كشورهاي ديگر 
مانند ما صدها هزار جانباز داشته باشند و از درد آن 
رنج بكشند. حاتمي تصريح كرد: كشورهاي داراي 
ساح شيميايي بايد خطاهاي گذشته خود را جبران 
كرده و مجامع بين المللي بايد دارن��دگان اين نوع 
ساح ها را محكوم كنند و لازم است جهان در مقابل 
جنگ افروزان اقدامي انجام داده و در مقابل نس��ل 
كشي و ياغي گري بايستد و در مقابل نسل كشي در 

يمن اقدامي انجام دهد.

وزير دفاع: متعهد به 
قراردادهاي بين المللي هستيم

توسعه

مركز الگوي اسامي ايراني پيشرفت در خصوص 
الگوي پيشرفت بيانيه اي منتشر كرد.

به گزارش ايسنا، در اين بيانيه آمده است:  » پيروزي 
انقاب اس��امي ايران هنگامي كامل مي ش��ود كه 
كش��ور به جايگاهي در خ��ور ظرفيت هاي بنيادين 
معنوي و مادي اش دس��ت يابد. اي��ن ظرفيت ها در 
مقايسه با ظرفيت هاي بس��ياري از كشورها چنان 
عظيم اس��ت كه جايگاهي در خور آن فاصله زيادي 
با وضع فعلي كش��ور دارد. رس��يدن ب��ه آن جايگاه 
شايسته با پيشرفت كشور بر طبق الگويي علمي و 
عملياتي تحت تعاليم عاليه اس��امي و با استفاده از 
دستاوردهاي متقن بشري و تجارب بومي و جهاني 
و متناسب با مقتضيات ايراني ميسر مي شود كه به 
ابتكار رهبر معظم انقاب اسامي بر طبق نقشه راه 
علمي و به همت بيش از س��ه هزار تن از متفكران و 
متخصصان و صاحبنظران و چند هزارتن از جوانان 
فرزانه تدوين شده و در معرض بررسي و ارتقا از سوي 
دس��تگاه ها و نخبگان قرار گرفته است. واقع بيني و 
آرمان گرايي، صراحت و ايجاز، بالادستي و عملياتي 
بودن، انسجام و تحول آفريني از ويژگي هايي است كه 
در طراحي الگو مطمح نظر بوده است. براي طراحي 
الگو مطالعات و تحقيقاتي از جمل��ه تحت عناوين 
سنت هاي الهي، تحليل تاريخ اس��ام و ايران، تبين 
پيش��رفت از نگاه امام راحل و مق��ام معظم رهبري، 
معنويت در زندگ��ي، تحليل و ارزياب��ي نظريه ها و 
تجربيات جهاني توسعه، آينده پژوهي ايران و جهان، 
قابليت هاي مان��دگار ملي، مساله شناس��ي ايران، 
آسيب شناسي اس��ناد برنامه اي كش��ور و گفتمان 
پيش��رفت، انجام گرفته و بيش از يك هزار نشست 
تخصصي و راهبردي برگزار ش��ده و نتايج آن مورد 
استفاده قرار گرفته اس��ت. تاكنون بيش از نود هزار 
صفحه از اين نتايج تدوين گرديده و قابل اس��تفاده 
محققان اس��ت. بيش از يك هزار نقد و نظر از سوي 
اس��تادان و صاحبنظران نسبت به نس��خه ماقبل 
آخر الگوي پايه واصل و بررس��ي و عنداللزوم ترتيب 
اثر داده ش��ده است. با اين همه بررس��ي آن از سوي 
دستگاه هاي اصلي سياست گذاري و قانون گذاري و 
برنامه ريزي و اجرايي و نيز شمار بيشتري از متفكران 
و محققان و صاحبنظران كشور نسخه نهايي الگو را 
به ترازي رفيع نايل خواهد كرد. با مجمع تشخيص 
مصلحت نظام، مجلس ش��وراي اس��امي، دولت و 
شوراهاي عالي مشورت به عمل خواهد آمد تا برنامه 
زماني براي تشريح الگو در مراجع يادشده و استفاده 
از نظرها  و پيشنهادهاي آنها تنظيم و اجرا شود. مركز 
آماده است نظرها و پيشنهادهاي مشخص استادان و 
صاحب نظران و گروه ها و دانشكده ها و پژوهشكده ها 
و انجمن ها و حلقه هاي علمي دانشگاهي و حوزوي 
را نس��بت به بخش ها و فرازهاي الگو ك��ه در قلمرو 

تخصصي آنها است دريافت و استفاده كند.«

بيانيه مركز الگوي اسلامي 
ايراني پيشرفت 

مسكن

پشت پرده كاهش عرضه 
آپارتمان هاي مصرفي
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به گزارش ايرنا از پايگاه اطاع رس��اني سرلش��كر 
صفوي، سردار سرلشكر پاسدار سيد يحيي صفوي 
در هفتمين گردهماي��ي س��رداران و فرماندهان 
همرزم اس��تان اصفهان ، افزود: جه��ان كنوني با 
س��رعت بالا به سوي جهان س��ال 1414 شمسي 
در حال تغيير و تحول است و هيچ كشور يا دولتي 
مانند ايالات متحده امريكا تنه��ا ابرقدرت جهان 
نخواهد ب��ود. او با اش��اره به برخ��ي از فرصت ها و 
تهديدهاي انقاب اسامي و جمهوري اسامي تا 
سال 1414 شمسي، گفت: درگيري و رقابت هاي 

ژئواس��تراتژيكي امري��كا ب��ا روس��يه و رقابت ها و 
درگيري هاي ژئواكونوميكي با چين و اتحاديه اروپا 
يا برخي كشورها مانند كره شمالي فرصت متحد 
ش��دن عليه يكجانبه گرايي امري��كا را پيش روي 
جمهوري اس��امي ايران قرار داده اس��ت، از نظر 
سياس��ت خارجي بايد نگاه ما به شرق باشد، يعني 
روابط اقتصادي و سياس��ي خود را ب��ا قدرت هاي 
آسيايي نظير روس��يه، هند و چين توسعه دهيم و 
براي و حض��ور دايمي در س��ازمان همكاري هاي 

شانگهاي اقدام هاي عملي كنيم.

صفوي : بايد نگاه ما به شرق باشد

خبر



روي موج خبر

صن�دوق  عام�ل  هي�ات  ريي�س   
نوآوري  و  شكوفايي منصوب شد؛ پاد|

 رييس جمهوري و رييس هيات امناي صندوق 
نوآوري و ش��كوفايي در حكمي علي وحدت را 
به عنوان » عض��و و رييس هيات عامل صندوق 

نوآوري و شكوفايي« منصوب كرد.
در حكم روحاني آمده اس��ت كه در اجراي مواد 
10 و 12 اساسنامه صندوق نوآوري و شكوفايي 
مصوب  1390/6/20هيات وزيران و براس��اس 
مصوبه هيات امناي آن صن��دوق، با عنايت به 
سوابق و تجربيات ارزشمند جنابعالي به موجب 
اين حكم به عنوان »عضو و رييس هيات عامل 
صندوق نوآوري و شكوفايي« منصوب مي شويد. 
رييس جمهوري همچنين از تلاش هاي بهزاد 
سلطاني در طول عضويت و رياست هيات عامل 
صندوق نوآوري و شكوفايي قدرداني كرده است.

    ع�ده اي ب�دون درنظرگرفتن ش�رايط 
كشوربا نام نقد به دولت مي تازند؛ ايرنا|

سخنگوي حزب اعتماد ملي با تاكيد بر اينكه ما 
بايد تفاوت نقد و تخريب را متوجه بشويم، گفت: 
عده اي بدون در نظر گرفتن ش��رايط كشور به 

دولت مي تازند.
اس��ماعيل گرامي مق��دم ديروز اف��زود: براي 
اميدوارش��دن به آين��ده باي��د در ميدان عمل 
ش��رايطي را ايجاد كرد كه ظهور و بروز بيروني 
داش��ته باش��يم، بطوري كه بدون هيچ تبليغ و 
تلاش��ي مردم با ديدن و لمس شرايط روبه جلو 
و مشاهده ثبات سياس��ي و اقتصادي به آينده 

اميدوار شوند.
او در ادام��ه بي��ان كرد: در دول��ت احمدي نژاد 
رويه اي ش��كل گرف��ت كه باعث ش��د به همه 
اركان برچس��ب بخ��ورد، به خص��وص در آن 
يكشنبه معروف در مجلس شوراي اسلامي كه 
احمدي نژاد، اميد را از مردم گرفت و تصويري از 
نظام ارايه داد كه موجب ايجاد فاصله بين مردم 

و حاكميت شد.

    معاون وزير كش�ور از همس�ر ش�هيد 
مهدي باكري تقدير ك�رد؛ روابط عمومي 

وزارت كشور|
معاون عمران و توسعه امور شهري و روستايي 
وزير كش��ور در ديدار همس��ر س��ردار شهيد 
مهدي باكري با اهدا لوح از او تقدير كرد.مهدي 
جمالي نژاد در اين ديدار گفت: وظيفه همگان 
حركت در مس��ير تداوم راه ش��هيدان اس��ت و 
بايد همه تلاش خود را براي اعتلاي آرمان ها و 
اهداف شهدا به كار بگيريم.خانم مدرس همسر 
سردار ش��هيد مهدي باكري هم در اين ديدار با 
ذكر خاطراتي از اين شهيد عالي مقام در دوران 
شهرداري اروميه و دفاع مقدس؛ ايمان و اعتقاد 
به اس��لام، اخلاص، مردم داري، مردمي بودن، 
پركاري، ساده زيس��تي، مقابله با دست اندازي 
به بيت المال و  رسيدگي به اقشار مستضعف را 
از ويژگي هاي شخصيتي اين شهيد عنوان كرد.

    برنامه هاي اباحي گري نبايد در مش�هد 
مقدس اجرا شود؛ تسنيم|

نماينده ولي فقيه در اس��تان خراس��ان رضوي 
گفت: برنامه هاي اباحي گري نبايد در مش��هد 
مقدس اجرا شود.سيداحمد علم الهدي با اعلام 
اينكه »من ضدهنر نيستم و اين را ثابت كرده ام« 
تصريح ك��رد: فيلم مي بينم و اي��ن جزو برنامه  
مرتب بنده است، اما سينما نمي روم و فيلم را در 
منزل مي بين��م، ولي بر اين  نكته   تأكيد دارم كه 
برنامه ابتذال، جامعه را فاسد مي كند و اين فساد 
مي تواند در سينما و تئاتر و خيابان باشد ؛ بحث 
ما با كنسرت نيس��ت بلكه مخالفت مان با بازار 
كنسرت است.وي با ابراز اينكه » از اصول خود 
دست برنمي دارم«، تأكيد كرد: بنده پاسبان حرم 
امام رضا )ع( هستم و از هيچ چيز هراس ندارم و 
نبايد اجازه دهم آنها با هويت مشهد بازي كنند.

   خبر بمب گذاري و تخليه سفارت ايران 
در تركيه تكذيب شد؛ ايرنا|

 س��خنگوي وزارت خارجه گفت: خبر منتشره 
درباره بمب گذاري و تخليه سفارت ايران در تركيه 
كذب محض اس��ت. در پي ادعاي بمب گذاري 
انتحاري در سفارت جمهوري اسلامي ايران در 
آنكار و تخليه آن، سخنگوي وزارت امور خارجه 
با تكذيب اين خبر اظهار داش��ت: چنين خبر و 
ادعايي كذب محض است و پرسنل سفارت ما در 
سلامت و امنيت كامل در محل كار خود حضور 
دارند و مشغول كار روزانه خود هستند. ساعتي 
قبل برخي رسانه هاي ترك در خبري فوري ادعا 
كردند كه نيروهاي امنيتي تركيه پيامي مبني بر 
يك حمله انتحاري به س��اختمان سفارت ايران 
در آنكارا دريافت كرده اند كه در پي آن خياباني 
كه ساختمان سفارت ايران در تركيه در آن واقع 
شده، بسته ش��ده و اقدامات امنيتي شديدي در 
محل حكم فرما اس��ت. پليس تركيه نيز سفير 
ايران را از ساختمان س��فارت خارج و سفارت را 

تخليه كرده است.

    انتخاب فاطمه حسيني به عنوان عضو هيات 
رييسه مجمع نمايندگان زن IPU؛ تعادل| 

س��يده فاطمه حس��يني به عنوان عضو هيات 
رييس��ه مجم��ع نماين��دگان زن اتحادي��ه 
بين المجالس جهاني انتخاب ش��د. در مجمع 
نماين��دگان زن اتحاديه بين المجالس جهاني 
IPU، س��يده فاطمه حس��يني با اكثريت آرا 
به عنوان عضو هيات رييس��ه اي��ن مجمع به 
نمايندگي از مجالس كش��ورهاي گروه آس��يا 
پاسيفيك انتخاب ش��د. پس از رأي گيري در 
نشست گروه كش��ورهاي آس��يا پاسيفيك و 
صحن عمومي مجمع زنان وي توانست اكثريت 

آرا را كسب كند.

ايران2

روحاني در جلسه با اقتصاددانان و اساتيد دانشگاه: 

امريكا در بلندمدت قادر نيست به سياست هاي ضدايراني خود ادامه دهد
گروه ايران|

براي نخستين بار روز يك ش��نبه و در مراسم آغاز به كار 
دانش��گاه هاي كش��ور بود كه رييس جمهوري از جلسه 
ديدار با اقتص��اد دان ها خبر داد؛ جلس��ه اي كه روحاني 
اعلام كرده بود » قرار اس��ت، به ص��ورت رو در رو درباره 
پيشنهادات اساتيد اقتصاد دانشگاه ها درباره حل مشكلات 
اقتصادي صحبت كنيم و راهكارهاي موثري براي گذار 
از مش��كلات پيدا كنيم.« به فاصله ي��ك روز بعد از اين 
اظه��ارات؛ رييس جمهوري و م��ردان اقتصادي دولتش 
در جلسه اي اقتصادي ابعاد و زواياي گوناگون مهم ترين 
موضوعات اقتصادي را بررسي كردند؛ صحبت هاي اهالي 
اقتصاد و اساتيد دانشگاهي در خصوص اين موضوعات را 
ش��نيدند؛ انتقادات صريح آنها را گوش دادند و در نهايت 
راهكارهاي موجود براي عبور از چالش هاي اصلي اقتصاد 
را مرور كردند. جلس��ه اي كه بر اساس گزارش ها بيش از 
3ساعت به طول انجاميد و اهالي اقتصاد در آن با صراحت 
برخي رويكردهاي اقتصادي دولت را به چالش كشيدند و 

ديدگاه هاي خود را مطرح كردند. 
رييس جمهور كشورمان در اين ديدار با اشاره به چشم انداز 
پيش رو گفت: با برنامه ريزي هاي دقيقي كه انجام ش��ده، 
امريكا در بلندمدت قادر نيست به سياست هاي ضدايراني 
خود ادامه دهد. به گزارش پايگاه اطلاع رس��اني رياس��ت 
جمهوري روحاني ديروز در جلسه اقتصادي با حضور جمعي 
از اساتيد دانشگاه هاي كشور، باتاكيد بر اينكه به آينده بهتر، 
بسيار اميدوارم، ضمن ابراز خرسندي و خشنودي از برگزاري 
اين نشست و قدرداني از حضور اقتصاددانان دانشگاه هاي 
كشور، گفت: بي ترديد تمامي شركت كنندگان دلسوزانه 
براي نظام، كشور و دولت نظرات كارشناسانه خود را بيان 
كردند و اين جلسات بايد تداوم يابد. رييس جمهور تصريح 
كرد: از مس��وولان دولت نيز مي خواهم اين جلسات را در 

محورهاي مختلف اقتصادي، پي بگيرند.
روحاني اظهارداشت: در تمام دوره فعاليت ۵ ساله دولت، 
پيوسته هفته اي دو جلسه اقتصادي با مسوولان، مديران 
و مش��اوران اقتصادي داش��ته ام و در اي��ن دولت، هيچ 

تصميمي بدون مشورت با كارشناسان اتخاذ نشده است. 
رييس جمهور با بيان اينكه بايد اميد در جامعه و سرمايه 
اجتماعي را بيش از پيش تقويت كنيم، به جنگ رواني و 
اقتصادي دشمنان عليه ملت ايران اشاره و تصريح كرد: ما 
در شرايط بحراني نيستيم اما شرايط، عادي نيز نيست و در 
تصميم گيري ها و اعلام مواضع و ديدگاه ها، بايد اين شرايط 
مورد توجه باشد و در كنار ابراز نگراني هاي بحق، براي رفع 
اين نگراني ها نيز راه حل و پيشنهادات عملياتي ارايه شود.

روحاني با تاكيد بر اينكه مردم و به ويژه صاحبان درآمدهاي 
ثابت در شرايط كنوني با مشكل معيشت مواجهند، گفت: 
دولت طرح هاي گسترده اي براي مقابله با جنگ رواني و 
اقتصادي دشمنان و رفع مشكلات دارد اما در عين حال 
اقتصاد كشور از گذشته با بيماري هاي مزمني مواجه بوده 
كه بروز برخي مشكلات و مسائل، باعث مي شود تا عوارض 
آن بيمارهاي مزمن، تش��ديد و آثارش بيشتر در جامعه 
لمس شود. رييس جمهور با قدرداني از حمايت ها و ارايه 
ديدگاه ها و طرح هاي دلسوزانه اقتصاددانان كشور براي 
كاستن از مش��كلات اقتصادي، ضرورت تقويت اميد در 
جامعه جهت شكست دشمنان در جنگ رواني و اقتصادي 
را مورد تاكيد قرار داد و اظهارداش��ت: اين دوران با وجود 
دشواري هاي آن، سپري خواهد شد و با برنامه ريزي هاي 
دقيقي كه انجام شده، امريكا در بلندمدت قادر نيست به 

سياست هاي ضدايراني خود ادامه دهد.
وي با اشاره به دستاوردهاي دولت در عرصه كاستن از نرخ 
تورم، ايجاد رشد اقتصادي و برچيدن موسسات اعتباري 
غيرمجاز، گفت: طي فعاليت دولت يازدهم علت كاهش 
ت��ورم، انضباط مالي دولت بود و ما در هيچ ش��رايطي و با 
وجود تحمل س��ختي ها، خلق پول يا استقراض از بانك 

مركزي نكرديم.
روحاني تاكي��د كرد: دول��ت هم اكنون نيز ب��ه گونه اي 
برنامه ريزي كرده است كه حتي در شرايط سخت تر هيچ 

مشكلي در تامين كالاهاي اساسي نخواهد داشت.
رييس جمهور در بخش ديگري از سخنان خود با اشاره به 
سخنان يكي از اقتصاددانان حاضر در جلسه گفت: كليت 

اين حرف درس��ت است كه اقتصاد با بگير و ببند درست 
نمي ش��ود اما ما گاه��ي با مواردي مواجه مي ش��ويم كه 
تاسف آور است و باعث مي شود كه نتوانيم صرفا مقررات 
و معيارهاي اقتصادي را در اين موارد حاكم كنيم. گاهي 
شاهديم فردي توليد را به اين بهانه كه مواد اوليه و قطعه 
ندارد، متوقف كرده و حال آنكه در بازرسي از انبارهاي آن 
متوجه مي شويم براي ماه ها مواد اوليه و قطعه دارد و صرفا 
به دنبال سود بيشتر در آينده، فعاليت توليدي را متوقف 
كرده است. در ابتداي اين جلسه نيز كه حدود 3 ساعت به 

طول انجاميد، جمعي از اقتصاددانان به طرح ديدگاه ها و 
نظرات خود براي برون رفت از مشكلات اقتصادي كشور 

پرداختند.
راه هاي ب��رون رفت از ركود و ايجاد ش��تاب در رش��د 
اقتصادي، وضع تورم، ضرورت تغييرات سريع و باورپذير 
در هدف گذاري اهداف مد نظر اقتصادي، تقويت سيستم 
ارزيابي سياس��ت ها، ضرورت دخالت بيشتر دولت در 
بازار ارز، ضرورت مديريت و كنترل تبعات ش��وك هاي 
اقتصادي براي مصرف كنن��ده و توليد كننده، تقويت 

تعامل با جهان، بهره گيري بيش��تر از نظر اقتصاددانان 
در طرح ه��اي اقتصادي پيش از اج��را، ضرورت وجود 
فرماندهي ب��راي مقابله ب��ا تحريم ها، ض��رورت ارايه 
بسته هاي مشروط حمايتي از بنگاه هاي بزرگ اقتصادي، 
ضرورت توجه بيش��تر به اقتصاد منطق��ه اي و اقتصاد 
بنگاه ها و تقويت تيم اقتصادي دولت، از جمله مباحث و 
موضوعاتي بودند كه استادان و صاحب نظران اقتصادي 
شركت كننده در اين نشست پيرامون آنها، ديدگاه هاي 

خود را با رييس جمهور در ميان گذاشتند.

»تعادل«  جزييات طرح جامع قانون انتخابات را بررسي مي كند

بررسي صلاحيت در مسير جديد
»اصلاح فوري قانون انتخابات ضرورتي انكار ناپذير است«؛ 
اين را كدخدايي سخنگوي شوراي نگهبان مي گويد. او كه 
پيش تر براي اثبات اين گفته امروزش، در توييتي به تعداد 
نامزدها براي هر كرسي مجلس افغانستان اشاره كرده بود كه 
10 نفر است؛ اما در ايران براي كسب هر كرسي مجلس 40 
نفر نامزد مي شوند. مجلس و دولت هم با سخنگوي شوراي 
نگهبان همسو هستند. چنانكه از روزهاي پاياني مجلس نهم، 
دولت و خانه ملت از ضرورت اصلاح قانون انتخابات سخن 
مي گفتند. آن روز انتخابات مجلس نزديك بود، پس اصلاح 
قانون به نمايندگان مجلس دهم سپرده شد. مجلس دهمي 
كه نمايندگانش سه سال در انتظار ارايه لايحه قانون جامع 
انتخابات ماندند؛ اما برگه اي هم به دست شان نرسيد. حال 
كه كمتر از دو سال به انتخابات مجلس يازدهم مانده، خود 
نمايندگان دست به كار شده و طرح جامع قانون انتخابات را 
ارايه كرده اند. طرحي كه از دو ماه پيش به كميسيون شورا ها 
رفته و آنجا در حال چكش كاري است. از شفاف شدن منابع 
مالي هزينه هاي انتخاباتي تا بررس��ي صلاحيت نامزدها، 
بندهايي هستند كه دو تن از نمايندگان عضو كميسيون 
ش��وراها و امور داخلي مجلس مي گويند اين كميسيون 

براي شان طرح جديد ريخته است.

    تغييرات احتمالي در انتخابات مجلس و شوراها
 محمد جواد كوليوند كه رييس كميس��يون شوراهاي 
مجلس است، درباره تغييرات احتمالي در قانون انتخابات 
به »تعادل« مي گويد: »بر اساس طرح نمايندگان براي 
قانون انتخابات، در بحث تاييد صلاحيت ها بحث پيش 
ثبت نام نامزدها مطرح ش��ده اس��ت. بر اين اس��اس، در 
انتخابات مجلس و شوراها پيش از ثبت نام نهايي نامزدها، 
پيش ثبت نامي صورت مي گي��رد كه در اين مرحله قوه 
قضاييه، ثبت احوال، نيروي انتظامي و اطلاعات استعلام 

اين افراد را ارايه مي كنند.« او مي افزايد: »فلسفه اين بخش 
از طرح، كاهش تنش ميان گروه هاي سياسي و قومي در 
دوره زماني بررسي صلاحيت ها است. در صورت تصويب، 
افرادي كه به هر دليل استعلام آنها از سوي دستگاه قضا يا 
اطلاعاتي منفي اعلام مي شود، فرصت دارند مستندات و 
توضيحات خود را ارايه كنند. در اين شرايط هم به شخصي 
كه نامزد شده براي كسب تاييد صلاحيت خود فرصت 
داده مي ش��ود، هم فشار از روي ش��وراي نگهبان و ديگر 
دستگاه هاي دخيل در روند بررسي صلاحيت ها برداشته 
مي شود كه در حال حاضر مجبورند در فرصتي كوتاه آنچه 
به دستشان رسيده را بررسي و نتيجه را اعلام كنند.«آنطور 
كه كوليوند مي گويد، در روند بررسي صلاحيت ها پيش 
نهاد ديگري هم مطرح شده كه بر اساس آن از افرادي كه 
پيش ثبت نام كرده اند، آزموني گرفته شود تا تنها افرادي 

كه در اين آزمون قبول مي ش��وند، امكان ثبت نام نهايي 
داشته باش��ند.رييس كميسيون ش��وراها معتقد است 
اجرايي شدن اين تصميم كمك مي كند افراد شايسته تري 
به مجلس ش��وراي اسلامي يا ش��وراهاي شهر راه يابند. 
او همچنين درباره بررس��ي رون��د تاييد صلاحيت ها در 
انتخابات شوراها كه اين روزها با انتقادهاي فراواني روبرو 
بوده، مي گويد: »در قانون فعلي، هيات مركزي نظارت بر 
انتخابات ش��وراها توسط مجلس انتخاب مي شود، اما بر 
اساس طرح فعلي دبيرخانه ثابتي تشكيل مي شود و در 
طول سال زيرنظر كميسيون شوراها فعاليت مي كند.« 
همچنين به گفته رييس كميسيون شوراهاي مجلس 
»هيات نظارت مركزي از حالت تك قوه اي خارج شده و 
نمايندگاني از قوه قضاييه و دولت هم در اين هيات حضور 

خواهند داشت.«

    رد صلاحيت به دليل تخلف تبليغاتي
 هزينه هاي تبليغاتي كانديداها از ديگر موضوعاتي 
است كه اعضاي كميسيون شوراها براي آن پيشنهاد 
ارايه كرده اند. كوليوند در اين باره توضيح مي دهد: 
»در بحث هزينه هاي انتخاباتي كانديداها، بندهايي 
را تصوي��ب كرديم كه نح��وه هزينه ك��رد و منابع 
آن روش��ن ش��ود. بر اين اس��اس، با توجه به اينكه 
هزينه كانديداتوري در انتخابات مجلس و شورا در 
استان هاي مختلف، متفاوت است، كميته تبليغات 
براي هر اس��تان و حوزه انتخابيه ب��رآورد هزينه اي 
مي كند و كانديداها بايد حداكثر تا اين مقدار هزينه 

كنند.«
اي��ن نماينده مجل��س مي افزايد: »از س��وي ديگر، 
كانديداها خودشان يا شخصي را به عنوان ذي حساب 
به كميت��ه تبليغات معرفي مي كنن��د و هزينه هاي 
انتخاباتي هم صرفا بايد از طريق حسابي كه كانديداها 
قبلا معرفي كرده اند صورت بگيرد.« به گفته كوليوند 
»چنانچه كانديدايي در هزينه هاي تبليغاتي تخلف 
داشته باشد و اين موضوع به اثبات برسد، صلاحيت 
وي پيش از ورود به مجلس توسط شوراي نگهبان رد 
مي شود، در صورت حضور در مجلس هم اعتبار نامه 

شخص تاييد نمي شود.«

    رد تعيين سهميه براي زنان
تعيين سهميه براي زنان در انتخابات مجلس شوراي 
اس��لامي از ديگر پيش��نهادهايي بود كه تعدادي از 
نماين��دگان زن مجلس در پ��ي آن بودند. كوليوند 
مي گويد اين پيشنهاد از سوي اعضاي كميسيون رد 
شده است؛ چراكه »اين پيشنهاد بر خلاف بندهاي 

قانون اساسي بود و موجب تبعيض مي شد.«

رييس كميسيون شوراها و امور داخلي مجلس درباره 
چرايي عدم ارايه لايحه از سوي دولت مي گويد: بارها 
از دولت خواستيم تا لايحه قانون جامع انتخابات را به 
مجلس بفرستد كه تا به امروز اين كار را نكرده است. 
البته لايحه توسط وزارت كش��ور تهيه شده و يك بار 
هم از سوي هيات دولت براي تطبيق با سياست هاي 
كلي انتخابات ابلاغي مقام معظ��م رهبري به وزارت 
بازگشته اس��ت. با اين حال هنوز لايحه اي به مجلس 
فرس��تاده نشده اس��ت. به گفته كوليوند »اگر لايحه 
جامع قانون انتخابات به دست مجلس برسد آن را هم 

بررسي مي كند.«

    طرح دوباره استاني شده انتخابات مجلس 
ش��هاب الدين بي مقدار، ديگر نماينده عضو كميس��يون 
شوراهاي مجلس هم با تاكيد بر اينكه بهتر بود به جاي ارايه 
طرح از س��وي مجلس، دولت لايحه مي داد، به »تعادل« 
مي گويد: با توجه به ظرفيت دولت و كارشناس��اني كه در 
اختيار دارد بهتر بود دولت لايحه را به مجلس مي فرستاد؛ اما 
دولت در اين باره كُند عمل كرد. البته اين هم از آسيب هاي 

بروكراسي زياد در ايران است. 
آنطور كه بي مقدار مي گويد، بار ديگر پيشنهاد استاني 
شدن انتخابات مجلس در طرح جامع قانون انتخابات 
به ميان آمده است. اين نماينده مي گويد اين پيشنهاد 
را او مطرح كرده اس��ت: » بهتر است انتخابات مجلس 
به مانند انتخابات خبرگان رهبري به صورت اس��تاني 
برگزار شود تا ما يك مجلس ملي داشته باشيم.« به گفته 
بي مقدار براي بررسي اين پيشنهاد، قرار است نماينده 
شوراي نگهبان هم در كميسيون شوراها حضور يابد و 
در صورت تصويب ما شاهد كانديداتوري افراد شاخص 

در انتخابات مجلس خواهيم بود. 

مرزنشينان
از معافيت ها استفاده كنند

معاون سياس��ي و امنيتي 
وزير كشور گفت: كساني كه 
خارج از مسيرهاي قانوني 
تردد كنن��د و جنس وارد 
كشور كنند ديگر نه كولبر 
هستند و نه كارشان قانوني؛ 
كارش��ان عبور غيرمجاز و 
قاچاق اس��ت. اگر فردا چهار تروريس��ت در قالب اين 
كولبران به جاي كالا، مواد منفجره وارد كش��ور كنند 
و در 10 نقطه كشور عمليات تروريستي انجام دهند 
آن موقع چه كسي پاسخگو است؟ حسين ذوالفقاري 
در گفت وگو با ايلنا، در پاسخ به سوالي درباره اخباري 
از فعاليت هاي كولب��ران و مقابله با آنها گفت: ما ديگر 
چيزي به نام كولبر نداريم؛ اين كلمه كولبر هم كلمه اي 
بود كه نمي دانم كجا اختراع شد، هم براي خود مردم و 
هم براي مسوولان مشكل درست كرد. او ادامه داد: ما 
بازارچه هايي در مرزها صرفا براي چهار استان مرزي 
پيش بيني كرده ايم و معافيت هايي هم برايشان درنظر 
گرفته ايم. كس��اني كه خارج از اين مسيرها مي روند و 
جنس وارد كش��ور مي كنند ديگر نه كولبر هستند و 
نه كارشان قانوني است. اينها كارشان عبور غيرمجاز و 
قاچاق است.  او افزود: من مي بينم كه متاسفانه مسوولان 
اين مسائل را مطرح و لفظ كولبر را استفاده مي كنند. 

بايد مراقب خالي شدن
خزانه دولت باشيم

معاون توس��عه روستايي 
مح��روم  مناط��ق  و 
رياست جمهوري با تاكيد 
بر اينكه استعفا نداده است، 
گفت: دادن مهلت دو ماهه 
به بازنشستگان مشمول 
قانون منع ب��ه كارگيري 
بازنشس��تگان كمي عجولانه اس��ت و امكان دارد 

يك باره خزانه تجربه دولت خالي شود. 
س��يد ابوالفضل رضوي در گفت وگو با ايسنا افزود: 
خالي شدن يك باره خزانه تجربه و علم و برنامه ريزي 
قوه مجريه مي تواند براي دولت و مردم بسيار سخت 

باشد.
او در ادامه گفت: پ��س از مدتي بحث و گفت وگو 
درب��اره قان��ون من��ع به كارگي��ري اف��رادي در 
دستگاه هاي دولتي كه شامل قانون بازنشستگي 
مي شوند، رييس جمهور )2۷ ش��هريورماه( اين 
قانون را ابلاغ كرد و بر اين اساس بازنشستگان بايد 
ظرف دو ماه از تمامي مسووليت هاي هم سطح با 
معاونت وزارت، ش��هرداري، استانداري و سطوح 
پايين تر تغيير كنند و پس از اين مهلت، هرگونه 
فعاليت بازنشس��تگان در اين مس��ووليت ها جز 

استثنائات، ممنوع است.

بررسي راهكارهاي اجرايي براي 
تسهيل مبادلات  اقتصادي

وزير كش��ور گف��ت كه 
ب��ا حض��ور  نشس��تي 
س��فرا، روساي اتاق هاي 
بازرگان��ي، اس��تانداران 
اي��ران و كش��ورهاي 
همس��ايه جهت تسهيل 
روند مب��ادلات تجاري 
برگزار مي ش��ود.به گ��زارش ف��ارس، عبدالرضا 
رحمان��ي فضلي وزير كش��ور ديروز در حاش��يه 
نشست مشترك اس��تانداران مرزي و مسوولان 
دستگاه هاي اجرايي با دستور كار بررسي تسهيل 
روند مبادلات تجاري و در جمع خبرنگاران اظهار 
داشت: جلس��ه كارگروه مرز با دستوركار قاچاق 
كالاهاي اساسي و ارز برگزار شد كه ١٦ استاندار و 
نماينده دستگاه هاي مختلف حضور داشتند. در 
خصوص موانع صادرات قانوني و مقابله با قاچاق 
نظراتي در حوزه امكان��ات، تجهيزات و مقررات 
بررسي شد. وي افزود: سه اصل تقويت صادرات، 
جلوگيري از قاچاق كالا و ارز و برگشت ارز حاصل 
از صادرات مورد تاكيد قرار گرفت.  روي اين سه 
اصل توافقات خوبي بين دستگاه ها صورت گرفت 
و بنا ش��د همه امكانات براي عملياتي شدن اين 

سه اصل مهيا شود.

دلايل مخالفان 
»اف اي تي اف« متقن نيست

يك عضو فراكسيون اميد 
مجلس ش��وراي اسلامي 
گفت: دليل متقني از سوي 
مخالفان پيوستن ايران به 
FATF )گروه وي��ژه اقدام 

مالي(، ارايه نشده است.
بهرام پارسايي در گفت وگو 
با ايسنا، با بيان اينكه از سوي مجلس تغييرات كلي و 
ساختاري در لايحه پيوستن ايران به CFT اعمال شده 
است، گفت: كوچك ترين نگراني براي پيوستن ايران 
به كنوانسيون CFT و عضويت در FATF وجود ندارد.

س��خنگوي كميس��يون اصل 90 مجلس ش��وراي 
اسلامي گفت: در شرايط فعلي، رييس جمهور امريكا 
تحريم هايي جدي ت��ر از تحريم هاي قبلي عليه ايران 

وضع كرده كه بسيار واضح است.
وي با بيان اينكه يكي از م��وارد مورد ابهام در موضوع 
FATF به سيستم هاي بانكي برخي كشورها از جمله 
چي��ن بازمي گردد كه ايران را در ش��مار كش��ورهاي 
ريسك پذير قرار داده است، افزود: ممكن است پيوستن 
به اين لايح��ه وضعيت اقتصادي و بانكي ما را با بهبود 
100 درصدي مواجه نكند اما عدم پيوستن به آن قطعا 
موجب افزايش فشارهاي اقتصادي، معيشتي و مراودات 

بانكي و جهاني به شكل كاملا جدي خواهد شد.

مردم ايران توانايي پيشرفت 
درشرايط سخت را دارند

مع��اون رييس جمهوري و 
رييس سازمان انرژي اتمي 
با بيان اينكه ط��رح درهم 
 تنيدگي فوتون ها كه از سوي 
مركز ملي علوم و فنون ليزر 
در دست اجراست و با اجراي 
اين طرح گام بلندي برداشته 
ايم، گفت: مردم ايران توانايي ابتكار، نوآوري و پيشرفت را 
در شرايط سخت دارند. به گزارش ايرنا، علي اكبر صالحي 
گفت:  اگر ما بتوانيم وضعيت اقتصادي را هم سر و سامان 
دهيم، بطور يقين ناظر بر يك حركت عظيم خواهيم بود.
صالحي خاطرنشان كرد: در حال حاضر به نقطه اي رسيده 
ايم كه از اين به بعد مي توانيم بسيار سريع در زمينه هاي 
مختلف علمي و صنعتي پيش برويم و اميدوار باشيم در 
آينده نه چندان دور وقتي كه مقداري شرايط بهتر شد، 
شاهد پيشرفت در امور صنعتي، فني و علمي باشيم و اين 
را نه از باب غلو و يا از باب آرزو بلكه به عنوان يك واقعيت 
مطرح مي كن��م. وي همچنين درباره آخرين وضعيت 
طرح درهم  تنيدگي فوتون ها كه از سوي مركز ملي علوم 
و فنون ليزر در دست اجراست، گفت: درهم تنيدگي در 
حد آزمايش��گاهي بود. ما مي خواهيم در يك فاصله ۷ 
كيلومتري هم اين كار را انجام دهيم كه اگر موفق شويم، 

گام بلندي برداشته ايم. 
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»تعادل«گزارشميدهد

هنوزهيچآماريازرقمسرمايهعموميكشوروجودندارد

عزتاللهيوسفيانملا:عضوكميسيوناقتصاديمجلستشريحكرد

تداومسردرگميبرايتسويهبدهيها

سرمايههايسرگردانرابهابزارهايماليهدايتكنيمعلتاصليسرگردانينقدينگي

گروهاقتصادكلان|اميرعباسآذرموند|
هرچنديكس�الونيماس�تك�ههيچمقام
رسميميزانبدهيهايدولترااعلامنكرده
است،اماهمچنانسياس�تهاييدردولتبه
اجرادرميآيندكهميتواندبرحجمبدهيها
بيفزايد.ايندرحالياستكهباوجوددودفتر
برايس�اماندهيبدهيهايدولتدروزارت
اقتصادوس�ازمانبرنامهوبودجه،عملاهنوز
دراينزمين�هاتفاقخاصيرخندادهاس�ت.
اينمي�انراهكارهاييچونواگ�ذارياموال
مازاددولتكهرقمآنس�ههزارهزارميليارد
تومانميرسد،ميتواندمنابعيرابرايجبران

بدهيهايدولتبيابد.

به گزارش »تع��ادل« هنگامي كه عل��ي طيب نيا در 
آخرين روزهاي كاري خود، در بهار س��ال 96 ميزان 
بدهي هاي دولت را 700 هزار ميليارد تومان اعلام كرد، 
بسياري از ش��نيدن اين رقم نگران شدند. گفته هاي 
وزير اقتصاد هر چند كه بعدتر توسط خودش دقيق تر 
ش��د، حاكي از آن بود كه دول��ت يازدهم ميراث پر از 
بده��كاري دولت قبل تر از خود را به ارث برد. هر چند 
وزير اقتصاد وقت تاكيد داش��ت: » اصل اين بدهي ها 
مربوط به گذش��ته است چيزي كه در دولت حاضر به 
آن بدهي ها اضافه شده سودي است كه بطور طبيعي 
به اي��ن بدهي ها تعلق مي گيرد.« ول��ي از آن زمان به 
بعد ديگر هيچ كدام از مسوولان اقتصادي كشور ارقام 
بدهي را اعلام نكردند. حتي مسعود كرباسيان نيز در 
تمام دوره كوتاه و يكساله وزارتش، هرگز حاضر نشد 
از آمار جديد بدهي هاي دول��ت پرده بردارد و يكي از 

سوال هاي بي پاسخ او، همين پرسش است.
اين ميان طبق س��نتي كه در دولت هاي ايران وجود 
داشته، گام نخست تشكيل دفتر بدهي هاي دولت در 
وزارت اقتصاد بود كه بعدتر سازمان برنامه و بودجه 
نيز دفتري مش��ابه تاس��يس كرد. ع��دم اعلام رقم 
دقيق بدهي دولت، س��بب شده تا اين شائبه تقويت 
ش��ود كه با افزايش حجم بدهي، دولت از بيان دقيق 
آمارها خودداري مي كند. چنانچه اين گزاره صحيح 
باشد، آن گاه ايجاد دو دفتر هم تنها نتيجه اي كه در 
برداش��ته، بزرگ تر شدن ساختار دولت و پيچيده تر 

شدن بروكراسي است.
از وظايفي كه براي دفتر بدهي هاي اعلام شده دولت 
تلاش براي توس��عه ب��ازار بدهي با ايج��اد تنوع در 
ابزارهاي تامين مالي و انتش��ار مبلغ 91هزار و 600 
ميليارد تومان انواع اوراق بهادار اسلامي طي سنوات 
1394 لغايت 1396، از سوي ديگر ايجاد انتظام در 
بازپرداخت بدهي هاي ناش��ي از انتشار اوراق بهادار 
اس��لامي به عنوان بدهي هاي ممتاز دولت در كنار 
صدور مبلغ 14ه��زار و 800ميلي��ارد تومان اوراق 
تسويه خزانه براي تهاتر بدهي هاي دولت با مطالبات 
دولت طي س��ال هاي 1395 و 1396 از جمله ديگر 
اقداماتي بوده ك��ه دفتر بدهي هاي دولت انجام داده 
اس��ت. همچنين عمل به تكاليف مربوط به تنظيم 
روابط مال��ي دولت، تس��ويه و اعمال حس��اب آن، 
تعيين تكليف مبلغ 20ه��زار و 600ميليارد تومان 
از بدهي هاي ش��ركت هاي دولتي نيز از اقدامات اين 

مركز بوده است.

  اثر چهار تا پنج برابري بدهي بر نقدينگي
رابطه نقدينگي و بدهي نيز جزو مواردي اس��ت كه 
بارها از س��وي كارشناس��ان در مورد آن بحث شده 
اس��ت. با افزايش بدهي هاي دول��ت، نقدينگي رو به 
افزايش مي رود اين امر مسلم است. با اين همه برخي 
كارشناسان باور دارند اثرات بدهي بر نقدينگي چند 

برابر اس��ت. در اين باره س��يد عزيز آرمن كارشناس 
اقتصادي در گفت وگو با ايس��نا، با اش��اره به دلايل 
مختلف افزايش حجم نقدينگ��ي در اقتصاد، درباره 
افزايش پايه پولي كشور اظهار كرد: بخشي از افزايش 
حجم نقدينگي به دليل بدهي دولت به بانك مركزي 
است. به ازاي هر اندازه بدهي دولت به بانك مركزي 
حجم نقدينگي چند برابر مي شود. براي مثال افزايش 
يك ريال بدهي دولت به بانك مركزي باعث افزايش 

چهار تا پنج ريال نقدينگي در اقتصاد خواهد شد.

  شمشير دو لبه اوراق مشاركت
استفاده از اسناد خزانه و اوراق مالي يكي از ابزارهاي 
دولت ها براي تامين بدهي هاي خود است. دولت ها 
با انتشار اسناد خزانه، منابعي را به دست مي آورند تا 
بنگاه هاي طلبكار بتوانند به فعاليت هاي خود ادامه 
دهند و از سوي ديگر سرمايه گذاران و خريداران اين 
اوراق نيز مي توانند سودي تضميني از اين اقدام خود 

به دست آورند. با اين همه بررسي ها نشان مي دهد 
دولت از راه انتشار اوراق مشاركت گاهي بدهي هاي 
خود را تس��ويه كرده و گاهي نيز هزينه هاي جاري 

خود را پرداخته است.
اين مهم در گزيده آماره��اي اقتصادي كه اخيرا از 
سوي بانك مركزي منتشر شده، خود را بهتر نمايان 
مي كن��د. در آن گ��زارش آمده بود دول��ت به جاي 
درآمد 91 ه��زار ميليارد توماني مص��وب، تنها 52 
هزار ميليارد تومان درآمد به دس��ت آورد. در مقابل 
هر چند فروش نفت 60 درصد بيش از سال گذشته 
درآمد زا ب��وده اما فاصله معن��ا داري ميان درآمد و 
هزينه ه��اي دولت وجود داش��ت. در اين رابطه قوه 
مجريه با انتشار 39 هزار و 700 ميليارد تومان اوراق 
مشاركت، در حالي كه بنا بود تنها 26 هزار ميليارد 
تومان از اين منابع استفاده كند، بر اين شكاف فائق 
آمد و كسري بودجه را كنار زد. با اين همه اتخاذ اين 
روش دردسرهاي خود را دارد؛ حتي اگر دولت از اين 

منابع براي جبران بدهي خود به پيمانكاران استفاده 
كند هم اين راهكار در صورتي موفق خواهد بود كه 
دولت در فاصله خريد اوراق تا سررسيد آن بتواند به 
منابع مالي مهمي دست يابد وگرنه بدهي ها افزايش 
پيدا مي كند. اين مساله دولت و كشور را با پديده اي 
به نام بازي پونزي مواج��ه مي كند. بازي پونزي، به 
تداوم ايجاد بدهي دولت گفته مي شود. در اين حالت 
دول��ت در بازپرداخت بدهي خود با مش��كل مواجه 
شده و به ايجاد بدهي جديد اقدام مي كند. از اين رو، 
دولت همواره بدهكار ب��وده و قادر به كاهش ميزان 

بدهي نخواهد بود. 
اين در حالي اس��ت كه دولت از اين منابع به ش��كل 
بي حس��ابي در هزينه هاي جاري اس��تفاده نكند. با 
توجه به اينكه به نظر مي رس��د در پنج ماهه نخست 
امس��ال اين اتفاق افتاده و رقم انتش��ار اوراق بيش 
از رقم مصوب در قانون بودجه س��ال جاري اس��ت، 
مي توان ادعا ك��رد دولت هزينه ام��روز را از درآمد 

آينده پرداخت. چنانچه دولت در سر رسيد اين اوراق 
نتواند آنها را تس��ويه كند، بانك ها با منابع خود اين 
كار را انجام مي دهند كه اين نيز علاوه بر زير فش��ار 
بردن بيشتر سيستم بانكي كشور، به ميزان نقدينگي 
خواهد افزود. در همين گزارشات اخير آمده ميزان 
نقدينگي تا پايان ماه پنجم امس��ال به 1646 هزار 
ميليارد تومان رس��يده كه نس��بت به مدت مشابه 

سال گذشته افزايش 20.5 درصدي داشته است. 
افزاي��ش نقدينگي اگر همراه با خل��ق ثروت واقعي 
باش��د، نويد بخش و گامي به سوي توسعه است اما 
اگر چنين نباشد، تورم سنگيني را به كشور تحميل 

مي كند.

  سه هزار ميليارد اموال مازاد دولتي 
در ليست فروش

يكي ديگر از راهكارهايي كه دولت ها براي پرداخت 
بدهي هاي خود در نظ��ر دارد، واگذاري دارايي ها به 
بخش خصوصي و اختصاص منابع حاصل از آن براي 
پرداخت بدهي خود است. اين روش در دولت محمود 
احمدي نژاد، تحت عنوان رد ديون به كار گرفته شد 
كه در عمل چنان شكست خورد كه سريعا با روي كار 

آمدن حسن روحاني كنار گذاشته شد.
با اين همه دولت ايران با توجه به ابعاد بزرگي كه دارد 
قصد دارد به واگذاري بيش��تر دارايي ها و اموال خود 
دس��ت بزند. در مصاحبه اي ك��ه روز 31 خرداد ماه 
امسال در روزنامه تعادل منتشر شد، محسن برزوزاده  
مديركل خزانه كش��ور، در رابطه با مي��زان اموال و 
دارايي هاي شناسايي شده دولت گفت: آخرين عددي 
كه در خاطرم هست؛ سه هزار هزار ميليارد است و اين 
عدد خيلي بيشتر از ميزاني بود كه انتظار داشته ايم. 
ببينيد دولت دارايي هاي ارزشمندي دارد ولي اكنون 
اين بحث وجود دارد كه چطور مي تواند اين دارايي ها 
را مولد كند. براي اس��تفاده از اين دارايي ها و همان 
مولد كردن آنها بايد الزامات قانوني آن لحاظ ش��ود. 
به اين ترتيب كه مشخص شود چه كساني حق دارند 
ام��وال دولت را به عنوان هزينه اج��اره ثبت كنند تا 
بتوانند در راس��تاي بودجه ريزي مبتني بر عملكرد، 
قيمت تمام شده فعاليت ها را ارايه كنند. بسياري از 
اموال دولت بايد واگذار شوند، اجاره داده شوند و... با 
اين حال طي كردن چنين پروسه اي نياز به برقراري 
زيرساخت هاي حقوقي دارد كه امور آن در دستور كار 

خزانه داري است و در حال انجام دادن است.
رقم س��ه هزار هزار ميليارد توم��ان چيزي نزديك 
به دوبراب��ر كل نقدينگي موجود در كش��ور و طبعا 
واگذاري بخشي از اين دارايي ها آن طور كه مديركل 
خزانه كشور مي گويد، به نحوي كه آنها را مولد كند، 
نه تنها موجب كوچك ش��دن دولت، تحرك بيشتر 
اقتصاد و حضور مردم در تصميم گيري ها باشد، بلكه 
منابع كافي براي تسويه بدهي هاي دولت را هم فراهم 
مي كند. اين مسير با وجود مزايايي كه دارد، مسيري 
دشوار است. چرا كه اين اموال به عنوان اموالي مازاد 
در نظر گرفته شده كه دولت امكان بهره برداري كامل 
از آنها را ندارد و در طرف مقابل بايد به كساني واگذار 
شود، كه بتوانند به اصطلاح چراغ آنها را در سال هاي 

بعدي روشن نگه دارند.
 خصوصي س��ازي هاي صورت گرفته كه از ميانه دهه 
80 آغاز ش��د، تاكنون نه بخش خصوص��ي واقعي را 
وارد اقتصاد كرده و نه آنكه تداوم توليد در بنگاه هاي 
واگذار شده ادامه يافته اس��ت. بسياري از بنگاه هاي 
واگذار ش��ده اكنون با مشكلات متعدد دست و پنجه 
ن��رم مي كنند و نيم��ه تعطيل هس��تند. در كنار آن 
تعديل نيروي كار هم سبب كاهش ميزان اشتغال در 

بنگاه هاي مولد بزرگ در كشور شده است.

عضو كميس��يون اقتصادي مجلس شوراي اسلامي 
مي گويد كه اختلاف نرخ بازار سرمايه با بانك ها علت 

اصلي سرگرداني نقدينگي است
محمود بهمني در گفت وگو ب��ا خبرنگار خبرگزاري 
خانه ملت، با اش��اره به افزايش نقدينگي در كش��ور 
اظهار داش��ت: براي مديريت نقدينگ��ي بايد به هر 
ترتيبي كه ش��ده اس��ت ثبات نرخ ارز را ايجاد كنيم، 
اين موضوع فارغ از قيمت گذاري بر نرخ دلار و س��اير 

ارزهاي خارجي است.

  نرخ ارز مهم نيست، ثبات مهم است
عضو كميسيون اقتصادي مجلس شوراي اسلامي با 
تاكيد بر اينكه اشكال اصلي تلاطم ارزي است، ادامه 
داد: در درجه اول مهم نيست كه ارز چه قيمتي دارد 
بلكه ثب��ات از اهميت برخوردار اس��ت چرا كه براي 
تعيين نرخ ارز نوسان 10 درصدي قابل قبول است اما 

تغييرات ناگهاني ضربه مهلك است.
نماينده مردم ساوجبلاغ، نظرآباد و طالقان در مجلس 
دهم شوراي اسلامي گفت: تغييرات ناگهاني نرخ ارز 
باعث س��رگرداني سرمايه گذاران مي ش��ود و آنها تا 
كاهش امواج متلاطم نوسان ارزي تصميم نمي گيرند.

وي با اشاره به مديريت نقدينگي سرگردان در كشور 
بيان داش��ت: بنابراين براي اينكه نقدينگي به سمت 
سرمايه گذاري هدايت شود بهترين و تنها راه مديريت 
عرضه و تقاضاي ارزي است، به عبارتي بايد واردات و 
صادرات مديريت ش��ود و ارز ناشي از صادرات بايد به 
كشور برگردد. بهمني در ادامه گفت وگو، با تاكيد بر 
اهميت مديريت صادرات و واردات گفت: اگر توانستيم 

ص��ادرات و واردات را مديريت كنيم در واقع عرضه و 
تقاضا مديريت ش��ده كه بخش اعظمي از مشكلات 

اقتصادي كشور را بر طرف مي كند.
اين نماينده مجلس با بيان اينكه بي اعتمادي و نگراني 
مردم را به سمت سرمايه گذاري در ارز مي برد، اظهار 
داشت: اين در حالي اس��ت كه بايد با افزايش اعتماد 
مردم سرمايه ها به سيستم بانكي هدايت شود، در حال 
حاضر نرخ سود بانكي با نرخ بازار سرمايه تطبيق ندارد.

وي گفت: انگيزه براي جذب سرمايه در سيستم بانكي 
پايين است، بايد انگيزه افزايش پيدا كند اينكه سود 
10 درصدداده شود كسي را به سمت سرمايه گذاري 
در بانك ها هدايت نمي كند آن هم در شرايطي كه سود 
سرمايه اوراق 20 درصد است، يا بايد آن را تعديل كنيم 

يا نرخ دو سود با هم تطبيق پيدا كند.

  لزوم افزايش انگيزه براي سپرده ارزي
رييس كل سابق بانك مركزي با اشاره به اينكه اقتصاد 
كش��ور ظروف مرتبط اس��ت، بيان داشت: نقدينگي 
س��رگردان به راحتي مي تواند از يك بازار به بازار ديگر 
ب��رود، اگر هزار و 700 هزار ميلي��ارد تومان نقدينگي 
سرگردان را مديريت نكنيم به سمت ارز، سكه، مسكن 

و خودرو مي رود.
اين نماينده مجلس با تاكيد براينكه مديريت نقدينگي 
به راحتي انجام مي ش��ود، اظهارداش��ت: سپرده هاي 
ارزي ني��ز مي تواند انگيزه س��ازي كند ام��ا مردم بايد 
مطمئن باشند كه اصل و سود ارزهاي شان را هر زمان 
كه بخواهند مي توانند از بانك ها بگيرند چرا كه براي 
آنها صرف ندارد ارزشان را به ارزش ريال دريافت كنند.

ايلنا|
عزت الله يوسفيان ملا عنوان كرد: طي سال هاي گذشته 
از ظرفيت هاي بورس كالا در ايجاد ش��فافيت و عدالت 
معاملات اس��تفاده ش��ده كه در كنار اين معاملات به 
شيوه فيزيكي و نقدي، استفاده از ابزارهاي مالي بورس 
كالا نيز ضروري است. عضو كميسيون برنامه، بودجه 
و محاسبات مجلس معتقد اس��ت كه زمان استفاده از 
روش هاي روز دنيا همچون بهره گيري از ابزارهاي مالي 
بورس كالا براي تنظيم بازارها فرا رسيده است، بطوري 
كه مي توان با استفاده از ابزارهاي مالي، ريسك نوسانات 
قيمتي محصولات مختلف در آينده را پوشش داد كه اين 

روند در ساختار سنتي امكان پذير نيست.
وي اظهار ك��رد: بورس هاي كالايي ب��ه عنوان يكي 
از ابزاره��اي اقتصادي مهم در دنياي امروز به ش��مار 
مي روند، بطوري كه قيمت بسياري از كالاهاي اساسي 
موجود در دنيا، در بورس هاي كالايي كشف مي شود؛ 
در واقع در اين مكانيسم، حجم عرضه و تقاضاي خريد 
براي يك كالا و بودن يا نبودن متقاضيان خريد، موجب 
تعيين قيمت آن خواهد شد. اين نماينده مجلس اظهار 
كرد: بورس هاي كالايي امروزه با انتشار اوراق گوناگون 
و استفاده از بازارهاي مالي مانند معاملات آتي و آپشن، 
اين امكان را فراهم مي آورند تا به جاي اينكه س��فته 
بازان حاضر در ب��ازار، كالا را به صورت فيزيكي مورد 
معامله قرار دهند، ريسك معاملات را به بازارهاي مالي 
معطوف كرده و براي سود بردن از نوسان قيمت ها به 

اين بازارها مراجعه كنند. 
يوس��فيان ملا گفت: مي ت��وان با فراهم ك��ردن امكان 
راه اندازي بازارهاي معاملات آتي و آپشن براي هر كالايي، 

ريسك بازار و فعاليت هاي سفته بازي را از بازار فيزيكي، 
جذب بازارهاي مالي بورس كرد؛ به عبارتي كساني كه 
مي خواهند از نوس��ان قيمت يك محصول سود ببرند 
به ج��اي اينكه خود كالا را ذخيره و انبار كنند و موجب 
كميابي محصول در بازار ش��وند، در بازار آتي و آپش��ن 
حضور پيدا خواهند كرد. اين عضو كميس��يون برنامه، 
بودجه و محاسبات مجلس معتقد است، دولت مي تواند 
با استفاده از ظرفيت هاي بورس كالا در راستاي سامان 
بخش��ي به بازارهاي مختلف همچون كالاهاي مهم و 
استراتژيك اقدام كرده و نوسان و التهابات بازار را كنترل 
كند تا به اين ترتيب بتواند اين بازارهاي نابه سامان را به 
سمت ثبات و آرامش هدايت كند. نماينده مردم آمل در 
مجلس شوراي اس��لامي با بيان اينكه در حال حاضر با 

توجه به التهاب برخي بازارها، بايد به منظور جلوگيري از 
پديده هاي منفي اقتصادي عرضه كل زنجيره توليدات را 
به سمت بورس كالا سوق دهيم، تصريح كرد: زماني كه 
صحبت از معامله در بورس كالا مي شود اولين مزيتي كه 
مورد توجه قرار مي گيرد، كشف قيمت و ايجاد شفافيت 
در معاملات است كه اين امر باعث خواهد شد نگراني ها 
در مورد بروز سفته بازي و دلالي جاي خود را به امنيت 
فكري و شفافيت قيمتي دهد. اين عضو كميسيون برنامه، 
بودجه و محاسبات مجلس گفت: بايد به اين نكته توجه 
داشت كه با وجود نابساماني هايي كه در بازار وجود دارد، 
دولت اگر براي كنترل التهابات بازار از مكانيسمي شفاف 
مانند بورس كالا كمك بگيرد، ديگر نگران آش��فتگي 

بازارهاي مختلف در كشور نخواهد بود.
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رشد تورم در سايه سود موهوم
صداوس�يما|رييس كل اسبق بانك مركزي 
گفت: پرداخت سود هاي موهوم بانك ها به سپرده 
گذاران، يكي از عوامل رش��د نقدينگي اس��ت. 
طهماسب مظاهري كارشناس مسائل اقتصادي 
گفت: پرداخت سود موهوم بانك ها باعث افزايش 
نقدينگي مسموم شده و حتماً بايد كنترل شود. 
سركوب تورمي و نگه داشتن تورم در سطح پايين 

با هر ابزاري جوابگو و چاره كار نيست.
وي گفت: نتيجه چنين عملي سركوب تورم در 
بازده يك يا دوساله شد اما بعد از اين مدت تورم 
بطورناگهاني جهش پيدا كرد و همين وضعي كه 
هم اكنون شاهدش هس��تيم به وجود آمد. براي 
مهار نقدينگي بايد جلوي سود موهومي بانك ها 

كه به سپرده گذاران مي دهد، گرفته شود.

احتمال تاخير 
در ارايه لايحه بودجه

ايسنا|طبق ايين نامه مجلس بايد دولت هر سال 
لايحه بودجه سال بعد را 15 آذرماه تقديم مجلس 
كند. اين در حالي اس��ت كه انج��ام امور مربوط به 
بودجه از ماه ها قبل حتي در ابتداي تابس��تان در 
سازمان برنامه و بودجه كليد مي خورد و معمولا طبق 
زمان بندي هايي كه انجام مي شود بخشنامه بودجه 
در پايان تابستان و در نهايت روزهاي ابتدايي مهر ماه 
به سازمان ها و دستگاه هاي مربوطه ابلاغ مي شود 
تا بر اس��اس چارچوب هاي مشخص شده بتوانند 
بودجه خود را پيش بيني و به سازمان برنامه اعلام 
كنند. با اين حال اكنون در روزهاي پاياني مهر ماه 
قرارداريم و با وجود حدود 50 روز باقي مانده تا زمان 
قانوني تحويل لايحه بودجه سال آينده به مجلس 
هيچ خبري از ابلاغ بخش نامه نيست. طبق آخرين 
اخبار، با وجود به تصويب رسيدن متن بخشنامه در 
شوراي اقتصاد، هنوز سقف هاي اعتباري و هزينه اي 
مشخص نشده است كه بتوان بر اساس آن ضوابط 
را به دس��تگاه ها ابلاغ كرد. اين درحالي اس��ت كه 
تعيين منابع درآمدي و هزينه اي تا حدي وابسته به 
پيش بيني هاي مربوط به درآمدهاي نفتي، نرخ دلار 
به عنوان مبناي تبدي��ل ارز به ريال و همچنين در 
مهم ترين آنها تعيين سقف حقوقي كاركنان و ميزان 
افزايش آن در سال آينده است كه هنوز در اين رابطه 

به جمع بندي نهايي نرسيده اند.
 با اين ح��ال اين احتمال وجود دارد كه در جلس��ه 
ستاد بودجه كه فردا )سه شنبه( برگزار خواهد شد، 
براي جمع بندي بخشنامه و ابلاغ آن تصميم گيري 
شود. بر اين اس��اس اگر بخش نامه بودجه به موقع 
به س��ازمان هاي مربوطه ابلاغ نش��ود و اطلاعات و 
برآوردهاي آنها در اختيار سازمان برنامه قرار نگيرد، 
عدم تحويل لايحه در زمان قانوني چندان دور از ذهن 
نيست. هرچند كه ظاهرا سازمان برنامه و بودجه به 
مانند سال هاي قبل برنامه خود را براي تحويل لايحه 
بودجه در نيمه آذرماه قرار داده است. بخشنامه بودجه 
سال جاري در پنجم مهر ماه بود كه به دستگاه هاي 
اجرايي ابلاغ و لايحه نيز در 19 آذرماه 1396 تحويل 
مجلس شد. در دولت روحاني )يازدهم و دوازدهم( 
 تاكن��ون لوايح بودجه  در زمان مق��رر و در آذرماه به 
مجلس رفته است. به استثناي لايحه بودجه سال 
1395 كه به دليل ش��رايط خاص س��ال 1394 و 
مذاكرات هسته اي، دولت تا زمان اجرايي شدن برجام 
منتظر ماند و لايحه را در اواخر دي ماه تقديم مجلس 
كرد كه البته همين باعث تصويب نهايي بودجه در 

سال 1395 شد.

مهار تورم 
در گرو كنترل نقدينگي

صداوسيما| حسين عبده تبريزي كارشناس 
مسائل اقتصادي در برنامه تيتر امشب درباره سير 
صعودي نقدينگي در كشور گفت: افزايش نقدينگي 
موقعي مساله است كه متناسب آن كالا و خدمات 
به صورت واقعي ايجاد نشود. وقتي نگراني ايجاد 
مي شود كه نقدينگي بالا رود و واقعيتي در بخش 
اقتصاد نداشته باشيم. وقتي تورم زياد شود عامه 
مردم هستند كه متضرر مي شوند چون مردم حجم 

بيشتري از تورم را تحمل مي كنند.
اين كارشناس اقتصادي در ادامه افزود: با افزايش 
وام هاي بانكي هم نقدينگي افزايش مي يابد. ما در 
سال هاي آخر دولت دهم و دولت يازدهم نيز اين 
وضعيت را داشتيم كه بانك ها پرداخت هايي كردند 
كه در توان بانك نبوده است و با خلق پول هايي كه 
واقعيت نداش��ته بانك ها در مجموع كم آوردند و 
دست به دامن بانك مركزي شده اند تا پايه پولي را 
افزايش دهند. عبده تبريزي درباره تامين نقدينگي 
واحدهاي توليدي گف��ت: براي تامين موجودي 
اضافي بايد سرمايه درگردش داشته باشيم. كساني 
كه به فكر صدمه زدن به كش��ور و توليد هستند 
معتقدند كه بايد توليد تعطيل ش��ود.وقتي تورم 
لجام گسيخته شود در چنين شرايطي توليد بيش 
از اين آسيب مي بيند بنابراين توليد بايد از صادرات 
استفاده كند بنابراين ما بايد هم صادرات را بالا ببريم 
هم س��رمايه درگردش را در توليد افزايش دهيم. 
دولت نيز امسال كس��ري خواهد داشت بنابراين 
اگر دولت بخواهد از محل كسري بودجه سرمايه 
درگردش را تامين كند مشكل ساز خواهد بود. اگر 
سرمايه درگردش و كسري بودجه را از محل فروش 
ارز تامين كند خطر ديگر خواهد داشت كه قيمت 
كالا و خدمات افزايش خواهد يافت و اين افزايش 
قيمت ها متوجه مردم خواهد شد. عبده تبريزي با 
بابيان اينكه بانك مركزي نمي تواند نقدينگي را كه 
از سمت سود موهوم نقد كرده به سمت توليد ببرد، 
افزود: سياست انبساطي نبايد در مسيري باشد كه 
پول توليد شود بنابراين بايد مجموعه اي از اقدامات 

در كنترل رشد نقدينگي صورت گيرد.

عبداللهمشكاني|كارشناساقتصادي|
آخرين باري كه يك مقام مسوول در ايران از ميزان 
بدهي ه��اي دول��ت صحبت ك��رد بر مي گ��ردد به 
ارديبهش��ت 1396. در آن زمان، وزير اقتصاد وقت، 
ميزان بدهي هاي دولت را 700 هزار ميليارد تومان 
اعلام كرد و پس از آن نيز ديگر هيچ مقام مس��وولي 
در اين باره صحبت نكرد. با توجه به اينكه بدهي هاي 
دولت ب��ه دو بخ��ش بدهي هاي بانك��ي و بدهي به 
پيمانكاران تقس��يم مي ش��ود، تنه��ا همين بدهي 
تاكنون به حدود 900 ه��زار ميليارد تومان افزايش 
يافته است. از سوي ديگر انتش��ار اوراق مشاركت و 
مسائلي ديگر نيز ادامه داشته و به همين دليل اكنون 
قطعا ميزان بدهي هاي دولت به مراتب بيش از هفده 
ماه پيش است. به نظر نمي رسد در روزهاي آينده نيز 
از ميزان بدهي هاي دولت كاسته شود، بلكه بيشتر به 
نظر مي آيد، بر ميزان بدهي ها اضافه خواهد شد. به 

هر روي بخشي از بدهي هاي دولت به سيستم بانكي 
است كه اين نوع از بدهي مشخصات خود را دارد كه 
در نهايت اگر دولت نتواند آنها را سر وقت تسويه كند، 

ميزان نقدينگي سريعا افزايش خواهد يافت. 
در مقابل امكان تسويه بدهي هاي دولت از طريق 
فروش ام��وال مازاد ه��م ممكن نيس��ت. گرچه 
اموال مازاد دولت س��ه هزار ه��زار ميليارد تومان 
ارزش گذاري شده است اما بايد قبل از هر چيز ديد 
چه چيزي را اموال مازاد مي نامند. مثلا اگر دولت 
زميني در حاشيه شهرها يا خياباني داشته باشد و 
بخواهد آن را بفروش��د، قبل از هر چيز بايد امكان 
فروش آن را بررسي كند. اين مساله به اين راحتي 
نيست چرا كه پروس��ه فروش دو طرف خريدار و 
فروشنده را مي خواهد و هم اكنون فعلا فروشنده 
اعلام تمايل كرده است. بايد ديد چه كساني حاضر 
هس��تند اموال دول��ت را بخرن��د و در طرف ديگر 

بررس��ي كرد آيا بازار كش��ش اين حجم از عرضه 
را داريد يا خي��ر؟ هم اكنون نقدينگي در كش��ور 
از ميزان اين اموال كمتر اس��ت، درنتيجه فروش 
مس��تقيم آنها با اين قيمت ه��ا تقريبا غير ممكن 
است. دولت مي تواند با عرضه بخشي از اين اموال 
در بازار س��رمايه هم به اين بازار رونق را بازگرداند 
و هم نقدينگي را به س��مت يك بازار مولد هدايت 
كند. البته همانطور كه پيش تر گفتم امكان فروش 
اين اموال به قيمت س��ه هزار هزار ميليارد تومان 

در كشور وجود ندارد.
كش��ور اكنون در فرصت خوبي قرار دارد تا يكسري 
اصلاحات اقتصادي را در دستور قرار دهد اما به دليل 
بي برنامگ��ي، اين فرصت ها در حال از دس��ت رفتن 
هس��تند و براي همين نقدينگي به جاي سوق پيدا 
كردن به بخش مولد يا حتي رفتن در بازار اوليه ارز، به 

سمت بازار ثانويه سوق يافته است.

بدهيهايدولتبهحدود900هزارميلياردرسيدهاست



بانك و بيمه4اخبار

رشد 168 درصدي دلار، 162 درصدي يورو  و  213 درصدي سكه در يك سال منتهي به مرداد 97

مقايسه رشد نرخ دلار، يورو و سكه در دو دوره تحريم

كاهش نرخ ها دربازار و معاملات در سنا 

اوراق بدهي و سياست گذاري مالي 

گروه بانك و بيمه | محسن شمشيري|
روز دو شنبه 23 مهرماه بازار ارز و طلاي تهران شاهد 
كاهش نسبي نرخ ارز و طلا بود بطوريكه در بازار آزاد، 
دلار حدود 14 هزار تومان تا 14100 تومان معامله شد 
كه تقريبا تغييري نداشت. يورو 15 هزار و750 تومان 
به فروش رفته كه نسبت به نرخ 16200 روز يك شنبه 
كاهش داش��ته اس��ت. نرخ پوند نيز 17900 بوده كه 

نسبت به 18 هزار تومان روز يك شنبه كاهش داشت.
به گزارش »تع��ادل«، همچنين در ب��ازار طلا، اونس 
1231 دلار، هر گرم 18 عيار 403 هزار تومان، س��كه 
جديد 4ميليون و 240 هزار تومان، نيم سكه 2 ميليون و 
100هزار تومان، ربع سكه 1 ميليون و 150 هزار تومان، 

سكه گرمي 660 هزار تومان، معامله شد.

   كاهش نرخ در» سنا«
از سوي ديگر، نرخ هاي ميانگين معاملات انجام شده 
روز قبل يعني يك شنبه در س��امانه سنا ريت، نشان 
مي دهد كه نرخ ها در روز يك شنبه نسبت به روز قبل 
يعني شنبه كاهش يافته است. نرخ يورو 16382، دلار 
13896، پون��د 18293، يوآن 2107، درهم 3806 و 
ليرتركيه 2576 تومان بوده است. همچنين نرخ حواله 
ارزي نيز براي يورو 10336، درهم 2371، يوآن 1211، 
دلار 8968 و لير 1653 تومان اعلام شده است. اين در 
حالي است كه نرخ هاي ميانگين معاملات انجام شده 
روز شنبه به ترتيب يورو 16673، دلار 14324، پوند 
18553، يوآن 2187، درهم 3851 و ليرتركيه 2547 
تومان بوده اس��ت. همچنين نرخ حواله ارزي نيز براي 
يورو 9885، درهم 2108، يوآن 1198، دلار 14312 و 
لير 1763 تومان بود. مقايسه اين نرخ ها در روز يك شنبه 
و شنبه نشان مي دهد كه نرخ هاي سنا در روز يك شنبه 

نسبت به روز شنبه ارزان تر شده است. 
از آنجا كه نرخ ها در تارنماي س��ناريت يا سنا ميانگين 
نرخ روز قبل اعلام مي شود و امكان مشاهده نرخ هاي 
روز جاري و نوس��ان آن فراهم نيست، در نتيجه عملا 
مش��خص نيست كه در س��امانه نيما و س��نا در طول 
روز جاري چه نرخ هايي معامله شده است اما مشاهد 
ميانگين نرخ هاي روز قبل با توجه به ثبات نسبي بازار ارز، 
مي تواند روند نرخ ها را مشخص نمايد و به نظر مي رسد 
كه با توجه به كاهش نرخ ها در بازار آزاد، عمده نرخ ها 
در سامانه سنا در روز دوشنبه روند كاهشي داشته اند. 

 
   جمع آوري دلالان از بازار فردوسي

از ميدان فردوسي تا منوچهري، برخي از صرافي ها تنها 
معاملات مربوط به خريد و برخي فقط مربوط به فروش 
را انجام مي دهند. البته بسياري از صرافي ها نيز هيچ 
كدام از معاملات خريد و ف��روش را انجام نمي دهند. 
دلالان در طرف ديگر بازار براي شكستن نرخ مقاومت 

مي كنند.
درحالي كه روز يك ش��نبه از تعداد معامله گران واسطه 
اي اين بازار كاس��ته شده بود به گفته خود دلالان از صبح 
دوشنبه پليس اقدام به جمع آوري آنها از بازار كرده است.

نيروهاي پليس نيز ديروز به تعداد چشمگيري در بازار ارز 
حضور داشته و بطور كامل امنيت اين بازار را رصد مي كنند.

   رش�د 168 درص�دي دلار و 162 درصدي 
يورو در يك سال

از سوي ديگر، براساس آمارهاي ماهانه اقتصادي مرداد 
97، پس از 3 ماه عدم اعلام نرخ ميانگين نرخ ارز در بازار 
آزاد توسط بانك مركزي در ارديبهشت، خرداد، تيرماه 
97، سرانجام بانك مركزي نرخ ميانگين را براي دلار و 
يورو در بازار اعلام كرده كه نشان مي دهد دلار با رشد 
168 درصدي و يورو با رش��د 162 درصدي نسبت به 

يكسال قبل از آن مواجه شده است. 
در مرداد ماه 1397 بانك مركزي متوسط قيمت فروش 
يك دلار امريكا در بازار آزاد شهر تهران را 10220 تومان 
بوده كه نسبت به مرداد 96 معادل 168.1 درصد رشد 
كرده اس��ت. همچنين نرخ يورو ني��ز در مرداد 97 به 
11915 تومان اعلام شده كه نسبت به مرداد 96 معادل 

162 درصد رشد كرده است. 
اگرچه اين نرخ ميانگين در مقايسه با نوسان نرخ بازار آزاد 
كه بين 14 هزار ت��ا 18 هزار تومان در ماه هاي قبل اعلام 
شده، كمتر است اما نشان مي دهد كه ميانگين نرخ ها در 

مقايسه با نرخ سال قبل نشان دهنده رشد 168 درصدي و 
بيش از 2.5 برابر شدن نرخ در يك سال اخير است كه دلار 
را از 3778 تومان در مرداد 96 به 10220 تومان در مرداد 
97 افزايش داده و يورو نيز از 4374 تومان در مرداد 96 به 

11915 تومان در مرداد 97 رسيده است. 
مقايسه رشد نرخ ميانگين دلار در دوره اول تحريم ها و 
دوره كنوني نشان مي دهد كه ميانگين نرخ دلار در دوره 
اول از 1044 تومان در سال 89 به 3183 تومان در سال 
92 رسيده و 205 درصد رشد كرده است. همچنين نرخ 
دلار از 3644 تومان در سال 95 به 10220 تومان در 
مرداد 97 رسيده و 180 درصد رشد كرده است. البته 
اگر نرخ موجود در بازار آزاد يعني دلار با 14 هزار تومان را 
در نظر بگيريم نرخ رشد نرخ ارز در دوره فعلي تحريم ها 

بيش از دوره قبلي خواهد بود. 
همچنين مقايسه رشد نرخ ميانگين يورو در دوره اول 
تحريم ها و دوره كنوني نشان مي دهد كه ميانگين نرخ 
يورو در دوره اول از 1393 تومان در سال 89 به 4263 
تومان در س��ال 92 رس��يده و 206 درصد رشد كرده 
است. همچنين نرخ يورو از 4039 تومان در سال 95 
به 11915 تومان در مرداد 97 رس��يده و 194 درصد 
رشد كرده است. البته اگر نرخ موجود در بازار آزاد يعني 
يورو با 16 هزار تومان را در نظر بگيريم نرخ رشد نرخ ارز 

در دوره فعلي تحريم ها بيش از دوره قبلي خواهد بود.

   افزايش 213 درصدي سكه در يك سال 
براس��اس اعلام بانك مركزي، متوسط قيمت فروش 
سكه طرح جديد 3 ميليون و 812 هزار و 500 تومان 
اعلام شده كه در مقايسه با تيرماه 97 معادل 32 درصد 
و نسبت به ماه مشابه س��ال 96 معادل 213.3 درصد 

رشد كرده است.
سكه طرح جديد از 1 ميليون و 217 هزار تومان در مرداد 
96 به 1 ميليون و 775 هزار تومان در فروردين 97 و 3 
ميليون و 812 هزار تومان در مرداد 97 رسيده است. در 
فاصله 5 ماه اول سال، سكه طرح جديد به ترتيب 12، 9، 
17، 27 و 32 درصد رشد داشته است كه نشان مي دهد 

بيشترين رشد مربوط به مرداد 97 بوده است. 
همچنين متوس��ط قيمت فروش سكه طرح قديم 3 

ميليون و تومان اعلام شده كه در مقايسه با تيرماه 97 
معادل 28 درصد و نسبت به ماه مشابه سال 96 معادل 
195 درصد رشد كرده اس��ت. ميانگين قيمت سكه 
ط��رح قديم از 1ميليون و 185 ه��زار تومان در مرداد 
96 به 1ميلي��ون و 731 هزار تومان در فروردين 97 و 
3 ميليون و 497 هزار تومان در مرداد 97 رسيده و در 
5 ماه اول به ترتيب 12، 9، 16، 24 و 27 درصد رش��د 
كرده است كه نشان مي دهد بيشترين رشد را در مرداد 

97 داشته است. 
 از س��وي ديگر، مقايس��ه نرخ رش��د س��كه در دوره 
تحريم هاي قبلي 92-1390 و دوره فعلي 1396-97 
را در نظر بيگريم ميانگين نرخ سكه از 325 هزار تومان 
در س��ال 89 به 1060 هزار تومان در سال 92 رسيده 
و 226 درصد رش��د كرده است. همچنين نرخ سكه از 
1110 هزار تومان در س��ال 95 ب��ه 3 ميليون و 812 
هزار تومان در مرداد 97 رس��يده و 243 درصد رش��د 
كرده است . براين اساس نرخ رشد سكه در دوره جديد 
تحريم ها 97-1396 بيش از نرخ رش��د سكه در دوره 

قبلي تحريم ها 92-1390 بوده است. 

   بالات�ر ب�ودن رش�د ن�رخ س�كه در دوره 
جديد تحريم ها نسبت به دوره قبلي تحريم ها

همچنين مقايسه رشد نرخ سكه در دو دوره قبلي و فعلي 
تحريم ها در سال هاي 92- 1390 و 97- 1396 نشان 
مي دهد كه رشد نرخ سكه در دوره جديد بالاتر از دوره 

قبلي بوده است. 
براس��اس آمار بانك مركزي، ميانگين نرخ سكه طرح 
جديد از 325 هزار تومان در سال 1389 به 1 ميليون 
و 60 هزار تومان در سال 92 افزايش يافت و طي 3 سال 
دوره اول تحريم ها در دولت احمدي نژاد، معادل 226 

درصد رشد كرده است. 
اما در دوره دوم تحريم ها كه آثار آن از سال 96 آغاز شده، 
نرخ سكه از 1 ميليون و 110 هزار تومان در سال 95 به 
3 ميليون و 812 هزار تومان در مرداد 97 رسيده و طي 

اين دوره 243 درصد رشد كرده است. 
البته اگر قرار باش��د كه نرخ روز دوشنبه 23 مرداد 97 
را مبنا قرار دهيم كه س��كه طرح جديد به 4 ميليون و 

240 هزار تومان رسيده، در مقايسه با نرخ 1 ميليون و 
110 هزار تومان سال 95، نشان مي دهد كه دور جديد 
تحريم ها، نس��بت به دور قبلي، اثر بيشتري روي نرخ 
س��كه طرح جديد داشته و در دو سال 96 و 97 معادل 

282 درصد رشد كرده است. 
به عبارت ديگر، در دور جدي��د تحريم ها 1396-97 
ميزان رش��د قيمت س��كه 282 درصد و در دور قبلي 
در دولت احمدي نژاد 92-1390 معادل 226 درصد 
رشد كرده كه نشان دهنده بالاتر بودن رشد نرخ سكه 
در دور جديد تحريم هاست و نرخ سكه در دوره جديد 

معادل56 واحد درصد بيشتر بوده است.
از سوي ديگر، مقايسه نرخ ها در دوره اول و دوم تحريم ها 
از سال 1389 تا 1397 نشان مي دهد كه اثر اين دو دوره 
تحريم ها و تورم موجود در اقتصاد ايران باعث شده كه 
نرخ دلار از 1044 در س��ال 89 ب��ه 10220 تومان در 
مرداد 97 برس��د و در مجموع 879 درصد رشد كرده 
اس��ت. نرخ يورو ني��ز از 1393 تومان در س��ال 89 به 
11915 توم��ان در مرداد 97 رس��يده و 755 درصد 
رشد كرده است. نرخ سكه نيز از 325 هزار تومان به 3 
ميليون و 812 هزار تومان در مرداد 97 رسيده و 1072 
درصد رشد كرده است. به عبارت ديگر، نرخ دلار در اين 
8 س��ال 97-1390 و دو دوره تحريم هاي آخر دولت 
احمدي نژاد و دولت روحاني 9.8 برابر، . نرخ يورو 8.5 

برابر و نرخ سكه 11.7 برابر شده است. 

   اختصاص يارانه ارزي به مردم 
در همين حال ،  رييس كميس��يون اقتصادي مجلس 
ضمن تاييد تامين ذخيره كالاهاي اساسي تا 1 سال، 
گفت: در جلسه با دولت بحث شد تا يارانه ارزي كه به 
عنوان مابه التفاوت نرخ ترجيحي و بازار ثانويه اختصاص 
داده مي شود به صورت يارانه در اختيار مردم قرار گيرد.

محمدرضا پورابراهيمي گف��ت: اكنون چند ميليون 
اتباع خارجي از يارانه متعلق به مردم ايران و همچنين 
ح��دود 4 تا 5 ميليون گردش��گر خارجي ه��م از اين 
ظرفيت استفاده مي كنند و قاچاق كالاي اساسي هم 
در دو ماه اخير، مشكل ساز شده است بنابراين اگر يارانه 
ارزي به خود مردم به صورت مستقيم داده شود برخي 

از اين مشكلات، حل مي ش��ود.  وي همچنين گفت: 
اين موضوع در حال بررس��ي است و قرار است كميته 
تخصصي درباره آن كار كند و جمع بندي آن در صحن 
علني مجلس مطرح مي شود و در صورت نياز، در اين 

زمينه قانون تصويب مي شود.
پورابراهيمي گفت: متوسط قيمت كالاهاي اساسي با 
وجود اختصاص ارز 4هزار و 200 توماني، در مقايس��ه 
با پارس��ال 30 ت��ا 50 درصد افزايش يافته اس��ت كه 
نبايد اينگونه باشد. بر اس��اس توافق دولت و مجلس 
درباره كالاهاي اساس��ي، قرار است نرخ ارز ترجيحي 
)4200تومان( همه 25 قلم كالاي اساسي تامين شود.

   سقوط دلار به زير ۷ هزار تومان قطعي است 
يك استاد دانشگاه با بيان نتايج يك بررسي از نرخ واقعي 
دلار در ايران و اينكه نرخ به زودي به زير 7 هزار تومان باز 
خواهد گشت، گفت: نرخ واقعي دلار در ايران بين 5 هزار 

و 930 تومان تا 6 هزار و 540 تومان است.
مس��لم خاني در گفت وگو با ايبِنا با اشاره به اينكه پس 
از خ��روج امريكا از برجام و بروز نوس��ان و التهاب هاي 
مقطعي، آرامش در حال بازگشت به بازارها است، گفت: 

ما در سال هاي بسياري با تحريم مواجه بوديم.
اين استاد دانشگاه اظهارداشت: در اين دوره از تحريم ها 
اتفاقاتي افتاد كه يك مورد دامن زدن تحريم توس��ط 
عده اي در داخل كشور و همچنين از طريق شبكه هاي 

مجازي داخل و خارج كشور بود.
خاني تاكيد كرد: برخي خواستند تعابير غيرواقعي از 
تحريم ها داشته باش��ند و مردم را بترسانند كه باعث 
خريدهاي بيش از حد نياز اتفاق بيفتد و نرخ دلار نيز 
به شكل غير واقعي رشد كند. بررسي هاي كارشناسان 
نشان مي دهد كه نرخ واقعي دلار در ايران بين 5 هزار 
و 930 تومان تا 6 هزار و 540 تومان است كه بر اساس 

مدلي به دست آمده است.
وي افزود: اگر جو رواني جامعه به هر دليلي به هم بريزد 
مي توان قيمت دلار را بالا برد. در حال حاضر نرخ تورم 
در ونزوئلا 85 هزار درصد اس��ت و اين نرخ به آن دليل 
است كه مردم اعتماد خود را از دست داده و برخي كشور 

خود را ترك كرده اند.
اين كارشناس ارشد كس��ب و كار تصريح كرد: دامن 
زدن به جو نادرست و اشتباه در جامعه يك بدِ اخلاقي 
است كه طي آن برخي كاري مي كنند كه نرخ دلار به 
عدد بالاتري برود و سپس يك عده افراد تحت پوشش 
كميته امداد و بهزيس��تي به سختي بيفتند و بيماران 

براي دريافت دارو به مشكل برخورد كنند.
خاني بيان داشت: نكته ديگر اينكه اتفاقي كه افتاده اصلا 
جنبه رواني ندارد كه بگوييم حال كه با جوسازي برخي 
ن��رخ دلار بالا رفته بود با جو مثبت نرخ ها رو به كاهش 
گذاشته است؛ بلكه اقدامات خوبي از سوي دولت انجام 
شد و ما توانس��تيم با اروپا در مباحث مراودات مالي از 

طريق بانك هاي مشخصي رايزني كنيم.
اين استاد دانشگاه با تاكيد بر اينكه رييس جمهور امريكا 
در سخنراني اخير خود در سازمان ملل متحد تحقير شد 
افزود: اينكه خوش بختانه دادگاه لاهه يه حكم منصفانه 
به نفع ايران صادركرد و تاكيد شد كه امريكا حق ندارد 
پيمان مودت را نقض كند و دارو و قطعات ايمني پرواز 

هواپيماها را تحريم كند.
اين مدرس كسب و كار و كارآفريني گفت: خوش بختانه 
در درون كشور نيز سياست هاي اقتصادي بهتري اتخاذ 
شد و بانك مركزي نيز نسبت به قبل خلاق تر و پوياتر 
عمل مي كند. از همه مهم تر خود مردم فهميدند اين 
حركتي كه كشور با آن مواجه شده بود محصول يك 
اقتصاد رانتي، تورمي و دلالي بود و اين عوامل دست به 
دس��ت هم داد كه بازار ارز و سكه رو به آرامش مي رود 
و من با مطالعه كارشناس��ي اين اطمين��ان را به مردم 
مي دهم كه قيمت دلار در اي��ران به زير 7 هزار تومان 

كاهش خواهد يافت.
خاني اظهارداشت: التهابات مقطعي به زودي فروكش 
خواهد كرد و فعالان بخش توليد و كسب و كار بايد با 
اطمينان به فعاليت خود ادامه بدهند و به فكر تعطيلي 
و تغيير كسب و كار خود نباشند. در عين حال، از همه 
مردم مي خواهم كه خريدهاي احساسي انجام ندهند 
چون ب��ازار اصول و قواعدي دارد كه طبق آن جذابيت 

نيز به اقتصاد باز خواهد گشت.

ژاله زارعي| كارشناس بانكي |
شواهد نشان مي دهد ادامه روندكنوني، در بودجه ريزي 
سال 1398، دولت با كاهش درآمدهاي نفتي مواجه 
خواهد ش��د در مقابل مخارج جاري با افزايش همراه 
خواهد بوداز اين رو دولت بايد پي تدبيري باشد كسري 

بودجه را بكاهد.
كارشناس��ان بر اين باورند كه دولت در بخش تامين 
مالي و مديريت مخارج مي تواند رويكردهاي متفاوتي 
را اتخاذ نمايد. به عنوان نمونه، در خصوص بهبود روند 
درآمده��ا مي تواند اقدامات ذيل را انج��ام دهد كه به 

اختصار بيان مي شود: 
دولت مي تواند با استفاده از شناسايي فرارهاي مالياتي و 
توسعه پايه هاي مالياتي، روند افزايشي اين نوع از درآمد 
را بهبود بخش��د. اما بايد توجه داشت كه كارشناسان 
اقتصادي صندوق بين الملل��ي پول بر اين باورند كه با 
افزايش ماليات، انباشت سرمايه سرمايه گذاران كاهش 
يافته و از اين رو فضاي كس��ب و كار نيز دچار اختلال 
مي شود. بنابراين، افزايش ماليات در زماني كه فضاي 
كسب و كار در ش��رايط مطلوبي قرار ندارد، براي رشد 

اقتصادي مضر اس��ت. لذا، با توجه به ش��رايط كنوني 
اقتصاد ايران، نمي توان به اثرگذاري افزايش درآمدهاي 

مالياتي در ايران اميدوار بود.
دولت مي تواند با انتش��ار اوراق بدهي، مخارج خود را 
تامين مالي نمايد. اما، بايد ميزان بدهي ايجاد ش��ده 
مطابق قاعده بدهي من��درج در ماده )8( قانون برنامه 
ششم توس��عه اقتصادي، اجتماعي و فرهنگي باشد. 
به گونه اي كه، دولت تا زماني مي تواند اوراق بدهي انتشار 
نمايد كه شاخص نسبت بدهي هاي دولت و شركت هاي 
دولتي به توليد ناخالص داخلي حداكثر در سطح 50 

درصد باشد.
همچنين، بسياري از كارشناسان بر اين باورند كه نرخ 
تورم و نرخ سود در س��ال آتي افزايش خواهد يافت. با 
توجه به اين فروض، انتظار بر اين است كه انتشار اوراق 
با نرخ سود بالا باعث تشديد بدهي هاي دولت در آينده 

خواهد شد.
روش استقراض از بانك مركزي و بانك ها فرآيند سنتي 
است كه دولت همواره از آنها براي تامين مالي استفاده 
كرده است. بطوري كه بدهي بخش دولتي به سيستم 

بانكي در دولت هاي نهم تا يازدهم بطور ميانگين 23 
درصد افزايش يافته است كه حجم قابل توجهي از ميزان 
رشد به استقراض شركت هاي دولتي از سيستم بانكي 

در دولت نهم و دهم اختصاص دارد.
ع��لاوه بر اين، آمارهاي منتش��ر ش��ده در نماگرهاي 
اقتصادي گواه اين هستند كه نسبت نقدينگي به توليد 
ناخالص داخلي در سال 1396 معادل 103.3 درصد 
شده است. ادامه اين روند مي تواند اثرات نامطلوبي بر 
تغيير سطح عمومي قيمت ها ش��ود كه شرايط ركود 
تورمي را به دنبال دارد. از اين رو، در چنين ش��رايطي 

استقراض از سيستم بانكي نيز توصيه نمي گردد.
برداشت از منابع و كاهش واريز درآمد نفتي به صندوق 
توسعه ملي از ديگر مواردي است كه برخي كارشناسان 
براي جبران كسري بودجه پيشنهاد كرده اند. اما نكته 
اين اس��ت كه ميزان واريز و برداش��ت اين صندوق در 
قانون برنامه ششم توسعه و همچنين در اساسنامه اين 

صندوق تعيين شده است.
از اينرو، اتخاذ اين تصمي��م به معناي تخطي از قواعد 
واريز و برداشت صندوق تلقي مي شود. البته، بررسي 

قوانين صندوق هاي ثروت ملي نشان مي دهد كه برخي 
كشورها تبصره هايي براي گريز را در نظر گرفته و ميزاني 

براي انعطاف در شرايط بحراني تعيين كرده اند.
در ايران نيز در اساسنامه حساب ذخيره ارزي شرايط 
ركود اقتصادي و كاهش درآمده��اي ارزي دولتي به 
عنوان شرايط خاص براي انعطاف در قواعد بيان شده 
بود. اما در اساسنامه صندوق توسعه ملي، اين شرايط 
خاص براي انعطاف در قواعد، در نظر گرفته نشده است.

بنابراين بهتر آن بود كه در قواعد برداش��ت از صندوق 
به جزييات بيشتري درخصوص شرايط زمان، ميزان 
برداشت، اجازه انحراف از قاعده و درنهايت ميزان تخطي 
و هزينه آن پرداخته مي شد تا سرنوشتي چون حساب 
ذخيره ارزي را تجربه نكند. از سوي ديگر، كاهش سهم 
صندوق توسعه ملي از درآمد نفتي علاوه بر نقض قوانين، 
موجب خواهد شد كه منابع اين نهاد مالي در سال هاي 
آتي كاهش يافته و ميزان دستيابي دولت به اين نوع از 

درآمد در آينده محدود شود.
در بخش مخارج، دول��ت مي تواند رويكردهاي ذيل را 
اتخاذ نمايد: سياست گذاران مالي در ايران اذعان دارند 

كه تقريباً 79 درصد از بودجه جاري دچار چسبندگي 
است و تلاش براي كاهش آن بسيار سخت بوده و عملًا 
غيرممكن اس��ت. از اينرو به باور آنها دولت مي بايست 
با تحديد بودجه عمراني )همچون سال هاي 1377-

1372 و 1380(، اين بخش از هزينه ها را مديريت نمايد. 
اما اتخاذ اين رويكرد به معني كاهش رش��د اقتصادي 
در سال آتي خواهد بود، زيرا، مخارج عمراني متغيري 

پيشران براي رشد اقتصادي محسوب مي شود.
در نهايت با توجه به شرايط انقباضي حاكم بر منابع مالي 
بخش عمومي كشور از يك سو و نيز مديريت مخارج 
دولت از سوي ديگر، ايده عملياتي كردن بودجه و پايان 
دادن به اجراي بودجه ريزي سنتي موثرترين گزينه اي 
است كه دولت مي تواند بودجه جاري خود را مديريت 
نمايد و بخشي از درآمدهاي سال آتي خود را به بودجه 
عمراني اختصاص دهد. براي تحقق اين شرايط، در گام 
نخست، بايد تغيير ذهنيت مديران از توجه محض به 
منابع دريافتي، به تمركز بيشتر بر خروجي ها و نحوه 
تحقق اهداف صورت پذيرد تا توانايي كاهش هزينه هاي 

مازاد خود را داشته باشد.

 Tue. Oct 16 .  سه شنبه    24 مهر 1397   6 صفر 1440  سال پنجم    شماره   1223  2018 

صدور انواع ضمانتنامه بانكي 
در شعب بانك پاسارگاد

 انواع ضمانتنامه هاي بانكي به عنوان يكي از ابزارهاي 
رشد و شكوفايي صنايع داخلي و چرخه اقتصاد كشور، 

در شعبه هاي بانك پاسارگاد صادر مي شود. 
به گزارش روابط عمومي بانك پاسارگاد خسرو رفيعي 
مش��اور مديرعامل و مدير روابط عمومي اين بانك 
با اعلام اين خبر گفت: يك��ي از مهم ترين خدمات 
بانك پاسارگاد به مشتريان صدور انواع ضمانتنامه هاي 
بانكي است كه موجب تسهيل مبادلات اقتصادي و 
تجاري در جامعه مي شود. اين بانك با ايجاد شرايط 
لازم امكان دريافت اين خدمات را متناس��ب با نياز 
مشتريان و با شرايط آسان و سريع فراهم كرده است.

وي ادامه داد: بازار هدف اين خدمات ش��امل كليه 
اشخاص حقيقي و حقوقي متقاضي انواع مختلف 
ضمانتنامه هستند. رفيعي با تأكيد بر اين مطلب كه با 
دريافت ضمانتنامه بانك پاسارگاد، اين بانك پشتيبان 
مشتريان اس��ت تصريح كرد: انواع ضمانتنامه هاي 
پيمان��كاري )ش��ركت در مناقصه/مزاي��ده، 
حسن انجام كار يا تعهدات، پيش پرداخت و كسور 
وجه الضمان(، انواع ضمانتنامه هاي تعهد پرداخت 
)گمركي، مالياتي، خروج از كش��ور، نظام وظيفه، 
آژانس هاي مسافرتي( و ساير ضمانتنامه ها براي 
مشتريان در شعبه هاي بانك پاسارگاد در سراسر 

كشور صادر مي شود. 
وي در پايان افزود: بانك پاسارگاد با ارايه بسته حمايتي 
ويژه بانك پاس��ارگاد كه ش��امل اعطاي تسهيلات 
ارزان  قيمت، گشايش اعتبار اسنادي داخلي و صدور 
انواع ضمانتنامه بانكي است، گامي موثر در راستاي 
پيشرفت اقتصاد كشور و كمك به رونق توليد داخلي 

و اشتغالزايي برداشته است.
شعبه هاي بانك پاس��ارگاد در سراسر كشور، مركز 
مشاوره و اطلاع رساني به شماره 82890 و همچنين 
س��امانه ارتباط با مشتريان در س��ايت اين بانك به 
آدرس www.bpi.ir آماده ارايه مشاوره و پاسخ به 

سوالات مشتريان است.

برندگان بانك آينده 
مشخص شدند

قرعه كش��ي چهارمين جش��نواره حس��اب هاي 
قرض الحسنه پس انداز بانك آينده برگزار شد.

مراس��م قرعه كش��ي جوايز چهارمين جشنواره 
حساب هاي قرض الحسنه پس انداز بانك آينده، 
در روز يك شنبه به تاريخ 22 مهرماه سال جاري، 
در ساختمان مركزي بانك آينده، با حضور اعضاي 
هيات نظارت بر قرعه كش��ي بانك ها )نمايندگان 
دادستاني كل كش��ور و بانك مركزي ج.ا.ايران(، 
مديرعامل، اعضاي هيات مديره، معاونان و مديران 
و برخي روس��اي ش��عب برگزار و برندگان خوش 
ش��انس اين دوره از قرعه كش��ي مشخص شدند.

در چ�هارمين دوره از قرعه كش��ي حس�اب هاي 
قرض الح�س��نه پس انداز بان�ك آين��ده، به پاس 
ق�دردان��ي از نيت خيرخواهانه س���پرده گذاران 
قرض الحسنه، 20 )بيس��ت( كمك هزينه خريد 
واحد مس��كوني هر يك به ارزش 1 )يك( ميليارد 
ريال، 150 )يك صد و پنجاه( خودروي س��واري 
پژو پارس س��ال، 200 )دويس��ت( كمك هزينه 
خريد صنايع دستي 5 )پنج( ميليون ريالي و تعداد 
20.019 )بيست هزار و نوزده( جايزه نقدي 900 
)نهص��د( هزار ريالي براي س��پرده گذاران در نظر 
گرفته شده بود كه با مشخص شدن اسامي برندگان 
در اين مراسم، اين جوايز به زودي به آنها اهدا خواهد 
شود. اسامي اعلام شده، ش��امل برندگان قطعي 
جوايز كمك هزينه خريد مسكن، خودروي سواري 
پژو پارس سال، كمك هزينه خريد صنايع دستي و 
جايزه نقدي است. يادآوري مي نمايد؛ طرح افتتاح 
حساب هاي قرض الحسنه پس انداز بانك آينده از 
اول مهرماه س��ال 1396 تا پايان شهريورماه سال 
1397 ادامه داش��ت كه مورد استقبال چشم گير 
هم وطنان خيرانديش و ارجمند قرار گرفت. ش�ايان 
ذكر است؛ دارندگان حس�اب هاي قرض الح�سنه 
پس ان��داز موجود، در صورت ح�ف��ظ و افزاي�ش 
موج�ودي خود، در قرع�ه كشي سال 1398 نيز، 

شركت داده مي شوند.

٣٠ ميليارد دلار ارز خانگي
در اختيار مردم است

نايب رييس كميسيون برنامه، بودجه و محاسبات 
مجلس ميزان واقع��ي ارز خانگي در اختيار مردم را 
تش��ريح كرد.به گزارش ايبنا، هادي قوامي با اشاره 
به وضعيت بازار ارز در كش��ور، گفت: در حال حاضر 
رقم بالايي ارز خانگ��ي در اختيار مردم قرار دارد كه 
متاسفانه اين ميزان رو به افزايش نيز هست. نماينده 
مردم اسفراين در مجلس با بيان اينكه قبل از نوسان 
اخير ارزي رقم ارز خانگي در اختيار مردم حداقل ٢٠ 
ميليارد دلار بود، افزود: طبيعتاً نوسان اخير ارزي اين 

ذخيره ارزي خانگي را افزايش داده است.
وي با تاكيد بر اينك اگر س��ال گذش��ته ميزان ارز 
در اختيار مردم ٢٠ ميلي��ارد دلار بوده پيش بيني 
مي شود كه اكنون نزديك به ٣٠ ميليارد دلار ارز در 
اختيار مردم در خانه نگه داري مي شود، تصريح كرد: 
علت تمايل مردم به خريد و نگهداري ارز استفاده از 
سود حاصل از نوسان ارزي و همچنين حفظ ارزش 

دارايي هاي خود است.
او با بيان اينكه بي اعتمادي مردم به ش��بكه بانكي و 
دولت علت ذخيره سازي ارز خانگي بوده است، افزود: 
دولت بايد با اعتماد سازي ارز خانگي را به سمت شبكه 
بانكي و بورس هدايت كند.قوامي با تاكيد بر اينكه 
تجربه قبلي سپرده ارزي منجر به بي اعتمادي فعلي 
در بين مردم شده است، تصريح كرد: در سپرده ارزي 
قبلي كه بدعهدي در ارايه ارز س��پرده گذاري شده 
افراد صورت گرفت نهايت ٣٠٠ ميليون دلار سپرده 
ارزي شكل گرفت. دولت در شرايط فعلي بايد با در 
نظر گرفتن سازوكارهاي مشخص از حجم ارز خانگي 
كاسته و به اين ترتيب وضعيت بازار را ساماندهي كند.
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اخبار 5 بازار سرمايه

آسيب شناسي »تعادل« از  رفتار سياست گذار در زمان بروز اختلال در سيستم هاي معاملاتي

ريسك سامانه معاملاتي مانع عرضه اوليه شد
گروه بورس| مسعود كريمي|

 روز دوش��نبه عرضه اوليه س��هام شركت ملي كشت 
و صنع��ت و دامپروري پ��ارس »زپارس« بنا بر اعلام 
شركت بورس تهران به دليل محدوديت هاي فني، لغو 
و به روز چهارشنبه موكول شد. بر همين اساس، بنا بر 
پيگيري هاي روزنامه »تعادل« با توجه به اينكه اغلب 
سهامداران منفي بودن شرايط كلي بازار و عدم رضايت 
س��هامدار عمده در خصوص عرضه س��هام در چنين 
ش��رايطي را از مهم ترين دلايل تصميم روز گذش��ته 
سياس��ت گذار مطرح مي كردند. اما مق��ام ناظر بازار، 
ريسك سامانه معاملاتي را از مهم ترين عوامل چنين 
سياس��تي عنوان كرد. به هر روي، س��نت هميشگي 
عرضه هاي اوليه نشان مي دهد كه بطور معمول اين مهم 
با استقبال فعالان همراه مي شود و سراريز شدن حجم 
زيادي از تقاضا در روز گذشته مي توانست سيستم هاي 
معاملاتي بورس را بار ديگر دچار چالش و مش��كلات 
عديده اي كند. بر همين اس��اس، اغلب صاحب نظران 
بازار س��رمايه لغو عرضه اوليه سهام را تا زمان به ثبات 
رسيدن سامانه هاي معاملاتي بسيار مناسب ارزيابي 
كردند. به هر حال، در معاملات ديروز شايعاتي هم در 
خصوص بروز مشكلات و ايجاد اختلال در سيستم هاي 
معاملاتي برخي از كارگزاري ها در بازار مطرح بود كه 
مقامات ناظر بورس با رد اين موضوع به شايعات پايان 
دادند. از سويي، صعود يك باره نماگر هاي بورس تهران 
در معاملات ديروز با توجه به ارزش معاملات در بازار  هاي 
ب��ورس و فرابورس كه در رقمي حدود يك هزارو 870 
هزار ميليارد تومان برآرود شد نيز مي تواند نشان از ورود 
نقدينگي تازه همگام با رسيدن اغلب سهم هاي بورسي 
به كف قيمتي خود در نظر گرفته شود. بر همين اساس، 
كارشناسان بازار سهام معتقدند كه سهامداران در چنين 
شرايطي مي بايست وارد سهام بنيادي شوند و با مطالعه 
ميزان سودآوري، فروش و انتظارات آتي شركت اقدام 
به خريد و فروش س��هام و كس��ب بازدهي مناسب در 

بورس كشور كنند.

   چرايي لغو 
در همين رابط��ه، مهدي پارچيني مدير عمليات بازار 
بورس تهران در خصوص چرايي لغو عرضه اوليه طي 
معاملات روز دوشنبه در گفت وگو با »تعادل« عنوان 
كرد: وجود ريسك در سامانه معاملاتي از دلايل عمده 
لغو عرضه اوليه س��هام ش��ركت ملي كشت و صنعت 
و دامپروري پارس در داد و س��تد  هاي روز دوش��نبه 
بورس تهران محسوب مي شود. به گفته وي، به دليل 
اينكه ممكن بود ريسكي كل س��امانه معاملاتي را در 
پي عرض��ه اوليه تهديد كند به همي��ن جهت بورس 
تهران با مشورت بخش فني شركت مديريت فناوري 
و هماهنگي با سهامدار عمده اقدام به تعويق اين مهم 
كرد. اين كارشناس بازار س��رمايه معتقد است، ورود 
افراد تازه وارد به جريان معاملاتي بازار سهام مي تواند 
ناشي از نزديك شدن به گزارش هاي 6 ماهه شركت ها 
در مقطع زماني فعلي و انتظارات سهامداران از عملكرد 

مناسب و مطلوب آنها بر اساس تحليل باشد. از طرفي، 
سرمايه گذاراني كه طي روز هاي گذشته اغلب فروشنده 
بودند  احتمالا روند فعلي بازار را جذاب ارزيابي مي كنند. 
مدير عمليات بازار بورس تهران درباره روند فعلي بازار 
سهام نيز گفت: س��رمايه گذاران بطور معمول در امر 
سرمايه گذاري تحليل هاي متفاوتي را ارايه مي كنند اما 
به طور كلي نزديك شدن به زمان انتشار گزارش هاي 
6ماهه مي تواند روند معاملاتي در بازار س��هام را براي 

برخي از صنايع جذاب كند.
مهدي پارچيني بر اين باور اس��ت كه چشم انداز بازار 
س��رمايه كش��ور از لحاظ عملكردي و قيمت   س��هام 
ش��ركت هاي بورس��ي مثبت ارزيابي مي ش��ود. وي 
در پاس��خ به اينكه براي روز چهارش��نبه هفته جاري 
همزمان با عرضه اوليه »زپارس« آيا ريس��كي متوجه 
سيستم معاملاتي خواهد شد يا خير، بيان كرد: با توجه 
به پيگيري هاي شركت بورس تهران در اين خصوص، 
اميدواريم كه هيچ گونه ريسكي در اين زمينه فرآيند 
معاملاتي بازار را تهديد نكند. به گفته اين كارشناس 
بازار سرمايه ، در شرايط فعلي سهامداران مي بايست با 
تحليل و دوري از رفتار هيجاني اقدام به خريد و فروش 

سهام كنند.
 از س��ويي، به اف��رادي كه تخصصي از بازار س��رمايه 
كشور ندارند پيشنهاد مي شود به سمت صندوق هاي 
س��رمايه گذاري حركت كنند، چرا ك��ه آنها به دليل 
برخورداري از مش��اورين و تحليلگ��ران بطور قطع 
از عملكرد مناس��ب تري بهره مند خواهند ش��د و در 
كن��ار افزايش ايمني س��رمايه گذاران ب��ازار را نيز از 
هيجان��ات خارج خواهد ك��رد. مدير عملي��ات بازار 
بورس تهران درباره نوسانات شديد ارزش معاملاتي و 
شاخص ها نيز تصريح كرد: بطور كلي ارزش معاملات 
و روند شاخص ها متناس��ب با اخبار مثبت و منفي و 
تحليل هاي آتي سرمايه گذاران رقم خواهد خورد. بر 
اين اساس، زماني كه اخبار مثبتي مخابره شود يقينا 
شاهد هجوم نقدينگي به سمت بازار سهام هستيم كه 
اين مهم جزئي از ذات بازار است و نمي توان براي آن 

چارچوب مشخصي را تعيين كرد. 

   اتصال هسته معاملاتي به بورس  هاي جهاني
از س��ويي ديگر، علي صادقين مدرس و پژوهش��گر 
بازار سرمايه با آسيب شناسي لغو عرضه اوليه و رفتار 
سياس��ت گذار در زمان بروز اختلال در سيستم هاي 
معاملات��ي در گفت وگو با »تعادل« بي��ان كرد: بروز 
مشكلات در سيستم  معاملاتي بازار سهام موضوعي 
كاملا زيرس��اختي و فيزيكي اس��ت كه در بازار هاي 
جهاني از ي��ك س��رمايه گذاري در تجهيزات مدرن 

استفاده مي شود. 
وي خاطرنش��ان كرد: مي بايست بخشي در راستاي 
سرمايه گذاري ويژه براي زير ساخت هسته معاملات 
در نظر گرفته ش��ود تا اين هسته معاملات بر اساس 
س��رمايه گذاري هاي جديد فعاليت كن��د. از طرفي، 
در صورتي كه اين هس��ته معام��لات بتواند با برخي 

از بورس هاي جهاني و برخي از بازار  هاي بين المللي 
اتصال داش��ته باش��د بطور قطع مي توان اين مهم را 

بهترين راهكار مطرح كرد. 

   ارايه 2 راهكار 
اين اقتصاددان معتقد است كه در تمام دنيا به هر دليلي 
يك اخلال در سيستم نرم افزاري يا سخت افزاري در 
برخي از روز  ها رخ مي دهد در چنين شرايطي به دليل 
پاك كردن هر نوع شائبه اي مرتبط با خريد و فروش ها يا 
عدم عدالت در برخي از سهم ها كه مي توانند صف خريد 
يا فروش شوند بطور معمول معاملات آن روز معاملاتي 
ابطال خواهد شد. اما در معاملات روز يك شنبه كه شاهد 
چنين اتفاقي بوديم حجم معاملات ابطال نشد. علي 
صادقين تصريح كرد: در چنين مواقعي بروز مشكلات 
را  بايد به عنوان روز اس��تراحت ب��ازار در نظر گرفت و 
معاملات را ابطال كرد يا زمان بازار پس از رفع مشكل 
تمديد شود. اين در حالي است كه هيچ كدام از 2 راهكار 
فوق در زمان مشكلات سامانه معاملاتي صورت نگرفت.

   سياست مناسب بورس
به گفته اين كارشناس بازار سرمايه اگر قرار است هسته 
معاملات به هر دليلي دچار مشكل شود و از آنجايي كه 
اقبال به عرضه هاي اوليه معمولا زياد است و عرضه هاي 
اوليه در كوتاه مدت مي توانند به س��وددهي مناسبي 
برسند، به نظر مي رسد كه سياست روز گذشته بورس 
تهران، سياستي بسيار مناسب بوده است. اين تحليلگر 

بازار س��رمايه درباره رش��د حدود 6 هزار واحدي روز 
گذشته و نوسانات ش��ديد چند وقت اخير نيز گفت: 
قيمت سهام بنيادي به دليل قيمت هاي منفي 2 هفته 
اخير به نقطه جذابيت رس��يد و انتظار برگش��ت بازار 
نيز بسيار بالا بود. از س��ويي، ورود نقدينگي، حمايت 
حقوقي  ها و جو مثبت انتظ��اري مي تواند ارزش زياد 
حجم معاملات روز دوش��نبه را بسيار طبيعي نشان 
دهد، چرا كه سهم ها در كف قيمتي قرار داشتند، بازار 
حدود 20 الي 30 درصد ريزش را تجربه كرد و شاخص 
كل نيز يك اصلاح مناسب را به ثبت رساند. مدرس و 
پژوهشگر بازار سرمايه تصريح كرد: از منظر بنيادي و 
تكنيكال انتظ��ار ورود نقدينگي، حمايت حقوقي ها و 
جذابيت سهام براي تقاضا در شرايط فعلي امري منطقي 

محسوب مي شود.

   بي ثباتي متغير هاي اقتصاد كلان 
علي صادقين با اشاره به نوسانات اخير نيز تاكيد كرد: 
بخش قابل توجهي از ورود نقدينگي ها توس��ط سهم 
اولي ها و كد ه��اي جديد صورت گرفته اس��ت. بطور 
معمول اين افراد بدون دانش و توام با اخبار و هيجانات 
اقدام به معامله مي كنند. علاوه بر اين، فروش يك باره 
برخي از حقوقي  ها زماني كه بازار ممكن اس��ت از يك 
روند مثبت و منطقي برخوردار باشد،  يك سيگنال منفي 
را در حوزه مالي رفتاري به بازار مي دهد. بر اين اساس، 
سهم اولي ها، نقدينگي  هاي سرگردان و افرادي كه بدون 
تحليل اقدام به خريد و فروش مي كنند معمولا در چنين 

شرايطي صف نشيني مي كنند. وي افزود: اين نوسانات 
در شرايطي كه ورود افراد غير حرفه اي زياد شده است، 
 طبيعي ارزيابي مي شود. گرچه با توجه به وضعيت تورم، 
نرخ ارز، فروش صادرات و گزارش هاي احتمالا مناسب 
6 ماهه شركت ها ريزش هاي 2 هفته اخير مقداري غير 
طبيعي و غير تخصصي صورت گرفت. اين اقتصاددان 
ورود نقدينگي به بازار سهام را مثبت دانست و عنوان 
كرد: نوسانات شاخص هاي بورسي با توجه به بي ثباتي 

متغير هاي ديگر اقتصاد كلان، طبيعي است.

   كسب بازدهي بالاتر از نرخ تورم
اين كارش��ناس بازار سرمايه چشم انداز بازار را ترسيم 
كرد و گفت: خوش بيني  هايي براي بازار سرمايه با ديد 
ميان مدت و بلندمدت وجود دارد. از طرفي، بازار سرمايه 
نسبت به بازار  هاي جايگزين حداقل به اندازه نيمي از 
رش��د فعلي كه تاكنون رخ داده همچنان عقب است. 
از س��ويي، با در نظر گرفتن متغير هاي كلان، فروش 
ش��ركت ها و گزارش هاي 6 ماهه به نظر مي رسد اگر با 
ديد ميان مدت سهامداران سرمايه گذاري كنند و عمدتا 
س��هام بنيادي و نه سهام سفته بازي را خريد و فروش 
كنند بطور قطع مي توانند يك بازدهي بالاتري را از نرخ 
تورم كسب كنند. وي در پايان اذعان داشت: سهامداران 
از كانال هايي كه عمدتا پمپاژ هاي خبري و سيگنال هاي 
مختلفي را منتشر مي كنند بطور جدي پرهيز كنند و 
صرفا بر مبناي دان��ش، اطلاعات معتبر و تحليل هاي 

بنيادي اقدام به خريد كنند.

هيچ ك��دام از بازارهاي م��وازي رقيب بازار س��رمايه 
محسوب نمي شوند و خط مشي هر كدام با هم متفاوت 
است. تنها شباهت اين بازارها با بازار سرمايه، فعاليت 

اقتصادي آنها است.
 روند قيمت سهام ش��ركت ها در بازار سرمايه ارتباط 
مس��تقيمي با روند كاموديتي ها دارد. اين روزها هم با 
افزايش نرخ ارز و روند صعودي كاموديتي ها، بازار سهام، 

مستعد رشد خوبي است.
علي اصغ��رزاده صادق، مديرعام��ل كارگزاري آفتاب 
درخش��ان خاورميانه در گفت وگويي با س��نا، اظهار 
داشت: 70 درصد بازار سهام ما وابسته به بازار كاموديتي 
است و به همين دليل رونق بازار كاموديتي ها مي تواند 
اثرات مثبتي بر بازار سرمايه داشته باشد. در عين حال، 
ش��ركت هاي صادرات محور رشد خوبي در اين مدت 
داشته اند كه انتظار مي رود اين رشد تداوم داشته باشد.

وي ادامه داد: در كنار اين صنايع، س��اير گروه ها مانند 
ساختماني ها، خودرو، بانكي ها هم آينده خوبي دارند. 
در عين ح��ال، تاثير الحاق ب��ه FATF و ايجاد ارتباط 

مالي و بين المللي با بانك هاي جهاني و اروپايي و ايجاد 
درآمدهاي ارزي در بانك ها باعث ايجاد شرايط مساعد 

براي اين صنايع مي شود.
اصغرزاده صادق در ادامه بيان داشت: يكي از مزيت هاي 
اصلي توليد در كشور ما بخش نفت و پتروشيمي است. با 
وجود پيش بيني هاي بانك هاي جهاني مبني بر افزايش 
قيمت نفت به بيش از 100 دلار به دليل ريسك عدم 
حضور نفت ايران در بازار، مي توان به رونق اين صنعت 

با توجه به افزايش قيمت اميدوار بود.
مديرعامل كارگزاري آفتاب درخش��ان خاورميانه در 
اين خصوص گفت: درست است كه تحريم هاي غرب 
موجب توقف عرضه نفت ايران ب��ه برخي از بازارهاي 
جهاني ش��ده اما با وجود افزايش قيمت طلاي سياه، 
معاملات نفت با همين مش��تريان فعلي نيز مي تواند 
منفعتي ايجاد كند كه در صورت غيبت نفت ايران در 

بازارهاي جهاني همپوشاني داشته باشد.
اين كارش��ناس بازار سرمايه گفت: به نظر مي رسد در 
روزهاي گذش��ته امريكا امتيازات زيادي به مشتريان 

نفت ايران واگذار كرده كه معافيت خريد نفت از ايران، 
از جمله اين معافيت هاست. وي در خصوص روند فعلي 
بازار س��هام اشاره داشت: اس��م روند فعلي بازار سهام، 
سقوط نيست بلكه اصلاح قيمت است كه فرصتي بكر 
را براي اصلاح پرتفوي و بهينه كردن آن براي سهامداران 
ايجاد كرد. اميدواريم با تمهيدات سازمان بورس و اوراق 
بهادار و اجراي درست بحث فرهنگ سازي بازار سرمايه 
بتوانيم شاهد حضور س��رمايه گذاراني آگاه و با دانش 

سرمايه گذاري در بازار باشيم.

   بازارهاي موازي، رقيب بازار سهام نيستند
اصغرزاده صادق در ادامه با اش��اره به فعاليت بازارهاي 
موازي بازار سرمايه خاطرنشان كرد: بازار سرمايه جايي 
است كه هرقدر بتوانيم نقدينگي بيشتر و تازه نفس تري 
وارد آن كنيم رونق بيش��تري را ش��اهد خواهيم بود. 
بازارهاي موازي مانند بازار ارز، مسكن، خودرو نه تنها 
رقيب بازار سرمايه محسوب نمي شوند بلكه در مواردي 
باعث ضربه زدن به اقتصاد كشور شده اند. اما بازار سرمايه 

با رونق نسبي هم مي تواند توليد را در كشور رونق دهد 
و هم موجب افزايش فرصت كسب و كار و رشد بازدهي 
شركت هاي داخلي ش��ود. بر اين اساس، بازار سرمايه 
زيرساخت هاي اقتصادي كشور را تقويت مي كند. وي 
متذكر ش��د: هيچ كدام از بازارهاي موازي رقيب بازار 
سرمايه محسوب نمي شوند و خط مشي هر كدام با هم 
متفاوت است. تنها شباهت اين بازارها با بازار سرمايه، 

فعاليت اقتصادي آنها است.

   فرهنگ سازي، مسير  رشد  سهامدار آگاه
مديرعامل كارگزاري آفتاب درخش��ان خاورميانه در 
خصوص بحث فرهنگ س��ازي در بازار سرمايه عنوان 
داشت: فرهنگ سازي در بازار سرمايه يكي از مهم ترين 
مباحث كليدي و پرورش��ي در بازار س��هام است كه 
مي توان از اين طريق سهامداراني هوشيار، فعال، آگاه 
و صبور داشت كه از افت و خيز بازار نه تنها خشمگين 
نمي شوند بلكه از فرصت هاي پيش آمده به بهترين نحو 
استفاده مي كنند. وي در اين خصوص تصريح داشت: 

تالار مجازي يكي از حركت هاي بسيار خوب در جهت 
فرهنگ سازي در بازار سرمايه است. افرادي كه تمايل 
زيادي ب��راي حضور در بازار س��هام دارند مي توانند از 
طريق اين سايت اقدام به ثبت نام كرده و براي چند ماه 
خود را محك بزنند. اين سايت امكاني را فراهم مي كند 
تا علاقه مندان، دانش و تجربه كافي براي حضور در بازار 

سرمايه را كسب كنند.
اين كارش��ناس بازار سرمايه ادامه داد: حضور مباحث 
بازار سرمايه در كتاب هاي درسي كودكان از سال هاي 
ابتدايي تحصيل، يكي از راهكارهاي كليدي سازمان 
ب��ورس و ش��ركت اطلاع رس��اني در زمين��ه پرورش 
استعدادهاي اقتصادي كودكان است. اين مهم مي تواند 
در آينده قشر تحصيلكرده آشنا به بازار سهام را تربيت 
كند ك��ه نه تنها با بازار س��رمايه و بحث س��هامداري 
غريبه نيستند بلكه با پيش زمينه اي صحيح مي توانند 
وارد بازار س��رمايه شوند، استراتژي هاي مناسب براي 
س��رمايه گذاري طراحي كنند و رفتارهايي هيجاني 

نخواهند داشت.

نفسي تازه، وارد بازار سهام شد

 تداوم رشد بازار در روزهاي آتي

روز گذشته پس از ش��روع ساعت معاملاتي بورس 
اوراق بهادار، شاخص كل بورس شروع به رشد كرد. 
بطوري كه تا دقايق پاياني، معاملات رشد را تجربه 
كرد و پس از ۵723 واحد افزايش تا رقم 180 هزار 
و ۵۴۹ واح��دي پيش رفت. ش��اخص كل هم وزن 
نيز پس از 26۴ واحد رش��د تا رقم 28 هزار و 71۴ 
واحدي افزاي��ش يافت. در اين روز ش��اخص آزاد 
شناور 6011 واحد تقويت شد و به تراز 1۹3 هزار و 
27 واحدي رسيد. شاخص بازار اول و بازار دوم نيز 
هر يك به ترتيب ۴612 و ۹780 واحد رشد كردند.
فولاد مباركه اصفهان، صنايع پتروش��يمي خليج 
ف��ارس و ملي صنايع مس اي��ران هر يك به ترتيب 
۴۵0، 330 و 300 واحد تاثير مثبت روي نوسانات 

شاخص بازار داشتند.
در گروه محصولات شيميايي در اين روز رشد يك 
دست بس��ياري از نمادها را ش��اهد بوديم. تاپيكو، 
پتروشيمي پارس، پتروشيمي شازند، پتروشيمي 
زاگرس، پتروش��يمي غدير و گس��ترش نفت و گاز 

پارسيان تنها بخشي از ش��ركت هايي بودند كه در 
اين گروه تا م��رز پنج درصد افزاي��ش قيمت را در 

سهام شان تجربه كردند.
در گ��روه بانك ه��ا و موسس��ات اعتب��اري نم��اد 
ش��ركت هاي بان��ك مل��ت، بانك تج��ارت و بانك 
صادرات ايران، بانك دي و بانك خاورميانه از جمله 
نمادهايي بودند كه رش��د قيمت را تجربه كردند. 
اين نمادها از س��ه تا مرز پنج درصد ش��اهد رش��د 

قيمت بودند.
حجم معاملات دوش��نبه نسبت به يكشنبه بيشتر 
ش��ده بود. در گروه فلزات اساسي حجم معاملات 
2۹۴ ميليون سهم و اوراق مالي به ارزش حدود 1۴0 
ميليارد تومان رسيد و در گروه محصولات شيميايي 
حجم معاملات رقم 202 ميليون سهم دست يافت 
و حجم معاملات رقم 110 ميليارد تومان را تجربه 
كرد. خودرويي ها جزو گروه هايي بودند كه يك باره 
چرخش كردند و بيش��تر نمادهايش��ان نزديك به 
پنج درصد رشد قيمت را رقم زدند. البته نمادهايي 

همچون فنرس��ازي زر، موتورسازان تراكتورسازي 
ايران و توليد محور خودرو از جمله نمادهايي بودند 

كه قيمت شان كاهش پيدا كرد.
همچنين ارزش معاملات بورس تهران به رقم ۹۴۵ 
ميليارد تومان رس��يد كه اين رقم ناشي از دست به 
دست ش��دن 2.8 ميليارد س��هم و اوراق مالي طي 

21۵ هزار و 8۴7 نوبت دادوستد بود.

   رشد   ارزش معاملات در فرابورس 
در ميانه اي��ن هفته كاري در فراب��ورس ايران يك 
ميلي��ارد و 208 ميليون ورقه بهادار به ارزش بيش 
از ۹ ه��زار و 231 ميليارد ري��ال ميان معامله گران 
دس��ت به دست ش��د كه به معني رشد بيش از ۵0 
درصدي ارزش معاملات نسبت به روز گذشته بود. 
روز دوش��نبه ش��اخص كل فرابورس ايران ضمن 
ارتقاي 67 پله اي )رشد 3.۵ درصدي( و قرار گرفتن 
آن در ارتفاع 1۹۹۵ واحدي به روند نزولي چند روز 
گذشته اين نماگر خاتمه داد تا بار ديگر معامله گران 

شاهد سبز پوش��ي بازار هاي سهام فرابورس باشند. 
در صعود 67 واحدي آيفكس دو نماد پتروش��يمي 
»زاگرس« و »مارون« بيش از س��اير نماد ها نقش 
مثبت ايف��ا كردند و پس از آنها نماد هاي »ميدكو« 
و »ذوب« ب��ا تاثير مثبت حداكث��ر ۹ واحدي قرار 
دارند. همچنين نماد »ريشمك« بيشترين افزايش 
و نماد »كتوكا« بيش��ترين كاهش قيمت را تجربه 
ك��رد و نماد ه��اي »ذوب« و »تاپكي��ش« در زمره 

پُربازديد ن ترين ها قرار گرفتند.
نگاهي ب��ه معاملات س��هام در بازار هاي فرابورس 
بيانگ��ر جابه جايي 606 ميليون س��هم به ارزش 2 
هزار و 2۴1 ميليارد ريال در مجموع دو بازار اول و 
دوم اس��ت كه در اين ميان نماد »ذوب« بيشترين 
حجم و ارزش معاملاتي را ب��ه خود اختصاص داد. 
همچنين عرضه اوليه 3۵ ميليون سهم از مجموع 
سهام شركت داروسازي آوه سينا در نماد »داوه« در 
بازار دوم فرابورس ايران و كشف قيمت 3300ريالي 

آن انجام شد.

به علاوه، ۵۴8 ميليون س��هم ب��ه ارزش يك هزار و 
17۴ ميليارد ريال در سه تابلو بازار پايه معامله شد.

از طرف ديگ��ر، در روز گذش��ته، معاملات در بازار 
ابزار هاي نوين مالي )شامل معاملات اوراق بدهي، 
اوراق تسهيلات مس��كن و ETF( با خريد و فروش 
۵۵ ميليون ورقه به ارزش ۵ ه��زار و 818 ميليارد 

ريال به پايان رسيد.
در اين بازار در روز دوش��نبه ش��اهد آغاز معاملات 
ثانويه واحدهاي سرمايه گذاري عادي قابل معامله 
صندوق سرمايه گذاري انديش��ه ورزان صباتامين 
در نماد »اوصتا« بوديم كه بيش از 3 ميليون ورقه 
از اين اوراق در قيمت 10 هزار و 3۹3 ريال معامله 
شد. از جمله رويداد هاي آتي فرابورس مي توان به 
عرضه اسناد خزانه اسلامي در نماد هاي »اخزا708« 
با تاريخ سررس��يد 23 مهر ۹8 و »اخزا70۹1« كه 
در تاريخ 13 مرداد ماه ۹۹ سررس��يد مي ش��ود در 
معاملات روز سه شنبه هفته جاري در بازار ابزار هاي 

نوين مالي اشاره كرد.

بازار سهام به مدار صعود بازگشت
نگاهي به روند معاملاتي بورس و فرابورس 
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 برخورد شديد
 با متخلفان بازار سرمايه

مدير نظارت بر بورس هاي سازمان بورس اعلام كرد: 
با متخلفان بازار س��رمايه به شدت برخورد مي شود. 
به گزارش ايرنا، مدير نظارت بر بورس هاي سازمان 
بورس با بيان اينكه در تخلفات مربوط به دستكاري 
قيمت ها با هيچ فردي، برادر خواندگي و تعارف نداريم، 
گفت: سازمان بورس به عنوان نهاد ناظر، وظيفه خود 
براي برخورد با تخلفات را انجام مي دهد. وي درباره 
تشكيل 7۵ پرونده مجرمانه درباره تخلفات بورسي، 
گفت: اين پرونده ها مربوط به تخلفات برخي ناشران، 
نهادهاي مالي، صندوق ها، سبدگردان ها و بقيه بوده 
است. خدابخش درباره تخلفات مربوط به دستكاري 
قيمت ها، اضافه ك��رد: در برخورد با تخلفات، اهمال 
و تعارف وجود ندارد و هرگاه تخلفي انجام ش��ود به 

سرعت رسيدگي مي شد.

   معرفي متخلفان به مراجع قضايي
مدير نظارت بر بورس هاي سازمان بورس و اوراق بهادار 
تصريح ك��رد: وضعيت معام��لات و فعاليت هاي بازار 
سرمايه بطور مستمر رصد مي شود و اگر تخلفي صورت 
گرفته و جرم محرز ش��ود، ب��ه مراجع قضايي معرفي 
مي ش��ود. وي درباره ادعاهاي مربوط به تخلفات يك 
صندوق سرمايه گذاري در روزهاي گذشته و نقش آن 
در ايجاد صف هاي فروش و افت شاخص، گفت: نگاهي 
به سايت مديريت فناوري بورس تهران نشان مي دهد، 
سهم اش��خاص حقوقي و اشخاص حقيقي از خريد و 
فروش چه ميزان بوده اس��ت. به گفته وي، بررسي ها 
مشخص مي كند حقوقي ها بيشترين خريد را انجام 
داده اند. خدابخش ادامه داد: اگرچه بر عملكرد حقوقي ها 
بايد نظارت بيشتري باشد، اما نبايد اين تلقي ايجاد شود 
كه حقوقي ها هيچ سهمي را نفروشند. مدير نظارت بر 
بورس هاي سازمان بورس و اوراق بهادار تصريح كرد: اگر 
حقوقي ها به ايجاد صف هاي فروش دامن بزنند، سازمان 
بورس به آنها تذكر مي دهد و اگر تخلف كرده باشند به 

نهادهاي ذي ربط معرفي مي شوند.

جزييات فرآيند تسويه 
معاملات نفت در بورس انرژي

مديرعامل س��مات با بيان اينك��ه ضمانتنامه هاي 
بانكي در فرآين��د معاملات نفت خام نزد س��مات 
س��پرده گذاري مي ش��ود، گفت: فراين��د مالي اين 
معاملات از طريق حدود 8 بانك انجام مي شود. حسين 
فهيمي، مديرعامل شركت سپرده گذاري مركزي از 
آخرين اقدام ها براي آماده سازي عرضه نفت خام در 
بورس انرژي گفت: براي تسويه معاملات نفت خام در 
بخش 20 درصد ريالي و 80 درصد ارزي آن، هم اكنون 
هماهنگي  با بانك هاي عامل و بانك مركزي انجام شده 
و ضمانتنامه هاي بانكي در نزد شركت سپرده گذاري 
سپرده مي شود . وي تصريح كرد: براي 80 درصد ارزي 
اين معاملات، در ابتدا معادل 120 درصد از 80 درصد 
ارزش پايه معامله اقدام به دريافت ضمانتنامه بانكي و 
سپس تسويه ارزي خواهد شد و اين در حالي است 
كه فرايند مالي اين معاملات از طريق حدود 8 بانك 
كه شركت نفت اسامي آنها را علام خواهد كرد، انجام 
مي شود. مديرعامل شركت سپرده گذاري مركزي 
و تس��ويه وجوه اوراق بهادار )سمات( در گفت وگو با 
فارس، پيرامون آخرين اقدام ها در سامانه سجام گفت: 
ايرانيان خارج از كشور براي انتقال كد معاملاتي در 
بستر سجام فقط كافي است، بطور الكترونيكي در 
سامانه دارا ثبت نام كنند . وي افزود: سجام بر پايه اي 
بنا شده كه با دريافت الكترونيكي اطلاعات و ثبت نام 
از مشتريان بازار سرمايه، فرايند كاغذي جمع آوري 
داده ها را حذف مي كند، اين در حالي است كه در نظام 
بانكداري همچنان فرايند كاغذي دريافت اطلاعات 
حاكم است. اين مقام مسوول با بيان اينكه دريافت 
اطلاعات الكترونيكي در اين بستر به گونه اي است 
كه كپي برداري از مدارك وجود ندارد، يادآور ش��د: 
كپي مدارك براي نشت اطلاعات نيست، بلكه براي 

راستي آزمايي اطلاعات متقاضيان است.
به گفته وي، سمات به دليل اتصال به ديتا سنتر هاي 
اطلاعاتي كش��ور مي توان��د اطلاع��ات دريافتي از 
 )Due Dilligence( مشتريان را راستي آزمايي
نموده و علاوه بر سيس��تم شناس��ايي الكترونيكي 
مش��تريان امكان حذف كپي مدارك در اين فرايند 
فراهم شده است. عبور از اين مرحله براي مشتري به 
معناي ارايه اطلاعات هويتي، ارتباطي و مالي درست 
به سامانه بوده و اين يعني مراحل ثبت نام بطور كامل 
انجام شده است. فهيمي با تاكيد بر اينكه كد معاملاتي 
اش��خاص اگر ظرف مهلت مقرر يعني حدود شش 
ماه آينده روي بستر سجام قرار نگيرد، به عنوان كد 
معاملاتي غير فعال شناخته مي شود، افزود: البته براي 
اين موضوع جاي نگراني نيست و فعالان بازار سرمايه 
مي توانند ظرف مدت 10 دقيقه در اين سامانه ثبت نام 
و شناسه كد معاملاتي خود را بطور الكترونيك فعال 
كنند، به اين ترتيب علاوه بر شناسايي دقيق مشتريان، 

زمينه ارايه خدمات جديد به آنها فراهم مي شود.

بورس انرژي ميزبان
 عرضه هيدروكربن سبك

روز گذشته هيدروكربن سبك شركت بهتاز شيمي 
روز جاري در رينگ بين الملل عرضه ش��د. كالاهاي 
آيزوريسايكل، حلال ۴00، ۴02، ۴06، ۴10، ۵02 
و ۵03 پالايش نفت اصفهان، ريفورميت پتروشيمي 
بوعلي، نيتروژن مايع پتروشيمي مبين، پنتان پلاس 
پتروش��يمي پارس، آيزوفيد و بلندينگ نفتا حلال 
۴10 پالايش نفت شيراز و متانول پتروشيمي زاگرس 
در رينگ داخلي و در تابلوي برق بازار فيزيكي بورس 
انرژي، 20.000 كيلووات برق توسط نيروگاه  طوس 
براي دوره تحويل هفتگي عرضه ش��دند.  آمارهاي 
معاملاتي نشان مي دهد در تابلوي برق بازار فيزيكي، 
كالاي ب��رق نيروگاه هاي پرند مپن��ا و اروميه با دوره 
تحويل ماهانه آبان ماه عرضه مي ش��ود و مقدار 1۵ 
ميليون و 360 هزار كيلووات ساعت آن با ارزش بيش از 
6 ميليارد و 7۹6 ميليون ريال مورد معامله قرار گرفت. 

ديدگاه
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شيوه جديد مردم براي تامين 
نيازهاي ضروري!

تسنيم| رييس اتحاديه سوپرماركت داران البرز 
گفت: كمبود خاصي در كالاها نداريم بلكه مشكل 
اصلي اي��ن روزهاي بازار، تضاد در قيمت هاس��ت 
بطوري كه مثلًا يك بطري شير در مغازه اي چهار 
هزار تومان و در مغازه اي ديگر ش��ش هزار تومان 
فروخته مي شود. جمش��يد حامدي افزود: تقريبا 
تمامي كالاهاي مورد نياز به مق��دار كافي وجود 
دارد و اگ��ر در جايي كمبود يا در برخي موارد نبود 
كالايي را مي بينيم مقصر اصلي خريداران هستند. 
او افزود: علت اصلي كمبود، خريداراني هستند كه 
با بي رويه ترين حالت ممكن در حال خريد و انبار 
محصولات و مواد غذايي هس��تند؛ مثلًا تا وقتي 
كه ما به يك قوطي رب گوجه ني��از داريم اما يك 
كارتن خريداري مي كنيم مش��خص است كه با 
گراني و كمبود مواجه مي ش��ويم. رييس اتحاديه 
س��وپرماركت دارن البرز از شيوه جديد خريدهاي 
مردم خبر داد و گفت: در گذشته مردم در حد معمول 
نياز خود از واحدهاي صنفي فروش مواد غذايي خريد 
مي كردند اما شيوه جديدي كه مردم خريد مي كنند 
مراجعه به بنكداري ها و عمده فروش��ان است تا به 
بتوانند خريدهاي با تعداد بالاي خود را انجام دهند. 
حامدي در ادامه افزود: متاسفانه به دليل عدم نظارت 
بر بنكداري ها شاهديم كه بنكداران اقلام خود را به 
همان قيمتي كه به واحدهاي صنفي مي فروشند 
به همان قيمت يه خريداران جزئي مي دهند و اين 

مساله مشكلاتي را ايجاد كرده است. 

»تعادل«تبعاتبازگشتارزحاصلازصادراتبهدوكشور»افغانستانوعراق«رابررسيميكند

موانع بازچرخاني ارز صادراتي
تعادل|

بازگش�ت ارز حاص�ل از ص�ادرات دو كش�ور 
»افغانس�تان و عراق« الزامي ش�د. براس�اس 
اولتيماتوم بان�ك مركزي به متولي س�ازمان 
توس�عه تجارت، تمامي صادركنن�دگان كالا 
به اين دو كش�ور باي�د طبق ضواب�ط اجرايي 
ارز ناش�ي از ص�ادرات را به چرخ�ه اقتصادي 
كش�ور بازگردانند. اما اين ال�زام ارزي، خيلي 
به مذاق صادركنندگان خوش نيامده؛ چراكه 
به باور آنه�ا ابلاغ چني�ن سياس�تي، نه تنها 
عملا امكان پذير نيس�ت، بلكه هزينه مبادله 
ب�ا همس�ايگان را افزايش و تجارت ب�ا آنها را 
كاهش مي دهد. زي�را باتوجه ب�ه اينكه تجار 
ايران�ي در ازاي كالايي كه دو ش�ريك تجاري 
خود يعني »افغانستان و عراق« صادر مي كنند، 
اغلب »ريال« دريافت مي كنند، بنابراين براي 
بازگردان�دن ارز حاص�ل از صادراتش�ان بايد 
»ريال« را تبديل به ارز ديگري كرده و به صورت 
چمداني انجام دهند كه در اينصورت با قوانين 
مبارزه با پول شويي مواجه مي شوند. علاوه بر 
اين از طريق نظام بانك�ي هم محدوديت هاي 
فعلي اج�ازه انتقال ارز را نمي دهد. براس�اس 
چني�ن موان�ع و محدوديت هاي�ي در نتيجه 
باي�د از طريق ش�بكه غيربانك�ي و صرافي ها 
ارز را منتق�ل كرد كه اين مس�اله هم جداي از 
ريس�كي كه دارد، هزينه هاي سنگين تري به 
تج�ار تحميل مي كند. بر اين اس�اس، به گفته 
فعالان اقتصادي، دولت به منظور حفظ تجارت 
با عراق و افغانس�تان بايد به دنبال سازوكاري 
باشد كه هم برگشت پول حاصل از صادرات به 
اين كش�ورها را تضمين كند و هم به روال كار 
تجار ضربه زند در غير اين صورت تجارت ايران 

با اين كشورها در آينده كاهش خواهد يافت.

معاون ارزي بانك مركزي روز گذش��ته با ارسال نامه  
رسمي به رييس سازمان توسعه تجارت، مجددا اعلام 
كرد كه تمامي صادركنندگان، از جمله صادركنندگان 
كالا به عراق و افغانستان و همچنين مبادلات كالايي 
در بازارچه هاي مرزي موظف اند درآمد صادراتي خود 
را مطابق مفاد دستورالعمل و ضوابط اجرايي رفع تعهد 
ارزي صادركنندگان و برگشت ارز حاصل از صادرات 
كالا، به چرخه اقتصادي كش��ور بازگردانند. اين الزام 

در حالي مطرح شده اس��ت كه در حال حاضر تجارت 
با اين دو كشور به صورت كجدار و مريز پيش مي رود و 
دستورالعمل هايي كه تجار را زير فشار قرار مي دهند، 
باعث كاهش صادرات و از دس��ت رفت��ن بازارهاي به 
دس��ت آمده در كشورهاي همسايه مي گردد. چندي 
پيش بود كه افغانستان به دليل مبارزه با فساد گسترده 
در گمرك رفاه افغانس��تان، واردات برخي كالاها را از 
اي��ران ممنوع اعلام كرده بود. هم اكن��ون پس از آنكه 
اين ممنوعيت باعث رس��وب م��واد غذايي در گمرك 
و اعتراضات ش��هروندان اين منطقه از افغانستان شد، 
محدوديت هاي صادراتي از مرز فراه افغانستان رفع شد. 
اما در اين مدت مشكلات بسياري را براي بازرگانان به 
وجود آورده بود. از آنسو و بر اساس قانون، بانك مركزي 
اين اختيار را ندارد كه ساز و كار برگشت ارز صادرات به 

اين دو كشور را تغيير دهد.

  مشكلات بازگشت ارز 
فعالان اقتصادي اين نامه معاون ارزي بانك مركزي را 
عمل به قوانين و مصوبات هي��ات دولت مي دانند و بر 
اين باورند كه مقرراتي ك��ه دولت براي برگرداندن ارز 
حاصل از صادرات وضع كرده، استثنايي براي كشورهاي 
همس��ايه كه مبادله با آنها با ارز محل��ي يا ريال انجام 
مي شود، قائل نشده اس��ت؛ ازاين رو بانك مركزي نيز 
طبق قانون اعلام كرده كه اين صادركنندگان بايد ارز 

حاصل از صادرات خود را به كشور برگردانند.
به گفته رييس اتاق مشترك بازرگاني ايران و افغانستان 
مستثنا كردن صادرات به عراق و افغانستان از برگشت 
ارز لازمه حفظ تجارت فعلي با اين كشورهاست. سيد 
حسين سليمي در گفت وگو با پايگاه خبري اتاق ايران، 
افزود: ازآنجايي كه ما با اين دو كشور با پول محلي كار 
مي كنيم و قانون هم به بانك مركزي اختيار نداده كه 
سازوكار برگشت ارز صادرات به اين دو كشور را تغيير 
دهد، صادرات ما به اين دو كشور بالاجبار كاهش پيدا 
مي كند تا به تدريج تجار دو كشور راه هايي براي عمل در 
مسير قانوني پيدا كنند. او ادامه داد: ما در ازاي كالايي كه 
به افغانستان صادر مي كنيم اغلب »ريال« مي گيريم و 
اگر بخواهيم آن را به صورت ارز به كشور برگردانيم راهي 
جز تبديل »ريال« به »دلار« نداريم كه در اين صورت 

بايد هزينه هاي اضافه اي را متقبل شويم.
از ديگر س��و، زمينه انتقال ارز از دو كش��ور عراق و 
افغانس��تان به ايران با مشكلاتي در پي خواهد بود و 
در نهايت صادركنندگان را دچار مشكلات بسياري 

مي كند كه ممكن است حفظ تجارت با اين دو كشور 
را با جالش روبرو كند. به گفته رييس اتاق مشترك 
بازرگاني ايران و افغانس��تان، اگر ق��رار به انتقال ارز 
به صورت چمداني باشد با قوانين مبارزه با پول شويي 
مواجه مي شويم. علاوه بر اين از طريق نظام بانكي هم 
محدوديت هاي فعلي اجازه نمي دهد درنتيجه بايد 
از طريق ش��بكه غيربانكي و صرافي ها ارز را منتقل 
كرد كه اين مس��اله هم جداي از ريس��كي كه دارد، 
هزينه هاي س��نگين تري به تجار تحميل مي كند. 
س��ليمي معتقد اس��ت دولت براي حفظ تجارت با 
عراق و افغانستان بايد به دنبال سازوكاري باشد كه 
هم برگش��ت پول حاصل از صادرات به اين كشورها 
را تضمين كند و ه��م به روال كار تجار ضربه زند در 
غير اين صورت تجارت ايران با اين كشورها در آينده 
كاهش خواهد يافت. سليمي تاكيد كرد: ما مستثنا 
شدن اين كشورها يا ايجاد س��ازوكار متفاوت براي 
برگرداندن ارز از اين كش��ورها را پيگيري مي كنيم 
و اميدواريم به نتيجه برس��يم، در غير اين صورت با 
مشكلاتي در تجارت با اين دو كشور مواجه مي شويم 
كه رف��ع آنها زمان مي ب��رد و چ��اره اي جز كاهش 

صادرات باقي نمي گذارد.
اما برخي ديگر از فعالان اقتصادي نيز معتقدند با وجود 
تحريم هاي بانكي، وصول عايدي هاي صادراتي ايران 
از محل ص��دور كالا به عراق، مبهم و با چالش مواجه 
اس��ت. به گفته آنها از آنجايي كه هنوز »دينار« عراق 
در سيستم بانكي ايران به رسميت شناخته نشده واز 
آن س��و »دلار« از چرخه تجارت ايران حذف ش��ده، 
واسطه هاي عراقي كه عمدتا صرافي هاي اين كشور 
هستند، معمولا ترجيح مي دهند، به صادركنندگان 
ايراني »ري��ال« بدهند. اين يك چرخ��ه معيوب در 
مراودات مالي و تجاري با عراق به ش��مار مي رود كه 
در قبال اين حجم از صادرات عملا ورود ارز به چرخه 

ارزي كش��ور معلوم نيس��ت. برهمين اس��اس، بايد 
شرايطي فراهم شود تا اين چرخه معيوب اصلاح شود. 
از همين رو، فع��الان اقتصادي، راه حل اين موضوع را 
به رسميت شناختن »دينار« عراق در سيستم بانكي 
ايران مي دانند. به گفته دبيركل اتاق بازرگاني ايران 
و عراق، اين يك چالش جدي اس��ت؛ زيرا مادامي كه 
صادركننده ايراني كالاي خود را روانه بازار اين كشور 
مي كند، مشتري ياهمان خريدار »دلار« يا »دينار« 
را به صراف مي دهد؛ كه پس از آن اين »ريال« اس��ت 
كه به دست صادركننده ايراني مي رسد. سيد حميد 
حسيني در مصاحبه خود با »تعادل« كه چندي پيش 
انجام داده بود، اين را يك چرخه معيوبي در مراودات 
مالي و تجاري با عراق دانست؛ زيرا در قبال اين حجم 
از صادرات عملا ورود ارز به چرخه ارزي كشور معلوم 
نيس��ت. از نگاه اين فعال اقتصادي حتي اين نگراني 
نيز وج��ود دارد كه ارز صادراتي، صرف قاچاق كالا به 
كشور شود. دبيركل اتاق مشترك ايران وعراق البته 
اين نكته را نيز يادآور مي ش��ود، عراق نيز نظام بانكي 
خوبي ندارد. از همين رو، بايد شرايطي را فراهم كرد كه 
اين چرخه معيوب اصلاح شود. حسيني، تنها راه حل 
اين موضوع را نيز به رسميت شناختن دينار عراق از 

سوي ايران مي داند. 

  از دست رفتن بازار صادراتي
حال براين اساس، چنانچه دولت، صادركنندگان را وادار 
كند كه ارز حاصل از صادرات خود را به كشور بازگردانند 
و آن را ب��ه بانك ه��اي مش��خصي كه از س��وي بانك 
مركزي تعيين مي شوند بفروشند، قانون پيمان سپاري 
ارزي اجراي��ي ش��ده و پيمان س��پاري ارزي، يكي از 
 foreign exchange( ابزارهاي سياست كنترل ارز
control( اس��ت.كنترل ارز، سياس��تي است كه با 
به كاربس��تن آن، دولت ها نه تنها ن��رخ ارز را تعيين و 

دستكاري مي كنند )و آن را در سطحي متفاوت از آنچه 
بازار تعيين مي كند تثبيت مي كنند(، بلكه خريداران و 
فروشندگان داخلي ارز را مجبور مي كند كه وجوه ارزي 
خود را تحت ش��رايط مشخصي كه از سوي دولت ها و 
بانك هاي مركزي تعيين مي شود، خريداري كنند يا 
به فروش برسانند. علاوه بر اين موارد، فعالان اقتصادي 
بر اين عقيده هس��تند كه پيمان س��پاري ارزي روند 
صادرات را كند كرده است. به گفته رييس كميسيون 
كشاورزي اتاق بازرگاني اروميه، پيمان سپاري ارزي كه 
در گمركات انجام مي شود و همچنين اختلاف قيمت 
ارز در بازار و س��امانه نيما، باعث شده صادركنندگان 
كمتر ريس��ك كرده و صادرات محصولات كشاورزي 
نيز كند ش��ود. بهنام تاج الديني با اشاره به اينكه سال 
گذشته و امسال علاوه بر بازارهاي عراق و آذربايجان، 
بازار هاي روسيه، هند، پاكستان و تركيه را براي صادرات 
كنسانتره و ميوه در دستور كار داشتيم، خاطرنشان كرد: 
بازار هاي جديد علاقه مند به واردات ميوه و كنسانتره 
از آذربايجان غربي هستند اما متاسفانه بدليل معضل 
پيمان س��پاري ارزي در حال از دست دادن بازارهاي 
هدف و جديد هس��تيم. رييس اتاق بازرگاني اروميه 
با تاكيد بر اينكه صادركنن��دگان بخش خصوصي با 
كمبود ناوگان حمل ونقل مواجه هستند خاطرنشان 
ك��رد: براي رفع مش��كل كمبود ن��اوگان در صادرات 
محصولات كشاورزي و عدم متضرر شدن كشاورزان 
و سرمايه گذاران بايد از ناوگان جايگزين استفاده شود. 
رييس كميسيون كش��اورزي اتاق بازرگاني اروميه با 
تاكيد به اينكه افزايش۱۲۰ برابري كرايه ها تاثير منفي 
بر كشاورزي گذاشته و صادرات را زمين گير كرده است، 
افزود: همچنين دراستان با كمبود ناوگان حمل و نقل 
براي صادرات روبرو هستيم و براي جبران اين كمبود 
و كاهش مشكلات بايد مجوز استفاده از ناوگان حمل 

ونقل تركيه توسط دولت اعطا شود.

رييساتاقايراندرمراسمافتتاحساختماناتاقمشتركايرانوايتالياعنوانكرد

نظام توليدي ايتاليا مشتاق به همكاري با ايران 
مراسم افتتاحيه ساختمان اتاق مشترك بازرگاني ايران و 
ايتاليا، با حضور غلامحسين شافعي رييس اتاق ايران و مانورو 
كنچاتوري سفير ايتاليا برگزار شد. غلامحسين شافعي در اين 
مراسم با تأكيد بر نقش سازنده ايتاليا در توسعه همكاري هاي 
اقتصادي با ايران گفت: ضروري است كه مشكلات موجود 
براي توس��عه فعالان اقتصادي ابتدا در داخل كش��ور حل 
ش��ود. او در اين مراسم گفت: اتاق مشترك ايران و ايتاليا از 
مفاخر اتاق بازرگاني، صنايع، معادن و كشاورزي ايران است 
و تلاش هاي اعضاي هيات رييسه اتاق مشترك بازرگاني 
ايران و ايتاليا باعث شده تا اين اتاق به عنوان يك الگوي موفق 
در ميان اتاق هاي مشترك معرفي شود. به گزارش پايگاه 
خبري اتاق ايران، شافعي ضمن قدرداني از همكاري هاي 
سفير ايتاليا و همچنين اعضاي هيات رييسه اتاق ايران و 
ايتاليا به منظور بهبود روابط تجاري ميان دو كشور گفت: 
ايتاليا هم به لحاظ تاريخي و هم به لحاظ فرهنگي و اقتصادي 
در ميان كشورهاي اروپايي نقش سازنده اي در تعامل با ايران 
ايفا مي كند. رييس اتاق تهران با اشاره به شرايط پيش روي 
كش��ور و تحريم هاي امريكا عليه ايران گفت: عامل خروج 
امريكا از برجام شخص دونالد ترامپ بوده است. او نه تنها از از 
برجام بلكه از بسياري معاهدات و مجامع بين المللي ديگري 
نيز خارج شده است. اقدام او بي  اعتبار كردن سازوكارهاي 
بين المللي به خصوص شوراي امنيت سازمان ملل بوده است. 
فارغ از اختلافات ميان ايران و امريكا، جامعه جهاني بايد به اين 
سوال پاسخ دهد كه عواقب بي اعتبار كردن شوراي امنيت 
چيست؟  شافعي تصريح كرد: خوش بختانه واكنش اتحاديه 
اروپا ب��ه اقدام امريكا و تلاش براي حف��ظ برجام، واكنش 
درستي بوده است و ايران هم تمام تلاش خود را به كار بسته 
تا وفاي به عهد كند. رييس اتاق ايران با توجه به مذاكرات 
صورت گرفته با اتحاديه اروپا براي حل مشكلات در شرايط 
تحريم ها ازجمله مسائل بانكي و فروش نفت گفت: اميدواريم 
اين موضوعات هرچه سريع تر تعيين تكليف شوند. بااين حال، 
طبيعي است كه وقتي شوكي به اقتصاد كشور وارد مي شود، 
براي مدتي سياست صبر و انتظار بر فعاليت هاي اقتصادي 
حاكم ش��ود؛ اما با وجود همه مشكلات، فعالان اقتصادي 
ايران به راه خود ادامه مي دهند و با وجود اعمال تحريم ها به 

عنوان قهرمانان كشور مسيرآينده را هموار خواهند ساخت. 
به اعتقاد  او، ضروري است كه مشكلات موجود براي توسعه 

فعاليت فعالان اقتصادي ابتدا در داخل كشور حل شود.

  اقتصاد ايتاليا مشتاق به همكاري با ايران است
در ادامه اين مراس��م، »مانورو كنچاتوري« سفير ايتاليا در 
تهران ضمن قدرداني از زحمات هيات رييسه اتاق ايران و 
همچنين اتاق مشترك ايران و ايتاليا، گفت: باعث خوشحالي 
است كه با توجه به شرايط فعلي حاكم بر اقتصاد، امروز با يك 
هدف يك اقدام مثبت اقتصادي كنار هم جمع ش��ده ايم. 
شخصا معتقدم كسب وكارهاي اقتصادي آگاهانه متأثر از 
محيط اطراف هستند و اتاق هاي مشترك بازرگاني نقش 
حايز اهميتي در ش��كوفايي اقتصادي و تدوين نقشه راه 
اقتصادي براي ش��ركت هاي عضو ايفا مي كنند. او افزود: 
بازه كنوني براي ش��ركت هاي اروپايي به منزله يك دوره 
تعليق به شمار مي رود و همه منتظر اين هستند تا ببينند 
بعد از 4 نوامبر چه اتفاقي در انتظار آينده اقتصادي ايران و 
اروپاست. نظام توليدي ايتاليا مشتاق به همكاري با ايران 
است، بااين حال دشواري هايي پيش روي اين همكاري هاي 
مشترك قرار دارد. س��فير ايتاليا تصريح كرد: مشخصا از 

تاريخ 5 نوامبر ش��ركت هاي اروپايي بطور دقيق مي دانند 
كه چه مسيري را در رابطه با همكاري با ايران بايد در پيش 
بگيرند. بااين ح��ال از مدت ها پيش و تا همين الآن، بخش 
بازرگاني و رايزنان ايتاليايي با همكاري اتاق ايران و ايتاليا 
تلاش مي كنند تا مسيرهاي همكاري را بطور دقيق بررسي 
كنند. در خود سفارت ايتاليا، مسوولان سفارت نه تنها در 
تهران بلكه طي س��فرهاي متعدد در استان هاي ايران در 
تلاش اند تا فرصت هاي همكاري با ايران را شناسايي كنند. 
به گفته كنچاتوري بخش عمده كسب وكارهاي ايتاليا حول 
صنايع كوچك و متوسط قرار دارد و در اين زمينه ضروري 
است تا مسير همكاري با شركت هاي ايراني شناسايي شود. 
كنچاتوري با تأكيد بر اينكه ايتاليا در همه حوزه ها از همكاري 
با ايران پشتيباني مي كند، گفت: ايتاليا عميقا حامي برجام و 
توافقات صورت گرفته است؛ موضوعي كه در نشست اخير 
رييس جمهوري ايران و نخست وزير ايتاليا در حاشيه سازمان 
ملل متحد هم بيان شد. با اين  حال ضروري است تا برخي 
موانع داخلي سرمايه گذاري خارجي در ايران برداشته شود. 
او همچنين تصريح كرد: اتحاديه اروپا اميدوار است تا ايران 
در مدت زمان باقي مانده به آغاز دومين دور از تحريم هاي 

امريكا عليه ايران، ۲ موضوع را پيگيري كند.

پوشك ارزان مي شود
تسنيم| رييس انجمن صنايع سلولزي بهداشتي 
ايران با بيان اينكه هم اكنون ميزان توليد بيش از سرانه 
مصرف هر ايراني است، گفت: با روند نزولي قيمت دلار 
احتمال كاهش قيمت محصولات سلولزي از جمله 
پوشك بچه است. عباس فصيح خوشگرد، با اشاره به 
اينكه در حال حاضر واحدهاي توليدي محصولات 
سلولزي سه شيفت فعاليت مي كنند، اظهار كرد: 
بررسي بازار نشان مي دهد هيچ گونه كمبود كالاي 
سلولزي در فروشگاه هاي زنجيره اي و مغازه ها وجود 
ندارد.  رييس انجمن صنايع سلولزي بهداشتي ايران 
با بيان اينكه هم اكنون ميزان توليد بيش از س��رانه 
مصرف هر ايراني اس��ت، افزود: ترخيص مواد اوليه 
واحدهاي توليدي با سرعت بيشتري همراه شده تا 
نياز بازار تأمين و مردم در خريد كالاهاي مورد نياز 
خود از جمله پوشك بچه دچار مشكل نشوند. او با 
اشاره به روند نزولي قيمت دلار در سطح بازار، گفت: 
اگر كاهش قيمت دلار ادامه داش��ته و تأمين مواد 
اوليه واحدهاي توليدي با نرخ مناسب صورت گيرد 
احتمال ارزان ش��دن محصولات سلولزي از جمله 

پوشك بچه است.
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رقابت نابرابر فروشگاه هاي زنجيره اي با تجارت آنلاين

حمله رييس جمهوري امريكا به چين و اتحاديه اروپا 

بزرگ ترين خرده فروشي امريكا  ورشكست شد

ترامپ به كاخ سفيد اعتماد ندارد

گروه جهان| 
فروشگاه سيرز كه زماني بزرگ ترين فروشگاه زنجيره اي 
خرده فروش��ي امريكا بود و سيس��تم خريد در اين كشور 
را به كلي متحول س��اخت، اعلام ورشكس��تگي كرد. اين 
فروشگاه با 132سال سابقه، در چند سال اخير با مشكلات 
مالي مواجه و به ش��دت مقروض بود. هولدينگ سيرز كه 
ش��ركت مادر سيرز و كي مارت به ش��مار مي رود، يكي از 
ده ها خرده فروش��ي مطرح در ايالات متحده است كه در 
عصر آمازون، ش��ركت فروش اينترنتي، مجبور به اعلان 

ورشكستگي شده است.
به گزارش سي ان ان، اعلان ورشكستگي سيرز در نيويورك 
ساعات اوليه دوشنبه صورت گرفت. اين شركت بيانيه اي 
صادر و اعلام كرد كه قصد دارد همچنان به كار خود ادامه 
دهد و فروش��گاه هاي سودآور و همچنين وب سايت هاي 
س��يرز و كي مارت را نگه دارد. اما سيرز براي شمار زيادي 
از شعبه هاي خود به دنبال خريدار مي گردد و قصد دارد تا 
پايان امسال دست كم 142 فروشگاه خود را تعطيل كند. 
برنامه تعطيلي 46 فروشگاه ديگر هم از پيش براي ماه آينده 
تنظيم شده بود. ادي لمپرت رييس شركت و بزرگ ترين 
س��هام دار آن از مديرعاملي استعفا كرده و شركت اكنون 

توسط سه مدير ارشد آن اداره مي شود.
لمپرت كه در 14 سال گذشته رياست اين شركت را بر عهده 
داشت، نتوانست حمايت وام دهندگان و مديران فروشگاه ها 
را از برنامه احياي خود جلب كند و اكنون اين مساله سبب 
شده ده ها هزار كارگر اين فروشگاه با آينده اي مبهم مواجه 
شوند. اعلان ورشكستگي سيرز درست در روز سررسيد 
بازپرداخت بدهي  134 ميليون دلاري اين شركت صورت 
گرفت. به نوشته فايننشال تايمز، جداي از مشكل بدهي 
قابل توجه، سيرز همچنين نتوانسته خود را با تحولات در 

اين صنعت تطبيق دهد.
»هيو ري« بخش اعلان ورشكستگي در شركت حقوقي 
مك كول اس��ميت گفت: »برخي از وام دهندگان به نوعي 
گفته بودند شما شانس دوم خود را هم خراب كرديد و اين 

آخر خط اس��ت.« برخي از وام دهندگان و سرمايه گذاران 
هش��دار داده اند كه اين فروشگاه خرده فروشي آشكارا به 
س��مت نابودي مي رود، اما لمپرت اميدوار اس��ت كه اين 
شركت بتواند از طريق بازسازي حول محور پلتفرم فروشگاه 
كوچك تر از چنين سرنوش��تي خلاصي يابد. لمپرت در 
بياني اي گفت: »روند اعلان ورشكستگي براي هولدينگ 
سيرز انعطاف پذيري لازم براي تقويت ترازنامه خود را فراهم 
مي آورد و شركت را قادر مي سازد تا تغييرشكل استراتژيك 

را با سرعت بيشتري پيش ببرد و حجم مدل عملياتي را به 
درستي تنظيم كند و مجددا به سودآوري برسد.«

وام دهندگان 300 ميليون دلار در بودجه به صورت تامين 
مالي بدهكار ورشكسته در اختيار سيرز گذاشته اند تا اين 
شركت بتواند در زمان ورشكستگي همچنان به فعاليت 
ادامه دهد. طبق اين مناسبات، علاوه بر تعطيلي دست كم 
142 فروشگاه، روند نقد كردن دارايي ها هم خيلي سريع 

آغاز مي شود.

لمپرت كه خودش بزرگ ترين س��هامدار و تامين كننده 
مالي سيرز است، احتمالا براي كمك به تامين مالي بيشتر 
سيرز، از طريق صندوق اعتباري »اي اس ال« كمك مالي به 
مبلغ 300 ميليون دلار براي اين شركت تدارك مي بيند تا 
فعاليت آن را در فصل مهم جشن ممكن سازد. با اين حال، 
پرداخت اين وام احتمالا بايستي با تاييديه دادگاه صورت 
بگيرد. با اين حال، اي اس ال مي تواند برخي از دارايي هاي 

سيرز را خريداري كند و از ورشكستگي نجات دهد.

سيرز از يك شركت پست الكترونيكي در دهه 1880 ريشه 
دواند و تبديل به بزرگ ترين خرده فروشي در ايالات متحده 
شد. اين برند يادآورد مصرف گرايي بعد از جنگ جهاني در 
حومه شهرها به شمار مي رود و برج بزرگ دفتر مركزي اين 
شركت در شيكاگو هم زماني بزرگ ترين برج جهان بوده 
است. اما اين شركت در تلاش ها براي رقابت با اولين رقباي 
تجاري كه كالاها را با قيمتي كمتر عرضه مي كردند از جمله 
والمارت و كاستكو در دهه هاي 1970 و 1980 ميلادي، و 
آمازون كه خرده فروشي مطرح آنلاين در يك دهه اخير به 

شمار مي رود، شكست خورد.
اگرچه بخشي از مشكلات سيرز به چند دهه پيش و زماني 
بازمي گردد كه شركت هاي آنلاين آغاز به كار كردند، اما 
بخش اصلي آن از اقدامات و سياست هاي داخلي شركت 
ناشي شده است. مديريت سيرز در حالي سعي در رقابت 
با ش��ركت هايي همچون والمارت داش��ت ك��ه برخي از 
ش��عبه هاي خود را تعطيل كرده ب��ود و در جهت كاهش 
هزينه ها مي كوشيد. بدين ترتيب، هزينه براي تبليغات به 
حداقل رسيد و براي نوين سازي حراج ها و سيستم فروش 

هيچ سرمايه گذاري اي صورت نگرفت.
هولدينگ سيرز در سال 2004 توس��ط لمپرت از ادغام 
دو شركت سيرز و كي مارت كه آن هم يك شركت بزرگ 
فروشگاه هاي زنجيره اي بود، ساخته شد. ري در اين باره 
گفت: »شبيه اين بود كه دو نفر مست سعي كنند يكديگر 
را س��رپا نگه دارند. به جاي اينكه مشكل بدهي يكديگر را 

حل كنند، فاجعه را به سرحد آن رساندند.«
فروشگاه سيرز كه اكنون در حومه النوي واقع است، آخرين 
قرباني در صنعتي به شمار مي رود كه تحت تاثير تجارت 
الكترونيكي به كلي متحول شده است. شركت اسباب بازي 
فروشي »تويز آر« هم يكي ديگر از اين قرباني ها بوده است. 
اما وضعيت ديگر شركت ها در اين بخش، چندان وخيم به 
نظر نمي رسد و به ويژه رشد اقتصادي در ايالات متحده در 
ماه هاي اخير بسياري از مصرف كنندگان را به خرج كردن 

ترغيب كرده است.

گروه جه�ان| رييس جمهوري امري��كا نزديك به 60 
دقيقه در برابر دوربين شبكه سي بي اس به پرسش هايي از 
سياست هاي تجاري و تغييرات آب وهوايي گرفته تا دخالت 
روسيه در انتخابات و روابط واشنگتن با اتحاديه اروپا پاسخ 
داد. دونالد ترامپ در اين مصاحبه كه محور آن سياس��ت 
خارجي بود، ش��ديدا به چين تاخت، اتحادي��ه اروپا را به 
سوءاستفاده از امريكا متهم كرد و گفت كه به نظرش تغييرات 
آب وهوايي آن طور كه گفته مي شود منشأ انساني ندارد و به 
همين دليل نمي خواهد هزاران ميليارد دلار را صرف آن كند. 
ترامپ همچنين از روابطش با كارمندان خود در كاخ سفيد 
صحبت كرد و واشنگتن را شهر فاسد و خشني خواند كه در 
آن احساس راحتي مي كند. نگاهي داريم به بخش هايي از 

اين مصاحبه. 

  روسيه و كره شمالي
به گزارش دويچه له، دونالد ترامپ در پاسخ به اين پرسش 
كه آيا فكر مي كند مسكو در انتخابات رياست جمهوري 
2016 دخالت داش��ته يا خير؟ گفته: »فكر نمي كنم كه 
فقط روس��يه اين كار را كرده باشد. آنها دخالت كردند اما 
فكر مي كنم چين هم دخالت كرده است. و ديگر كشورها 
نيز در اين دخالت دس��ت داشتند. آشكارا بايد بگويم كه 
به نظرم چين مشكل بزرگ تري است. رييس جمهوري 
امريكا در پاسخ به اين پرسش كه رهبر كره شمالي را قبول 
دارد، هم گفته: »كيم جونگ اون هر چه مي خواهد باشد 
من در كنار او هستم و از او انرژي خوبي مي گيرم. من با او 
ارتباط خوبي دارم. نگاه كنيد كه ديگر خبري از تهديدهاي 
وحشتناك كره شمالي نيست.« ترامپ همچنين پذيرفته 
كه نمي تواند تاييد كند كه كره شمالي برنامه هاي موشكي 

و هس��ته اي خود را متوقف كرده اس��ت. او درباره اينكه 
كره شمالي سلاح هسته اي خود را كنار نگذاشته و ممكن 
است بار ديگر موشك هاي بيشتري بسازد، گفته: »هيچ 
كس حقيقتا نمي داند. در اين مدت آنها حتي يك موشك 
و راكت آزمايش نكرده اند. آنها قطعا آزمايش هسته اي انجام 

نداده اند زيرا كه سريعا مي توان آن را فهميد.«

  تشديد تحريم ها عليه چين 
ترامپ در رابطه با جنگ تجاري هم كه از ماه ها پيش ميان 
واشنگتن و پكن به راه افتاده احتمال داده كه تحريم ها عليه 
چين تشديد شوند. طبق آمار اداره گمرك چين صادرات 
كالاهاي چيني با وجود جنگ پكن و واش��نگتن بر س��ر 
تعرفه هاي گمركي ميان دو كشور، در ماه سپتامبر افزايش 

قابل توجهي داشته و ركورد جديدي را ثبت كرده است. 
ترامپ در پاسخ به اين پرسش كه آيا آماده مذاكره با چين 
اس��ت يا خير؟ گفته: »ارتباط خوبي با ش��ي جين پينگ 
رييس جمهور چين، دارم. فكر نمي كنم كه ادامه اين روند 
ضروري باش��د. من به شي گفتم نمي توانيم 500 ميليارد 
دلار در سال به شكل تجارت و ديگر مسائل به چين بدهيم.« 
ترامپ گفت��ه: »ما تلاش نمي كنيم تا چين را به يك ركود 
اقتصادي بكشانيم. اگر چه آنها در 4 ماه 32درصد كاهش و 
ركود اقتصادي داشتند اما ما خواستار چنين چيزي نيستيم. 
ما مي خواهيم آنها درباره  توافقي عادلانه با ما مذاكره كنند. ما 
مي خواهيم آنها بازارهاي خود را باز كنند، درست همانطوري 

كه بازارهاي ما باز هستند.«

  تحقيقات مولر و بي اعتمادي به كاخ سفيد
دونالد ترامپ در اين مصاحبه به اين پرسش كه آيا از دخالت 

در تحقيقات رابرت مولر بازرس ويژه رس��يدگي به پرونده 
دخالت روسيه در انتخابات، جلوگيري خواهد كرد يا خير، 
پاسخي نداد و در مقابل تاكيد كرده كه هيچ تباني در اين 
موضوع وجود نداشته اس��ت. ترامپ گفته: »متعهد هيچ 
چيزي نمي شوم. به نظرم اين تحقيقات كاملا ناعادلانه است 
چرا كه به هيچ وجه هيچ تباني در كار نبوده است. وقتي تباني 
در كار نبوده چرا بايد تعهد بدهم؟« ترامپ همچنين درباره 
اظهارات همسرش مبني بر اينكه معاونان غير قابل اعتمادي 
در كاخ سفيد وجود دارند نيز گفته: »من هم اين احساس را 
دارم. به هيچ كس در كاخ سفيد اعتماد ندارم و با شما كاملا 
صادق هستم. من اصولا آدم محافظه كاري هستم اما اين 
بدان معني نيس��ت كه به همه در كاخ سفيد اعتماد دارم. 
كاخ سفيد جاي خشني است. واشنگتن هم شهر خشن و 
فاسدي است. حملات، بدگويي ها و غيبت ها اينجا زياد است 

اما من اينجا راحتم!«

  تغيير آب و هوايي
ترامپ همچني��ن درباره تغيي��رات آب وهوايي نيز گفته: 
»اتفاقي در حال وقوع است. چيزي در حال تغيير است اما 
به نظرم شرايط دوباره به مسير اوليه باز مي گردد. تغييرات 
آب وهوايي از نظر من دروغ نيس��ت اما نمي دانم كه آيا اين 
تغيير ساخته دست بشر است يا خير. فقط مي توانم بگويم 
كه نمي خواهم هزاران ميليارد دلار خرج كنم. نمي خواهم 
ميليون ها ميليون ش��غل را از دس��ت بدهم. نمي خواهم 
كه متحمل ضرري ش��وم. من تغييرات آب و هوايي را رد 
نمي كنم اما اين تغييرات مي تواند مجددا به مس��ير اوليه 
خود بازگردد. ما ميليون ها سال است كه درباره  اين مساله 
صحبت مي كنيم. آنها مي گويند كه ما توفان هايي داشتيم 

كه به مراتب از توفان مايكل بدت��ر بوده اند.« ترامپ درباره  
دانشمنداني كه گفته اند تغيير آب و هوايي بدتر از هميشه 
خواهد بود، هم گفت: »بايد اين دانشمندان را نشانم دهيد، 

چرا كه آنها برنامه سياسي بسيار بزرگ دارند.«

  انتقادهاي تند از اروپا و ناتو 
دونالد ترامپ اتحاديه اروپا را به سوءاستفاده تجاري از 
امريكا و رفتار خصومت آميز با اين كش��ور متهم كرده 
است. رييس جمهوري امريكا گفته اتحاديه اروپا فقط 
براي اين تشكيل شده تا از امريكا سوءاستفاده تجاري 
بكند. ترامپ گفته: »هيچ كس با ما بدتر از اتحاديه اروپا 

رفتار نمي كند.«
ترامپ و ژان كلود يونكر رييس كميس��يون اتحاديه اروپا، 
حدودا سه ماه پيش در كنفرانس مطبوعاتي مشترك در 
واشنگتن بدون اشاره به جزييات، از قصد خود براي پايان 
دادن ب��ه جنگ تجاري ميان امري��كا و اتحاديه اروپا و لغو 
افزايش تعرفه هاي گمركي دوجانبه خبر دادند. با اين حال 
تاكنون هيچ توافق مشخصي در اين زمينه به دست نيامده 

است. اوايل جولاي روزنامه آلماني هندلزبلات بر اساس يك 
سند داخلي كميسيون اتحاديه اروپا گزارش داده بود كه اين 
اتحاديه در برابر افزايش عوارض گمركي براي خودروهاي 
خود در ايالات متح��ده واكنش نش��ان مي دهد و تعرفه 

خودروها و لوازم يدكي امريكايي را بالا خواهد برد.
رييس جمهوري امريكا همچنين بار ديگر از سهم امريكا 
در پرداخت بودجه ناتو انتقاد كرده و گفته: »ما نبايد تقريبا 
تمامي هزينه هاي ناتو را متقبل شويم تا از اروپا محافظت 
كني��م و آنها علاوه ب��ر اين، در تجارت از ما سوءاس��تفاده 
مي كنند. ديگر اين كار را انجام نخواهند داد.« ترامپ پيش 
از اين نيز بارها از س��همي كه امري��كا در پرداخت بودجه 
ناتو بر عهده دارد، انتقاد كرده است. او در نشست رهبران 
كشورهاي عضو ناتو خواستار افزايش بودجه نظامي اين 
كشورها شده و تهديد كرده بود كه اگر خواست او تا سال 
2019 برآورده نشود امريكا راه خود را از ناتو جدا مي كند. 
كشورهاي عضو ناتو پيش تر توافق كرده بودند كه تا 2024 
بودجه نظامي خود را تا دو درصد توليد ناخالص ملي خود 

افزايش خواهند داد. 

دريچه

كوتاه از منطقه

خودداري كره شمالي از ارايه 
فهرست سايت هاي هسته اي 
گروه جهان| كيم جونگ اون رهبر كره ش��مالي، 
در جريان ديدار اخير خود با مايك پومپئو وزير امور 
خارجه ايالات متحده در پيونگ يانگ، اعلام كرده است 
تا زمان امضاي اعلاميه پايان جنگ دو كره فهرست 
مربوط به تاسيس��ات اتمي كره ش��مالي را به ايالات 
متحده ارايه نمي كند. روزنامه يوميوري ش��يمبون 
نوشته، مقام هاي كره شمالي و امريكا توافق كرده اند تا 
كارگروه هايي را براي بررسي توافق چهار بندي امضا 
شده در سنگاپور بررسي كنند. هدف از آن سند امضا 
شده، توقف برنامه هاي هسته اي و موشكي كره شمالي 
بوده است. كيم جونگ اون در پاسخ به اين پرسش كه 
دست كم بايد فهرستي جزئي از سايت هاي هسته اي 
خود ارايه كند، گفت : »هنوز اعتمادي بين واشنگتن و 
پيونگ يانگ وجود ندارد و فهرست تاسيسات هسته اي 
كره ش��مالي قبل از امضاي اعلاميه مربوط به پايان 
جنگ دو كره ارايه نمي شود.« رهبر كره شمالي گفته: 
»در نب��ود روابط قابل اعتماد بين دو طرف، حتي اگر 
فهرست تاسيسات هسته اي خود را هم بدهيم، امريكا 
هرگز اين فهرست را باور نمي كند و در صحت آن شك 
خواهد كرد. احتمالا امريكا بار ديگر درخواست ارايه 
اطلاعات از ما مي كند و در اين صورت، اختلاف ايجاد 

خواهد شد.«
پومپئو كه اوايل ماه جاري ميلادي س��فري سه روزه 
به شرق آسيا داش��ت، تلاش كرد تا روند خلع سلاح 
هسته اي شبه جزيره كره را پيش ببرد و نشست آتي 

بين رهبران كره شمالي و امريكا را برنامه ريزي كند.

 قحطي جان ۱۳ ميليون يمني 
را تهديد مي كند

گروه جهان|سازمان ملل متحد هشدار داده كمبود 
غذا در يمن ج��ان 13ميليون نفر را تهديد مي كند. 
ليزا گرانده نماينده سازمان ملل، در يمن گفته ادامه 
جنگ مي تواند به بدترين قحطي يك قرن گذشته در 
جهان تبديل شود. او گفته جامعه جهاني بايد از آنچه 
در يمن مي گذرد شرمسار باشد. به گزارش بي بي سي، 
سازمان ملل از ائتلاف به رهبري عربستان خواسته 
تا حمله هاي هوايي خود را كه به گفته سازمان ملل 
وضعيت زندگي غيرنظاميان را بدتر مي كند، متوقف 
كند. جنگ يمن س��ه سال پيش آغاز شد و دستكم 
10هزار كشته و ميليون ها آواره برجاي گذاشته است. 
بيشتر كشته شدگان غيرنظامي بوده اند. حالا بيشتر 
مناطق از جمله صنعا، پايتخت در كنترل انقلابيون 
يمني است. افزايش بهاي مواد غذايي و افت ارزش 
واحد پول يمن در نتيجه جنگ، خانواده هاي بيشتري 
را در معرض ناامني غذايي قرار داده است. جنگ يمن 
در اواسط سال 2015 با افتادن كنترل بخش اعظم 
غرب كشور به دس��ت انقلابيون اوج گرفت؛ زماني 
كه عبدربه هادي رييس جمهور اين كشور به خارج 
گريخت. عربستان، امارات، و هفت كشور ديگر عربي 
در تلاش براي بازگرداندن دولت رسمي به قدرت وارد 
اين جنگ شدند. اين جنگ باعث تاخيرهاي شديد در 
پرداخت حقوق آموزگاران و كارمندان دولت شده و 
برخي براي دو سال حقوق نگرفته اند. به علاوه مردم 
شاهد افزايش 68 درصدي بهاي مواد غذايي نسبت 

به دوره قبل از جنگ هستند.

تورم ونزوئلا به ۱.۴ ميليون 
درصد مي رسد

گ�روه جهان|صن��دوق بين المللي پ��ول بر پايه 
يافته ه��اي خود اعلام ك��رده تورم ونزوئ��لا تا پايان 
سال 2018 از 1.47 ميليون درصد خواهد گذشت. 
به گزارش سي ان ان، به دليل سال ها هزينه كرد بالاي 
دولت در امور رفاهي و س��وءمديريت در اداره كشور، 
ونزوئلا با پديده ابرتورم كم س��ابقه اي مواجه است و 
نرخ تورم در اين كشور مدام بالاتر مي رود. اين سومين 
مرتبه است كه صندوق بين المللي پول، پيش بيني 
خود از نرخ تورم در اين كشور را افزايش مي دهد. در دو 
مرتبه قبلي، پيش بيني تورم سالانه ونزوئلا معادل 13 
هزار درصد و يك ميليون درصد بود. همچنين انتظار 
مي رود اقتصاد ونزوئلا امس��ال 18درصد كوچك تر 
شود. با وجود تورم ش��ديد، دولت نيكلاس مادورو از 
سال 2013 تاكنون معادل 24 مرتبه سطح حداقل 
دستمزدها را افزايش داده كه اين مساله به نوبه خود 
منجر به چاپ پول بيش��تر و تعطيلي كسب وكارها 
شده است. با اين حال مادورو از مردم خواسته بدون 
در نظر گرفتن ايدئولوژي و جايگاه سياس��ي خود از 
دولت حمايت كنند، چرا كه ونزوئلا نياز دارد به مافياي 
اقتصادي پايان دهد. مادورو مدعي شده از اينكه آينده 
اقتصاد ونزوئلا بايد چگونه باشد ديدگاه درستي دارد 
و به آن دس��ت خواهد يافت. با وجود وعده مادورو به 
تثبيت بازار ارز با اس��تفاده از ارز مجازي پترو، برخي 
تحليل گران حتي نس��بت به وجود خارجي اين ارز 
شك دارند و هنوز هيچ فروشگاه يا مغازه اي در ونزوئلا، 

استفاده از پترو را آغاز نكرده است. 

شكست متحدان باواريايي 
مركل در انتخابات محلي 

گ�روه جهان|متح��دان باواريايي آن��گلا مركل 
صدراعظم آلمان، در انتخابات پارلمان ايالتي يكشنبه 
به بدترين نتيجه از س��ال 1950 دست يافت. در اين 
انتخابات، احزاب س��بز و راست افراطي توانستند به 
پيروزي چشمگيري دست يابند و اين امر به تنش ها در 

دولت ائتلافي حاكم در آلمان دامن مي زند.
به گزارش رويترز، اتحاد سوس��يال  مس��يحي37.3 
درصد آراء را در انتخابات پارلماني به خود اختصاص 
داد و براي دومين مرتبه از س��ال 1962 نتوانس��ت 
اكثري��ت آراء را از آن خود كند. اين در حالي اس��ت 
كه اين حزب محافظه كار اكنون با مشكلات زيادي 
در دولت ائتلافي مركل مواجه است. ماركوس زودر 
رهبر حزب اتحاد سوس��يال  مس��يحي در اجتماع 
حزبش گف��ت: »البته امروز اوضاع ب��راي ما چندان 
آسان نيست. نتوانستيم به نتايج خوبي دست يابيم. 
با شرمساري نتيجه انتخابات را مي پذيريم.« او تاكيد 
كرده است كه اين حزب بنا دارد هرچه زودتر پارلماني 
قدرتمند تش��كيل دهد. در اين انتخابات حزب سبز 
توانس��ت 17.8درصد آراء را به خود اختصاص دهد. 
سوسيال دموكرات هاي آلمان نيز تنها توانستند 9.5 
درصد آراء را از آن خود كنند. اين در حالي اس��ت كه 
حزب راست افراطي آلترناتيوي براي آلمان )آ اف د( 
توانست براي نخستين بار به پارلمان باواريا راه يابد. 
آندره نالس رهبر حزب سوسيال  دموكرات گفته كه 
عملكرد ضعيف دولت فدرال در انتخابات يكي از دلايل 

نتايج نااميدكننده اين حزب در باواريا بوده است. 

 بريتانيا از اروپا 
تضمين امنيتي مي خواهد

گروه جهان|جرمي هانت وزير خارجه بريتانيا، از 
نشست وزراي خارجه اتحاديه اروپا براي تاكيد بر لزوم 
حفظ همكاري نزديك امنيتي استفاده  كرده و گفته 
توافق برگزيت مي تواند تضمين كند كه اين منطقه 
قادر به رويارويي با تهديدهاي جهاني از جمله حملات 

سايبري، مهاجرت و تروريسم خواهد بود.
به گزارش رويترز، اين هفت��ه براي بريتانيا هفته اي 
سرنوشت ساز است و ترزا مي نخست وزير اين كشور 
براي شركت در نشست اروپايي راهي بروكسل شده 
اس��ت. به زمان خروج بريتانيا از اتحادي��ه اروپا يا روز 
رس��مي برگزيت )در پايان ماه مارس 2019(، كمتر 
از ش��ش ماه زمان باقي اس��ت و دو طرف تلاش هاي 
خود را براي تضمين توافق بر س��ر معاهده خروجي 
كه ش��رايط جدايي، يك دوره انتقالي و راه حلي براي 
يك مرز زميني جديد را مش��خص مي كند، افزايش 
داده اند. هانت گفته: »اين هفته اي حياتي براي بريتانيا 
و شركاي اروپايي ماس��ت. اهميت دستيابي به يك 
توافق برگزيت كه به استقلال اتحاديه اروپا و حاكميت 
ملي بريتانيا احترام بگذارد، نبايد ناديده گرفته شود. 
اين مساله براي امنيت ما هم حياتي است، زيرا روابط 
اقتصادي در كانون شراكت ما از جمله در ائتلاف هاي 
امنيتي حياتي ما با دوس��تانمان در اروپا، قرار دارد.« 
اين در حالي است كه نخست وزير بريتانيا براي تغيير 
استراتژي خروج از اتحاديه اروپا تحت فشار قرار گرفته 
و ديويد ديويس وزير پيشين برگزيت از وزراي ارشد 

كابينه ترزا مي خواسته تا عليه او اقدامي انجام دهند.
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ادامه سقوط »ريال« عربستان 
گروه جه�ان| همزمان با بحران ناش��ي از ربوده 
ش��دن جمال خاش��قجي روزنامه ن��گار ناراضي 
عربستاني، و احتمال اعمال تحريم هاي واشنگتن 
عليه ري��اض، ارزش ريال س��عودي در مقابل دلار 
امريكا به پايين ترين مي��زان خود از جولاي 2017 
رسيده اس��ت. بانك مركزي عربستان نرخ برابري 
ريال در مقابل دلار براي معام��لات فوري را 3.75 
اع��لام كرده اس��ت. همچنين در پي ب��الا گرفتن 
تنش ميان غرب و عربس��تان بر س��ر ناپديد شدن 
خاشقجي، شماري از شركت هاي اقتصادي امريكايي 
از شركت در كنفرانس س��رمايه گذاري در رياض 
انصراف داده اند. به گ��زارش يورونيوز، در تازه ترين 
مورد جيمي ديمون رييس بانك جي پي مورگان 
چيس، بزرگ تري��ن بانك ايالات متح��ده، و بيل 
فورد، از روساي شركت خودروسازي فورد، سفر از 
پيش برنامه ريزي شده خود را به پايتخت عربستان 
سعودي لغو كرده اند. دلايل شركت نكردن اين دو 
چهره اقتصادي امريكا در كنفرانس سرمايه گذاري 
اين ماه اعلام نش��ده و سخنگويان اين شركت ها از 
ارايه توضيح در اين خصوص خودداري كرده اند كه 
آيا ناپديد شدن خاشقجي در اين تصميمات نقش 
داشته يا خير. دارا خسروشاهي، رييس ايراني تبار 
شركت اوبر و استيو كيس، از بنيان گذاران ميلياردر 
شركت اي.او.ال پيش تر گفته بودند كه به اين نشست 
نخواهند رفت. رويترز نوشته اين اقدام مي تواند بقيه 
شركت هاي امريكايي نظير مستركارد، بانك امريكا و 
گلدمن ساكس را تحت فشار قرار دهد تا از اين رويداد 
كنار بكشند. اجلاس سرمايه گذاري رياض، معروف 
به »داووس در صحرا«، بطور معمول محل حضور 
روساي شماري از بزرگ ترين شركت هاي تجاري 
و همچنين رسانه اي جهان است. در حالي كه انتظار 
مي رفت مقامات سعودي از اين اجلاس بطور ويژه 
براي تبليغ اصلاحات شاهزاده بن سلمان بهره بگيرند، 
اين رويداد اكنون تحت تاثير ناپديد شدن روزنامه نگار 
سعودي قرار گرفته است. خاشقجي، مقيم امريكا و 
مقاله نويس نشريه واشنگتن پست، كه مطالبي در 
نقد سياست هاي عربستان سعودي مي نوشت روز 2 
اكتبر پس از ورود به ساختمان كنسولگري اين كشور 
در شهر استانبول تركيه ناپديد شد. تركيه معتقد است 
او به قتل رسيده و جسدش از محل خارج شده است. 

از سرگيري سرمايه گذاري 
امريكايي ها در تركيه

علي عثمان مدير اتاق بازرگاني مشترك تركيه 
و امريكا، گفته 15 ش��ركت امريكايي در تركيه 
سرمايه گذاري مي كنند. اين 15 شركت هركدام 
دس��ت كم 100 ميليون دلار س��رمايه گذاري 
در تركي��ه انجام خواهند داد. به گزارش ش��بكه 
تي آرتي، سرمايه گذاري هاي جديد امريكايي ها 
مي تواند به تثبيت بيشتر اقتصاد و نرخ ارز تركيه 
منجر ش��ود. بانك مركزي تركيه در گزارش��ي 
پيش تر اعلام كرده بود به دليل تحريم ها و تنش 
در روابط با امريكا، از ماه فوريه س��رمايه گذاران 
خارجي حدود 4.7 ميليارد دلار از سرمايه خود را 

از اين كشور خارج كرده اند.

لغو دستور عبادي 
درباره عزل رييس حشد شعبي 

دادگاه فدرال عراق دس��تور نخست وزير اين 
كش��ور درباره بركناري رييس حشد شعبي 
از همه س��مت هايش را لغو ك��رد. به گزارش 
س��ومريه نيوز، دادگاه فدرال عراق حكم لغو 
دس��تور حيدر عب��ادي مبني بر ع��زل فالح 
فياض رييس حشد ش��عبي از سمت هايش 
را صادر كرد. اين دادگاه حكم داده فياض به 
همه پست هاي دولتي خود بازگردد. دادگاه 
اعلام كرده دليل لغو دستور عبادي اين است 
كه او ادله محكمه پس��ندي ب��راي بركناري 
فياض ارايه نكرده و دستورش براساس قانون 

اساسي نيست.

بازگشايي مرز سوريه و اردن 
خبرگزاري فرانسه از بازگشايي گذرگاه نصيب 
- جابر بين س��وريه و اردن بعد از سه سال بسته 
بودن خبر داده است. گفته شده، از اين پس به 
رانندگان خودروهاي سوري نيز اجازه ورود به 
خاك اردن براي انتقال مسافران بدون موافقت 
قبلي داده مي ش��ود. در همين راس��تا، بهجت 
سليمان از مسوولان وزارت خارجه سوريه اعلام 
كرده روابط ميان س��وريه و اردن قطع نشده و 
اگر كوتاه��ي در اين باره صورت گرفته از جانب 

سوريه نبوده است.

پاكستان دروازه دوستي 
باافغانستان را بست

پس از ب��روز درگي��ري بين نيروه��اي امنيتي 
پاكستان و افغانستان در امتداد »خط ديورند«، 
اسلام آباد »دروازه دوس��تي« خود را با كابل در 
منطقه چمن بس��ت. به گزارش ايرنا، نيروهاي 
پليس مرزي افغانستان و نظاميان پاكستان برسر 
ايجاد حص��ار در خط مرزي ديورن��د با يكديگر 
درگير ش��دند. با بس��ته ش��دن دروازه دوستي 
پاكستان و افغانس��تان در منطقه مرزي چمن، 
تمامي فعاليت هاي تجاري بين دو كشور در مرز 
تا اطلاع ثانوي به حالت تعليق درآمد و روند تردد 
و حم��ل نيرو و تجهيزات ناتو نيز به افغانس��تان 
متوقف شده اس��ت. تنش هاي مرزي افغانستان 
و پاكس��تان، يكي از مناقشه هاي مستمر اين دو 

كشور همسايه است.



دريچه8تحليل

اقتصاد سياسي شفافيت؛ 

چهعامليباعثپايداريسياستهايشفافسازيميشود؟
اغلبِ سياست هاي شفاف سازي، زيان هاي زيادي 
را بر دوش منتش�ركنندگان اطلاعات -كه تعداد 
آنها اندك است- مي گذارند. در طول زمان، رابطه 
بين س�ود و زيان هاي كاربران و منتشركنندگان 
اطلاع�ات، تعيين مي كن�د كه تا چه ح�د، بهبودِ 
سياس�تِ شفاف س�ازي، امكان پذي�ر اس�ت. در 
مقاله حاضر، اس�تدلال مي شود كه سياست هاي 
شفاف س�ازي، بدون توجه و حمايت عموم مردم، 

پايدار نخواهند بود.

  مقدمه
اين مقال��ه به كن��دوكاو پيرامون پويايي هاي ش��فافيت 
)dynamics of transparency( مي پ��ردازد و اين 
پرس��ش را مطرح مي كند كه چرا برخي از سياست هاي 
شفاف سازي، در طول زمان بهبود مي يابند و برخي ديگر، 
دچار ركود ش��ده و تبديل ب��ه تش��ريفات اداري پرخرج 
مي شوند؟ به نظر نويسندگان اين مقاله كه در شبكه مطالعات 
سياستگذاري عمومي منتشر شده، اگرچه شفافيت به عنوان 
يك اصل، عموماً مورد استقبال قرار گرفته است، اما اغلب، 
پياده سازي آن در يك مورد خاص، با ارزش ها و منفعت هاي 
شخصي و سياس��ي افراد و گروه ها، در تضاد قرار مي گيرد.

بطور مثال آشكارس��ازي اطلاعات، ممكن است با امنيت 
عمومي، حفظ اطلاعات شخصي و حريم خصوصي افراد، 
تعارض پيدا كند، يا ممكن است آشكارسازي اطلاعات، در 
تضاد با اهداف اقتصادي و سياسي يك سازمان، قرار بگيرد 
و در نتيجه، آن سازمان، سياستِ شفاف سازي را تهديدي 
براي شهرت، وضعيت مالي و نفوذ سياسي خود، بداند. در 
عين حال، فوايدِ شفاف سازي، اغلب، غيرمتمركز هستند. 
ذي نفعان شفافيت ممكن است، مشتريان، سرمايه گذاران، 
كاركنان و اجتماع محلي باشند، كه از سازمان يافتگي بسيار 
اندكي، براي حمايت از سياستِ شفاف سازي و نظارت بر 
آن، برخوردار هستند. بنابراين، با در نظر گرفتن اين شرايط 
)تمركز هزينه ها و پراكندگي ذي نفع��ان(، در بلندمدت، 
افُت سياس��تِ شفاف سازي طراحي ش��ده، در مقايسه با 
بهبود آن، محتمل تر است. در سويي ديگر، ضروري است 
كه سياست هاي شفاف سازي، در طول زمان، بهبود يابند؛ 
چرا ك��ه اگر نتوانند همگام با تغييرات ب��ازار، تكنولوژي و 
اولويت ه��اي عمومي، تغيير كنند و نق��اط ضعف خود را 
برطرف سازند، نامرتبط يا ناكارآمد خواهند شد. از اين رو، 
براي اينكه يك سياست شفاف سازي، به يك سياستِ پايدار 
)Sustainable( تبديل گردد، ضروري است كه در طول 
زمان، دامنه شموليت، ميزان اطلاعات منتشرشونده، صحّت 

و دقت اطلاعات، و تعداد كاربران آن، افزايش يابند.
با عطف به نكات فوق، مقاله پيش رو، مي كوش��د تا اصولي 
را شناس��ايي كند كه باعث پايدارس��ازي سياس��ت هاي 
شفاف سازي، مي شوند. بدين منظور، در اين پژوهش، شش 
سياستِ شفاف سازي در امريكا، به صورت موردي، بررسي 
شده اند )اطلاعات تكميلي و نقاط ضعف و قوت هر يك از اين 

سياست ها، در جدول پايين، آورده شده است(: 
  آشكارس��ازي مال��ي با ه��دف كاه��ش مخاطرات 

سرمايه گذاري براي عموم مردم؛ 
  گزارش دهي بانك ها در مورد وام هاي مسكن، با هدف   

كاهش تبعيض هاي جنسيتي و قومي؛  
  شفاف سازي برچسب هاي موادغذايي براي كاهش 

مضرات؛ 
  آشكارسازي انتش��ار موادشيميايي با هدف كاهش 

آلودگي؛ 
   ارايه گزارش هاي مالي از سوي اتحاديه هاي كارگري 

با هدف كاهش فساد؛ 
  و تلاش ها براي ايجاد سياس��ت شفاف س��ازي براي 
پيگيري اشتباهات پزشكي در بيمارستان ها )تصويب 

نشد( .
  سود و زيان هاي سياسي و اقتصادي شفاف سازي

    س�ه بُع�د مه�م ب�راي بهب�ود ي�ك سياس�ت ِ 
شفاف سازي، وجود دارد: 

  افزايش ميزان اس��تفاده مش��تريان، س��رمايه گذاران، 
كاركنان، فعالان سياسي، راي دهندگان و غيره، از اطلاعات 

منتشر شده؛ 
   افزايش صحّت و كيفيت اطلاعات منتشرشده؛ 

   افزايش دامنه اطلاعات نسبت به دامنه مساله مورد نظر.
اگرچ��ه ممك��ن اس��ت كه برخ��ي سياس��ت هاي 
شفاف سازي، با وجود دارا بودن س��ه بُعد مذكور، در 
دس��ت يابي به اهداف تعيين ش��ده، ناموفق باشند، 
ام��ا سياس��ت هايي كه نتوانن��د در طول زم��ان، در 
ابعاد س��ه گانه فوق، بهبود يابند، شانس اندكي براي 
كارآم��دي در طول زم��ان، دارند. بنابراي��ن، بهبودِ 
پايدار، يك ش��رط ضروري و نه كافي، براي موفقيت 

سياست هاي شفاف سازي است.

  زمينه سياسي سياست هاي شفاف سازي
از منظ��ر سياس��ي، دو مس��اله، پايداري سياس��ت هاي 
شفاف سازي را تهديد مي كند. نخس��ت اين كه، توجه به 
شفاف س��ازي عموماً تحت تأثير بحران ها و رسوايي هاي 
مالي، ص��ورت مي گي��رد، بطوري ك��ه، اي��ن بحران ها و 
رس��وايي ها، پ��رده از ش��كاف هاي قانون��ي و سياس��تي 
 موج��ود، برمي دارن��د. سياس��ت مدارانِ فعّ��ال و ن��وآور 
)Political entrepreneurs(، ممك��ن اس��ت در 
برخي م��وارد، از حمايت كافي ب��راي تبديل راه حل هاي 
خود، به قوانين  و مقررات، برخوردار باش��ند، اما وابستگي 
سياست هاي شفاف س��ازي به توجه آني عموم مردم، آن  
را در معرض آس��يب قرار مي دهد. چراكه به محض گذار 
از بحران، حمايت سياس��ي نيز از بين مي رود. دوم اين كه، 
توزيع سود و زيان هاي سياست هاي شفاف سازي، اغلب، 
اين امكان را براي مخالفان آن فراهم مي آورد كه مانع بهبود 
آن شوند. همان گونه كه پيش��تر نيز ذكر گرديد، معمولًا 
شفافيت، با اين اميد كه بتواند نفع عمومي را براي كاربران 
متعدد و متكثرِ اطلاعات، به ارمغان بياورد، زيان هاي زيادي 
را ب��ر دوش گروه كوچكي از منتش��ر  كنندگان اطلاعات، 
مي گذارد. براي مثال، برچس��ب زني بر روي مواد غذايي، 
توليدكنن��دگان موادغذايي را مجبور مي كند تا اطلاعات 
مربوط به محصول توليد شده را، در اختيار ميليون ها مشتري 
قرار بدهند، و ارايه اطلاعات پيرامون موادسمّي انتشاريافته 
از سوي كارخانه ها، آنها را وادار مي كند تا به نفع ميليون ها 
شهروند، اطلاعات موادسمّي منتشر شده در فرايند توليد را  
ارايه كنند. تمركز زيان ها و پراكندگي ذي نفعان، شرايطي 
را به وجود م��ي آورد كه در آن، افراد و گروه هاي متضرّر، در 
جهتِ تضعيفِ سياست ِ طراحي شده، سازمان يابي كنند. 
اين عدمِ توازن سياسي را مي توان از طريق تقويتِ گروه هاي 
واسط متعادل كرد )هم براي منتشركنندگان اطلاعات و 
هم كاربران اطلاعات( . نويسندگان مقاله بر اين باور هستند 
كه سياست هاي شفاف سازي ، بدون توجه و حمايت عموم 
مردم، پايدار نخواهند بود. به دليل پراكندگي كاربرانِ عمومي 
اطلاعات )مشتريان، اجتماع محلي، عموم مردم و غيره( 
و سازمان يافتگي منتشركنندگانِ اطلاعات )كارخانه ها، 
بانك ها، سازمان هاي دولتي و غيره( و همچنين احتمال عدم 
استقبال و بي علاقگي عموم مردم به پيگيري و رصد اطلاعات 
منتشرشده، سياست هاي شفاف سازي، در معرض تهديد، 
قرار دارند. بنابراين، پايداري سياستِ شفاف سازي، نيازمند 
افراد يا گروه هاي واس��طي )نظير سازمان هاي مردم نهاد، 
برخي سياست مداران فعال و غيره( است كه دايماً بر عملكردِ 
سياستِ شفاف سازي طراحي شده، شيوه هاي آشكارسازي 
اطلاع��ات، صحت اطلاعات منتشرش��ده و غيره، نظارت 
داشته باش��ند و منافع عموم كاربران را نمايندگي كنند. 
بنابراين، در طراحي سياست هاي شفاف سازي، بايد به اصلِ 
»تمركز زيان ها و  پراكندگي سودها« توجه كرد. بحران ها 
معمولاً قدرت سياسي منتشركنندگان اطلاعات را تضعيف 
مي كنند، اما آن را از بي��ن نمي برند. دلايلي وجود دارد كه 
ممكن است برخي از منتشركنندگان اطلاعات را، در طول 
زمان، به اين جمع بندي برسانند كه شفافيت هم سو با منافع 
 )Competitive factors( آنها اس��ت:  عوامل رقابتي
در بازار اقتصادي، ممكن است برخي از منتشركنندگان 
اطلاعات را به اين نتيجه گيري سوق دهند كه شفاف سازي 
به نفع آنها است. سياست هاي شفاف سازي، ممكن است 
ش��رايط قانوني اي به وجود بياورند كه برخ��ي از گروه ها و 
افراد، به بهاي زيان ديگران، سود نسبي كسب كنند. عوامل 
اجتماعي و سياسي ممكن است نفع نامتعارفي را براي برخي 
از منتشركنندگان اطلاعات، به همراه داشته باشند، از قبيل 
كسب ش��هرت يا اعتبار بطور مثال، به دليل پيشگامي در 
انتشار اطلاعات و غيره .  در مقابل، برخي عوامل، ممكن است 
باعث شوند كه كاربرانِ اطلاعات، براي آشكارسازي بيشتر، 
متحد ش��وند و آن را تبديل به يك مطالبه عمومي كنند:  
بحران هاي جديد ممكن است فشارها براي بهبود و بازبيني 
سياستِ شفاف سازي را بيشتر كنند. حمايت كاربران ممكن 
است منجر به ايجاد سازمان هايي گردد كه فشار مداومي را 
براي بهبود سياست هاي شفاف سازي وارد كنند )منظور 

سازمان هاي مردم نهاد و غيره است( .
 Political ( ن��وآور  و  فعّ��ال  سياس��ت  مداران 
entrepreneurs(، ممك��ن اس��ت تبديل به نماينده 
منافع كاربران اطلاعات شوند و با هدف كسب سود سياسي، 

از بهبود سياست هاي شفاف سازي حمايت كنند.
بنابراين بايد گفت، اگر در سياست هاي شفاف سازي، صرفاً 
بر منافع كاربران اطلاعات تمركز شود، بدون آنكه متحدين 
احتمالي آنها از بين انتشاردهندگان اطلاعات )گروه هايي 
كه نفع مشترك با كاربران دارند(، شناسايي شده باشند، در 
آن صورت، سياست هاي شفاف سازي، تبديل به كشمكش 
بين گروه هاي ذي نف��ع [كاربران اطلاعات در يك س��و و 
منتش��ركنندگان اطلاعات در سويي ديگر] مي شوند. در 
چنين وضعيتي، پايداري سياس��ت هاي شفاف سازي، به 

توازن مداوم بين قدرت و سود، بستگي دارد. زماني كه عموم 
مردم، به يك مس��اله خاص، توجه ويژه  كنند، يا هنگامي 
كه سياست  مداران و نخبگان اجرايي، بطور مستقل، از آن 
مساله، حمايت كنند، مي توان انتظار داشت كه تقاضا براي 
تصويب قوانين شفاف سازي، افزايش يابد. در سويي ديگر، 
سياست هاي شفاف سازي اي كه فاقد حمايت كافي از سوي 
كاربران سازمان يافته يا بخشي از منتشركنندگان اطلاعات 
باشند، از چش��م انداز روش��ني براي بهبود در طول زمان 

برخوردار نيستند.

   سود و زيان هاي منتشركنندگان اطلاعات 
و كاربران آنها در طول زمان

دامنه، صحّت و كاربرد اطلاعات آشكارشده، ممكن است 
در طول زمان، در نتيجه رابطه بين س��ود و زيان كاربران و 
منتشركنندگان، تغيير يابند. لازم به ذكر است كه تغييرات 
در سود و زيان، ممكن است بدونِ دستكاري تعمدي قواعد 
و قوانين شفاف سازي، رخ دهند. تكامل ساختارهاي بازار، 
افزايش قدرت س��ازمان هاي ثالث منظور س��ازمان هاي 
واسطي هستند كه نماينده منافع كاربران يا منتشركنندگان 
اطلاعات هستند، پيشرفت تكنولوژي هاي ارتباطي و ساير 
تغييرات، ممكن است بطور چشمگيري، بر سود و زيان هاي 
كاربران و منتشركنندگان اطلاعات  اثر بگذارند و آنها را تغيير 
دهند. منشأ هر چه كه باشد، در يك سياست شفاف سازي، 
تغيير در مشوق هاي موجود براي منتشركنندگان اطلاعات، 
ممكن است تغييراتي در اطلاعات منتشر شده، به همراه 
داشته باشد. بطور كلي، دو مولفه هاي اساسي در پويايي سود 

و زيان  هاي منتشركنندگان اطلاعات وجود دارد: 
ب��ا افزايش مي��زان، دامنه و س��طح جزيي��ات اطلاعات 
منتشرشونده، زيان منتش��ركنندگان اطلاعات، بيشتر 
مي شود. سود منتشركنندگان اطلاعات، با افزايش ميزان 

)amount( اطلاعات منتشرشونده، كاهش مي يابد.
كاربران نيز همانند منتش��ركنندگان اطلاعات، س��ود و 
زيان هاي خود، از اطلاعات ارايه شده را، متعادل مي كنند. اگر 
سود ناشي از اطلاعات منتشرشده در طول زمان افزايش يابد 
)بطور مثال، مشتريان نسبت به مخاطرات آگاهي بيشتري 
كسب كنند( يا زيان  هاي ناشي از كسب اطلاعات، كاهش 
يابد )مثلًا به واسطه سهولت دسترسي به اطلاعات از طريق 
اينترنت(، احتمال بهبود سياس��ت شفاف سازي در طول 
زمان، افزايش مي يابد. كاربران از افزايش اطلاعات جانبي 
سود مي برند، هرچند ممكن است سطحي وجود داشته باشد 
كه ارايه اطلاعات فراتر از آن، سود مضاعفي براي كاربران به 
همراه نداشته باشد. ممكن است با ارايه اطلاعات جانبي، 

زيان منتشركنندگان افزايش يا كاهش يابد يا ثابت بماند.
با توجه ب��ه ابعاد عمومي اطلاعات منتشرش��ده )چرا كه 

اطلاعات به بيش از يك مشتري عرضه مي شود(، ممكن 
اس��ت، مادامي كه يك ش��خص يا گروه ثالث واسطه ها به 
مثابه يك عامل واس��طه گر، گروه كاربران را در گردآوري، 
تفسير و انتشار اطلاعات، ياري نكند/يا نكنند، كاربران، هيچ 
توجهي به داده هاي منتشرشده نكنند و مصرف نامكفي 
)under-consume( به وجود بيايد به تعبيري ممكن 
است اطلاعات منتشرشده، از سوي كاربران، مورد استفاده 
قرار نگيرند. اين مساله ممكن است از فقدان انگيزه، تخصص 

يا موارد مشابه، ناشي گردد.
بنابراين، در طول زمان، رابطه بين سود و زيان هاي كاربران 
و منتشركنندگان اطلاعات، تعيين مي كند كه تا چه حد، 
بهبودِ سياستِ شفاف سازي، امكان پذير است. اگر در يك 
سياستِ شفاف س��ازي، تقاضا ي كاربران براي اطلاعات، 
بسيار بيشتر از ميزان اطلاعاتي باشد كه منتشركنندگان به 
ميل خود و با در نظر گرفتن سود و زيان، منتشر مي كنند، در 
آن صورت، آن سياست، مي تواند در طول زمان بهبود يابد. 
در سويي ديگر، اگر كاربران علاقه اي به استفاده از اطلاعات 
منتشرشده نداشته باش��ند، دليل زيادي وجود ندارد كه 

سياست طراحي شده، در طول زمان، بهبود يابد.

  نتيجه گيري: 
لزوم تدوين سياست هاي شفاف سازي كارآمد

اغلبِ سياس��ت هاي شفاف س��ازي، زيان هاي زيادي را بر 
دوش منتش��ركنندگان اطلاعات -كه تع��داد آنها اندك 
است- مي گذارند. شفافيت زماني كارآمد است كه عملكردِ 
س��ازمان مورد  نظر )س��ازماني كه مكلف به آشكارسازي 
اطلاعات اس��ت(، را با هدف سياست  شفاف سازي، هم سو 
كند. اگرچه بهبود در كيفي��ت، دامنه و كاربران، براي يك 
سياستِ شفاف سازي، شروط ضروري محسوب مي شوند، 
اما براي كارآمدي آن، كافي نيستند. سياست هايي كه نتوانند 
همگام با تغييرات ب��ازار و اولويت هاي عموم، تغيير كنند، 
ناكارآمد خواهند بود. يك سياستِ شفاف سازي كارآمد، بايد 
بر آن دسته از حوزه هاي سياسي اي متمركز باشد كه داراي 

سه ويژگي عام هستند: 
۱- حوزه هايي كه ميانجي گران سياس��ي ق��وي اي دارند 
كه مي توانند نماينده عموم كاربران اطلاعات منتشرشده 
باشند. سياست هاي شفاف سازي، زماني پايدارتر هستند كه 
 Political( گروه هاي حامي يا سياست مداران فعال و نوآور
entrepreneurs(، ك��ه مناف��ع كارب��ران اطلاعات را 
نمايندگي مي كنند، بتوانند مش��اركت مستمري در امر 

سياست گذاري داشته باشند.
۲- حوزه هاي��ي ك��ه داراي اطلاع��ات جام��ع هس��تند: 
سياست هاي شفاف سازي، بايد الزاماتي براي ارايه اطلاعات، 
طراحي كنند، بطوري كه اطلاعات، به سادگي قابل فهم و 

تفسير باشند. بدين منظور، اطلاعات ارايه شده، بايد از چهار 
ويژگي برخوردار باشند: 

شاخص هاي س��نجش مي بايس��ت مورد توافق اكثريت 
متخصصين آن حوزه باشند؛ 

اطلاعات مي بايس��ت در فرمت هاي ساده تهيه و منتشر 
گردند؛ 

كارب��ران اطلاعات بايد امكان پاس��خ دهي )يا واكنش( به 
اطلاعات منتشرشده را داشته باشند؛ 

اطلاعات ارايه شده، بايد قابل مقايسه با ساير منابع باشند 
)يعني كاربران بتوانند به سادگي اطلاعات منتشر شده از 
سوي يك سازمان را، با اطلاعات منتشر شده از سوي يك 

سازمان ديگر، مقايسه كنند( .
۳- حوزه هاي��ي كه برخي از منتش��ركنندگان اطلاعات، 
از سياست شفاف سازي طراحي ش��ده، سود مي برند. در 
يك سياست ِ شفاف س��ازي، به ميزاني كه بخش زيادي از 
منتشركنندگان اطلاعات، از انتشار اطلاعات سود ببرند، به 

همان ميزان بايد انتظار بهبود آن سياست را داشت.

   پيشنهادها جهت افزايش پايداري سياست هاي 
شفاف سازي

تقويت ميانجي گران كاربران اطلاعات: سياس��ت گذاران 
مي بايست، سياستِ شفاف س��ازي را به گونه اي طراحي 
كنند كه، واسطه هايي كه كاربران عام اطلاعات را نمايندگي 
مي كنند، به نظارت بر سياستِ طراحي شده، تشويق شوند. 
بطور مثال از طريق: ايجاد بس��ترهاي لازم براي مشاركت 
كاربران عمومي و تشويق آنها به مشاركت، كاهش هزينه هاي 
دسترس��ي به اطلاعات، تعيين جايگاه ب��راي كاربران ]يا 
نماينده آن ها[ در ش��وراي مش��ورتي يا مميزي، و نهايتاً 
تدارك بودجه لازم براي تحليل و مش��اركت عموم مردم. 
اجراي كارآمد )Effective Enforcement(: نظارت 
بر اجراي سياستِ  شفاف سازي، اصل بسيار مهمي تلقي 
مي شود. از منظر اقتصادي، سازمان هايي كه مكلف به انتشار 
اطلاعات خود هستند، ممكن است سود و زيان  انتشار و عدم 
انتشارِ اطلاعات را بسنجند و بر اين اساس تصميم گيري 
نمايند. همين مساله باعث مي شود كه آنها، دايماً در حال 
تصميم گيري براي انتشار يا عدم انتشار و شيوه هاي آن، قرار 
بگيرند. بطور مثال، ممكن است منتشركنندگان، اطلاعات 
غلط و گمراه كننده، منتشر كنند. بنابراين، نظارت مستمر 
بر چگونگي اجراي سياستِ شفاف سازي، براي بهبود آن، 

ضروري است.
بهره گيري از هم افزايي هاي قانوني: تأثيرگذاري سياست هاي 
شفاف سازي به واسطه هم افزايي با سياست ها و قوانين مشابه 
و مرتبط، تقويت مي شود و در نتيجه همين مساله به بهبود 

آنها در طول زمان، كمك مي كند.
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آنكارا، واشنگتن و پايان تنش 
در فصل سرد روابط

تنش اخير در روابط واش��نگتن و آنكارا با آزادي 
»اندرو برانسون« كشيش امريكايي محبوس در 
تركيه رو به كاهش نهاد؛ با اين حال طي سال هاي 
اخير مناس��بات دو ط��رف يكي از س��ردترين 

دوره هاي خود را سپري كرده است.
به گزارش گروه تحليل، تفس��ير و پژوهش هاي 
خبري ايرنا، پرونده دو ساله كشيش امريكايي روز 
جمعه بيستم مهرماه براي بسته شد و خبرگزاري 
»آسوش��يتدپرس« خب��ر آزادي وي در تركيه 
را منتش��ر كرد. البته روز قبل از آن نيز روزنامه 
امريكايي »واش��نگتن پست« به نقل از مقامات 
امريكايي از وقوع چني��ن رخدادي در آينده اي 

نزديك خبر داده بود. 
جريان از اين قرار بود كه برانس��ون 50 س��اله از 
اهالي ايالت كاروليناي شمالي كه نزديك به دو 
دهه در ازمير تركيه س��كونت داشت در جريان 
كودتاي نافرجام دو س��ال پيش )ژوئيه ۲0۱6( 
اين كشور دستگير و به سه سال حبس محكوم 
ش��د. اتهام وي اين بود كه در شكل گيري كودتا 
نقش داشته و به حاميان »فتح الله گولن« چهره 
مدني متنفذ تركيه س��اكن امريكا و همچنين 
ح��زب كارگ��ران كردس��تان )پ  ك  ك( ياري 

رسانده است. 
از آن زم��ان به بعد بر تيرگي مناس��بات آنكارا و 
واش��نگتن افزوده و سبب تمركز بيشتر ترك ها 
به س��مت ش��رق ش��د. به عنوان نمونه با وجود 
هشدارهاي امريكا، پاييز پارسال رهبران روسيه 
و تركيه قرارداد خريد سامانه موشكي اس 400 
را امضا كردند كه تا ميانه س��ال آينده ميلادي 

)۲0۱9( به آنكارا تحويل داده خواهد شد. 
مجموعه مس��ائلي از قبيل ماجراي كش��يش 
برانسون، پرونده »رضا ضراب« بازرگان ايراني- 
تركيه  اي بازداشت شده در امريكا، حمايت كاخ 
سفيد از كردهاي س��وريه، عدم تحويل گولن از 
س��وي امريكا به تركي��ه و ... كلاف در هم تنيده 
اختلافات را پيچيده تر ساخت تا اميد دو طرف 

براي حل مشكلات في مابين رنگ ببازد. 
اينك ب��ا نگاهي ب��ه مواضع مقام��ات دو طرف 
مي توان نشانه هايي از ورود به دوره تنش زدايي 
و بهبود مناسبات را مشاهده كرد. »رجب طيب 
اردوغان« رييس جمهوري تركيه پس از آزادي 
كشيش امريكايي اظهار كرد كه »سيستم قضايي 
تركيه به صورت مس��تقل تصميم به آزادي اين 
تبعه امريكا را گرفته است«؛ چنين اظهاراتي هر 
چند تكاپو براي رفع تنش همراه با حفظ اقتدار 
ارزيابي مي شود اما نمي تواند بدون در نظر گرفتن 

ملاحظات سياسي باشد. 
در طرف ديگر »دونالد ترامپ« رييس جمهوري 
ستيزه جوي امريكا قرار دارد كه حربه تحريم را 
براي باز كردن هر گره كوري مناس��ب و كارآمد 
مي داند. وي با وجود اعمال تحريم و تنگناها عليه 
آنكارا، تمايل زيادي به بهبود روابط با تركيه اي 
دارد كه از دامان غرب دور افتاده و به شرق گرايش 
يافته است.  از اين رو مشاهده مي كنيم در ديدار 
ترامپ با برانسون كه پس از آزادي او در كاخ سفيد 
انجام گرفت، رييس جمه��وري امريكا از تركيه 
تشكر و قدرداني كرد اما همانند اردوغان تلاش 
نمود مراحل سپاسگزاري را با حفظ وجهه خود 
انجام دهد و با تاكيد ب��ر اينكه »ما باج پرداخت 
نمي كنيم«، گفت: اگر بخواهيم براي هر زنداني 

باج بدهيم اتفاق بد بيشتري مي افتد. 
ترام��پ آزادي برانس��ون را ي��ك گام بزرگ در 
راستاي بهبود روابط با تركيه قلمداد كرد. ضمن 
اينكه چند ت��ن از نمايندگان س��نا از دو طيف 
جمهوريخواه و دموكرات با انتشار بيانيه اي نسبت 
به بهبود مناسبات با آنكارا اظهار اميدواري كردند. 
بي ترديد س��ران آنكارا نيز نگاه مشابهي نسبت 
به اين موضوع دارند. به ويژه پس از مش��كلات 
اقتصادي تركيه كه پ��س از تحريم هاي امريكا 
ش��دت گرفته، ضرورت برون رفت از اين تنگنا 

ضروري به نظر مي رسد. 
با بروز بحران ديپلماتيك بين اين دو كش��ور بر 
سر دس��تگيري برانس��ون و متعاقب آن اعمال 
تحريم و وضع تعرفه بر واردات بعضي انواع فلزات 
از تركيه، به بازار و اقتصاد اين كشور شوك وارد 
شد و ارزش لير در مقابل ارزهاي معتبر خارجي 

به شدت كاهش يافت. 
آمارها حاكي از آن اس��ت كه از روزهاي آغازين 
سال جاري ميلادي تا به امروز لير تركيه در برابر 
دلار كاهش��ي 40 درصدي داشته است. اينك 
ساعاتي پس از انتشار خبر آزادي برانسون نرخ 
ارزهاي معتبر جهاني از قبيل دلار و يورو در بازار 

تركيه پس از هفته ها صعود، كاهش يافت. 
از ديد برخي ناظران، تركيه با اقدام براي آزادي 
كش��يش امريكايي نه تنها ب��ه بهبود وضعيت 
اقتصادي خود نظر دارد بلكه آن را گامي در جهت 
تاثيرگذاري بر رفتار امريكا در قبال كردها و گولن 

ارزيابي مي كند. 
گروه��ي از تحليلگ��ران مي گوين��د تركيه در 
مناسبات خود با غرب بيش از اتحاديه اروپا روي 
ايالات متحده حساب باز كرده است. اختلافات 
تركيه با اروپ��ا و به ويژه آلمان -كه بيش��ترين 
جمعيت ترك در آنجا س��اكن هس��تند- بر سر 
مس��ائل گوناگون از حقوق بشر گرفته تا مسائل 
منطق��ه اي و مهاجران، اردوغ��ان را از اروپا دور 
نگه داش��ته و انتظ��ار بيهوده دو ده��ه اي براي 
عضويت تركي��ه در اتحاديه ۲8 عضوي اروپا نيز 

مزيد بر علت است. 
ار اين ديدگاه، تركيه در نظر دارد در كنار نگاه به 
شرق و تداوم همكاري ها با همسايگان، همكاري 
با امريكاي ترامپ را از سرگيرد؛ هدفي كه ضمن 
كاستن از مشكلات تركيه، قدرت بازيگري آنكارا 
را در معادلات و بازي هاي منطقه اي و بين المللي 

افزايش دهد. 

  از منظر سياسي، دو مساله، پايداري سياست هاي شفاف سازي را تهديد مي كند. نخست اين كه، توجه به شفاف سازي عموماً تحت تأثير بحران ها و رسوايي هاي 
مالي، صورت مي گيرد، بطوري كه، اين بحران ها و رسوايي ها، پرده از شكاف هاي قانوني و سياستي موجود، برمي دارند. سياست مدارانِ فعّال و نوآور، ممكن است 
در برخي موارد، از حمايت كافي براي تبديل راه حل هاي خود، به قوانين  و مقررات، برخوردار باشند، اما وابستگي سياست هاي شفاف سازي به توجه آني عموم 
مردم، آن  را در معرض آسيب قرار مي دهد. چراكه به محض گذار از بحران، حمايت سياسي نيز از بين مي رود. دوم اين كه، توزيع سود و زيان هاي سياست هاي 

شفاف سازي، اغلب، اين امكان را براي مخالفان آن فراهم مي آورد كه مانع بهبود آن شوند.
   شفافيت زماني كارآمد است كه عملكردِ سازمان مورد  نظر )سازماني كه مكلف به آشكارسازي اطلاعات است(، را با هدف سياست  شفاف سازي، هم سو كند. 
اگرچه بهبود در كيفيت، دامنه و كاربران، براي يك سياستِ شفاف سازي، شروط ضروري محسوب مي شوند، اما براي كارآمدي آن، كافي نيستند. سياست هايي 

كه نتوانند همگام با تغييرات بازار و اولويت هاي عموم، تغيير كنند، ناكارآمد خواهند بود.

برش

6  سياست شفاف سازي در امريكا

شخص ثالث فعال: كاربران منتشركنندگان اطلاعات آشكارشونده سال نظام آشكارسازي 
سطح سياسي 

شخص ثالث فعال: 
سطح عملياتي 

بهبود نظام شفاف سازي در طول زمان 

دامنه اطلاعات صحت اطلاعات ميزان استفاده 

بله بله بله بله- بسيار بله- بسيار سرمايه گذاران شركت هاي دولتي وضعيت مالي شركت ها 1933آشكارسازي مالي )اس .اي.سي( 

تصويب 1975قانون آشكارسازي وام مسكن 
بانك ها و ساير موسسات امور مربوط به وام اصلاح 1989

بله بله بله بله- برخيبله- بسيار گروه هاي اجتماعي وام دهنده 

مردمي كه در مجاورت مواد كارخانه ها ميزان مواد سمي منتشرشده 1986فهرست انتشار مواد سمي 
بله خير بله برخي بله- برخي سمي قراردارند 

مواد مغذي در اكثر مواد 1994برچسب مواد غذايي 
خير بله- برخي مشتريان كارخانه هاي مواد غذاييغذايي فرآوري شده 

پس از تصويب اندكي بهبود 
يافت. در سال هاي اخير افت 

كرده است. 
خير 

فست فودها )خير(: 
مكمل هاي غذايي )خير(: 

مواد آلرژي زا )بله(

قانون گزارش دهي و آشكارسازي 
هزينه هاي مالي و وضعيت 1959مديريت اتحاديه 

حداقل خير خير اندك اندك اعضاي اتحاديه كارگري اتحاديه هاي كارگري اتحاديه 

2000-1998قانون اشتباهات پزشكي 
بيمارستان ها و ارائه دهندگان اشتباهات در مداواي بيمار )تصويب نشد(

خدمات درماني 
مشتريان عمده خدمات 

خيرخيرخير برخيبله پزشكي 



يادداشت 9 مسكن

»تعادل«وضعيتارزانترينواحدهايمسكونيدرتهرانرابررسيميكند

پشت پرده كاهش عرضه آپارتمان هاي مصرفي 

دلايل كميابي خانه هاي نقلي

گروه راه و شهرسازي|شهلا روشني|
ب��ه گفته بس��ياري از فع��الان صنعت س��اختمان 
هم اكنون حجم عرضه واحدهاي مسكوني كوچك 
مت��راژ و ميان متراژ با س��طح قيمت پيش��نهادي 
مناسب براي خريد در س��طح مطلوبي قرار ندارد و 
بخشي از متقاضيان به دليل جهش قيمت مسكن 
و قيمت هاي پيش��نهادي نجومي موج��ود در بازار 
مس��كن فعلًا و به اجبار از خريد آپارتمان منصرف 
ش��ده اند. در اين ميان، به گفته مديران آژانس هاي 
مسكن در حال حاضر س��اخت مسكن مصرفي و با 
تعداد متقاضي ها دچار شكاف سنگين شده است. از 
ابتداي تابستان سال جاري فايل هاي املاك مصرفي 
نوساز به شدت كم شده و املاك فايل هاي مصرفي 
چند سال س��اخت نيز به علت هجوم خريدارها رو 

به اتمام است.

 آمارهاي مسكني در 6 ماهه اخير
بر اس��اس آمارهاي بانك مركزي در ش��ش ماهه 
نخست سال 1397، تعداد معاملات آپارتمان هاي 
مسكوني شهر تهران به 74.9 هزار واحد مسكوني 
بالغ شد كه در مقايسه با مدت مشابه سال پيش از 
آن، 12.1 درصد كاهش نشان مي دهد. همچنين 
بررسي توزيع تعداد واحدهاي مسكوني معامله شده 
در شهر تهران به تفكيك عمر بنا حاكي از آن است 
كه واحدهاي تا 5 س��ال س��اخت با 43.8 درصد 
بيشترين سهم را به خود اختصاص داده اند. در اين 
ماه ش��اخص كرايه مسكن اجاري در شهر تهران و 
در كل مناطق شهري نسبت به ماه مشابه سال قبل 
به ترتيب 14.6 و 12.4 درصد رشد نشان مي دهد. 
همچنين در شهريورماه سال 1397 متوسط قيمت 
خريدوفروش يك مترمربع واحد مسكوني در شهر 
تهران به 8.1 ميليون تومان رس��يد كه نسبت به 
ماه مش��ابه س��ال قبل 74.1 درصد افزايش نشان 
مي دهد. تعداد معاملات انجام ش��ده طي اين ماه 
10.3 هزار فقره بود كه نسبت به شهريورماه سال 

1396 معادل 33.5 درصد كاهش دارد. 
همچنين بر اس��اس اي��ن آمارها س��هم بزرگي از 
معاملات ذكرش��ده مربوط فروش املاك مصرفي 

60 تا 80 متر است.

  فايل هاي املاك مصرفي تمام شدني نيست
در همين زمينه، منصور غيبي، كارش��ناس اقتصاد 
مسكن با بيان اينكه بطور يقين مي توان گفت تعداد 
املاك مصرفي در بازار عرضه تمام يا كاهش نداشته 
اس��ت، گفت: محدوديت فايل هاي فروش املاك 
مصرفي در بنگاه هاي املاك به دليل عدم اطمينان 

فروشنده به تثبيت قيمت ها است.
غيبي گفت: بررس��ي هاي ميداني به وضوح نش��ان 
مي دهد كه در چند س��ال اخير تعداد ساخت ساز و 
تكميل املاك 60 تا 80 متري افزايش داشته است 
و كمبودهاي فايل مش��اوران املاك تنها ريشه در 
تحليل هاي غيررسمي عرضه كنندگان ناشي از جو 

موجود اقتصادي است.
وي با اش��اره به اينكه حقيقت موجود در خصوص 
ميزان عرضه و ف��روش املاك مصرفي در آمارهاي 
بانكي مرك��زي به وضوح قابل رويت اس��ت، گفت: 
بر اس��اس اين آماره��ا تعداد واحدهاي مس��كوني 
معامله ش��ده برحس��ب س��طح زيربناي هر واحد 
مسكوني در شهريورماه سال 1397 نشان مي دهد، 
بيشترين سهم از معاملات انجام شده به واحدهاي 
مسكوني با زيربناي 60 تا 70 مترمربع معادل 14.8 
درصد اختصاص داش��ته اس��ت. واحدهاي داراي 
زيربن��اي 50 تا 60 و 70 تا 80 مترمربع به ترتيب با 
سهم هاي 13.8 و 12.1 درصدي در رتبه هاي بعدي 

قرار دارند. در مجموع در اين ماه، واحدهاي مسكوني 
با سطح زيربناي كمتر از 80 مترمربع، 53.4 درصد 

از معاملات انجام شده را به خود اختصاص دادند.
غيبي گفت: البته اين ميزان فروش در دوران ركود 
نيز همواره قابل رويت بوده و هميشه ميزان عرضه 
املاك مصرف��ي 60 ت��ا 80 متري ب��ه چند دليل 
قيمت پايين، پوشش بخشي از قيمت كلي مسكن 
با تس��هيلات بانكي، كاهش جمعي��ت خانوارهاي 
ايراني و نياز خانوارها به مسكن هاي كوچك متراژ، 
تغيير مسير سازندگان ذي صلاح به سمت ساخت 
و ارايه مس��كن مصرفي دركلانش��هرها و حمايت 
و توصيه ه��اي دولتم��ردان در خص��وص بالاتر از 
املاك ديگر بوده اس��ت. تا جايي كه بخش بزرگي 
از فايل هاي اين املاك با عمر 10 س��ال و حتي 18 
س��ال با بدترين نوع دكوراسيون در سال هاي اخير 

به فروش رسيده است.
كارشناس اقتصاد مس��كن گفت: جداي از مطالب 
ذكرشده همواره املاك مصرفي به حالت چرخشي 
در بازار معامله مي ش��ود چراكه ي��ك خانوار بعد از 
مدتي به دنبال واحدي ب��ا متراژ بزرگ تر مي گردد 
و ملك خود را براي فروش فاي��ل مي كند بنابراين 
نمي توان گفت اين املاك در بازار دس��ت نيافتني 
شده است؛ و تنها دليل كاهش مقطعي اين املاك 
در فايل مشاوران املاك به دليل عدم تثبيت اقتصاد 

كشور است.

  انصراف فروشندگان ؟
همچنين حسين احمد اوغلي، كارشناس مسكن با 
بيان اينكه بررسي و مشاهدات ميداني از بازار مسكن 
كلانشهر نش��ان مي دهد واحدهاي مصرفي و ميان 
مت��راژ كمتر از 80 مترمربع ك��ه در پي ايجاد رونق 
نسبي در دو سه ماه گذشته با افزايش تقاضا مواجه 
شده بود، در حال حاضر به شدت از عرضه آنها كاسته 
شده است، گفت: البته ريشه اين كمبود مربوط به 
انص��راف حجم عظيمي از فروش��ندگان به توصيه 
بنگاه هاي املاك و برخي كارشناسان بوده و بيشتر 
اين فروش��ندگان منتظر اتفاقات آبان ماه و تشديد 
تحريم ها بر اقتصاد كشور هستند.احمد اوغلي گفت: 
در حال حاضر بخشي از اين املاك مصرفي توسط 
خود بنگاه هاي املاك به صورت وكالتي خريداري و 
منتظر زمان مناسب براي سرازير كردن اين املاك 

در بازار هستند.

  3 دليل كاهش فايل فروش املاك مصرفي 
اين كارشناس بازار مسكن گفت: كاهش فايل فروش 
اين نوع املاك ناشي از سه گزينه شايعات رواني در 
خصوص تش��ديد تحريم ها و افزايش تورم عمومي 
در پي اين اتفاق، دست كاري بازار اين نوع املاك با 
احتكار توسط بنگاه هاي املاك و رشد قيمت نسبت 

به ماه هاي اخير است.
وي در خصوص شايعات رواني در خصوص تحريم ها 
در آبان ماه گفت: بطور حتم در ماه هاي اخير اقتصاد 
كلان كشور شاهد هر نوع تحريم ها بوده و تشديد اين 
تحريم ها به هيچ عنوان قابل پذيرش نيست چراكه در 
ماه هاي اخير به علت كنار كشيدن امريكا از برجام 
شاهد افزايش نرخ تورم عمومي بوده ايم بنابراين بايد 

مسوولان جلوي اين شايعات را بگيرند.
در خصوص دستكاري بازار اين نوع املاك با احتكار 
توسط بنگاه هاي املاك بايد گفت: فقدان نظارت بر 
كار مشاوران املاك باعث شده اين عده واحدهاي 
200 تا 400 ميليون تومان��ي را از بازار جمع آوري 
ك��رده و در اين حوزه س��ردمداران احتكار قلمداد 
شوند. متأس��فانه نبود نظارت بر فعاليت اين اقشار 
در دوران ركود تشديد ش��ده درحالي كه اين افراد 

بطور مس��تقيم )احتكار واحدهاي ارزان قيمت( و 
بطور غيرمس��تقيم )با تحريك بخش فروشنده در 
خصوص افزايش قيمت مس��كن در ماه هاي آتي( 
آتش بيار معركه ش��ده و بازار املاك مصرفي را به 

چالش كشانده اند.
وي گفت: البته نظارت بر فعاليت اين اقش��ار بسيار 
ساده است، چراكه فايل هاي فروش مناطق 4، 5 و 
6 تهران در دستان مشاوران املاك بوده و به دنبال 
فرصت مناس��ب براي عرضه اين واحدها هستند.
احمد اوغلي در خص��وص آخرين گزينه نيز يادآور 
ش��د: نبود نظارت هاي عاليه باعث ش��ده هر ملك 
بنجلي با هر قيمتي كه فروشندگان مايل به فروش 
هستند فايل ش��ود؛ بنابراين بايد نهاد و سازماني به 

عنوان مدافع حقوق شهروندان وارد گود شود.

  كاهش فروش مسكن مصرفي 
در همين رابطه، ايمان رفيعي، كارشناس ساخت  و 
ساز با بيان اينكه با شروع نوسانات ارزي در كشور، 
س��يل نقدينگي جمع شده پشت س��د ركود كه 5 
س��الي انباشته ش��ده بود به يك باره در بستر لرزان 
اقتصاد جاري ش��د و بازارها را يكي يكي درنورديد، 
گفت: اين س��يل ويرانگر تمام بخش هاي اقتصاد را 
كه ظرفيت جذب نقدينگي و رشد قيمت را داشتند 

تسخير كرد.
رفيع��ي گفت: اين نوع از نقدينگ��ي كه نه از جنس 
سرمايه گذاري بلندمدت، بلكه از جنس سودجويي 
و به قص��د حفظ ارزش پول و ولع ناش��ي از تش��نج 
اقتص��ادي ب��ود، موجب ايج��اد خلأ در بس��ياري 
از بخش ه��اي ب��ازار و ايجاد تقاضاي كاذب ش��د، 
به نحوي كه كالاهايي كه تا سال گذشته با تخفيفات 
و تبليغات چشمگير به زحمت خود را در سبد خريد 
مردم ج��ا مي دادند، ام��روز به دغدغ��ه خريداران 
تبديل ش��ده اند. ماحصل اين رفت��ار، كوتاه ماندن 
دست خريداران و مصرف كنندگان واقعي از كالاهاي 

موردنياز و روزمره خود است.
وي گف��ت: ب��ازار مس��كن ك��ه تقريباً رك��ورددار 
طولاني تري��ن دوران ركود خود بود، از اين س��يل 
ويرانگر در امان نماند و با ورود س��ودجويان به اين 
بخش، افزايش حدود 60 درصدي قيمت ها را تجربه 

كرد. البته اين افزايش قيم��ت نه فقط در محصول 
نهاي��ي، بلكه در مصالح س��اختماني تا 200 درصد 
هم افزايش يافت. اين نابس��اماني باعث شد در بازار 

مسكن چنددستگي ايجاد شود.

  3 گروه فعال در بازار
وي با بيان اينكه 3 دسته كنشگر در بازار ريزمتراژها 
فعال هستند، اظهار كرد: دسته اول خريداراني بودند 
كه به قصد سودجويي و با خيال افزايش قيمت هاي 
 دهه 80 وارد بازار ش��دند و ش��روع به خريد املاك

كم متراژ و به  اصطلاح مصرفي به قيمت هايي بالاتر از 
عرف بازار كردند.او گفت: دسته دوم مالكاني هستند 
كه با هدف افزايش قيمت و كس��ب س��ود بالاتر از 
فروش املاك خود صرف نظر كردند و منتظر ايجاد 

ثبات در شرايط بازار مسكن هستند.
وي در خصوص دسته سوم خريداران بازار مسكن 
گفت: دسته سوم خريداراني هستند كه از يك  طرف 
با كاهش شديد ارزش پول ملي، توان خريد خود را 
تا حد زيادي از دست  داده اند و از طرف ديگر به دليل 
كاهش نسبي قيمت ارز در روزهاي اخير و به تبع آن 
كاهش قيمت ملك فعلًا دست نگه داشته و منتظر 
كاهش بيشتر قيمت ها هس��تند. ماحصل شرايط 
فوق الذك��ر، كاه��ش قابل توجه درف��روش املاك 

مصرفي در بازار است.
وي گفت: گلايه اي كه امروز از بيشتر شهرها به گوش 
مي رسد، عدم ارايه املاك كم متراژ و خوش قيمت 
در بازار است. اين شرايط تا زمان ايجاد ثبات در بازار 
و تثبيت قيمت ها بعيد است بهبود پيدا كند. از طرف 
ديگر به علت زمان بر بودن ساخت و عرضه مسكن 

نيز امكان ورود و عرضه زودهنگام وجود ندارد.
اين كارش��ناس گف��ت: در اين ش��رايط مجلس و 
دولت با استفاده از راهكارهاي تشويقي و ابزارهاي 
نظارت قانوني نظير قانون اخذ ماليات از خانه هاي 
خالي و افزايش س��قف وام خريد و ساخت مسكن 
مي توانند از ظرفيت خانه هاي ساخته ش��ده خالي 
از س��كنه براي ايجاد تعادل در بازار استفاده كنند.
وي درنهايت گفت: البته با توجه به افزايش قيمت 
مصالح س��اختماني و س��اخت خانه هاي جديد با 
قيمت ه��اي جديد، بعي��د به نظر مي رس��د بهاي 

تمام شده ساختمان كمتر از قيمت هاي فعلي شود، 
كما اينكه به دليل همي��ن افزايش قيمت مصالح، 
بسياري از سازندگان عطاي ساخت ساختمان را به 

لقايش بخشيده اند.

  نگران نباشيد
در همين زمينه، جلال صباغ، كارشناس بازار مسكن 
با بيان اينكه املاك مصرفي عموماً به املاك 65 تا 
70 متري اطلاق مي شود و كمبود اين املاك طي 
ماه هاي منتهي به پايان س��ال جبران خواهد شد، 
گفت: فاصله س��اخت تا عرضه ي��ك ملك مصرفي 
حدود 2 س��ال اس��ت؛ يعني املاكي كه س��ال 95 
پروانه ساخت گرفته اند در اواخر سال 97 وارد بازار 
معاملات مي ش��وند بنابراين در پايان س��ال جاري 
و اوايل س��ال آينده بازار مس��كن به دو علت اتمام 
ساخت وس��از و تغيير جهت سازنده به ساخت وساز 
ام��لاك كوچ��ك متراژ به علت بازگش��ت س��ريع 
س��رمايه با انبوهي از فايل هاي املاك مصرفي روبه 

رو خواهد شد.
وي گف��ت: بنابراي��ن از خري��داران مي خواهي��م 
به هيچ عن��وان نگران اتمام يا حت��ي كاهش عرضه 

واحدهاي مصرفي در ماه هاي آتي نباشند.
اين كارشناس بازار مسكن گفت: بطور مثال تعداد 
واحدهاي مسكوني پيش بيني شده در پروانه هاي 
صادرشده براي احداث ساختمان از سوي شهرداري 
تنه��ا در به��ار 1396 در تهران بالغ  ب��ر 14 هزار و 
936 واحد بوده است و با توجه به تعداد پروانه هاي 
صادرش��ده براي احداث ساختمان در شهر تهران، 
متوسط تعداد واحد مسكوني در پروانه هاي احداث 
س��اختمان 6.6 واح��د و در پروانه ه��اي اح��داث 

ساختمان مسكوني نيز 6.4 واحد بوده است.
وي گفت: اين آماري كه ارايه ش��د تنها در بهار 96 
بوده در حالي كه تعداد پروانه هاي صادره در بهار 95 
بيش��تر از اعداد ذكر شده است. اين كارشناس بازار 
مسكن گفت: بطور حتم با كاهش نرخ ارز در ماه هاي 
آتي شاهد سرازير شدن سرمايه ها به سمت املاك 
مصرفي خواهي��م بود، بنابراي��ن از بخش مصرفي 
مي خواهيم در صورت داشتن سرمايه مناسب ملك 

موردنظر خود را خريداري كنند.

گروه راه و شهرسازي|ليلا درخشان| 
اي��ن روزه��ا كمب��ود واحده��اي ريز مت��راژ كه در 
اصطلاح ب��ه آنها واحدهاي نقلي گفته مي ش��ود، به 
 يكي از چالش هاي جديد بازار مس��كن براي اقش��ار 
ميان درآمدي و دهك هاي پايي��ن درآمدي مبدل 
شده اس��ت. واقعيت اين اس��ت كه اساسا باتوجه به 
نامعادل��ه قدرت خري��د خانوار و قيمت مس��كن در 
كلانشهرها، بس��ياري از افراد متوسط جامعه براي 
اينكه از زندگي استيجاري و مصايب آن رهايي پيدا 
كنند، ترجيح مي دهند كه قيد زندگي اس��تيجاري 
در واحدهاي متراژ بالا را بزنند و به هرطريق ممكن 
براي خود سرپناهي خريداري كنند. اما به دليل اينكه 
اساسا قيمت مسكن با قدرت خريد خانوار اين گروه 
برابري نمي كند، بهترين گزينه خريد براي اين قشر، 
انتخاب واحدهاي مسكوني ريز متراژ است، واحدهاي 
 كه بنا به گفته بن��گاه داران در بازار ملك هميش��ه 
خوش فروش بوده و از طرف��داران زيادي برخوردار 
هس��تند. اما اين روزها، اين واحدها در بازار ملك با 
كمبود شديد مواجه ش��ده اند وگويي بازار مسكن از 
اين منظر دچار قحطي شده است! به گفته بسياري 
از بن��گاه داران بي��ن عرضه و تقاض��اي اين واحدها 
تعادلي وجود ن��دارد و فزوني گرفتن تقاضاي خريد 
و اجاره اين واحدها نس��بت به عرضه آن، سبب شده 
است كه در بازار مسكن كمبود عرضه غيرمنتظره اي 
ب��راي واحدهاي نقلي ش��كل بگيرد. اما ريش��ه اين 
 معضل به گراني غيرمنتظره قيمت ها در بازار مسكن 
بر مي گردد. واقعيت اين است كه افزايش 60 درصدي 
قيمت مسكن در سال جاري تحت تاثير شرايط كلان 
اقتصادي باعث ش��د كه بسياري از معادلات در بازار 
مس��كن به هم  بخورد. به عنوان مثال، اگر تا پيش از 

اين ميانگين قيمت خريد مسكن در تهران كمتر از 
مترمربعي 5 ميليون تومان بود، اين رقم بر اس��اس 
گزارش ماهان��ه بانك مرك��زي از وضعيت تحولات 
بازار مسكن تهران در شهريور 97 به مترمربعي 8.1 
ميليون تومان افزايش پيدا كرد. بدين ترتيب، اگر تا 
پيش از اين، اقشار متوس��ط جامعه با 250 ميليون 
تومان مي توانس��تند يك واحد 50 متري خريداري 
كنند، درح��ال حاضر، اي��ن رقم ب��ه 350 ميليون 
توم��ان افزايش پيدا كرده اس��ت. نتيجه اين فرآيند 
اين ش��د كه ناگهان قدرت خريد خانوار دهك هاي 
مياني درآمدي با ريزش غيرمنتظره اي مواجه ش��د 
و ق��درت خريد خانوار اين گروه با افت زيادي مواجه 
شد. در نتيجه اين امر بسياري از خانوارهاي متعلق 
به اين گروه، اگر تا پيش از اين براي خريد يك واحد 

متوسط 80 متري برنامه ريزي كرده بودند، محكوم 
به خريد واحدهاي نقلي شدند. اين امر سبب شد كه 
ط��ي ماه هاي اخير هجوم خانوارها به س��مت خريد 
ريزمتراژها به شدت افزايش پيدا كند، به گونه اي كه 
در نهايت حجم تقاض��ا به حدي بالا رفت كه ناگهان 
بازار مسكن در تهران با كمبود شديد واحدهاي متراژ 
كوچك مواجه شد و حجم اين نايابي تا جايي پيش 
رفت كه اين مس��اله به يك معضل در بازار مس��كن 
مبدل شد. اما اين چرخه گروه ديگري را نيز با مشكل 
مواجه كرد. درنتيجه اين فرايند گروهي از مستاجران 
نيز كه به دليل افزايش قيمت واحدهاي استيجاري 
ناگزير به انتخاب واحدهاي متراژ كوچك شدند را نيز 
دچارچالش كرد، چرا كه اين واحدها عمدتا بسياري 
از مالكان در اين واحدها س��كونت پي��دا كردند. اما 

بطوركلي مش��كل كمبود واحدهاي متراژ كوچك و 
نامعادله تقاضا وعرضه اين واحدها به ش��رايط فعلي 
باز نمي گردد. واقعيت اين اس��ت كه اساس��ا ضوابط 
شهرداري، اجازه س��اخت واحدهاي متراژ كوچك 
در كلان شهر تهران را نمي دهد، بطوري كه براساس 
اظهارات بس��ياري از كارشناسان، شهرداري تهران 
صرف��ا در زمين هاي كوچك متراژ ك��ه قدرت مانور 
سازنده براي تامين پاركينگ با مشكل مواجه است 
مجوز س��اخت واحدهاي كوچك مت��راژ را مي دهد 
يا اينكه در برخي از موارد به حدي قوانين دس��ت و 
پاگير پيش پاي س��ازندگان قرارمي دهد كه سازنده 
ترجيح مي دهد عطاي س��اخت واحدهاي نقلي را به 
لقاي آن ببخش��د. كمبود واحده��اي متراژ كوچك 
در مناطق برخوردار البته به مراتب بيش��تر اس��ت و 
اين مساله علاوه بر سياست هاي شهرسازي درعين 
حال به سياست هاي بسازوبفروش ها نيز برمي گردد، 
س��ازندگان فع��ال در اين مناطق اعيان نش��ين كه 
ازپولداربودن مشتريان خود به خوبي واقف هستند 
ترجيح مي دهند به جاي اينكه چندين واحد كوچك 
بسازند وبا مشتريان متعددي براي فروش در ارتباط 
باش��ند، واحدهاي اندك درقواره هاي بزرگ بسازند 
وبا مشتريان اندك نيز براي فروش مواجه شوند وبه 
اين صورت حجم مصاي��ب فروش واحدهاي خود را 
به حداقل برسانند. البته س��اخت واحدهاي بزرگ 
از نظر هزينه نيز به نفع س��ازندگان است، چرا كه به 
جاي تهيه و تجهيز دو يا سه آشپزخانه و پكيج، يك 
آشپزخانه را تجهيز كرده و يك پكيج تهيه مي كند. در 
اين بين البته در دولت دوازدهم، چندي پيش معاون 
وزير راه و شهرس��ازي از قصد دولت براي حمايت از 
سازندگان واحدهاي كم متراژ در قالب معافيت هاي 

مالياتي خبرداد. حامد مظاهريان تاكيد كرده بود در 
حالي كه متوسط متراژ آپارتمان هاي توليدي 120 
متر است عمده تقاضا براي خانه هاي كم متراژ وجود 
دارد. او افزوده بود: انبوه س��ازاني ك��ه خانه هاي كم 
متراژ توليد كنند، در اولويت ارايه تسهيلات كم بهره 
و معافيت ه��اي مالياتي قرار مي گيرند. به اذعان اين 
معاون وزير ابزارهاي تشويقي براي توليد خانه هاي 
كم متراژ نقش بسيارموثري درتشويق سازندگان به 
ساخت اين واحدها دارد وبه گفته مظاهريان دولت با 
ابزارهايي مانند ارايه تسهيلات و معافيت هاي مالياتي 
به توليدكنندگان مسكن به دنبال افزايش واحدهاي 

كم متراژ در كلان شهرها هستيم. 
هرچند كه هنوز اين وعده عملياتي نش��ده اس��ت، 
بسياري از كارشناسان به اين سياست نقد وارد كردند 
و عملياتي كردن آن را س��بب دام��ن زدن به معضل 
مهاجرت از شهرها به تهران و افزايش تراكم جمعيت 
در پايتخت تلقي كردند، اما به هر روي نمي توان منكر 
آن ش��د كه با توجه به معضل زمين دركلان شهرها، 
اساسا سياس��ت دولت بايد به سمتي برود كه امكان 
توليد واحدهاي كم متراژ فراهم ش��ود چه اينكه اين 
سياست دربسياري از كش��ورهاي پيشرفته اروپايي 
سبب خانه دارشدن زوج هاي جوان شود .بدين ترتيب 
به نظرمي رسد، در ش��رايط فعلي براي اينكه امكان 
توليد واحد متراژ كوچ��ك در همه مناطق پايتخت 
فراهم شود بايد در وهله اول يك خانه تكاني در ضوابط 
مربوط به طرح هاي تفصيلي صورت بگيرد بطوري كه 
درنهايت با تغييرات و بازنگري اساس��ي در مقررات 
حقوقي مرب��وط به ضواب��ط و مقررات شهرس��ازي 
زمينه اي فراهم شود تا سازندگان بتوانند در زمين هاي 

مقياس بزرگ، واحدهاي متراژ كوچك بسازند.
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 تحريك تقاضاي خريد
از كانال افزايش اجاره

ش��رايط اجتماع��ي 
ام��روزه ب��ه گونه اي 
تغيي��ر يافت��ه اس��ت 
ك��ه جوانان تش��كيل 
زندگ��ي خ��ود را ب��ه 
داش��تن خانه مستقل 
ملكي يا اس��تيجاري 
مش��روط كرده ان��د. 
مسكن مس��تقلي كه 
هيچ وابستگي به زندگي والدين يا ديگر افراد 
خانواده نداشته باشد. در واقع به ندرت ديده 
مي شود كه در خانه هاي پدري حتي با متراژ 
بالا اثري از زندگي مشترك با فرزندان داراي 
شريك زندگي ديده شود. اين تغيير در روابط 
اجتماعي و به تعبير جامعه شناس��ان عبور از 
گمن ش��افت )جامعه بسته( و كمرنگ شدن 
عواطف و همبستگي ها از عوامل توسعه شهرها 
اس��ت كه به افزايش تعداد مس��كن و كاهش 
در مت��راژ و افزايش ارتفاع س��اختمان ها و به 
نحوي افزايش تقاضا براي مس��كن و متعاقب 
آن گراني و پيداي��ش مقطعي تلاطم در بازار 

مسكن شد.
تا چند سال پيش عمده هدف توسعه شهري 
در طرح ه��اي تفصيل��ي از حي��ث كارب��ري 
مسكوني تامين نياز مسكن براي شهروندان 
ب��ه صورت مصرفي و س��رپناه زندگ��ي بود و 
قيمت ملك مسكوني س��ال هاي سال بدون 
تغيير يا با قيمت نامحسوس افزايش داشت و 
صرفا خانه هاي بافت شهري به عنوان سرپناه 
محسوب مي شدند يا سرمايه هاي ايمن براي 
مالك بدون توقع چندان��ي در ارزش افزوده.

حتي اگر خانه اي از روس��تاييان در شهر بود 
صرفا براي اس��تقاده مواقعي از مراجعه آنها و 
بستگان ش��ان بود و توجهي به اجاره ماهيانه 
دريافتي براي آن نمي شد. اما آنچه كه امروزه 
جامعه با آن مواجه اس��ت تغيير س��اختاري 
روابط اجتماعي است و در شرايطي كه پس از 
انقلاب شكوهمند اسلامي و در دهه شصت با 
گسترش رواج شهرنشيني و گسترش شهرها 
كه اكثرا به صورت نام��وزون صورت گرفت و 
اجراي روش هاي مختلف شهرسازي نتوانست 
فضاي كالبدي قابل قبولي را براي شهروندان 
اكثر ش��هرها ايج��اد كند، كم ك��م زمينه اي 
براي ايجاد و س��اخت خانه هاي سرمايه اي به 

وجود آمد.
ع��ده اي به فكر تامين مس��كن ب��راي خريد 
و فروش يا اج��اره دادن افتادن��د و در ابتدا با 
اس��تقبال قابل قبول��ي مواجه ش��دند و بازار 
مس��كن با رونق مناسب مدتي دريچه كشش 
حجم قابل توجهي از نقدينگي سرمايه داران 
شد. اين روال مسير را به سمتي برد كه حجم 
قابل توجهي از شهرنشينان از مسكن مصرفي 
خود هم صرفنظر كردن��د و خانه ملكي خود 
را فروختند. با روي آوردن به اجاره نش��يني 
داشتن سرمايه حتي مختصر حاصل از فروش 
خانه هاي خود در س��اخت و س��از و خريد و 
فروش مسكن منتفع مي شدند و سود حاصل 
از اين معاملات طوري بود كه در محاس��بات 
خ��ود از باب پرداخت اجاره ماهيانه فش��اري 
متحمل نمي شدند و بر س��رمايه سالانه آنها 
افزوده مي ش��د. اين اقدام و كاس��بي نه تنها 
هيجان و استرسي در پي نداشت، بلكه باعث 

آرامش خاطر از باب سرمايه اندوزي مي شد.
اين روال تا مدتي توانست با شيب ملايم بازار 
مس��كن را به سمت و س��ويي جديد هدايت 
كند. س��مت و س��ويي كه علاوه بر كاس��بان 
اين صنعت باعث جذب س��رمايه داران ديگر 
ش��د و ش��هرها خصوصا كلان ش��هرها بطور 
بي رويه از اكثر جهات به صورت افقي و بيشتر 
 عمودي رشد كردند. و بازار تقاضا اشباع شد. 
ساخت و ساز كاهش يافت و با فراواني واحدها 
و پيش��ي گرفتن عرصه بر تقاضا چند س��الي 
اس��ت كه بازار مسكن س��ازان تقريبا تعطيل 
اس��ت. امروزه كه قيمت مس��كن به حداكثر 
رس��يده و پرداخت اجاره ماهيان��ه هم براي 
خيلي ها مقدور نيست يا با سختي مواجه است 
متقاضيان مسكن به تكاپوي دو چنداني براي 
تامين مسكن مصرفي افتاده اند و سعي بر آن 
دارند با هر ش��رايط و تحمل فشاري صاحب 
خانه اي متناسب با سرمايه خود شوند در واقع 
فاكتورهاي ديگر كه قبلا براي خريد مسكن 
ملاك قرار داده بودند چنانچه با سرمايه آنها 
تطابق نداشته باش��د را از سر ناچاري ناديده 
مي گيرند. شرايط به گونه اي شده است كه اگر 
همين خانه كنوني منتخب از س��وي خريدار 
دو س��ال پيش به همين متقاض��ي با قيمت 
نازل تر پيشنهاد مي شد بدون توجه به قيمت 
و در نظر گرفتن ساير ش��رايط و فاكتورهاي 
مد نظر خود رغبتي براي خريد آن نداش��ت. 
شرايط نامس��اعد زماني و اضطراب از گران تر 
ش��دن ملك متقاضيان موثر مسكن را بر آن 
داش��ته تا س��ريعترين زمان ممكن در خانه 
متعلق به خود، فارغ از در نظر گرفتن موقعيت 
جغرافيايي و اجتماعي و اصول سازه اي ساكن 
ش��وند . با توجه به افول و نزول مس��كن هاي 
سرمايه اي، كاهش ساخت و ساز و همچنين 
بدعهدي هاي سازندگان در تحويل واحدهاي 
پيش ف��روش در موعد مق��رر خريد اين كالا 
براي س��رمايه گذاري و سود دهي در اين بازه 
مقرون به صرفه نيست و مسكن مصرفي براي 
متقاضيان موثراطمينان خاطر بيشتري دارد. 
هر چن��د كه قيمت هاي فعل��ي همچنان بالا 
اس��ت و خريداران منتظ��ر كاهش قيمت در 

بازار هستند.

محمدعلي مهري
 كارشناس ارشد شهرسازي



دانش و فن10اخبار

نظارت مخفي در دنياي فناوري

كاربراني كه همزاد ديجيتالي دارند
گروه دانش و فن   

 فناوري روز به روز در حال پيشرفت است،  كار به جايي 
رسيده است كه كاربران مي توانند از راه دور در خانه  و 
ماشين خود را باز و بسته كنند،  حتي فناوري مي تواند 
به كاربران بگويد كه چه بخورند و از چه چيزي پرهيز 
كنند، از س��وي ديگر فناوري مي تواند از كالري بالا در 
بدن خبر بدهد و بسياري از اطلاعاتي كه در گذشته جزو 
محرمانه ترين اطلاعات بود امروزه با فناوري در معرض 
عموم قرار گرفته اس��ت به گونه اي كه به نظر مي رسد 

حريم خصوصي در دنياي فناوري معنايي ندارد .
 گجت هاي پوش��يدني اطلاعات زي��ادي در مورد 
كاربرانشان افشا مي كنندبا پيشرفت لحظه به لحظه 
فناوري و تولد گجت ها و دس��تگاه هاي هوش��مند 
اطلاعاتي كه اكثر كاربران در گذش��ته هيچ دانشي 
در موردشان نداش��ته اند،  امروزه به صورت عمومي 
در اختيار ديگران قرار مي گيرد . اما به نظر مي رسد 
فناوري روز به روز ترس��ناك تر مي شود به گونه اي 
كه گجت هاي هوش��مند، ضربان قلب م��ا را اندازه 
مي گيرند. آنها سطح عميق بودن خواب را نيز درك 
كرده و همه  اين اطلاعات را پ��س از جمع آوري در 
فايلي نگه��داري مي كنند. به علاوه، اعدادي كه اين 
دس��تگاه ها توليد مي كنند، براي ما جذاب و برخي 
اوقات اعتيادآور نيز هستند. اين اعداد در نمودارهاي 
جذاب رنگي و تنها با يك اشاره انگشت نمايش داده 
مي شوند. در واقع ما از نگاه كردن به داده هاي خود 

لذت مي بريم.
ما كارب��ران پ��س از لذت ب��ردن از اي��ن قابليت ها و 
داده هاي نمايان ش��ده، مي خواهيم ديگران را نيز در 
اين لذت شريك كنيم. در نتيجه از دوستان و آشنايان 
مي خواهيم كه ركوردها و داده هاي ما را پيگيري كنند. 
به بيان ديگر، آنها را به نظارت كردن از خودمان دعوت 
مي كنيم. در نهايت اجازه دادن به يك ش��ركت براي 

ديدن اين داده ها، تصميمي آسان مي شود.
پس از اينكه اين روند را ش��روع كرديم، متوقف كردن 
آن دشوار مي ش��ود؛ چرا كه ردگيري داده ها به سبك 
زندگي تبديل مي شود. اين روند تا حدي پيش مي رود 
كه ش��خصي ترين اطلاعات خود را نيز براي ديگران 
مي فرس��تيم. بله، ش��خصي ترين داده هر فرد يعني 
DNA نيز امروزه به راحتي توسط افراد براي شركت ها 
ارسال مي ش��ود. داده اي كه هس��ته اصلي زندگي را 
تش��كيل داده و ما را به  آنچه كه هستيم تبديل كرده 
است. منتقدان دنياي فناوري اين رفتار را شفاف سازي 

افراطي مي نامند.

دنياماراچگونهميبيند
دو دهه پي��ش، كوي��ن دي. هاگرتي و ريچ��ارد وي. 
 اريكس��ون مفهوم��ي را با ن��ام جم��ع آوري نظارت 

)The Surveillant Assmeblage( معرف��ي 
كردند. آنها س��ال ها پيش از ظهور توييتر، فيسبوك، 
آيفون، يوتيوب و گجت هايي همچون فيت بيت و اپل 
واچ، پتانسيل خط مقدم جديدي در مفهوم نظارت بر 
مردم را شناسايي كردند. اين خط مقدم جديد، همان 

داده هاي جمع آوري شده بود.
اين دو نفر در مقاله خود نوش��تند: م��ا در حال تغيير 
ماهيت و پيش��رفت پديده اي هستيم كه روزي به  نام 
نظارت مخفي شناخته مي شود و امروزه، مي توان آن 
را با نام جمع آوري نظارت خطاب كرد. اين جمع آوري، 
انس��ان ها را از تنظيمات اولي��ه خود دور ك��رده و به 
جنبه هاي متنوع و متفاوت تقسيم مي كند. داده هاي 
اين جنبه هاي متفاوت س��پس به همزادهايي تبديل 
مي ش��وند كه مي ت��وان براي مقاصد مختل��ف از آنها 

استفاده كرد.
با بررس��ي صحبت هاي اين محققان ب��ه اين نتيجه 
مي رسيم كه اكنون، دو نس��خه از هر كدام از ما وجود 
دارد؛ يكي از اين موجودات، شخصيت واقعي است كه 
اكنون در حال كار با كامپيوتر يا گوشي هوشمند است. 
ديگري همزاد داده اي بوده كه بطور كامل از الگوريتم و 
اطلاعات كامپيوتري ساخته شده است. اين برنامه، رد 
اطلاعاتي را كه از خود واقعي شما باقي مانده است آناليز 
مي كند. اين اطلاعات وقتي به ص��ورت آنلاين خريد 
مي كنيد، با دوستان چت مي كنيد يا اطلاعات سلامتي 

را به اشتراك مي گذاريد، جمع آوري و آناليز مي شود.

بدلديجيتالي
اين اطلاعات، تغذيه معماري جامع نظارت در اطراف 
ما را انجام مي ده��د. در واقع اين معماري از هزاران 
دستگاه فناوري در اطراف ما تشكيل شده كه خواه 
ناخواه با آنها در ارتباط هس��تيم. اين اتصالات ما با 
دس��تگاه هاي فناوري، هم��واره و به صورت مخفي 
برقرار هس��تند. همين اتصالات، حركت بعدي ما را 
بر اس��اس آن ش��خصيت ديجيتالي يا همان همزاد 

داده اي حدس مي زنند.
در بهتري��ن حالت، اين اطلاعات باعث مي ش��وند كه 
تبليغات مرتبط تري با ش��خصيت مان دريافت كنيم. 
به عنوان مثال تبليغاتي براي خريد كفش ورزش��ي يا 
اپليكيشن هاي سلامتي بيشتر نمايش داده مي شوند. 
اما نكته مهم اين است كه الگوريتم ها و ارتباطات آنها 
تنها به يك نوع علاقه و روش زندگي اكتفا نمي كنند. 
اين برنامه هاي كامپيوتري بدون وقفه پيش مي روند و 

به دنبال نقاط داده اي بيشتري از ما هستند.
زينپ توفكي يكي از محققان اين عرصه به اين مشكل 
نگاهي عميق داشت. او مشكل اصلي را نمايش بيش 
از حد تبليغات يا آگهي هاي غيرمرتبط نمي دانست؛ 
بلكه معتقد بود پيچيده شدن بيش از حد الگوريتم ها 

و عدم اطلاع كاربران از نحوه كار كردن آنها، مش��كل 
اساسي است. او اعتقاد دارد انسان ها ديگر برنامه نويسي 
نمي كنند و تنها در حال پرورش هوشي هستند كه بطور 

كامل آن را نمي شناسند.
علاوه ب��ر نگراني كه اين س��خنران به آن اش��اره كرد، 
پديده اي ديگر نيز بايد در نظر گرفته شود: زندگي كه 
در آن الگوريتم ها براي ما تصميم گيري مي كنند. ما در 
اين مس��ير روز به روز بيشتر به دستگاه هاي هوشمند 
خ��ود و اطلاعات دقيق آنها از ش��خصيت مان اعتماد 
مي كنيم. در نتيجه طولي نخواهد كشيد كه آنها را به 
عنوان منابع نهايي و بدون اشكال حقيقت قبول كنيم. 
ما در آينده نزديك در واقعيتي زندگي مي كنيم كه آنها 
برايمان مي سازند. پس از مدتي، واقعيت خارج از اين 

دنيا، مبهم و تيره و تار مي شود.
وقتي اطلاعات مشاهده ش��ده توسط كاربران و اخبار 
و انسان هايي كه با آنها برخورد مي كنند، توسط بدل 
ديجيتالي آنها انتخاب شود، قطعا بخشي از شخصيت 
انساني از بين خواهد رفت. اتفاق ديگر اين است كه ما 
توانايي تشخيص اين دو »خود« را از دست مي دهيم. در 
واقع بدل هاي ديجيتالي پس از مدتي براي سيستم هاي 
نظارتي واقعي تر به نظر مي رسند. بخش نگران كننده 

اين است كه اين بدل ها از كنترل ما خارج هستند.

به هرحال، قدرت در دس��تان الگوريتم هايي است كه 
اتصالات و در نتيجه آن، سايه  ديجيتالي ما را تشكيل 
مي دهند. سوال مهم اين است كه اگر اين الگوريتم ها 
اشتباه كنند، چه اتفاقي مي افتد؟ نتيجه اين اشتباه، 
مي تواند ويرانگر باشد. در چند سال اخير، اشتباهات 
اين الگوريتم ها نتايج نگران كننده اي در مسائل مختلف 
مانند نظرسنجي هاي انتخاباتي، بررسي شركت هاي 
كوچك ب��راي قرارداده��اي دولتي و حتي بررس��ي 

صلاحيت والدين به همراه داشته است.

همهكاربران،يكبدلديجيتاليدارند
فرام��وش نكنيد ك��ه در حال حاضر راه بازگش��تي 
از اي��ن مس��ير وجود ن��دارد، هر يك از م��ا كاربران 
اكنون به دو نفر تبديل ش��ده ايم: ي��ك فرد واقعي و 
يك بدل ديجيتال��ي. هرچه كه بيش از پيش به اين 
دستگاه هاي هوش��مند خود وابسته ش��ويم، ما )و 
شركت هايي كه از اطلاعات مان استفاده مي كنند( 
كمتر توانايي تش��خيص خود واقعي مان را خواهيم 

داشت.
در ابتداي س��ال جاري كه بحران كمبريج آنالاتيكا 
و درز اطلاعات ش��يوع پيدا كرد، برخ��ي افراد براي 
فرار از اين همه نظارت توس��ط ش��ركت ها، هشتگ 

DeleteFacebook# را ترند كردند. اين حركت، 
نوعي شورش عليه رفتارهاي اين پلتفرم و چشم انداز 
محدودي ب��ود كه به كاربرانش عرض��ه مي كند. در 
واقع كاربران از رفتارهاي ش��ركت در اطلاع رساني 
مح��دود در مورد اين روندها، بي��ش از خود نظارت 

عصباني بودند.
اما هرچقدر هم كهشبكه هاي اجتماعي بزرگ باشد، 
شبكه ابزارها و معماري هاي نظارت و بررسي كاربران 
از آن گسترده تر است. اين معماري در همه جا وجود 
دارد. كاربران نيز در اين ميان به بهبود اين معماري 
و ش��فاف  تر و دقيق تر كردن تصوير آن از خودش��ان 
كمك مي كنند. در واقع، ما هر بار كه محتوايي را در 
شبكه اي اجتماعي منتش��ر مي كنيم، بدل و همزاد 
ديجيتال��ي خود را تغذيه كرده اي��م. به علاوه، هر بار 
كه اطلاعات ورزش كردن، دويدن، خواب و ضربان 
قلب خ��ود را ثبت مي كنيم، به پ��رورش اين همزاد 

كمك كرده ايم.
به هرح��ال فرار ك��ردن از اين دس��تگاه ها و تجربه 
واقعيتي رها و بدون نظارت هميشه فراهم است. اما 
آنچه كه در ابتداي مقاله در مورد شركت جان هنكاك 
ذكر كرديم، نشان دهنده آينده اي است كه شايد ما را 

مجبور به استفاده هميشگي از ابزارها كند.
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گيزمگ| ن��او امريكايي ه��ري اس.ترومن ميزبان 
اولين س��وپاپ چاپ ۳بعدي در ناوه��اي امريكايي 
خواه��د بود. توليد قطعات افزودني با اضافه ش��دن 
اولين قطعه چاپ ۳ بعدي به ناو نيروي دريايي ايالات 

متحده به درياها رسيده است. 
نمونه اوليه اين س��وپاپ كه توس��ط صنايع كشتي 
سازي»هانينگتون اينگالز« ساخته شده است، اوايل 
سال آينده در ناو يو.اس .اس هري اس.ترومن نصب 
خواهد شد و ۱۲ ماه تحت تست عملياتي خواهد بود.
پتانس��يل فناوري چاپ سه بعدي به ويژه در نيروي 
دريايي بسيار بالا اس��ت، زيرا سرعت و هزينه توليد 
نمونه ه��اي اوليه را كاه��ش مي دهد و ب��ه اجزاي 
س��اده تري نياز دارد كه نياز به ريخته گري يا مونتاژ 

چندگانه ندارند. 
همچنين مي ت��وان از چاپگرهاي س��ه بعدي براي 
ساخت قطعات در دريا بدون نياز به حمل مواد اوليه 
حجيم استفاده كرد و كشتي تنها با دريافت يك فايل 

ديجيتال و بدون نياز به جابه جايي فيزيكي مي تواند 
صاحب يك قطعه جديد شود. فرآيند مورد استفاده 
براي توليد اين قطعه جديد ش��امل استفاده از پودر 
فلزي است كه فورا توسط پرتو ليزري به صورت لايه 

به لايه ساخته مي شود. 
»چارل��ز س��وث هال« مدي��ر اجراي��ي هانينگتون 
مي گويد: ش��اهد ي��ك تحول ديجيت��ال در صنايع 
دريايي هس��تيم. همچنين ي��ك گام قابل توجه در 

مهندسي دريايي و زيردريايي برداشته ايم. 

تلگراف| دول��ت انگلي��س تصميم دارد اس��تفاده از 
پسوردهاي آس��ان در دس��تگاه هاي خانگي متصل به 
اينترنت اشيا را ممنوع كند. در حال حاضر صدها ميليون 
دستگاه، از عروسك هوشمند گرفته تا ماشين لباسشويي 
ديجيتال به اينترنت متصل هستند. ديويد ليدينگتون 
يكي از سياستمداران محافظه كار انگليس در يادداشتي 
به اين موضوع پرداخته و مي نويس��د: اما اين دستگاه ها 
خطر امنيتي فزاينده اي به حساب مي آيند زيرا در برابر 
حملات س��ايبري و هك ضعيف هستند. ما بايد اكنون 
ريس��ك هاي امنيتي را كنترل كنيم. بيشتر اوقات اين 

ريسك ها در همين دستگاه ها هستند.
دول��ت انگلي��س تخمي��ن مي زن��د ب��ه زودي تعداد 
دس��تگاه هاي متصل به اينترنت به ۴۲۰ ميليون واحد 
مي رس��د. اين در حالي اس��ت كه محققان قبلا هشدار 
داده اند كه ح��دود ۱۵ درصد دس��تگاه هاي متفرقه را 
مي توان به وس��يله يك جست وجوي ساده گوگل هك 
كرد. به هرح��ال طبق راهنماي جدي��دي كه در هفته 
ج��اري در انگليس ارايه مي ش��ود ش��ركت هاي توليد 
كننده بايد پسوردهاي ساده را مسدود كنند، همچنين 
پسوردهاي پيش فرض روي دستگاه هاي اينترنت اشيا 

نيز بايد مسدود شوند.
همچنين به گفته مركز ملي امنيت س��ايبري انگليس، 
خرده فروش��ي ها نيز باي��د از اراي��ه محصولاتي كه اين 

استانداردها را ندارد، خودداري كنند.

ورج | به نظر مي رسد كه فيس بوك از اين پس قصد دارد 
قابليت پش��تيباني از تصاوير سه بعدي را به پلت فرم خود 
اضافه كند. با توجه به آنكه شبكه اجتماعي فيس بوك در 
مدت هاي اخير به خاطر سريال دنباله دار رسوايي هايش 
به شدت از سوي كاربران و منتقدان و همچنين نهادهاي 
امنيتي و سياس��ي تحت فشار قرار گرفته بود، حالا به نظر 
مي رسد كه قصد دارد با قابليت هاي جديد نظر خيل عظيمي 
از كاربران و طرفداران را به سمت و سوي خود جلب كند تا 

بتواند بخشي از آبروي از دست رفته خود را بازيابي كند.
فيس بوك بدين منظور س��عي كرده قابليت پشتيباني از 
تصاوير سه بعدي را به پلت فرم خود بيفزايد تا كاربران بتوانند 
در صفحه خبري نيوزفيد و با بهره گيري از هدست واقعيت 
مجازي مخصوص اينگونه تصاوير را مشاهده كنند و تجربه 
لذت بخش تري را در استفاده از اين شبكه اجتماعي داشته 
باشند. در تصاوير سه بعدي كاربران قادر خواهند بود علاوه 
بر تصوير صحنه موردنظر، عمق و حركت را نيز مشاهده كنند 
كه اين مساله باعث مي شود تصوير بسيار زنده و مشابه به 

واقعيت آن به نظر بيايد.
كاربران همچنين مي توانند ب��ا گرفتن يك عكس با يك 
گوشي هوشمندي كه قادر به ثبت تصاوير سه بعدي )مجهز 
به دوربين دوگانه( است، بگيرند و با ديگران بر روي پروفايل 
شخصي خود به اشتراك بگذارند. مخاطبان نيز با جابه جايي 
علامت بر روي تصوير، مي توانند موجب چرخش عكس 

شده و از طريق آن به صحنه موردنظر بنگرند.

فست مد| گزارش ها حاكي است كه شبكه پخش آنلاين 
نتفليكس به عنوان بزرگ ترين پلت فرم استريم آنلاين فيلم 
و سريال در جهان، بالغ بر ۱۵ درصد از پهناي باند اينترنت 
جهاني را به خود اختصاص داده است.   اين روزها كه اينترنت 
و سرويس هاي مبتني بر آن تمام بخش هاي مختلف زندگي 
ما را در برگرفته  است، خيل عظيمي از كاربران حتي فيلم 
و س��ريال هاي موردعلاقه خود را نيز از طريق شبكه هاي 
استريم و پخش آنلاين و اينترنتي مشاهده و تماشا مي كنند. 
تماش��اي فيلم از طريق اين ش��بكه هاي اينترنتي بدين 
صورت اس��ت كه كاربران با پرداخت مبلغي پول و ش��ارژ 
ماهانه بسته هاي اينترنتي، قادر خواهند بود تمامي فيلم و 
سريال هاي موجود در اين شبكه ها را مشاهده و تماشا كنند. 
نتفليكس بدون شك يكي از محبوب ترين و معروف ترين 
شبكه هاي آنلاين براي پخش آنلاين فيلم و سريال محسوب 
مي ش��ود و حالا با اختصاص بي��ش از ۱۵ درصد از پهناي 
باند اينترنت در جهان، معلوم ش��د كه محبوبيت و كاربرد 
آن توس��ط كاربران جهاني چقدر زياد اس��ت. نتفليكس 
در س��ال هاي اخير رشد و شكوفايي بسيار خوبي را تجربه 
كرده اس��ت و توانس��ته به عملكرد موفقيت آميزي در به 
اشتراك گذاري ويديو در جهان دست يابد. حالا تازه ترين 
گزارش Global Internet Phenomena كه ازسوي 
محققان موسسه Sanvine منتشر شده، نشان مي دهد 
كه محتواي ويديويي ۵۸ درصد از ترافيك دريافتي كاربران 

اينترنتي در جهان را به خود اختصاص داده است.

ديجيتال ترندز| شبكه اجتماعي توييتر تحت تاثير 
گرداوري داده هاي مربوط به س��رويس كوتاه كننده 

لينك مورد تحقيق و بررسي قرار گرفته است.
سازمان رگولاتوري و تنظيم مقررات در ايرلند به تازگي 
تحقيقات جديدي را در خصوص داده هاي جمع آوري 
شده مربوط به سرويس كوتاه كننده لينك در توييتر 
آغاز كرده است كه به درخواست محققان فعال در حوزه 
فناوري و امنيت سايبري در انگلستان و با بهره گيري از 
 )GDPR( قانون محافظت از حريم خصوصي در اروپا

دنبال و پيگيري مي شود.
ماي��كل ويل��ي، به عن��وان سرپرس��ت اين گ��روه از 
پژوهش��گران، اعلام كرده بود كه پس از بررسي هاي 
صورت گرفته معلوم ش��د كه شبكه اجتماعي توييتر 
اطلاعات و داده هاي مربوط به س��رويس كوتاه كننده 
لينك را جمع اوري كرده اس��ت. به گفته وي، معلوم 
نيس��ت اين اطلاعات به چه منظوري گرداوري شده 

است و كجا نگهداري و ذخيره شده است.
ماه مه سال جاري ۲۰۱۸ ميلادي بود كه قانون جامع 
محافظت از حري��م خصوصي كارب��ران اينترنتي در 
اروپا به تصويب رس��يد. طبق اين قانون، شهروندان و 
محققان حق خواهند داشت در خصوص نحوه عملكرد 
و جمع آوري داده توس��ط شركت هاي مختلف اعم از 
غول هاي تكنولوژي سوال و پرسش بپرسند و خواستار 

پيگيري مطالبات و خواسته هاي خود باشند.

 گيزمگ| نس��خه اي از پهپاد خورش��يدي موس��وم به
 ApusDuo  تنها بخشي از طرح نهايي برنامه ريزي شده 
است كه داراي بال هايي با طول ۲۸ متر خواهد بود و مي تواند 

تا يك سال بدون وقفه پرواز كند.
بشر يك گام ديگر به دستيابي به هوانورد خودران و پرواز در 

ارتفاع به مدت طولاني نزديك شده است.
ش��ركت UAVOS  اعلام كرده است كه يك نمونه اوليه 
از هواپيماي موس��وم به ApusDuo  خود را با موفقيت 
آزمايش كرده است و اين هوانورد خارق العاده، مرحله اول 
آزمايشات پرواز را به اتمام رسانده است. در واقع اين هوانورد 
براي پر كردن فضاي خلأ ميان پهپادها و ماهواره ها طراحي 
شده است، چرا كه مي تواند در ارتفاع ۲۰ هزار متري پرواز 
كند و از اين نقطه قادر به نظارت بر محيط جو و محيط زيست 
زمين، ارايه اينترنت پرتابل يا ارتباطات راديويي از راه دور و يا 
انجام عمليات هاي نظارتي نظامي است. اين هوانورد از دو بال 
بلند موازي متصل و سه ميله عمودي كه در انتهاي هر كدام 
يك پروانه تعبيه شده، ساخته شده است. طبق گفته سازنده، 
بال ها از پنل هاي خورشيدي قدرت مي گيرند و مي توانند 
بطور مستقل خم شوند تا بتوانند هوانورد را در مدت طولاني 
در حال پرواز نگه دارند كه اين امر تا يك سال بطور پيوسته 
هم امكانپذير است. در حال حاضر براي به پرواز درآوردن 
اين هوانورد، نياز به سه نفر است تا هر كدام يكي از ميله ها 
را در دست داشته باشند و همزمان با به چرخش درآمدن 

پروانه ها، آن را به سمت آسمان رها كنند.

 رواب�ط عمومي زير س�اخت|مديرعامل ش��ركت 
ارتباطات زيرس��اخت از اتصال گذرگاه هاي مرزي 
ايران با عراق به ش��بكه فيبرنوري خبر داد و گفت: 
تعرفه رومينگ ايران در عراق در ايام اربعين امسال، 
نسبت به س��ال گذشته تغييري نكرده است. صادق 
عباس��ي ش��اهكوه با بيان اينكه تمهيدات ارتباطي 
لازم توسط شركت ارتباطات زيرساخت براي ارايه 
تسهيلات به زوار گرامي اربعين حسيني فراهم شده 
است، اظهار داشت: شركت ارتباطات زيرساخت در 
راستاي انجام مسووليت هاي اجتماعي براي فراهم 
كردن تسهيلات به زوار حس��يني، تمامي امكانات 
ارتباطي و فن��ي خود را درجه��ت افزايش كيفيت 
برقراري ارتباط ب��ه كار گرفته اس��ت. وي افزود: با 
توجه به تردد ميليوني زائران اربعين حسيني و لزوم 
ارايه تسهيلات با كيفيت به زوار، تلاش هاي زيادي 
براي پوشش ارتباطي و اينترنتي زائران انجام شده 
است و بر همين اساس اين شركت ظرفيت مدارات 

بين المللي خود را افزايش داده و براي ارايه خدمات 
مكالمات بين الملل وارده از طريق شبكه IP در حال 
فراهم آوردن بس��تر زيرس��اختي براي اپراتورهاي 
ارتباطي ذيربط به م��دت ۱۰ روز )فاصله يك هفته 
قبل و س��ه روز بعد از اربعين حس��يني( هستيم تا 

مشكلي در برقراري ارتباط نداشته باشيم.
مديرعامل ش��ركت ارتباطات زيرساخت ادامه داد: 
پيشرفت ۹۸ درصدي پروژه فيبر نوري ايلام به مرز 
مهران و تكميل آن تا پايان مهرماه، افزايش دو برابري 

لي�نك هاي ارتباطي، تق�ويت مس�يرهاي مرزي در 
داخل ك�شور، افزاي�ش ظ�رفيت سيگ�نالينگ بين 
الملل، بهينه س��ازي مس��يرهاي ارتباطي و كنترل 
۲۴ س��اعته بر كيفيت ش��بكه از جمله اقدامات اين 

شركت است.
عباسي شاهكوه تاكيدكرد: با برنامه ريزي هاي لازم 
و دقي��ق براي تامي��ن ارتباطات و زيرس��اخت هاي 
مخابراتي درجهت ارايه خدمات با كيفيت و مناسب، 
كلي��ه گذرگاه ه��اي ارتباط��ي در مرزه��ا از طريق 

فيبرنوري به كشور عراق متصل شده اند.
وي ب��ا تاكيد ب��ر ضرورت برگ��زاري هرچ��ه بهتر 
مراس��م اربعين حس��يني گفت: از ديگر تسهيلات 
 MPLS درنظرگرفته شده اين شركت، ارايه سرويس
براي اپراتورهاي تلفن هم��راه با ٧٥ درصد تخفيف 
براي تس��هيل در رومينگ و ني��ز اعمال تعرفه هاي 
سابق به مقصد عراق با وجود افزايش نرخ ارز، از ۲۰ 

مهر تا ۲۰ آبان خواهد بود.

استفاده از اولين قطعه چاپ ۳ بعدي در ناو  امريكايي

ممنوعيت پسوردهاي ضعيف
در انگليس

 تصاوير سه بعدي
 به فيس بوك مي آيند

۱۵ درصد از پهناي باند اينترنت 
به »نتفليكس« تعلق دارد

 نقض حريم شخصي
توييتر را زير ذره بين اروپا برد

پهپاد خورشيدي خودراني كه 
يك سال پرواز مي كند

اتصال گذرگاه هاي مرزي ايران و عراق به فيبرنوري

رويداد

دريچه فراسو

پيگيريوزيربرايورود
گوشيهايتلفنهمراهبهبازار

مهر| وزير ارتباط��ات گفت: در حال پيگيري براي 
ورود هرچه س��ريع تر گوش��ي هاي تلفن همراه به 
بازار كشور هستيم.  محمدجواد آذري جهرمي وزير 
ارتباطات و فناوري اطلاعات در جمع خبرنگاران   در 
پاسخ به سوالي مبني بر اينكه سرانجام ورود ۶۰۰هزار 
گوشي تلفن همراه به كشور گفت: مشكلاتي كه از 
س��مت دولت وجود داشت برطرف ش��ده است اما 
واقعيت اين است كه مسائل حقوقي جايگاه ويژه اي 
دارند و بايد چالش هاي مربوط به اين مسائل مرتفع 
شوند. وزير ارتباطات ادامه داد: با توجه به اينكه برخي 
ش��ركت هاي متخلف باعث بروز مشكلاتي در ورود 
گوشي هاي تلفن همراه شده بودند بنابراين در دستگاه 
قضايي پرونده آنها همچنان باز است و تا زماني كه اين 
موضوع به نتيجه نرسد نمي توانيم اقلام را وارد كنيم. 
وي با بي��ان اينكه در حال پيگيري براي ورود هرچه 
سريع تر گوشي هاي تلفن همراه هستيم، اظهار كرد: 
ملاحظات قضايي تأثير مهمي در اين قضيه دارند البته 
از دادستان تقاضا كردم كه اين موضوع را هرچه زودتر 
پيگيري كند ولي نمي توانيم زمان دقيقي را براي رفع 

مشكل اعلام كنيم.

مدلسازيرايانهاي
رشدآلزايمردرمغز

گيزمگ| پژوهش��گران دانشگاه استنفورد  موفق 
شدند با ابداع يك مدل رايانه اي، رشد بيماري آلزايمر 
را در مغز نش��ان دهند.  اين م��دل رايانه اي مي تواند 
چگونگي ارتباط پروتئين هاي سمي را با گسترش 
چندين بيم��اري نورودژنراتي��و  )NDD( در مغز 
تشخيص دهد. بيماري نورودژنراتيو، طيف گسترده اي 
از بيماري ها هستند كه نورون هاي مغز را درگير كرده 
و به تدريج باعث از بين رفتن آنها مي شوند. اين مدل، 
علاوه بر ارايه يك ابزار تش��خيصي براي شناس��ايي 
بيماري در مراحل ابتدايي، مي تواند به پژوهشگران در 
تشخيص بهتر كارآيي درمان هاي جديد كمك كند. 
تمركز ابتدايي اين مدل، در ابتدا بر سه بيماري اصلي 
نورودژنراتيو يعني آلزايمر، پاركينس��ون و اسكلروز 
جانبي آميوتروفيك  )ALS( است. در اين آزمايش، 
ابتدا پروتئين هاي خاص خطرناك كه با رش��د هر 
بيماري در ارتباط هستند، با بررسي مغز چند بيمار 
شناسايي شدند. سپس، يك مدل رايانه اي با تركيب 
دانش مربوط به تفاوت عبور سيگنال ها در مغز ابداع 
شد.  الن كول، از نويسندگان اين پژوهش گفت: كار 
مدل رايانه اي ما، اتصال نقاط ميان داده هاي ثابت براي 
نشان دادن پيشرفت بيماري با ارايه جزئيات بي سابقه 
اس��ت. اين گروه پژوهش��ي براي بررس��ي بيماري 
آلزايمر، دو شبيه سازي جداگانه براي مدل سازي رشد 
پروتئين هاي تاو  و آميلوئيد بتا    طراحي كردند. با قرار 
گرفتن پروتئين هاي سمي در ناحيه خاصي از مغز، 
مدل رايانه اي توانست رشد بيماري را به صورت موثر 
شبيه سازي كند و الگوهاي مرتبط با رشد بيماري را 

به دقت ارايه دهد.

اضافهشدنقابليتلغوارسال
پيامبهفيسبوكمسنجر

فون آرنا| فيس ب��وك اعلام كرد كه قصد دارد 
قابلي��ت لغو ارس��ال و حذف پيام هاي ارس��ال 
ش��ده را به اپليكيش��ن پيام رس��ان فيس بوك 
مس��نجر اضافه كند. با توجه به آنكه بسياري از 
اپليكيشن هاي پيام رسان اين روزها با يكديگر 
در رقابت تنگاتنگي به سر مي برند و هرازگاهي 
قابليت هاي جدي��دي را ب��ه پلتفرم هاي مورد 
اس��تفاده خود مي افزايند، ح��الا فيس بوك به 
تازگي اعلام كرده اس��ت كه ويژگي حذف و لغو 
ارسال پيام هاي فرستاده ش��ده را به پيام رسان 
في��س بوك مس��نجر خود اضاف��ه خواهد كرد 
تا بدين وس��يله به كاربرانش اج��ازه دهد بدون 
نگراني از اينكه در ارس��ال يك پيام اش��تباهي 
مرتكب شده اند و يا براي فرد و گروهي اشتباهي 
آن را ارس��ال كرده اند، بتوانند هر زماني پس از 
فرستاده شدن آن را پاك كنند تا ديگر مخاطبان 
آن را نتوانند مشاهده كنند. كاربران فيس بوك 
مس��نجر قادر خواهند بود پس از اعلام رسمي 
اين غول تكنولوژي، نسخه به روزرساني شده اين 
اپليكيشن را از طريق فروشگاه هاي اينترنتي و 
آنلاين گوگل پلي استور و اپ استور اپل دريافت و 
دانلود كنند تا بتوانند از قابليت مذكور بهره مند شوند.

رونماييازربات
كمكبهسالمنداندرايتاليا

ايسنا| مهندس��ان »كالج ترينيتي دوبلين« در 
كنفران��س »Maker Faire Rome ۲۰۱۸ « از 
يك ربات كه براي كمك به سالمندان توسعه داده 
 Maker Faire« شده، رونمايي كردند.  كنفرانس
Rome ۲۰۱۸« بزرگ ترين كنفرانس سازندگان و 
مخترعان اروپا است كه امسال از ۱۱ اكتبر در شهر 
رم، ايتاليا آغاز ش��ده بود و روز گذشته پايان يافت. 
رباتي كه مهندسان توس��عه داده اند »استيو«  نام 
دارد و براي تسهيل انجام امور و كمك به سالمندان 
و افراد ناتوان طراحي و ساخته شده است.  »استيو« 
يك ربات دوس��تانه با ويژگي هاي انساني است. او 
به طور مستقل برخي از امور را انجام مي دهد و برخي 
امور ديگر را نيز تحت كنترل انسان انجام مي دهد. 
برخي از اولين وظايف »اس��تيو« عبارتند از انجام 
كارهاي معمول خانه هاي سالمندان و مراقبت ويژه 
از سالمندان است. دكتر »كانر مك گين«    سرپرست 
اين پروژه گفت: خانه هاي سالمندان با چالش هاي 
قابل ملاحظه اي مواجه هستند، مخصوصا در طول 
شب كه تعداد پرستاران كم است. اين ربات مي تواند 
چندين وظيفه معمولي را انجام دهد كه اين عمل 
باعث بهبود كارايي و كاهش قابل ملاحظه فشار وارده 
بر كاربران مي شود. ربات مذكور داراي ۲ دست است 
و با تكان دادن سر مي تواند با افرادي كه در اطرافش 

هستند، ارتباط برقرار كند.
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شركتهايچينيدرمازندرانپالايشگاهنفتميسازند

حضوررييسدفترسازمانهمكاريهايبينالملليژاپندراتاقتعاون

بازاراشباعتلفنهمراهزيرذرهبين

حمايت دولت چين از سرمايه گذاري در ايران

همكاري اتاق تعاون با جايكا بررسي شد

تغييراتجالبزيرپوستيارتباطات

گروهبنگاهها|
هيات تجاري 7 نفره چيني ديروز به سرپرستي يانگ يو 
قائم مقام استاندار جيانگشي در جنوب شرقي اين كشور 
وارد مازندران شد تا با مقامات استان مازندران در خصوص 
توسعه سرمايه گذاري هاي مش��ترك و افزايش مبادلات 
تجاري گفت وگو كند. ديدارهايي كه به گفته مس��وولان 
استاني بخش هاي زيربنايي اقتصادي را در بر مي گيرد و 
در بخش هاي مختلف عملياتي مي شود. نكته جالب توجه 
در اين ديداره��ا اظهاراتي بود كه اعضاي هيات چيني در 
خصوص حمايت دولت چين از سرمايه گذاري در كشورمان 
ارايه كردند. اظهاراتي كه با توجه به خروج ترامپ از برجام و 
آغاز دور جديد تحريم هايي عليه كشورمان مفهوم خاصي 
را در فضاي اقتصاد بين الملل امروز به اذهان عمومي متبادر 
مي كند؛ نشانه اي دال بر اينكه امريكا نه تنها نتوانسته افكار 
عمومي بين المللي را با خود همراه كند؛ بلكه با مشاركت 
كشورهاي تاثيرگذار عرصه جهاني در تجارت و بازرگاني 
كش��ورمان؛ باي��د دوره اي از انزواي سياس��ي را در انتظار 

داشته باشد. 
 بعد از پاي��ان اين ديدارها هم معاون اقتصادي اس��تاندار 
مازندران گفت: » شركت هاي چيني براي سرمايه گذاري 
و ساخت پالايشگاه نفتي در اين خطه شمال كشور اعلام 

آمادگي كردند.« 
تاكنون سرمايه گذاران چيني 4 مجوز سرمايه گذاري در 
مازندران دريافت كردند كه ساخت نيروگاه 25 مگاواتي با 
سرمايه گذاري 15 ميليون دلاري در اين استان در دست 

ساخت قرار دارد.

  سرمايه گذاري 2ميليارددلاري
حس��ن خيريانپور ديروز در ديدار با مع��اون اقتصادي 

و بازرگاني اس��تان جيانگش��ي جمه��وري خلق چين 
در اس��تانداري مازندران در س��اري افزود: شركت هاي 
چيني براي ساخت پالايش��گاه در اين استان حاضر به 

سرمايه گذاري 2 ميليارد دلاري هستند.
به گزارش ايرنا او اضافه كرد: جمهوري خلق چين و جمهوري 
اسلامي ايران ارتباط سياسي و اقتصادي خوبي دارند و اين 

ارتباطات مي تواند در سطح استاني نيز پيگيري شود.
معاون اس��تاندار مازندران با اش��اره به ظرفيت هاي اين 
خطه شمال كشور در حوزه توليد محصولات كشاورزي 
و زيرساخت هاي توسعه اي چون راه آهن، بنادر و فرودگاه 
خواهان سرمايه گذاري شركت هاي چيني در اين حوزه ها 
ش��د. او گردش��گري را از ديگر ظرفيت هاي مازندران 
براي پذيرايي از مسافران داخلي و خارجي اعلام كرد و 
اظهار داشت: سرمايه گذاران چيني مي توانند در حوزه 
زيرساختي در گردشگري نيز سرمايه گذاري مشتركي 

داشته باشند.
او خودروس��ازي را از جاذبه هاي خوب س��رمايه گذاري 
براي شركت هاي خودروس��ازي چيني دانست و افزود: 
اين استان نيز ظرفيت خوبي براي گسترش توليد خودرو 
دارد و از سرمايه گذاري خارجي به خصوص شركت هاي 

چيني استقبال مي كند.

 آمادگي براي حضور فعال در ايران 
قائم مقام استاندارجيانگشي جمهوري خلق چين نيز در 
اين نشست گفت كه ش��ركت هاي خصوصي كشورش 
به خصوص اس��تان تحت مديريتش آمادگي لازم براي 

سرمايه گذاري در ايران را دارند. 
يانگ يو در اين ديدار افزود: براساس توافق روساي جمهوري 
دو كشور، دست شركت هاي چيني براي سرمايه گذاري در 

ايران باز است و از حمايت هاي دولتي نيز برخوردارند. 
وي اضاف��ه كرد: براس��اس اي��ن توافق م��ا مي توانيم 
در قالب ارتباط سياس��ي و اقتصادي اس��تاني سطح 
مبادلات اقتصادي و س��رمايه گذاري مشترك را براي 

دو كش��ور افزايش دهيم.  يانگ ي��و از ايران به عنوان 
ش��ريك تجاري استراتژيك براي كش��ورش نام برد و 
آمادگي ش��ركت هاي خصوصي اس��تان جيانگشي را 
براي سرمايه گذاري در حوزه راه آهن، پسماند وساخت 

پالايش��گاه اعلام كرده اس��ت.  او اضافه كرد: اس��تان 
جيانگش��ي حدود 4 هزار كيلومت��ر راه آهن دارد و در 
اين بخش مي تواند سرمايه گذاري خوبي را در ايران به 

خصوص استان مازندران داشته باشد. 

نشست مشترك رييس اتاق تعاون ايران و رييس دفتر 
سازمان همكاري هاي بين المللي ژاپن در اتاق تعاون ايران 
برگزار شد. به گزارش »تعادل« از پايگاه اطلاع رساني اتاق 
تعاون ايران، بهمن عبداللهي رييس اتاق تعاون ايران با 
يوكي هارو كوباياشي رييس دفتر سازمان همكاري هاي 

بين المللي ژاپن )جايكا( ديدار و گفت وگو كرد. 
در اين نشست رييس اتاق تعاون ايران ضمن خيرمقدم 
بخش تعاون و توانمندي هاي بخش را تشريح كرد و گفت: 
در كش��ور بيش از 180 هزار شركت تعاوني فعال وجود 
دارد و تعاوني ها نقش موثري در توس��عه كشور، تامين 
عدالت اقتصادي و اجتماعي دارند.  وي گفت: بخش تعاون 
در تمام بخش هاي اقتصادي ازجمله كشاورزي، صنعت، 
حمل و نقل، دانش بنيان، دامداري، شيلات و... حضور 
گسترده اي دارد بطوري كه 70 درصد فعاليت هاي بخش 

كشاورزي به بخش تعاون اختصاص دارد. 
يوكي هارو كوباياشي رييس دفتر سازمان همكاري هاي 
بين الملل��ي ژاپ��ن )جايكا( نيز در تش��ريح س��ازمان 
متبوعش گف��ت: جايكا به عنوان بزرگ ترين س��ازمان 
بين المللي كمك هاي دو جانبه در دنيا، مسووليت اداره 

و مديريت تمامي كمك هاي توسعه اي دولت ژاپن مانند 
همكاري هاي فن��ي، وام هاي توس��عه اي و كمك هاي 
بلاعوض به همه سازمان ها جز سازمان هاي بين المللي 
را به صورت يكپارچه بر عهده دارد.  رييس دفتر جايكا در 

ايران افزود: مهم ترين فعاليت جايكا، همكاري هاي فني 
است، چنانچه از متخصصان ژاپني سالانه 200 نفر براي 
همكاري به ايران مي آيند. همچنين سالانه بطور متوسط 

100 از ايران به ژاپن اعزام مي شوند. 

وي با بيان اينكه اولويت هاي جايكا براي فعاليت در 
ايران بطور منظم هر چند وقت يك بار به روزرساني 
مي شود،  گفت: افزايش اشتغال زايي، مديريت زلزله و 
بلاياي طبيعي، تقويت زيرساخت ها، مديريت منابع 
آب، ايجاد جامعه مس��تحكم، مديريت گرمايش��ي 
جهان، حفاظت از محيط زيست، مديريت آلودگي 
محيط زيس��ت و بهبود روابط با جوامع بين المللي 
و محيط پيرامون از اولويت هاي ما در ايران اس��ت. 
رييس دفتر جايكا يادآور ش��د: ش��روع فعاليت ها و 
كمك هاي ژاپن به ايران به سال 1957 برمي گردد و 
بعد از چند دهه همكاري در سال 1974 دفتر جايكا 

در ايران فعاليت خود را آغاز كرده است.
وي اذعان داش��ت: بخ��ش تعاون نقش بس��زايي در 
اش��تغالزايي اي��ران دارد و موض��وع اش��تغالزايي از 
اولويت هاي دولت است.  به گفته وي، 253.7 ميليارد 
دلار هزينه تمام همكاري هاي فن��ي جايكا در ايران 
تا س��ال 2016 بوده و مقدار كل وام هاي توس��عه اي 
دولت ژاپن به ايران تا اين س��ال 744.4 ميليارد دلار 
بوده است. وي در پاسخ به سوالي درباره نحوه فعاليت 

جايكا براي توسعه اشتغال گفت: همكاري هاي ما در 
زمينه اش��تغال به بحث هاي توس��عه اي و حمايت از 
اشتغال زايي معطوف است و س��رمايه گذاري نيست 
بلكه ما در زمينه شناس��ايي مش��كلات و راهكارها با 
طرف ه��اي ايراني هم��كاري مي كني��م. رييس اتاق 
تعاون اي��ران در بخ��ش ديگري از اين نشس��ت، در 
تشريح فعاليت هاي تعاون در بخش كشاورزي يادآور 
شد: بيشترين گستردگي بخش كشاورزي در بخش 
تعاون است و بيشترين اش��تغال بخش تعاون نيز در 

بخش كشاورزي است. 
وي ادام��ه داد: از اي��ن حيث حوزه كش��اورزي انتخاب 
مناسبي براي همكاري بيشتر با جايكا محسوب مي شود. 
وي همچنين در حوزه كشاورزي و بهينه سازي ناوگان 
حمل و نقل خواستار حمايت هاي جايكا شد. عبداللهي 
گفت: بخش تعاون در بيشتر حوزه هاي كشاورزي جايگاه 
ويژه اي دارد، از اين رو در تمام حوزه ها نيازمند استفاده از 

تكنولوژي جديد هستيم. 
يوكي هارو كوباياشي در ادامه خواستار برگزاري جلسات 

متعدد و در ارتباط با حوزه كشاورزي شد.

با توجه به اشباع بازار مشتركان تلفن همراه در كشور و كاهش 
شيب افزايشي در ضريب نفوذ آنها، نگاهي بر آمار جديد تغيير 
و تحولات در اين عرصه داشتيم و به وضعيت ارتباطات همراه 
پرداختيم كه ماحصل آن در اين گزارش ارايه شده است. با 
گذشتن ضريب نفوذ ارتباطات همراه يا به عبارتي »تلفن 
همراه« در كشور طي يكي، دو سال گذشته، زمزمه هايي 

پيرامون اشباع مشتركان اين حوزه به گوش رسيد.
اشباع در لغت به معناي »س��ير گردانيدن« كه مي تواند 
مترادفي بر »ضريب نفوذ« حداكثري باشد، حاكي از آن است 
كه شيب ضريب نفوذ اين شاخص با رسيدن به سقف تقاضا، 

بايد با ملايمت و كندي رشد كند يا در بدترين حالت متوقف 
شود و روي خط راست ادامه مسير دهد.

اما با توجه به اينكه سال گذشته نيز ضريب نفوذ تلفن همراه 
در كشور از صد گذش��ته بود، مقايسه آمار يك سال اخير 
منتهي به پايان خرداد سال جاري نشان مي دهد مجموع 

مشتركان تلفن همراه در كشور 8.8 درصد رشد كرده اند و 
به حدود 90.5 ميليون رسيده اند.

در جدول زير تغييرات ايجاد ش��ده در تعداد مش��تركان 
فعال هر كدام از اپراتورها طي يك س��ال اخير را مي توانيد 

مشاهده كنيد. 

همان طور كه در جدول به وضوح مشخص است، سير 
توالي اپراتورها به ترتيب تعداد مشتركان فعال حفظ 
شده با اين تفاوت كه رايتل نسبت به زمان حيات خود 
در حوزه ارتباطات، تنها ظرف سال گذشته توانسته 
حركتي جهشي داشته باشد و با رشد 106 درصدي 
تعداد مشتركان خود را به بيش از سه ميليون برساند.

اپراتور اول ارتباطي هم ك��ه اكنون بيش از 59 درصد 
بازار ارتباطات كش��ور را در دست دارد با رشد حدود 9 
درصدي در تعداد مش��تركان مواجه شده اما كمترين 
ميزان رشد مش��تركان را اپراتور دوم ارتباطي با حدود 

چهار درصد به خود اختصاص داده است. علاوه بر اين 
ميزان پوشش ارتباطات جاده هاي اصلي، فرعي و ريلي 
كش��ور تا پايان فصل نخست س��ال جاري به 82.64 
درصد رسيده است؛ با توجه به اينكه گزارش به روزي 
از وضعيت اپراتورهاي موبايل در اين ش��اخص وجود 
ندارد در جدول به ميزان پوشش هر كدام از اپراتورهاي 
اصلي كشور براساس آمار منتهي به پايان خرداد ماه سال 

گذشته مي پردازيم.
در ح��ال حاضر ضريب نفوذ تلفن همراه در كش��ور از مرز 

110درصد عبور كرده است.

اعلامتخلفاتاقتصادي
بهدستگاهقضايي

اصفهان|معاون اجتماعي 
و پيش��گيري از وقوع جرم 
دادگستري استان اصفهان 
گفت: شهروندان مي توانند 
تخلف��ات اقتص��ادي را به 
دستگاه قضايي اعلام كنند.

به گزارش صداوسيما؛ معاون 
اجتماعي و پيشگيري از وقوع جرم دادگستري استان 
اصفهان ديروز با بيان اينكه در حال حاضر كشور با جنگ 
اقتصادي روبرو اس��ت گفت: در اجراي قانون مبارزه با 
sajam.adliran. اخلالگران نظام پولي بانكي، سامانه
ir راه اندازي شده و همه شهروندان ايران مي توانند در 
آن ثبت نام و با دريافت كد مخصوص هرگونه تخلف را 
اعلام كنند. محمدرضا قنبري افزود: اين سامانه براي 
احتكار و زمين خواري و جرايم مش��هود در اداره ها نيز 
قابل اس��تفاده اس��ت. معاون اجتماعي و پيشگيري از 
وقوع جرم دادگستري استان در ادامه گفت: طرح “نماد 
“ )نظام مراقبت اجتماعي دانش آم��وزان( با همكاري 
همه دستگاه ها و با محوريت آموزش و پرورش اجرايي 
شده اس��ت.  محمدرضا قنبري افزود: اين طرح ابتدا در 
12مدرسه و امسال در همه مدارس استان اجرايي شده 
است و 210نفر از مربيان مدارس در كارگاه هاي آموزش 

اجراي طرح “نماد “ حضور يافتند. 

احتمالآلودگيآب
محمودآباد

مازن�دران|ش��هردار 
محمودآب��اد گفت: توجه 
و كار در موضوع فاضلاب 
امروزه ساختارمند و برنامه 
مح��ور نب��وده و تاكنون 
فرهنگ سازي مناسبي در 
اين خصوص نشده است.

محسن رضايي در گفت وگو با ايسنا با بيان اينكه بحث 
فاضلاب شهري موضوعي موازي بين شهرداري و 
آب و فضلاب شهري اس��ت، اظهار كرد: بخشي از 
كنترل فاضلاب شهري مربوط به اداره آب و فاضلاب 
بوده و محمودآباد يكي از آن ش��هرهاي چهارگانه 
استان است كه سيستم فاضلاب خانگي و سيستم 
لوله كشي آن مشكل دارد. از سال 90 تاكنون در حال 
طراحي توسعه فاضلاب شهري براي كنترل آن در 
سطح شهر هستيم كه هنوز اين امر محقق نشده و 

همچنان دچار مشكل است.
رضايي گفت: متاسفانه بزرگ ترين مشكل در اين 
امر نبود بودجه و اختص��اص آن در بحث تصفيه 
فاضلاب به صورت قطره چكاني است بطوري كه 
سالانه 5 تا 6 ميليارد تومان، بودجه قابل توجهي 
براي تصفيه فاضلاب هاي شهري و ارايه سيستم 

مناسب نسبت به آن نيست.

فارس،رتبهدوم
كشاورزي

فارس|اس��تاندار فارس 
در ديدار س��فير ارمنستان 
در ايران، توجه به توس��عه 
روابط با كشورهاي همسايه 
را جزو اولويت هاي سياست 

خارجي  ايران عنوان كرد.
 به گزارش ايلنا، اس��ماعيل 
تبادار در ديدار »آرتاشس تومانيان« گفت: بدون ترديد 
كشور ارمنس��تان با توجه به مناسبات و نزديكي هاي 
فرهنگي كه با ملت ايران دارد، در اولويت توسعه روابط 
قرار گرفته است. اس��تاندار فارس ابراز اميدواري كرد 
ارتباط مستحكم ايران و ارمنس��تان در ابعاد مختلف 

فرهنگي، اجتماعي، اقتصادي و سياسي توسعه يابد .
او همچنين با اشاره به ظرفيت ها و توانمندي هاي استان 
در حوزه هاي مختلف، گفت: استان فارس با جمعيتي 
نزديك به پنج ميليون نفر رتبه دوم كشاورزي را دارد 
و 10 درصد از امنيت غذايي كشور را تامين مي كند كه 
توليد سالانه سه ميليون تن محصولات باغي بخشي از 

اين توليدات است .
 تبادار افزود: وجود ظرفيت ه��اي معدني، نفت، گاز و 
پتروش��يمي، ظرفيت هاي گردشگري در بخش هاي 
مختلف و توانمندي هاي علم��ي از ديگر قابليت هاي 

استان فارس است .
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صيد بيش از ۵۰۰ تن ميگو
بندرعب�اس| مدي��ركل ش��يلات هرمزگان: 
صي��ادان هرمزگاني از دهم مهر، زمان آغاز صيد 

ميگو تاكنون، 527 تن ميگو صيد كرده اند.
محس��ن يكتاپور اف��زود: اين مي��زان صيد، 30 
درصد بيشتر از مدت مشابه پارسال است. امسال 
محدوده صيد ميگ��و در آب هاي اس��تان به دو 
محدوده صيدگاه اول از سيريك تا شمال جزيره 
هرمز و صيدگاه دوم از جزي��ره هرمز تا طولا در 

جزيره قشم تقسيم شده است.
او افزود: صيد در محدوده صيدگاه اول پس از ده 
روز كاري به پايان رسيد و از روز گذشته صيد در 
محدوده صيدگاه دوم آغاز شده است كه تا حدود 
30 روز كاري ادامه خواهد داشت. امسال بيش از 
160 شناور صيادي در هزار و 420 كيلومتر مربع 

از آب هاي هرمزگان ميگو صيد مي كنند.

رايتلايرانسلهمراهاول
پوششجادههاي
23.4درصد39.29درصد82.63درصداصلي،فرعيوريلي

ورود بيست و ششمين قطار 
گردشگري به اصفهان

اصفهان| بيست و ششمين قطار گردشگري با 
عنوان قلب ايران صبح ديروز وارد اصفهان شد.

مدي��ركل راه آه��ن اس��تان اصفه��ان گفت: 
گردشگران بيست و ششمين قطار گردشگري 
از كشورهاي امريكا، اس��تراليا، آلمان، روسيه، 

سنگاپور و مالزي هستند.
س��يدرضا س��ادات حس��يني افزود: اين قطار 
32مسافر و 34خدمه روسي دارد كه براي بازديد 
از مكان هاي تاريخي و مراكز گردشگري شهرهاي 
مشهد، راين، كرمان، يزد، اصفهان، شيراز، اراك، 

شوش، تهران سفر كرده اند.
اين مس��افران از بناهاي تاريخي اصفهان بازديد 
مي كنند و ب��ا نوع معماري و هن��ر اصيل ايراني 

آشنا مي شوند.

 خريد توافقي 
بيش از هزار تن خرما

بندرعباس| سازمان تعاون روستايي هرمزگان 
از ابتداي فصل برداشت خرما در هرمزگان بيش 
از ه��زار و 100 تن خرما را به ص��ورت توافقي از 

كشاورزان خريداري كرده است.
مدير تعاون روس��تايي هرمزگان گفت: تاكنون 
بيش از 3 ميليارد تومان ب��راي خريد توافقي به 
كشاورزان 4 شهرستان بندرعباس، رودان، ميناب 

و حاجي آباد پرداخت شده است.
سيروس اسد پور افزود: قيمت محصول به صورت 
توافقي و ش��ناور تعيين مي ش��ود. بيش از 140 
شركت تعاوني امكان خريد توافقي خرما را دارند. 
اين طرح هر س��اله با هدف حمايت از كشاورزان 
و جلوگي��ري از كاهش بي دلي��ل قيمت ها اجرا 

مي شود.
مدير تعاون روس��تايي هرمزگان گفت: امسال 
امكان خريد بي��ش از 4 هزار تن خرما به صورت 
توافقي از كش��اورزان هرمزگان وج��ود دارد. در 
صورت كاهش ش��ديد قيمت ها سازمان تعاون 
روستايي هرمزگان آماده خريد تضميني خرما 

از كشاورزان است.

نوبت اولآگهي مناقصه عمومي  دو مرحله اي 

شركت گاز استان زنجان 

)سهامي خاص(

روابطعموميشركتگازاستانزنجان

ش�ركتگازاستانزنجاندرنظرداردپروژهگازرسانيوانجامتوسعهش�بكهحفراتخاليونصبانشعاباتپراكندهدرسطحشهرستانخدابندهراباشرايطذيلازطريقمناقصهعموميبهپيمانكارواجد
صلاحيتواگذارنمايد:
الف(شرحمختصركار:

-گازرسانيوانجامتوسعهشبكهحفراتخاليونصبانشعاباتپراكندهدرسطحشهرستانخدابنده
-مدتقرارداد450روز

ب(شرايطمتقاضي:
- دارا بودن توانمندي مالي و مديريتي اجراي پروژه 

- ارائه ضمانتنامه شركت در مناقصه به مبلغ 1000.000.000 ريال )به حروف يكميلياردريال( شامل يكي از انواع ذيل : 
-ضمانتنامهبانكيوياضمانتنامههايصادرهازسويموسساتاعتباريغيربانكيكهدارايمجوزفعاليتازسويبانكمركزيجمهورياسلاميايرانهستند.

- واريز وجه نقد )واريز به حساب شماره 2174632404004 بانك ملي شعبه سعدي زنجان به نام شركت گاز زنجان(. 
- ضمانت نامه صادره توسط موسسات بيمه گر داراي مجوز لازم براي فعاليت و صدور ضمانت نامه از سوي بيمه مركزي ايران.

- اوراق مشاركت بي نام تضمين شده بانك ها و دولت با قابليت بازخريد قبل از سررسيد )موضوع قانون نحوه انتشار اوراق مشاركت(. 
- وثيقه ملكي معادل هشتاد و پنج درصد ارزش كارشناسي رسمي آن. 

- ضمانتنامه هاي صادره توسط صندوق هاي ضمانت دولتي كه به موجب قانون تاسيس شده يا مي شوند و طبق اساسنامه فعاليت مي نمايند. 
- دارا بودن رتبه 5 )پنج( و بالاتر در رشته تاسيسات و تجهيزات و يا رشته نفت و گاز 

سقفرياليپروژه20.000.000.000بهحروف:)بيستميلياردريال(
تبصره:عطفبهنامهشماره51103/97مورخ97/2/10»قيمتهامتناسبباكالايساختداخلبالحاظكيفيتارائهشود.«

ج( محل زمان و مهلت تكميل و تحويل مدارك:
از كليه متقاضيان واجد شرايط دعوت مي شود با مراجعه به سايت شركت گاز استان زنجان به آدرس WWW.nigc.zanjan.ir )بخش مناقصه و مزايده( نسبت به اعلام آمادگي، دريافت و تكميل اسناد مناقصه طبق زمانبندي زير 

اقدام فرمايند.
- مهلت دريافت اسناد ارزيابي و اسناد مناقصه: 97/07/25 لغايت 97/07/29

- مهلت عودت اسناد ارزيابي و اسناد مناقصه: تا ساعت 12 يك شنبه مورخ 97/8/13
- تاريخ بازگشايي مرحله اول : يكشنبه مورخ 97/8/13

- هزينه دريافت اسناد مناقصه به مبلغ: 500.000 ريال )به حروف: پانصد هزار ريال(
و( مناقصه گران مي توانند جهت كسب اطلاعات بيشتر با شماره تلفن 33146225-024 واحد تنظيمپيمان شركت گاز استان زنجان تماس حاصل فرمايند.

٭٭ ضمنا هزينه درج آگهي )هر دو نوبت( به عهده برنده مناقصه مي باشد.
بديهي است تكميل و ارائه مدارك مناقصه هيچ گونه حقي را براي متقاضيان ايجاد نخواهد نمود.

شمارهمجوزوزارتنفت:1397.3403

نكتهايمني:هموارهمحلاتصالدودكشبهوسايلگازسوزرابازرسيوازاستحكاموثباتآنهااطمينانحاصلنماييد.

نقش زنان در توسعه كشاورزي 
و امنيت غذايي كشور

خرمآباد| اس��تاندار لرستان بانوان روستايي 
استان را حافظان هويت بومي عنوان كرد. موسي 
خادمي با اش��اره به روز جهاني زنان روستايي 
اظهار كرد: اي��ن روز فرصتي براي شناس��ايي 
و تقوي��ت نقش و جاي��گاه زنان روس��تايي در 

عرصه هاي مختلف است.
او بانوان روس��تايي استان لرس��تان را حافظان 
هويت هاي بومي، دانش سنتي و هنري محيط 
خود عنوان كرد و افزود: وجود آنان براي توسعه 
كش��اورزي، امنيت غذايي و تغذيه و مديريت 

منابع طبيعي حياتي و انكار نشدني است.
خادم��ي با تبري��ك روز جهاني زن روس��تايي 
به جامعه زنان توانمند و كوش��اي روس��تاهاي 
اس��تان، اضافه ك��رد: همچني��ن از تلاش هاي 
خس��تگي ناپذير اين عزيزان در توسعه صنعت 
دامپروري، كشاورزي و صنايع دستي روستايي 

صميمانه قدرداني مي كنم.



اقتصاد اجتماعي12اخبار

با وجود تصويب قانون، هنوز مجازات جايگزين حبس طرفداري بين قضات ندارد

سخنگوي وزارت بهداشت مطرح كرد

قوانين جايگزين حبس، در بندِ زندان 

اختلال روانپزشكي در ۲۳ درصد ايرانيان

قانون، جايگزين هايي براي مج��ازات حبس در نظر 
گرفته است اما با اين وجود هنوز هم صدور حكم زندان 
مورد استقبال برخي از قضات بوده و ساز و كار صدور 
احكام كيفري، با وجود مواد قانوني و بخش��نامه هاي 
موجود در اين زمينه در سال هاي اخير تغيير چنداني 
نداشته است. مواد 64 تا 95 قانون مجازات اسلامي كه 
به مجازات هاي جايگزين حبس معروف شده، قوانيني 
است كه دست قضات را باز مي گذارد تا مجرمان فاقد 
سوء پيشينه و مرتكبان جرايم سبك را طبق ضوابطي 
زنداني نكنند اما صدور اين احكام جايگزين، بستگي 
به نظر ش��خص قاضي دارد و دس��تورالعمل و قانون 
مش��خصي براي كاهش احكام حب��س غيرضروري، 
وجود ندارد، در نتيجه با وجود قانون، آمارها حكايت از 
آن دارد كه تعداد زندانيان بيش از ظرفيت زندان هاي 
كشور اس��ت. از طرف ديگر علاوه بر مواد قانوني 64 تا 
95 قانون مجازت اسلامي، سال 1395هم بخشنامه 
»س��اماندهي زنداني��ان و كاه��ش جمعيت كيفري 
زندان ها« در 33 ماده، از سوي آيت الله آملي لاريجاني، 
رييس قوه قضاييه، صادر ش��د، ام��ا هنوز هم معضل 
انفجار جمعي��ت در زندان هاي كش��ور به قوت خود 
باقي اس��ت. افزايش آمار7.2 درصدي زندانيان و 5.4 
درصدي بازداشت موقتي ها در سال  96 نسبت به سال 
95، سبب ش��د تا بحث تبديل بخشنامه 33 ماده يي 
رييس قوه قضاييه به قان��ون در اين قوه و در مجلس 
شوراي اسلامي جدي تر شود كه البته هنوز سرنوشت 
آن معلوم نيست و همچنان آنچه حرف آخر را در اين 
زمينه مي زند تصميمي است كه قاضي مي گيرد، اما 
برخي نمايندگان مجلس و آسيب شناسان اجتماعي 
معتقدند، اجرا نشدن قانون جايگزين حبس و روند رو 
به رشد مجازات زندان، عوارض اجتماعي و فرهنگي 
بسياري نه تنها براي فرد زنداني بلكه براي خانواده آنها 

دارد كه نبايد از كنار آن بي توجه گذشت. 

  اجراي قانون بدون توجه به قانون
اجرا نشدن قانون مجازات جايگزين حبس در حالي 
است كه بهمن ماه سال گذشته، سخنگوي كميسيون 
قضايي و حقوقي مجلس بر موضوع استفاده از قانون 
جايگزين مجازات زندان از سوي قضات تاكيد كرده و 
استفاده صرفا از مجازات حبس را خلاف قانون دانست. 
حسن نوروزي درباره اين موضوع به خانه ملت گفت: 

»هم اكنون قواي مجريه و قضاييه هر آنچه از قانون را كه 
تمايل دارند، اجرا مي كنند و هر آنچه مورد رضايتشان 
نباشد، اجرا نخواهند كرد، كما اينكه در قانون مجازات 
اس��لامي تاكيد كرديم كه بايد از مجازات جايگزين 
حبس استفاده ش��ود اما همچنان قضات از مجازات 
حبس استفاده مي كنند كه اين خلاف قانون است. ما 
هميشه گفته ايم كه قانون بايد به نفع متهم تفسير شود 
اما در شرايط كنوني قضات قانون را بر اساس ديدگاه 

خود تفسير مي كنند.«
از طرف ديگر ژرژيك آبراميان، عضو كميسيون قضايي 
و حقوقي مجلس شوراي اسلامي، معتقد است با وجود 
تلاش هاي انجام ش��ده براي اج��راي قانون مجازات 
جايگزين حب��س، نتيجه ايده آل و مطل��وب در اين 
زمينه حاصل نشده اس��ت. او روز گذشته درباره اين 
موضوع بيان كرد: »زنداني كردن مجرمين و متخلفين 
نمي توانست هدف غايي از تصويب اين قانون باشد از 
طرفي با محدوديت هايي كه در فضاي زندان ها وجود 
دارد لازم اس��ت نگاه جدي به اين موضوع شود. بنابر 
وجود مس��ائل مختلف تربيتي، اعتقادي، فرهنگي و 
معضلاتي كه به صورت مخفي بر اثر زنداني شدن يك 
سرپرست خانواده به خانواده تحميل مي شد باعث شد 
مسوولان قضايي بخشي از مجازات ها را تعديل كنند و 
به مجازات هايي تبديل كنند كه در دنيا نيز تجربه شده 
و نتيجه بهتري داده است.« آبراهاميان با اشاره به تاثير 
كمبود ظرفيت زندان ها بر اين تصميم گيري ها گفت: 
»اين تصميم تنها بر اين اساس نبوده است و بسياري 
از مس��ائل ديگر نيز با آن درگير هستندو عمده ترين 
دليل مش��كلاتي اس��ت كه در صورت زنداني كردن 
فرد و سرپرس��ت خانواده در جامعه ايجاد مي ش��ود . 
مشكلات رواني، فرهنگي، معيشتي مسائلي است كه 
اگر پيامد هايش در جامعه مورد مطالعه قرار بگيرد خود 
به خود يكي از عمده ترين محورهايي است كه در اين 

تصميم  گيري نقش داشته است.«

  آثار پنهان زندان بر خانواده زندانيان
اين وضعيت در حالي اس��ت كه آس��يب شناس��ان 
اجتماع��ي هم بر تاثيري كه زنداني ش��دن يك عضو 
خانواده بر س��اير اعضا مي گذارد تاكيد ك��رده و اين 
موضوع را دليل محكمي براي توجه به قانون مجازات 
جايگزين حبس مي دانند. حسن موسوي چلك، رييس 

انجمن مددكاري اجتماعي ايران درباره اين موضوع 
بيان كرد: »با توجه به اينكه بعد از ورود افراد به زندان، 
پذيرش اجتماعي نسبت به اين افراد سخت تر خواهد 
بود و برچس��ب هاي اجتماعي مانند فرزند زنداني يا 
همس��ر زنداني به خانواده آنها مي خورد يا براي خود 
آن فرد در هر كاري كه بخواهد انجام دهد، سوء سابقه 
مطرح مي ش��ود، موض��وع اس��تفاده از مجازات هاي 
جايگزين حبس در تمام دنيا مطرح است، چون فردي 
به زندان مي رود و خانواده او گرفتار مي شوند و ممكن 
اس��ت ورود به زندان فردي به عل��ت تصادف، مبلغي 
ناچيز يا جرمي سبك تبعات ديگري براي ساير اعضاي 

خانواده داشته باشد«
او افزود: »در بعضي از فصول قانون مجازات اس��لامي 
جديد نيز به اين نكته اش��اره ش��ده و به قضات اختيار 
داده شده اس��ت كه از اين ظرفيت استفاده كنند، ولي 

ما از ظرفيت مجازات جايگزين حبس خيلي استفاده 
نكرده ايم و اين در سيس��تم قضايي م��ا تبديل به يك 
فرهنگ نش��ده اس��ت. ما اعتقاد داريم كه استفاده از 
مجازات جايگزي��ن حبس، زمينه بازتواني اجتماعي و 
بازگش��ت افراد را به خانواده و جامعه فراهم مي كند و 
به اين ترتيب خانواده كمتر آسيب مي بيند و وقتي افراد 
در عين تحم��ل مجازات، در جايي مثل زندان به س��ر 
نمي برند، خيال خانواده ها راحت تر است و پيامدهاي 
منفي به مراتب كمتري دارد، ضمن اينكه هزينه دولت ها 
 براي تأمين مخارج ه��ر زنداني كاهش پيدا مي كند.«

موسوي چلك بيان كرد: »متأسفانه اين موضوع هنوز 
در خود سيس��تم قضايي نهادينه و تبديل به فرهنگ 
نشده است؛ گرچه در چند س��ال اخير آمار ورودي به 
زندان – كه ممكن اس��ت از يك روز تا يك سال متغير 
باش��د - از 600 هزار به حدود 420 هزار كاهش يافته 

است، اما اگر از ظرفيت مجازات جايگزين بيشتر استفاده 
كنيم، زندان هاي ما به مراتب كوچك تر خواهند شد و 
اين مستلزم آن است كه در سيستم قضايي تبديل به 
فرهنگ حاكم در روابط بين قضات، شاكي و متشاكي 
شود. همچنين مستلزم آن است كه مسوولان قضايي 
نيز توجه بيشتري نسبت به اين موضوع داشته باشند، 
گفت وگوهاي بيش��تري در حوزه مجازات جايگزين 
حبس انجام ش��ود، جلسات آموزش��ي مختلف براي 
قضاتي كه احكامي صادر مي كنند، گذاش��ته ش��ود و 
مجازات جايگزين حبس در هر بخشنامه اي مورد توجه 
قرار گيرد، معيار ارزيابي قضات استفاده از اين ظرفيت ها 
و معيار ارزيابي دادگستري استان ها استفاده از مجازات 
جايگزين حبس باشد. اين امر به ويژه در حوزه كودكان، 
زنان، خانواده و افراد داراي نيازهاي خاص، كمك خواهد 

كرد كه آمار ورود به زندان كاهش پيدا كند.«

سخنگوي وزارت بهداشت با اشاره به آمار ابتلاي جوانان و 
نوجوانان به برخي از اختلالات رواني، از افزايش 30 درصدي 

فوتي ها با قرص برنج نسبت به سال گذشته خبر داد. 
ايرج حريرچي به بحث سوء مصرف قرص برنج در كشور 
اشاره و اظهار كرد: در پنج تا شش ماه اول امسال هر روز دو 
نفر به دليل سوء مصرف قرص برنج جان خود را از دست 
داده اند. همچنين در پنج ماهه نخس��ت سال، 30۸ نفر 
فوتي به دليل مصرف قرص برنج داشته ايم كه نسبت به 
سال گذشته 30 درصد افزايش را نشان مي دهد. همچنين 
تعداد فوتي هاي ناشي از مسموميت با قرص برنج در سال 

96 نسبت به سال 95، هفت درصد افزايش داشت.

  درخواست وزير بهداشت 
براي كاهش عرضه قرص برنج

وي با بيان اينكه از س��ال 90 تاكنون 4 هزار و 109 نفر به 
دليل مسموميت با قرص برنج جان باخته اند، گفت: بايد 
توجه كرد كه مسموميت با قرص برنج هيچ درمان قطعي 
و هيچ پادزهر اختصاصي ندارد و اقدامات درماني براي آن 
عمدتا حمايتي و بي نتيجه هستند. متاسفانه بيشترين 
خودكشي ها با قرص برنج در دو استان شمالي و در تهران 
ديده مي شود. بايد توجه كرد كه مهم ترين اقدام پيشگيرانه 
اين است كه هم از خودكشي جلوگيري كنيم و هم جلوي 
توزيع قرص برنج را بگيريم. در اين زمينه وزير بهداش��ت 
پيشنهاد كرده است كه كس��اني كه قرص برنج را توزيع 
مي كنند، در صورت استفاده از اين قرص براي خودكشي، 

در جرم آن شريك باشند.

او همچنين با اش��اره به آغاز هفته س��لامت روان با شعار 
»سلامت روان نوجوانان و جوانان: جهان در حال تغيير« 
گفت: اين شعار به دولت ها و ملت ها هشدار مي دهد كه دنيا 
در حال تغيير اس��ت و در اين جهان نوين، نحوه تعاملات 
اجتماعي و گفت وگو در فضاي مجازي به سرعت در حال 
دگرگوني و پيش��رفت است. بنابراين در چنين شرايطي 
مزايا و معايب فراواني نهفته اس��ت كه براي پيشگيري از 
آسيب هاي اجتماعي از عوارض ناشي از اين تغييرات راهي 
جز خودمراقبتي وجود ندارد. او گفت: مهم ترين مهارت 
براي توانمندسازي و پيشگيري از آسيب هاي اجتماعي، 

آموزش مهارت خودمراقبتي بوده كه در اين راستا توجه 
و تمرك��ز در مراقبت نوجوان��ان و جوان��ان مهم ترين و 

ضروري ترين وظيفه افراد بزرگسال محسوب مي شود.
او با بيان اينكه سلامتي داراي چهار بعد جسمي و معنوي، 
اجتماعي و رواني اس��ت، افزود: بايد توج��ه كرد كه بعد 
رواني از اهميت ويژه اي برخوردار است و شامل احساس 
ارزشمندي و مفيد بودن، رضايتمندي از خويشتن، توانايي 
همدلي كردن با ديگران، احس��اس نش��اط و شادماني و 
توانمند بودن در ارتباطات اجتماعي مي شود. بايد توجه 
كرد كه خودمراقبتي اقدامات و رفتارهاي اكتسابي هستند 

كه به صورت آگاهانه و هدف دار مردم آنها را انجام مي دهند 
تا سلامت خود را حفظ كنند و نيازهاي جسمي و رواني و 

اجتماعي شان را برطرف كنند.

  خودمراقبتي و كاهش ۴۰  درصدي
مراجعه به پزشك 

حريرچي ادامه داد: باي��د توجه كرد كه خود مراقبتي در 
بيماري هاي مزمن مي تواند منجر به كاهش 40 درصدي 
مراجعه به پزشكان عمومي، كاهش 17 درصدي مراجعه به 
پزشكان متخصص، كاهش 50 درصدي مراجعه به مراكز 
اورژانس، كاهش 50 درصدي در بس��تري بيمارستاني و 
كاهش 50 درص��دي در روزهاي غيبت از كار ش��ود. در 
عين حال 65 تا ۸5 درصد از انواع مراقبت ها، مي توانند از 

خودمراقبتي نيز بهره برند.
او تاكيد كرد: خود مراقبتي منجر به ارتقاء سلامت و كيفيت 
زندگ��ي و افزايش رضايت بيماران، اس��تفاده منطقي از 
خدمات و كاهش هزينه هاي سلامت مي شود. همچنين 
خود مراقبتي، صرفه جويي هفت درصدي در منابع مالي 

نظام سلامت را به دنبال خواهد داشت.
حريرچي با بيان اينكه اگر به اين موضوع كه ميزان مراجعه 
ايرانيان به روان ش��ناس و روانپزش��ك پايين است، توجه 
كنيم، موضوع اختلالات رواني مي تواند به بحثي پيچيده و 
مزمن بدل شود، گفت: عدم مراجعه به روان شناس و روان 
پزشك ريشه در پايين بودن سطح سلامت روان و عدم وجود 
مهارت لازم براي خود مراقبتي دارد. خود مراقبتي در حوزه 
سلامت روان منجر به افزايش سواد سلامت روان شده و به 

اين معني است كه خود آگاهي افراد درباره  اختلالات روان 
پزشكي افزياش مي يابد و اين موضوع به شناسايي، مديريت 

يا پيشگيري از اين اختلالات كمك مي كند.
وي ادام��ه داد: همچنين افزايش س��واد س��لامت روان 
منجر مي ش��ود توانايي شناخت اختلالات روان پزشكي 
را داشته باش��يم، بدانيم چگونه اطلاعات حوزه سلامت 
روان را جس��ت وجو كنيم، عوامل خطر س��لامت روان و 
علل اختلالات روان پزشكي را بشناسيم، نسبت به انواع 
كمك هاي بهداشتي و درماني آگاهي داشته و به موقع از 

آنها استفاده كنيم.

 ۷۵۰هزار نابينا و كم بينا  در كشور
حريرچ��ي در بخش ديگ��ري از صحبت هاي��ش به روز 
عصاي سفيد كه براي افراد نابينا و كم بينا است، اشاره و 
اظهار كرد: در حال حاضر تخمين زده مي شود كه تعداد 
نابينايان كش��ور حدود 150 هزار نفر باشد كه اين افراد 
حدود 20درصد كل معلولان جسمي، حركتي، ذهني و 
غيره را در كشور شامل مي شوند. اين در حالي است كه با 
احتساب افراد كم بينا اين رقم به 750 هزار نفر مي رسد 

كه از درجاتي از اختلال بينايي رنج مي برند.
وي افزود:  با وجود اقداماتي كه در حوزه  مناسب س��ازي 
معابر براي افراد نابينا انجام ش��ده، متاس��فانه 75 درصد 
معابر پايتخت براي نابينايان مناس��ب نيست. همچنين 
حدود 25 درصد از معابر پايتخت براي افراد نابينا بهسازي 
شده اس��ت. اين وضعيت براي نابينايان در ديگر شهرها 

نامطلوب تر است. 

هامون ديگر هامون نمي شودتشكيل گروه ويژه سركشي به مدارس
وزير آموزش و پ��رورش از ماموركردن گروهي ويژه 
براي پيگيري اجرايي نش��دن آزمون ه��اي زائد در 
م��دارس خبر داد و گف��ت: من اين گ��روه را مامور 
كرده ام كه به همه مدارس سركشي كنند و به محض 
مش��اهده چنين مواردي، مدير مدرس��ه لغو ابلاغ 
مي شود. محمد بطحايي گفت: تا زماني كه آموزش 
و پرورش دغدغه اول مس��وولان و همچنين جامعه 
نشود، مسائل آن هم به طور كامل حل نخواهد شد. 
در طول 40-30 س��ال گذش��ته بعد از انقلاب همه 
كساني كه در ادوار مختلف در بخش هاي حاكميت 
مس��ووليت داش��ته اند، همگي بر اي��ن نكته تأكيد 
كرده اند كه آموزش و پرورش آينده ساز كشور است، 
اما معمولًا در بخش توس��عه و تامين همه نيازهاي 
اين نهاد بزرگ و موثر از همه ظرفيت ها بهره برداري 
نشده و بخش عمده اي از آن هم به محدوديت منابع 

برمي گردد.
او اضافه كرد: ما بايد كاري كنيم تا پايگاه اجتماعي 
آموزش و پ��رورش در جامعه ب��الا رود. تا زماني كه 
خانواده ها براي شان مهم نباشد كه معلم بچه اش چه 
كسي است و چه كتابي مي خواند و چه محتوايي ياد 
مي گيرد، اين حساسيت در جامعه به وجود نمي آيد.

وزير آم��وزش و پرورش افزود: اين يك اس��تراتژي 

مهم است كه در آموزش و پرورش دنبال مي كنيم تا 
نگاه مردم به آموزش و پرورش نگاهي با حساسيت 
ش��ود. بطحايي به حادثه اخير اتوب��وس راهيان نور 
تبريز اشاره كرد و گفت: س��ال گذشته بعد از اتفاق 
داراب به نظر مي رسيد كه ما بايد يك مركز كنترل 
و رص��د اردوه��اي دانش آموزي داش��ته باش��يم و 
خوش��بختانه اين كار انجام و سامانه راه اندازي شد 
و در يك سال گذشته همه س��فرهاي برون استاني 
كنترل شده اس��ت. اكنون تمام كنترل ها به صورت 
دقيق انجام مي ش��ود. حتي ب��ا ارگان هاي مربوطه 
نيز براي اردوهاي راهيان نور توافق كرده ايم كه در 
اتوبوس ه��اي دخترانه حتماً بايد يك مربي مرد هم 
براي نظارت بر نحوه رانندگي راننده باشد. در مورد 
حادثه تبريز هم همه اين كنترل ها در اتوبوس رعايت 

ش��ده بود اما متأسفانه ناهمواري جاده اي باعث اين 
اتفاق تلخ شد.

بطحايي مهم ترين برنامه كلان آموزش و پرورش را 
استقرار سند تحول بنيادين نظام آموزش و پرورش 
دانس��ت و گفت: اين س��ند نياز به اصلاحات اندكي 
دارد كه در حال انجام آن هستيم اما سند تحول در 
مقايسه با ساير اسناد استراتژيك، راه رشد و ارتقاي 
آموزش و پرورش را به  وضوح نشان داده است و مورد 
تاييد مقام معظم رهبري و همه نهادهاي تصميم گير 
نيز است. به گفته وزير آموزش و پرورش، قرار است 
پيگيري اجراي س��ند تحول بنيادين نظام آموزش 
و پرورش از دو مس��ير انج��ام ش��ود. او در توضيح 
مسيرهايي كه قرار است دنبال شود، گفت: مسير اول 
تحول در مديريت نظام آموزشي است. سند تحول 
مي گويد اگر آموزش و پرورش را مثل گذشته اداره 
كنيم اتفاقي نمي افتد و بايد تحول در مديريت انجام 
شود. مسير دوم هم تحول در محتوا و متن برنامه هاي 
درسي آموزشي و پرورشي است. البته در سال هاي 
گذشته چند بار خيز برداشته ايم تا اين مسير را اجرا 
كنيم اما همه برنامه ها مربوط به ساختار بوده است و 
متأسفانه بعد از انقلاب به محتوا در آموزش و پرورش 

كمتر پرداخته ايم.

معاون رييس جمهوري و رييس سازمان حفاظت محيط 
زيست گفت: مردم بايد قبول كنند كه هامون ديگر آن هامون 
پر آب سال هاي گذشته نخواهد بود و اين اتفاق هيچ زمان 
نمي افتد . عيسي كلانتري در نشست كارگروه احياي تالاب 
هامون و مقابله با گرد و غبار سيستان و بلوچستان، افزود: در 
سيستان بالاتر از آب بايد بعد معيشت مردم مورد توجه قرار 
گيرد، بطوري كه در اين منطقه اگر محيط زيست آن درست 
شود اما مردم معيشت نداشته باشند، نمي توانند دوام آورند.

معاون رييس جمهوري در ادامه با اشاره به اينكه در سيستان 
ديگر كشاورزي نمي تواند تامين كننده معيشت كل باشد 
زيرا آبي وجود ندارد و نخواهد داشت گفت: موضوع معيشت 
از مسائل مهمي است كه به موازات آب و محيط زيست در 
اين منطقه از ايران اسلامي بايد پيش رود. او همچنين جدي 
شدن ديپلماسي آب با كشور افغانستان را از مسائل مهم در 
شمال سيستان و بلوچستان عنوان كرد و افزود: براي تامين 
افزون بر ۸20 ميليون متر مكعب آب از آن س��وي مرز در 

سيستان نبايد برنامه ريزي كرد.
رييس سازمان حفاظت محيط زيست تصريح كرد: ضروري 
اس��ت در مدت باقي مانده از س��ال ج��اري براي تصويب 
بودجه در سال آينده مسوولان استان با كمك دانشگاهيان 
طرحي جمع بندي و طرح ريزي كنند. او ادامه داد: اگر قرار 
است س��ازمان عمران سيستان مجددا احيا شود نيازمند 

يك مديريت متمركز اس��ت . كلانتري اظهار كرد: احياي 
تالاب بين المللي هام��ون در كوتاه م��دت از اولويت هاي 
سازمان محيط زيست كشور است. او گفت: با وجود كاهش 
بارندگي ها، در برنامه شش��م توسعه تصويب مي شود كه 
در زمينه توليد محصولات كشاورزي 95 درصد خودكفا 
شويم يعني 35 و نيم ميليارد مترمكعب آب اضافي بايد در 
كشور مصرف شود كه اين آب از كجا بايد تامين شود. رييس 
سازمان حفاظت محيط زيست گفت: در حدود 35 سال 
پيش كمتر از 200 ميليون تن كربن در كشور توليد مي شد 
اما امروز سالانه در حدود 730 ميليون تن توليد مي شود كه 
اين موارد به عنوان تغيير اقليم مورد توجه است. او با اشاره به 
مشكلات تالاب بين المللي هامون و مشكلات مردم منطقه 
سيستان گفت: مهم ترين اقدام در اين حوزه براي رفع مشكل 
اصلاح ساختار مديريت است يعني برنامه هاي تمامي نهادها 
و سازمان ها در قالب مديريت يكپارچه عمل شود. معاون 
رييس جمهوري بيان كرد: سيستان با توجه به شرايط حاكم 
ناشي از خشكسالي هاي پي درپي و عواقب آن به منطقه اي 
خاص از نظر زندگي و غير قابل تصور در جهان از نظر دوام 
انسان ها تبديل ش��ده، بطوري كه درصورت فراهم نشدن 
امكانات و نرسيدن به اين منطقه، مردم دوام نمي آورند. او 
اظهار كرد: كشور درگير مشكل خشكسالي است كه بدترين 

آن در سيستان و بلوچستان رخ داده است.
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 امكان تازه براي مشمولان
قبل از اعزام به سربازي

رييس اداره سرمايه انساني سرباز ستادكل نيروهاي 
مسلح از فراهم ش��دن امكان مشخص كردن تاريخ 
اعزام به سربازي براي مشمولان فارغ التحصيل خبر 
داد. موس��ي كمالي درباره مهلت مجاز و مناس��ب 
براي تعيين تكليف مشمولان سربازي پس از پايان 
تحصيل، اظهار كرد: مشمولان وظيفه حداكثر تا يك 
سال پس از فراغت از تحصيل فرصت دارند تا تكليف 
سربازي خود را مشخص كنند و در غير اين صورت وارد 
غيبت شده و امكان استفاده از يكسري از تسهيلات 
سربازي برايشان وجود نخواهد داش��ت.  او با اشاره 
ب��ه اينكه برخي به دلايلي همچ��ون ادامه تحصيل 
در مقطع بالاتر، دريافت امريه و پروژه تحقيقاتي و... 
ديرتر براي اعزام به سربازي اقدام مي كنند، به ايسنا 
گفت: اين موارد سبب مي شود تا افراد دير براي تعيين 
تكليف سربازي خود اقدام كرده و بعضا با مشكلاتي 
مواجه شده و حتي وارد غيبت شوند. كمالي با بيان 
اينكه بهتر اس��ت مش��مولان در همان آغاز مهلت 
يكساله براي تعيين تكليف سربازي اقدام كنند، به 
ايسنا گفت: برابر تصميمات اتخاذ شده اگر مشمولان 
در همان ابتداي مهلت يك س��اله برگ اعزام خود را 
دريافت كنند مي توانند زم��ان اعزام خود را در طول 
سال خودشان تعيين كنند. رييس اداره سرمايه انساني 
سرباز ستادكل نيروهاي مسلح با اشاره به مزاياي اين 
اقدام گفت: اين كار چند حسن دارد به عنوان مثال اگر 
فردي قصد شركت در مراسم اربعين در عراق را داشته 
باشد مي تواند به راحتي مجوز خروج از كشور را دريافت 
كند، همچنين مي تواند به راحتي براي دريافت كسر 
خدمت سربازي پروژه تحقيقاتي انتخاب كند. كمالي 
ادامه داد: همچنين مشمولان مي توانند براي دريافت 
امريه نيز در همين م��دت اقدام كرده و تا زمان اعزام 
به سربازي نيز بدون دغدغه مي توانند براي شركت در 

كنكور بعدي خودشان را آماده كنند.
به گفته او، همچنين آن دسته از افرادي كه تقاضاي 
معافيت از س��ربازي دارند هم مي توانند سر فرصت 
تقاضاي خود را ثبت ك��رده و بدون آنكه وارد غيبت 

شوند، به آن رسيدگي شود.

آخرين آمار ازدواج و طلاق 
در ايران 

معاون اسناد هويتي سازمان ثبت احوال ضمن اعلام 
آمار طلاق و ازدواج؛ 4 علت اصلي فوت ايرانيان را عنوان 
كرد. سيف الله ابوترابي به آمار وقايع حياتي اشاره كرد 
و گفت: براس��اس آخرين اطلاعات پايگاه جمعيتي 
سازمان ثبت احوال طي 6 ماه ابتداي امسال 1۸2 هزار 
و 3۸9 نف��ر فوت كرده اند كه از اين تعداد 103 هزار و 
1۸0 نفر مرد و 79 هزار 209 نفر نيز زن بوده اند. معاون 
اسناد هويتي سازمان ثبت احوال كشور در مورد دلايل 
فوت ايرانيان نيز به مهر گفت: بيماري هاي قلب و عروق، 
بيماري هاي سرطان و تومور، دستگاه تنفس و عوارض 
غير عمدي 4 علت اصلي فوت اعلام شده است. او در 
مورد آمار ولادت نيز گفت: در مدت 6 ماهه 706 هزار 
و 7۸۸ مورد ولادت رخ داده كه از اين تعداد 364 هزار و 
397 پسر و 342 هزار و 391 دختر بوده اند. او همچنين 
به آمار ازدواج نيز اشاره كرد و گفت: آمار 4ماهه پايگاه 
اطلاعات جمعيتي سازمان نشان مي دهد كه طي اين 
مدت 191 هزار و 267 مورد ازدواج انجام شده است. 
ابوترابي تاكيد كرد: همچنين 4۸ هزار و 2۸7 واقعه 
طلاق نيز در 4 ماهه ابتداي سال رخ داده است. اين مقام 
مسوول با اشاره به اينكه آمارهاي ازدواج و طلاق تغيير 
محسوسي نداشته است افزود: آمارهاي سال قبل در 
مدت مشابه نيز نشان مي دهد كه آمار طلاق افزايش 

نداشته و ازدواج نيز كم نشده است. 

۱۸ خوراكي ممنوعه 
براي بوفه مدارس

معاون هماهنگي، اقتصادي و نظارت بر امور استان هاي 
سازمان دانش آموزي فهرست 1۸ قلم خوراكي ممنوعه 
و هفت گروه خوراكي مجاز در بوفه هاي مدارس را اعلام 
كرد و از راه اندازي س��امانه اي براي توسعه تعاملات و 

رصد بوفه مدارس خبر داد.
سيد هادي دلبري با تاكيد بر اينكه طبق دستورالعمل 
متولي پايگاه ها و فروش اقلام مجاز و غيرمجاز، مديران 
مدارس هستند عنوان كرد: بالغ بر 9۸ درصد مديران 
مدارس به شيوه نامه عمل مي كنند. در سال گذشته هم 
آمار تخلفات محسوس نبود. او با بيان اينكه هر سال 
دستورالعمل بهداشتي و ضوابط مربوط به پايگاه هاي 
تغذيه س��الم را به مدارس ارسال مي كنيم، فهرست 
حدود 1۸ قلم خوراكي ممنوعه را اعلام كرد و گفت: اين 
اقلام ارزش غذايي بالايي ندارند كه شامل فرآورده هاي 
غلات حجيم ش��ده با هر نام تج��اري انواع چيپس 
سيب زميني و ذرت، انواع يخمك، نوشابه هاي گازدار و 
ماءالشعير، دوغ گازدار، آدامس هاي حاوي مواد قندي، 
سوس��يس، كالباس، كليه فرآورده هايي كه در آنها 
سوسيس و كالباس وجود دارد، انوع سالاد الويه، انوع 
لواشك، آلو و آلوچه بدون بسته بندي و فاقد مجوزهاي 
بهداشتي وزارت بهداشت، آبنبات هايي كه به سطح 
دندان مي چسبند، انواع آب ميوه هايي كه داراي قند 
افزوده اند، فلافل، سمبوسه، انواع اشترودل گوشتي 
و غيرگوشتي بدون بس��ته بندي و فاقد مجوز، انواع 
پيراشكي و دونات، بستني يخي، پاستيل، خيارشور 
و انواع سس ها اس��ت. معاون هماهنگي، اقتصادي و 
نظارت بر امور استان هاي سازمان دانش آموزي كشور 
هفت گ��روه خوراكي مجاز و قابل ارايه در پايگاه هاي 
تغذيه مدارس را نيز به اين ش��رح اعلام كرد و گفت: 
خشكبار، خرما، انواع مغزها و دانه ها از نوع بدون نمك، 
ش��ير و فرآورده هاي آن، نوشيدني شامل دوغ بدون 
گاز و آب معدني داراي مجوز، انواع ميوه، بيسكويت 
بدون كرم، كيك و كلوچه، لقمه سالم شامل نان و پنير 
و گردو، نان و تخم مرغ، نان و پنير و خيار و نان و پنير 
و گوجه در بسته بندي تك نفره و بهداشتي، غذاهاي 
پخته شامل انواعش، سوپ، لوبيا، عدسي، شله زرد، 
فرني، حليم و سمنو كه در شرايط بهداشتي و به صورت 

روزانه طبخ شده باشند، مجاز هستند.



اخبار 13 راهوشهرسازي

»تعادل«نقششهرهايجديددرافزايشقابليتزندگيدرشهرهايبزرگرابررسيميكند

تعديل جمعيت كلان شهرها با توسعه شهرهاي مياني
گروه راه و شهرسازي| زهره علامي|

درحالي كه براساس اظهارات مديرعامل شركت 
عم�ران ش�هرهاي جديد، فعاليت دو ش�ركت 
عمران شهرهاي جديد تيس و ايوانكي در شش 
ماه دوم سال ۹۷ آغاز مي شود تا فرآيند توسعه 
اين دو شهر تسريع شود، اما كارشناسان اقتصاد 
مسكن معتقدند كه ايجاد شهرهاي جديد با توجه 
به سابقه شكست خورده اين شهرها در ايران و 
ساير كشورها نمي تواند كمكي به تحقق اهداف 

اين شهرها كنند.
سياس�ت احداث ش�هرهاي جديد در ايران با 
هدف كاهش فش�ارهاي جمعيتي وارد شده به 
شهرهاي بزرگ در اواخر دهه 1360 مطرح شد، 
اما با شروع احداث ش�هرهاي جديد، مسائل و 
مشكلات شهرهاي جديد آشكار شد و انتقادات 
و پيشنهادهايي براي اصلاح يا عدم اجراي اين 

سياست ارايه شد.
تجربه حدود سه دهه احداث شهرهاي جديد در 
ايران نشان مي دهد كه اين طرح نه تنها در كاهش 
سرريز جمعيتي شهرهاي مادر موفق نبوده بلكه 
خود پايگاهي براي جذب مهاجران ش�هرهاي 
كوچك و روس�تاها شده و فش�ار مضاعفي را با 
توجه به دريافت خدمات بيش�تر به ش�هرمادر 
تحميل كرده است. در اين ميان، برخي پيشنهاد 
مي دهند كه نوس�ازي بافت فرس�وده مي تواند 
جايگزين مناسبي براي احداث شهرهاي جديد 
و اقماري باش�د و اين درحالي اس�ت كه گاهي 
پس از بازسازي بافت فرسوده، تعداد واحدهاي 
مسكوني ساخته شده جوابگوي ساكنان قبلي را 
هم نمي دهد، بنابراين بهترين گزينه براي سرريز 
جمعيت كلان ش�هرها، توسعه شهرهاي مياني 
است.  در حالي كه احداث شهرهاي جديد راهكار 
مناسبي براي كاهش فشار جميعتي كلان شهرها 
نيس�ت، نگاهي به اظهارات مديرعامل شركت 
عمران ش�هرهاي جدي�د براي بهبود ش�رايط 
ش�هرهاي جدي�د مي توان�د در شفاف س�ازي 
سياست وزارت راه و شهرسازي براي حل مشكل 

افزايش جمعيت كلان شهرها جالب باشد.
ب�ه گ�زارش پاي�گاه وزارت راه و شهرس�ازي، 
حبيب الله طاهرخاني با اش�اره ب�ه پايين بودن 
سطح س�رانه هاي خدماتي در شهرهاي جديد 
اظهار مي كند: بايد براي ارتقاي سطح خدمات در 
شهرهاي جديد از منابع استاني استفاده كرده و 
در فرصت باقي مانده از سال ۹۷ از آنها بهره مند 
شويم. معاون وزير راه و شهرسازي اظهار مي كند: 
شركت عمران ش�هرهاي جديد با وجود توقف 
اكثر پروژه هاي دس�تگاه هاي دولتي در سطح 
كش�ور به دليل مش�كلات مالي، اجازه توقف و 
تعطيلي پروژه هاي عمراني خود در ش�هرهاي 
جديد را نداده و توانست تا حد ممكن اين طرح ها 

را سرپا نگه دارد.
او ب�ا تأكي�د براينكه ديگ�ر قصد آغ�از و ادامه 
پروژه اي را در چارچوب مسكن مهر در شهرهاي 
جديد نداريم، مي گويد: سعي داريم پروژه هاي 
فاقد متقاضي را از اين چارچوب خارج كرده و در 

قالبي ديگر به متقاضيان عرضه كنيم.
طاهرخاني با اش�اره ب�ه برنامه ريزي ش�ركت 
عمران شهرهاي جديد در ساخت ۵0 هزار واحد 
مسكوني مش�اركتي در شهرهاي جديد اظهار 
مي كند: هم اكنون تعدادي از اين پروژه ها آغاز 
و تعدادي ديگر در دست برنامه ريزي است كه به 
عنوان اولويت دارترين برنامه شركت در 6 ماهه 

دوم سال جاري در دستور كار قرار دارد.

   طرحي شكست خورده
اگرچه مع��اون وزيرراه و شهرس��ازي، تلاش وزارتخانه 
متبوع خود براي پابرجا ماندن طرح احداث ش��هرهاي 
جديد را قابل ستايش مي داند، بيت الله ستاريان، استاد 
اقتصاد دانشگاه تهران معتقد است كه احداث شهرهاي 
جديد كمكي به حل مشكل كلان شهرها نمي كند و فقط 

مشكلات جديدي را بر سر شهرهاي مادر آوار مي كند.

   پيشينه شهرك هاي جديد در دنيا
 ستاريان با اش��اره به تاريخچه شهرك هاي جديد در دنيا 
به »تعادل« مي گويد: طرح احداث ش��هرك هاي اقماري 
به پيش��نهاد  »ادنس هاوارد « در سال 1985 برمي گردد. 
اين طرح در 15 كشور دنيا اجرايي شد و متاسفانه تمام اين 
طرح ها شكس��ت خورد و عوارض منفي بسياري به همراه 
داشت. اين استاد دانشگاه مي افزايد: ايران، آخرين كشوري 
بود كه نسخه احداث شهرهاي اقماري يا همان شهرهاي 

جديد در آن اجرايي شد.
او ادامه مي دهد: هدف از احداث شهرهاي جديد، پوشش 
سرريز شهرهاي مادر بود كه نتوانست در تحقق اين هدف 
موفق باشد، زيرا بهترين تجربه در اجراي اين طرح مربوط 
به لندن بود كه ش��هرهاي اقماري اطراف اين ش��هر فقط 

توانستند، 4 درصد مردم كلان شهر لندن را جذب كنند.
به گفته اين استاد دانشگاه، اجراي طرح شهرك هاي اقماري 
نه تنها در تأمين مسكن جمعيت سرريز كلان شهرها موفق 
نبود، بلكه پايگاهي براي كوچ از شهرها و روستاها به سمت 

شهرهاي مادر شد.
ستاريان اظهار مي كند: شهرك هاي اقماري در ادامه وابسته 
شهرهاي مادر شدند و تمام خدماتشان را از جمله اشتغال، 
درآمد و ... از ش��هرهاي مادر دريافت مي كردند و ارايه اين 

خدمات به شهرمادر تحميل شد. 
او با اشاره به ديگر تبعات منفي احداث شهرهاي جديد يا 
همان شهرهاي اقماري مي گويد: همچنين بين شهر مادر 
و شهرهاي اقماري حاشيه نش��يني شكل گرفت و چون 
اين شهر ها ماهيت اقتصادي و هويت شهري نداشتند، به 
شهرهاي خوابگاهي تبديل شدند و اين موضوع تنها مربوط 
به ايران نمي شود و در 15 كشور ديگر دنيا هم اين اثرات را 
شاهد بوديم. اين استاد دانشگاه اضافه مي كند: در زمان ارايه 
طرح احداث شهرهاي جديد، مخالفت هاي بسياري براي 
عدم اجراي اين طرح شكل گرفت و مخالفان معتقد بودند كه 
اين تجربه شكست خورده است و بايد طرح هاي جايگزيني 

از جمله توسعه شهرهاي مياني در دستور كار قرار گيرد.
ستاريان بيان مي كند: تعداد شهرهاي مياني در كشور زياد 
است و مي تواند سرريز جمعيت را پوشش دهد تا مهاجرت 
كاهش يابد. او با اش��اره به اينكه ايجاد و توسعه شهرهاي 
اقماري كمكي به حل مشكل افزايش جمعيت شهرهاي 
مادر نمي كند، مي گويد: احياي بافت هاي فرس��وده فقط 
مي تواند ساكنان اين بافت ها را پوشش دهند و نمي توانند 
جوابگوي سرريز جمعيت شهرهاي مادر شوند. اين استاد 
اقتصاد دانشگاه تهران مي افزايد: نوسازي بافت هاي فرسوده 
طرحي است كه بايد در تمام دولت ها و در تمامي زمان ها 
اجرايي شود و به عنوان يك طرح براي ساماندهي جمعيت 

سرريز از آن استفاده كرد.
س��تاريان تصريح مي كند: گاهي در بازس��ازي بافت هاي 
فرسوده با توجه به تراكم بالاي اين بافت ها، ساكنان همان 
منطقه نمي توانند در آن منطقه صاحب خانه شوند و مجبور 

به خريد خانه اي در محله ديگر مي شوند.

   افزايش مهاجرت از سكونتگاه هاي رسمي 
در ش��رايطي كه بحث درباره موفقيت آميز بودن يا نبودن 
احداث شهرهاي جديد يا اقماري مطرح است، شهرهايي كه 
با هدف كاهش جمعيت سرريز شهرهاي مادر و جلوگيري 
از حاشيه نشيني در اطراف كلان شهرها جلوگيري مي كند، 
احداث شده است؛ معاون وزير راه و شهرسازي با بيان اينكه 

با اقدامات پيشگيرانه توانستيم روند حاشيه نشيني را در 
برخي ش��هرها كنترل كنيم، مي گويد: با افزايش قيمت 
مسكن و اجاره بها شاهد ايجاد و توسعه منطقه هلال فقر 

در تهران هستيم.

   هلال فقر در تهران
محمد سعيد ايزدي در گفت وگو با ايلنا مي افزايد: در حال 
حاضر در ضلع جنوب غرب، جنوب و جنوب ش��رق تهران 
هلال فقر ايجاد شده است. در اين حال، روند صعودي استقرار 

سكونتگاه هاي غيررسمي مي تواند بسيار پرمخاطره باشد.
ايزدي با بيان اينكه يكي از عوامل ايجاد س��كونتگاه هاي 
غيررسمي و نابسامان در حاشيه تهران ناشي از تداخلات 
محدوده و حريم شهرها اس��ت، مي گويد: در جنوب شهر 
تهران شاهد تداخلات مديريتي هستيم كه موجب ايجاد اين 
سكونتگاه هاي غيررسمي و بي نظمي هاي شهري شده است 

و تصرف ها در اين مناطق افزايش يافته است.
او مي افزايد: در نسيم  ش��هر كه در نزديكي تهران اس��ت، 
ميزان جمعيت از كمتر از 4 هزار نفر در چند سال گذشته به 
جمعيت بيش از 600 هزار نفر رسيده  است كه تمام اين رشد 
جمعيتي قابل توجه ناشي از اختلافاتي است كه در مديريت 
ش��هري وجود دارد. معاون وزير راه و شهرسازي با اشاره به 
ساخت و سازهاي غيرقانوني در محدوده هاي شهر تهران 
اظهار مي كند: متاسفانه اين تصرفات غيرقانوني كه برخي از 
شركت ها و شهرداري ها به آن رسميت داده اند و وزارت راه و 
شهرسازي را با حقوق مكتسبه مواجه كرده، مشكلات بسيار 

زيادي براي شهر تهران ايجاد خواهند كرد. 
دبير ش��وراي عالي معماري و شهرسازي با تاكيد بر اينكه 
حاشيه نشيني مساله حادي است كه مديريت نشده است، 
مي گويد: با تشكيل شوراي ساماندهي پايتخت به دنبال حل 
اين مسائل هستيم و به اين شورا گزارش داديم كه مساله 

تهران بايد در مجموعه شهري تهران ديده شود.

   2 سناريو درباره حاشيه نشيني
ايزدي درباره افزايش حاشيه نشيني ناشي از افزايش 
قيم��ت اجاره به��ا بر قيمت مس��كن در كلانش��هرها 
اظه��ار مي كن��د: درب��اره حاشيه نش��يني و وضعيت 
سكونت گاه هاي غيررسمي دو سناريو وجود دارد اول 
اينكه طبق آمارهاي رسمي سال 95 روند رشد جمعيت 

در بسياري از شهرها به صورت متوسط نزديك به صفر 
شده و در برخي از شهرها هم منفي است.

او مي افزاي��د: تح��ولات جمعيتي مش��ابه تحولات و 
دگرگوني هاي دهه ه��اي قبل را نداري��م و طبق اين 
آمار پيش بيني نمي ش��ود در همه كلانشهرها شاهد 
افزايش مهاجرت و رش��د جمعيت باشيم. معاون وزير 
راه و شهرسازي با بيان اينكه البته دركنار اين پيش بيني، 
ساير نيروها مانند خشكس��الي ، تغييرات اقتصادي و ... 
موجب تغيير روند مهاجرت مي شود، مي گويد: افزايش 
قيمت مس��كن و اجاره بها مي تواند عام��ل افزايش روند 
حاشيه نش��يني ش��ود. ايزدي تاكيد مي كند: البته اين 
پديده ها شامل همه شهرها نمي شود. بنابراين نمي توانيم 
آن را به تمام كشور تعميم دهيم، اما در شهري مانند چابهار 
شاهد تاثيرگذاري هر دوي اين عوامل يعني هم خشكسالي 
و هم تغييرات اقتص��ادي در روند مهاجرت و جابه جايي 
جمعيت هس��تيم و اي��ن عوامل، م��وج مهاجرت هاي 
حاشيه نشيني را افزايش داده اند و به آن سرعت بخشيده اند 
و در ش��هرهاي مرزي مانند كردستان هم اين تغييرات 
جابه جايي جمعيت��ي انتظار مي رود. مع��اون معماري 
و شهرس��ازي ادامه مي دهد: با هم��كاري قوه قضاييه 
توانسته ايم بررسي ها و مطالعات جدي در بحث مبدا و 

مقصد مهاجرت داشته باشيم.
او مي اضافه مي كند: طب��ق گزارش هاي اين كارگروه 
در ش��ش ماه گذشته در شش ش��هر پايلوت با اجراي 
سياست هاي پيشگيرانه تصرف هاي غيرقانوني به صفر 
رسيده است. دبير شوراي عالي معماري و شهرسازي با 
اشاره به عامل مهمي كه در جريان مهاجرت و گسترش 
حاشيه نش��يني و س��كونتگاه هاي غيررس��مي موثر 
اس��ت، مي گويد: بحث ديگر كه در جريان جابه جايي 
جمعيت نقش دارد، بحث اقتصاد كلان است كه بايد 
در سياست هاي توسعه مسكن و سياست هاي توسعه 

شهري در نظر گرفته شود.
به گفته ايزدي، با توجه به اين عامل در بسياري از برنامه ها 
بازنگري شود در غير اين صورت با سياست هايي كه از پيش 
تعيين شده هيچ پيش بيني از روند جابه جايي جمعيت 
نمي توان داشت و همين عامل مي تواند منجر به گسترش 

جوامع نابسامان در كلانشهرها به ويژه تهران شود.
ايزدي با بيان اينكه افزايش جمعيت در اين سكونتگاه هاي 

غيررسمي پرشتاب شده اس��ت، مي گويد: وزارت راه و 
شهرسازي براي ساماندهي اين مناطق چندين گزينه و 
راهبرد از طريق حمل و نقل، صنعت، پراكنش جمعيت، 
تقس��يمات كش��وري، اصلاح حوزه هاي مديريتي و ... 
پيشنهاد داده است.  معاون وزير راه و شهرسازي با اشاره 
به ساخت وس��ازهاي جديد كه در محدوده شهر تهران 
به ص��ورت غيرقانوني انجام مي ش��ود، اظهار مي كند: 
اين ساخت و سازها س��رپناه سازي است و فقط در حد 
پاسخگويي به اسكان غيررسمي احداث مي شود به طور 
قطع پروانه س��اخت ندارند و جزو س��اخت و سازهاي 
غيرقانوني محسوب مي شوند. او تاكيد مي كند: همان طور 
كه گفتم س��اخت و س��از اين واحدهاي غيرقانوني در 
فواصل حريم شهرها خارج از مديريت شهرداري تهران 
انجام مي شود به همين دليل پيشنهاد داده ايم كه تمامي 
اين نواحي به صورت يكپارچه تحت مديريت شهرداري 

تهران قرار بگيرند.
ايزدي با اشاره به افزايش حاشيه نشيني در منطقه پرند 
در شرايطي كه مس��كن مهر پرند فاقد متقاضي است، 
مي گويد: بايد در نظر داش��ته باشيم خانواده هايي كه در 
سكونتگاه هاي غيررسمي اين منطقه ساكن شده اند قدرت 
خريد بسيار پاييني دارند كه حتي نمي توانند در مسكن 
مهر هم صاحب خانه شوند. معاون وزير راه و شهرسازي 
مي افزايد: اي��ن گروه ها پايين تر از دهك 3 ق��رار دارند و 
حتي نمي توانند از تسهيلات و امكانات مسكن حمايتي 
استفاده كنند، البته يكي از دلايل سكونت در اين مناطق 
نزديكي آن به شهرك هاي صنعتي است كه محل كار آنها 

محسوب مي شود.
معاون وزير راه و شهرس��ازي همچني��ن درباره كنترل 
حاشيه نشيني در شهر مش��هد بيان مي كند: يك سوم 
جمعيت مش��هد يعني يك ميليون و 200 هزار نفر در 
حاش��يه اين ش��هر زندگي مي كنند كه خوش بختانه 
توانس��تيم با برنامه ه��اي پيش��گيرانه رون��د افزايش 

حاشيه نشيني در مشهد را كنترل كنيم.
ايزدي ادامه مي دهد: پس از انجام برنامه هاي پيشگيرانه 
در مش��هد، برنامه هاي درمان موضوع حاشيه نشيني 
در اين كلانشهر دنبال مي ش��ود و توانستيم آن روند 
انفجاري حاشيه نشيني را كنترل كنيم و از گسترش 

نواحي غيرقانوني بكاهيم.

زهرانژادبهرام،عضوشورايشهرتهران:

خيابان انقلاب براي معلولان مناسب سازي مي شود
گروه راه و شهرسازي|

 شهر تهران مناسب معلولان نيست. اين موضوع را با كمي 
تردد در سطح شهر تهران به آساني مي توان فهميد. استفاده 
از اتوبوس هاي بي.آر.تي و مترو عملا براي اين قشر ممكن 
نيست و گاه براي رفت و آمد به مراكز تفريحي و پارك ها 
نيز با مشكل مواجه مي شوند. روز يك شنبه   مجيد فراهاني 
رييس كميته بودجه شوراي شهر تهران در نشست علني 
اين شورا از عدم مناسب سازي شهر براي معلولان گلايه 
كرد.  او با  انتش��ار فيلمي درمورد گرفتار شدن معلولان 
ويلچرنشين در گيت هاي اتوبوس و مترو گفت: عدم تحقق 
مصوبه دس��ترس پذير بودن تهران براي معلولان باعث 
شده است كه اين گروه از شهروندان از حق زندگي در شهر 
بطور كامل برخوردار نشوند. به گفته فراهاني، حمل و نقل 
آسان براي معلولان كمترين خدمتي است كه شهرداري 
از طريق دسترس پذير كردن و تسهيل استفاده اين افراد 

از شبكه حمل و نقل عمومي مي تواند ارايه دهد. به بهانه 
دسترس پذير كردن امور، پيمانكاران فرصت اجراي يك 
كار ناقص و صدور صورت وضعيت براي شهرداري را پيدا 
كردند كه متاس��فانه اين روند در مترو بسيار تاسف بارتر 
است، چراكه در سال 89 يك زن نابينا در ايستگاه خزانه 

جان خود را از دست داد. 
روز گذشته، پيروز حناچي معاون معماري و شهرسازي 
ش��هرداري تهران نيز در چهاردهمين جلس��ه »س��تاد 
مناسب سازي فضاهاي ش��هري براي معلولين جسمي 
و حركتي« با اش��اره ب��ه اينكه اولين راهنم��اي ضوابط 
مناسب سازي فضاهاي شهري پس از انقلاب اسلامي در 
سال 1362 منتشر شد، تصريح كرد: به دنبال انتشار اين 
ضوابط، قوانيني در اين خصوص تصويب شد. در بسياري از 
كشورهاي دنيا مرز مالكيت شهروندان از ديوار ملك فراتر 
بوده و مس��ووليت پياده رو و فضاي سبز آن را هم شامل 

مي ش��ود، به منظور شروع جرياني جديد و قانوني كردن 
آن لازم اس��ت اقدامات براي امتداد دادن مرز پايان كار تا 
پياده روها را صورت دهيم كه اين امر تاثيرات قابل توجهي 
در افزايش كيفيت فضاهاي عمومي شهر و حذف موانع 
از مسيرهاي معلولان خواهد داشت. در اين جلسه، زهرا 
نژاد بهرام نماينده شوراي اسلامي شهر تهران نيز حضور 
داشت و گفت: از ش��هرداري انتظار مي رود در بحث مهم 
مناسب سازي، سياست گذاري و برنامه ريزي هاي مناسب 
را انجام دهد. در اين بخش لازم اس��ت تا هماهنگي ميان 
اعضاي ستاد صورت بگيرد و با فعال سازي اجراي مباحث، 
مناسب سازي در بخش هاي مختلف پيگيري شود. شوراي 
شهر بدنبال آن است تا ستاد مناسب سازي در مسير اصلي 
خود قرار بگيرد و به اهداف و برنامه هاي كمي و كيفي برسد. 
اگر فعاليت ها و اقدامات هماهنگ و با برنامه ريزي منظم 
پيش برود مي توانيم ضمن جبران كمبود و كاستي در اين 

خصوص هرچه سريع تر و در كمترين زمان ممكن به شهر 
دسترس پذير برس��يم و بتوانيم به وظايف خود در قبال 

شهروندان عمل كنيم. 
عضو ش��وراي ش��هر همچنين از مناسب سازي بخشي 
از خيابان اصل��ي انقلاب خبرداد و گف��ت: با هماهنگي 
اعضاي س��تاد و مناطق مربوطه در آينده نزديك فازي از 
خيابان انقلاب به عنوان محور پايلوت براي تردد معلولان 
مناسب سازي مي شود به گونه اي كه تمامي مسير هاي 
تردد و دسترسي افراد اعم از پياده راه، ايستگاه هاي اتوبوس 
و ورودي ساختمان هاي عمومي براي اقشار مختلف داراي 
معلوليت دسترس پذير خواهد شد. همچنين در اين جلسه 
گزارش مفصلي از اقدامات انجام ش��ده از جمله تشكيل 
كميته هاي مناسب س��ازي در مناطق شهرداري تهران، 
اصلاح فرآيند صدور پروانه و كنترل عمليات ساختماني 
در راس��تاي كنترل ضوابط مناسب س��ازي، بارگذاري 

كدهاي ارتفاعي در سامانه طرح تفضيلي و بخشنامه هاي 
صادر شده در شهرداري تهران در خصوص ارتقاي فرآيند 

مناسب سازي ارايه شد.
 در ادامه جلس��ه نمايندگان س��ازمان هاي م��ردم نهاد 
موضوع��ات و مطالب خ��ود را با اعضاي س��تاد درميان 
گذاشتند.  در پايان مواردي به عنوان مصوبات اين جلسه 
مطرح شد كه از اهم اين موارد مي توان به »مناسب سازي 
يك پارك، دو ساختمان شهرداري و يك محور شهري به 
ازاي هر يك از مناطق و در مجموع 88 پروژه در سطح شهر 
تهران طي س��ال جاري«، »لحاظ كردن مناسب سازي 
به عنوان بخشي از فرآيند عقد قرارداد، طراحي و اجراي 
پروژه هاي عمراني»انتخاب محور انقلاب به عنوان محور 
پايلوت«، »ارايه نقشه اي از اماكن مناسب سازي شده جهت 
ارايه به شهروندان«، »اجراي برنامه هاي آموزشي و فرهنگي 

به صورت مستمر و در قالب برنامه مدون« اشاره كرد. 

    برنامه سوم شهرداری  نبايد مرجوع شود
محمود ميرلوحی، رئيس کميته اقتصاد ش��ورای شهر 
با اش��اره به لايحه برنامه سوم شهرداری گفت: دوستان 
معتقدند که اين برنامه انسجام و هماهنگی لازم ندارد، اما 
من از همان ابتدا معتقد بوده ام اين برنامه اشکالاتی دارد 
که قابل رفع است. به گزارش ايلنا، وی ادامه داد: مسيری 
که اکنون در کميته اقتصادی طی می کنيم، مس��يری 
است که طی آن شاکله برنامه به صورت موضوعی ديده 
شود و مثل گذشته به صورت بخشی نباشد. از اين طريق، 
انسجامی  در حوزه کلان و فرابخشی مثل منابع انسانی، 
ساختار کلی، حوزه مطالعات، برنامه ريزی، بودجه، خزانه 
و سيستم های هوش��مند ايجاد می شود و در عين حال 

بخش ها نيز انسجام درون بخشی خود را حفظ می کنند. 
رئيس کميته اقتصاد ش��ورای ش��هر تهران با اشاره به 
جايگزينی حجت ال��ه ميرزايی، مع��اون برنامه ريزی و 
توسعه شهری شهرداری تهران گفت: من از کسانی بودم 
که از کليت برنامه سوم شهرداری حمايت کردم. برخی از 
اعضا اعتقاد داشتند برنامه بايد به طور کامل مرجوع شود. 
ميرلوحی در پاسخ به اين که آيا پيشنهاد تغيير ميرزايی 
از س��وی وی مطرح ش��ده يا خير، اظهار كرد: پيشنهاد 
جايگزينی از سوی من نبود، اما پس از اينکه اين تصميم 
گرفته شد، من از اينکه يک خانم جايگزين ايشان شود، 
استقبال کردم؛ چراکه از ميان 9 معاون شهری حداقل 

يک نفر بايد خانم باشد.

   سامانه هشدار سريع سيلاب 
در انتظار  بودجه

طرح سامانه هشدار سريع سيل تهران از سال 94 مطرح 
شد اما متاسفانه هنوز به سرانجام نرسيده است و در انتظار 
تامين بودجه است. به گزارش فارس، سيل پس از زلزله، 
بزرگ ترين مخاطره طبيعی در شهر تهران است و در واقع با 
توجه به تغيير اقليم، خطرسيل بيش از پيش تهران را تهديد 
می کند؛ از اين رو لزوم داشتن سامانه هشدار سريع سيل 
بيش از پيش بايد مورد توجه قرار گيرد. سامانه هشدار سريع 
سيلاب با همکاری سازمان پيشگيری و مديريت بحران شهر 
تهران با وزارت نيرو، سازمان هواشناسی، شرکت آب منطقه 

ای شهر تهران و آبفای تهران فعال خواهد شد .

    راه اندازی يک خط جديد در مترو تهران
مع��اون حمل و نق��ل ترافيک ش��هرداری تهران از 
راه اندازی يک خط جديد در برنامه 5 س��اله س��وم 
شهرداری تهران خبر داد. به گزارش تسنيم، مراسم 
امضا و مبادله تفاهمنامه همکاری صنعت ريلی روز 
گذشته با حضور محسن پورسيدآقايی معاون حمل 
و نقل و ترافيک شهرداری تهران و حميدرضا طيبی 
رئيس جهاد دانشگاهی انجام گرفت. پورسيدآقايی 
در اين مراس��م اظهار کرد: هم اکنون ما 7 خط مترو 
در ش��هر تهران داريم که البت��ه دو خط آن هنوز به 
بهره برداری نرسيده اس��ت علاوه بر اين بايد تعداد 
خطوط مترو را در ش��هر تهران به 12 خط افزايش 

دهيم تا تمامی شهر تهران را که يک کلان شهر بزرگ 
محسوب می ش��ود تحت پوش��ش خود قرار بدهد. 
معاون حم��ل و نقل و ترافيک ش��هرداری تهران با 
بيان اين که در بحث ساخت ساختمان مترو مشکلی 
نداريم گفت: بخش��ي از تجهيزات وارداتي است که 
بايد تلاش شود با استفاده از توان مهندسان ايرانی 
از تجهيزات داخلی برای توسعه مترو استفاده کنيم.

در همين زمينه جهاد دانش��گاهی آمادگی خود را 
برای تامين اين تجهيزات اعلام کرده اس��ت که اين 
تجهيزات عموما مربوط به سيستم برق مترو، تهويه 
و سيگنالينگ و سيستم های کنترل تردد مسافران 

در ايستگاه ها است.
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۱۵ كيلومتر از جاده چالوس 
 بزرگراه مي شود 

مديرعامل شركت س��اخت و توسعه زيربناهاي 
حمل و نقل كشور گفت: در راستاي تسهيل سفر 
به شمال كشور، بخش ديگري از محور چالوس 
حدفاصل دزدبن ت��ا مرزن آباد به بزرگراه تبديل 
مي شود.  به گزارش روابط عمومي و امور بين الملل 
شركت ساخت و توسعه زيربناهاي حمل و نقل 
كشور، خيرالله خادمي افزود: در روزهاي تعطيل 
و زمان هايي كه مس��ير جاده چالوس به سمت 
پايتخت يك طرفه مي ش��ود، عبور و مرور براي 
ساكنين منطقه دردسرساز است كه با چهارخطه 
ش��دن حدفاصل دزدبن تا مرزن آباد به طول 15 

كيلومتر اين مشكل برطرف خواهد شد.
خادم��ي همچنين از ش��روع مطالع��ات محور 
مرزن آباد-كلاردشت خبر داد و افزود: اين محور 
به طول 24 كيلومتر با ايجاد راه ارتباطي موجب 
تسهيل سفر از محور چالوس و كلاردشت به شهر 
تنكابن مي شود كه در حال حاضر پيگير دريافت 

موافقت نامه پروژه هستيم.
معاون وزير راه و شهرس��ازي اظهاركرد: احداث 
اين زيرگذر براي روس��تاهاي هشت گانه در اين 
محدوده بسيار مفيد است و رفت و آمد ساكنان 
اين روستاها را تسهيل خواهد كرد كه هم اكنون 

مطالعات آن در حال اجرايي شدن است.

تلاش براي راه اندازي بندر 
چابهار قبل از بازگشت تحريم ها

هند و ايران تلاش هاي خود را براي عملياتي كردن 
بندر چابهار از سر گرفته اند و قصد دارند بخشي از 
بندر چابهار را قبل از تحريم هاي آمريكا راه اندازي 
كنند. به گزارش تسنيم به نقل از تايمزآو اينديا، 
هفته گذش��ته يك هيات نمايندگي از ايران به 
دهلي رفت كه تصميم گرفتند تلاش هاي خود را 

براي تكميل بخشي از بندر چابهار دوبرابر كنند.
اين پروژه به خاطر ت��رس از تحريم هاي آمريكا 
به تأخير افت��اده بود و تلاش ش��د يك مكانيزم 
پرداخت از طريق كانال هاي بانكي دو كشور براي 

معاملات اين بندر مهم استراتژيكي پيدا كنند.
هند 500 ميليون دلار براي ساخت اين بندر و راه 
ارتباطي چابهار به افغانستان هزينه كرده است. 
اين راه ارتباطي دسترسي دهلي نو را به افغانستان 
از طريق يك مسير آبي �� خاكي كه از پاكستان 

رد مي شود، ميسر كرده است. 
بيش از 15 س��ال طول كشيد تا ايران و هند اين 
بندر را عملياتي كنند و طرح آن در ابتدا در دوران 

تصدي بيهاري واجپايي ارايه شده بود.
فاز نخست بندر چابهار ايران در دسامبر 2017 با 
حضور رييس جمهوري ايران به بهره برداري رسيد 
و يك مسير استراتژيك جديد ميان ايران، هند و 

افغانستان ايجاد كرد.

اعمال ۵۰  درصد تخفيف 
روی کرايه خطوط سرويس ها

مديرعامل شرکت واحد اتوبوسرانی با اشاره به اينکه 
در حال حاض��ر تهران دارای ح��دود 100 اتوبوس 
مدرسه است، گفت: اين اتوبوس ها با برچسب هايی 
که روی آنهاس��ت قابل شناس��ايی هس��تند و 50 
درصد تخفيف روی کرايه آن ها لحاظ ش��ده است. 
به گزارش ايلنا، پيمان س��نندجی با اشاره به اينکه 
 )school bus( اتوبوس مدرسه را در تمام دنيا با نام
می شناسند، اظهار کرد: اتوبوس های مدرسه در دنيا 
زردرنگ و دارای دماغه هستند. همچنين يک دسته 
مشخصات در داخل اتوبوس های مدرسه وجود دارد 
اما ما در حال حاضر چنين ناوگانی در کشور نداريم و 
به همين دليل از اتوبوسی معمولی خود در راستای 
راه اندازی اتوبوس مدارس استفاده کرديم. وی با بيان 
اينكه راه اندازی اتوبوس م��دارس دو هدف را دنبال 
مي كند، تصريح كرد: هدف اول فرهنگ سازی برای 
استفاده از سرويس های حمل و نقل عمومی است 
که بايد از مدارس شروع شود و هدف بعدی مربوط 
به کمک در بحث های اقتصادی خانوارها می شود. 
مديرعامل شرکت واحد اتوبوسرانی با اشاره به اينکه 
استفاده از سرويس های »در تا در« مدرسه مردم را 
متحمل هزينه ای بالا می کند، بيان کرد: اگر مردم 
از س��رويس های مدرس��ه که راه اندازی کرده ايم، 
اس��تفاده کنند، روی کرايه خط 50 درصد تخفيف 
اعمال می شود. اگر يک خط اتوبوس مثلا هزار تومان 
هزين��ه دارد، با کارت هايی که ب��رای دانش آموزان 
صادر می شود، کرايه 500 تومان محاسبه می شود. 
سنندجی افزود: ما سال گذشته در منطقه 4 تهران 
سه خط اتوبوس مدرسه راه اندازی کرديم و امسال 
تصميم گرفتيم تجربه جهانی درخصوص سرويس 
مدارس را در 22 خط اتوبوس انجام دهيم. به همين 
منظور در هر ش��هرداری منطقه 22 خط راه اندازی 
کرده ايم. ممکن اس��ت اين خطوط همان خطوط 
قبلی باشند اما ايستگاه ها و تابلوهای خاص دارند. 
همچنين روی اتوبوس ها برچسب هايی وجود دارد 
تا بتوان اتوبوس مدرسه را از ساير اتوبوس ها تشخيص 
داد. مديرعامل شرکت واحد اتوبوسرانی با اشاره به 
اينکه ايستگاه هايی پيش بينی ش��ده تا اتوبوس ها 
دانش آموزان و والدين آنان را سوار می کنند، گفت: 
اتوبوس مدرسه سه شيفت کاری اعم از صبح و ظهر و 
عصر دارد و در هر شيفت کاری سه رفت و سه برگشت 
داريم. سرفاصله ها 15 دقيقه است و تصور می کنم اگر 
تا پايان سال اين طرح با موفقيت پيش رود، می توانيم 
سال آينده خطوط سرويس مدارس خود را گسترش 
دهيم. وی با بيان اينکه حدود 100 اتوبوس مدرسه در 
سطح تهران داريم، خاطرنشان کرد: در دنيا اتوبوس 
مدارس هم به صورت »در تا در« است و هم به صورت 
سرويس اتوبوسی. در تهران جای سرويس اتوبوسی 
خالی بود که آن را ايجاد کرديم. البته بايد سال های 
آتی خيلی بيشتر از 22 خط اتوبوس مدرسه داشته 
باشيم و نياز است تعداد مدارس و منازل بيشتری را 

در سطح شهر پوشش دهيم.

در شهر
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وزارت صنعت به واردات »لوازم خانگي، خودرو و لوازم يدكي« چراغ سبز نشان داد

اتاق شيراز طي گزارشي بررسي كردوزارت صنعت اعلام كرد

آزادسازي مشروط  واردات

راهكارهايبهبودرتبهايراندرشاخصثبتمالكيتدولتدرطرحپيشفروشلوازمخانگيمداخلهنميكند

تعادل|
پس از چندين م��اه اعمال محدوديت و ممنوعيت در 
زمينه واردات خودرو، لوازم خانگي و نيز لوازم يدكي، 
اكنون به نظر مي رسد كه يخ ممنوعيت وارداتي دراين 
سه حوزه در حال آب شدن باشد، چرا كه وزير صنعت، 
معدن و تجارت در نامه اي 7 بندي كه به شكل همزمان 
براي چهارتن از معاونين خود ارس��ال كرده، ساز و كار 
جديد واردات خ��ودرو و لوازم خانگ��ي را اعلام كرده 
است. ساز و كاري كه هر چند چندان پيچيده نيست، 
اما نش��ان مي دهد، دولت قصد دارد با تسهيل واردات 
مشروط در اين سه حوزه، به برخي نابساماني هايي كه 
به دنبال اعمال محدوديت ها و ممنوعيت هاي وارداتي 
ايجاد شده بودند، پايان دهد. اين در حالي است كه بر 
اساس اعلام معاونت امور اقتصادي و بازرگاني وزارت 
صنعت، دولت قصد ن��دارد در طرح پيش فروش لوازم 
خانگي كه چند روز پيش آغاز شد، مداخله كند. بر اين 
اساس، وزارت صنعت حتي پيوستن ساير شركت هاي 
توليدكننده لوازم خانگي را نيز به اين طرح تشويق كرده 
است. از ديگر سو اما معاون امور اقتصادي و بازرگاني وزير 
صنعت، در نامه اي به معاون امور صنايع اين وزارتخانه، 
خواستار تس��هيل در روند بروكراسي اداري شده تا به 
اين ترتيب، مشكلات واردات، به ويژه در زمينه واردات 
لوازم يدكي مرتفع شود. اين در حالي است كه بخشي 
از ناوگان حمل و نقل سنگين كشور در هفته هاي اخير، 
به دليل عدم دسترسي به لوازم يدكي عمدتا وارداتي، 

صحنه اعتراضات صنفي بوده است.

نامهنگاريآقايوزير
سازوكار جديد واردات كالاهاي سرمايه اي و مصرفي 
بادوام از قبيل خودرو )سبك و سنگين(، ماشين آلات 
صنعتي، كشاورزي، راهسازي، لوازم خانگي، مصنوعات 
الكتريكي و الكترونيكي، صوتي، تصويري و وس��ايل 
ارتباطي اعلام شد. محمد شريعتمداري وزير صنعت، 
معدن و تجارت با ارس��ال نامه هاي مشترك به حسن 
يونس سينكي، معاون امور اقتصادي و بازرگاني، محسن 
صالحي نيا معاون امور صنايع، مجتبي خسروتاج رييس 
سازمان توسعه تجارت و س��يد محمود نوابي رييس 
سازمان حمايت مصرف كنندكان و توليد كنندگان، 
»سازوكار جديد واردات كالاهاي سرمايه اي و مصرفي 
بادوام« را تشريح كرد. متن اين نامه به اين شرح است: 
»در اجراي مصوبه »هيات مقررات زدايي و تس��هيل 
صدور مجوزهاي كسب و كار« ابلاغي طي نامه شماره 
76321 مورخ 30 تير م��اه 1395 وزير محترم وقت 
امور اقتصادي و دارايي، مبني بر حذف گواهي فعاليت 
نمايندگي ش��ركت هاي خارجي در ايران از فهرست 
مجوزهاي وزارت صنعت، معدن و تجارت، س��از و كار 
جديد واردات كالاهاي سرمايه اي و مصرفي بادوام كه 
واردات آنها به كشور مستلزم ثبت نمايندگي رسمي 
ش��ركت خارجي در ايران اس��ت، به ش��رح زير ابلاغ 

مي گردد: 
1- براس��اس ماده واحده »قانون اجازه ثبت ش��عبه با 
نمايندگي شركت خارجي«، مصوب 21 آبان 1376 و 
آيين نامه اجرايي آن، شركت هاي خارجي كه در كشور 
محل ثبت خود ش��ركت قانوني ش��ناخته مي شوند، 
مشروط به عمل متقابل از سوي كشور متبوع، مي توانند 

در زمينه هايي كه توسط دولت جمهوري اسلامي ايران 
تعيين مي شود، در چارچوب قوانين و مقررات كشور 
به ثبت شعبه با نمايندگي اقدام نمايند. لذا لازم است 
متقاضيان ابتدا به اداره كل ثبت شركت ها و موسسات 
غير تجاري مراجعه و نسبت به ثبت نمايندگي اقدام 

كنند.
2- اش��خاص حقيقي يا حقوقي كه نس��بت به ثبت 
نمايندگ��ي در اداره ثب��ت ش��ركت ها و موسس��ات 
غيرتجاري اق��دام كرده اند در صورت��ي كه بخواهند 
كالاهاي س��رمايه اي يا مصرفي بادوام مشمول ثبت 
نمايندگي )براس��اس ماده »4« قانون قانون حمايت 
از حقوق مصرف كنندگان( از قبيل خودرو )س��بك و 
سنگين(، ماشين آلات صنعتي، كشاورزي، راهسازي، 
لوازم خانگ��ي، مصنوعات الكتريك��ي و الكترونيكي، 
صوتي، تصوي��ري و وس��ايل ارتباطي را وارد كش��ور 
نمايند، قبل از ثبت س��فارش بايد تعهدات لازم براي 
ارايه خدمات پ��س از فروش ب��ه مصرف كنندگان را 
به معاونت ام��ور صنايع )در مورد خودرو( و س��ازمان 
حمايت مصرف كنندگان و توليد كنندگان )در مورد 

ساير كالاها( ارايه كنند.
 3-سازمان حمايت مصرف كنندگان و توليد كنندگان و 
معاونت امور صنايع پس از ابلاغ ضوابط و مقررات مربوط 
به خدمات پس از فروش و اخذ تعهد از متقاضي مبني بر 
ارايه خدمات مطلوب به مصرف كنندگان، مراتب را به 
دفتر مقررات صادرات و واردات براي انجام ثبت سفارش 

ارسال مي نمايند. 
4- دفتر مق��ررات ص��ادرات و واردات پس از دريافت 
اطلاعات مربوط به نماينده اقدام��ات لازم براي ثبت 

سفارش كالاهاي مورد نظر را به عمل خواهد آورد.
 5- نماينده موظف اس��ت اطلاعات مربوط به ميزان 
واردات كالاه��اي مش��مول ثبت نمايندگ��ي خود را 
در مقطع س��ه ماهه ب��راي اعمال نظارت ب��ر فرآيند 
اراي��ه خدمات پ��س از ف��روش به س��ازمان حمايت 
مصرف كنن��دگان و توليد كنن��دگان و معاونت امور 

صنايع اعلام نمايد.
 6- در هر مرحله از فعاليت نماينده، در صورتي كه شاكي 
خصوصي وجود داشته باشد يا از سوي مراجع نظارتي 
فوق الاشاره، عملكرد نمايندگي براساس شاخص هاي 
نظارت��ي مورد عم��ل در ارايه خدم��ات س از فروش، 
مطلوب ارزيابي نشود مراتب به دفتر مقررات صادرات 
و واردات اعلام و دفتر مزبور موظف است بلافاصله پس 
از دريافت نظر مراجع فوق، از ثبت سفارش كالا براي 
نماينده مدنظر جلوگيري به عمل آورد. فعاليت مجدد 
نماينده منوط به موافقت كميته اي متشكل از سازمان 
حمايت، معاونت تخصصي و معاونت امور اقتصادي و 

بازرگاني خواهد بود. 
7- كليه اقدامات فوق به صورت الكترونيكي و در بستر 
سازمان هاي پيش بيني شده با حداقل نياز به مراجعه 
حضوري صورت مي گيرد و معاونت هاي مختلف مرتبط 
با موضوع در س��طح وزارتخانه موظفن��د با محوريت 
معاونت امور اقتصادي و بازرگاني تمهيدات لازم براي 
عملياتي شدن اين فرايند از 1 آذر ماه 1397 را فراهم 
نمايند. بديهي اس��ت از تاريخ مذك��ور صدور گواهي 
فعاليت نمايندگي در مركز اصناف و بازرگانان متوقف و 

ساز و كار جديد عملياتي خواهد شد.«

نامهمعاونبهمعاون
از ديگر س��و اما وزارت صنع��ت تلاش هايي هم براي 
سامان بخشيدن به بازار لوازم يدكي در كشور را آغاز 
كرده است، بازاري نيازمند واردات كه در چند هفته 
گذش��ته صحنه اعتراضات صنفي بوده است. معاون 
اقتصاد وزي��ر صنعت در نامه اي به معاون صنعت اين 
وزارتخانه، خواستار تس��هيل بروكراسي اداري براي 
جلوگيري از كن��دي در روند واردات ش��د. به گفته 
سينكي، كمبود لوازم يدكي در بازار و مخاطرات ناشي 
از اعتراض ناوگان حمل ونقل به ش��يوه تامين اقلام 
مذكور ضرورت توجه هر چه بيشتر به رفع بروكراسي 
ايجاد ش��ده در تاييد ثبت س��فارش و تخصيص ارز 
را مي طلب��د.در بخش��ي از نامه س��ينكي در نامه به 
صالحي نيا معاون امور صنايع اين وزارتخانه با موضوع 
تامين لوازم يدكي آمده اس��ت: »باعنايت به اهميت 
موضوع حل مش��كل ناوگان حمل و نقل كش��وري 
در خصوص تامي��ن لوازم يدكي مورد نياز كش��ور و 
در جهت جلوگيري از هرگون��ه تنش هاي احتمالي 
ضمن ارسال نامه شماره 1935/97 مورخ 97/6/24 
اتحاديه صنف فروش��ندگان ل��وازم يدكي اتومبيل 
و ماش��ين آلات تهران منضم به 14 برگ فهرس��ت، 
پرونده هايي كه كالاهايشان در گمرك براي ترخيص 

نهاي��ي در صف انتظار تاييديه نهايي ثبت س��فارش 
هستند، خواهشمند اس��ت دستور فرماييد برابر بند 
2 و 7 تصميمات جلس��ه م��ورخ 97/6/10 )موضوع 
نامه شماره 164110/6 مورخ 97/6/20( اقدام لازم 

مبذول و از نتايج اين معاونت را مطلع نمايند.«
در ادامه اين نامه آمده اس��ت: »خاطرنشان مي گردد 
كمبود ل��وازم يدكي در ب��ازار و مخاطرات ناش��ي از 
اعتراض ن��اوگان حمل و نقل به ش��يوه تامين اقلام 
مذكور، ضرورت توجه هر چه بيشتر به رفع بروكراسي 
ايجاد ش��ده در تاييد ثبت سفارش و تخصيص ارز، را 
دو چندان مي نمايد. ضمن اينكه ارز اين كالاها به بازار 
ثانويه هدايت گرديده است. لذا بروز تاخير در صدور 
تاييديه ثبت س��فارش تحت عنوان كنترل س��اخت 

داخل و ... مي بايست سريعا رفع گردد.

وارداتبادورزدنممنوعيت
اما تلاش دولت براي تسهيل مسير واردات كالاهايي 
كه تا پيش از اين ب��ا ممنوعيت ها و محدوديت هاي 
مختل��ف وارداتي مواج��ه بودن��د، در حالي صورت 
مي گي��رد كه آماره��اي گمركي، نش��ان از تخلفات 
وارداتي در مورد كالاهاي ممنوعه دارند. بر اين اساس 
و به گفته مسوولان گمرك كشور، باوجود ممنوعيت 

واردات خودرو بر اساس مصوبه هيات دولت، همچنان 
تداوم ترخيص خودرو ديده مي ش��ود. اين در حالي 
است كه بر اساس مصوبه 28 اسفندماه 1396 هيات 
وزيران، خودروهايي كه به گمرك، مناطق آزاد يا ويژه 
اقتصادي وارد شده و مجوزهاي واردات همچون ثبت 
س��فارش معتبر دارند و قبض انبار آنها تا نهم دي ماه 
1396 و ارزش هر دستگاه كمتر از 40 هزار دلار بوده، 
مي توانس��تند با محاس��به پرداخت 40 درصد سود 
بازرگان��ي و مازاد برحقوق ورودي، در مدت س��ه ماه 

خودروها را ترخيص كنند. 
اين فرصت سه ماهه تا تاريخ 31 تيرماه 1397 اعتبار 
داش��ت اما از آنجايي كه برخي نتوانس��تند در زمان 
تعيين ش��ده خودروها را ترخيص كنند، 31 تيرماه 
امسال هيات وزيران در مصوبه اي، اين مهلت را سه ماه 
ديگر تمديد كرد كه زمان آن تا 24 شهريورماه امسال 
تمديد ش��د. به گزارش تس��نيم، پس از توقف ثبت 
س��فارش خودرو، مجوز جديدي براي واردات صادر 
نشده و با توجه به اينكه بيست و چهارم شهريورماه 
آخرين مهلت ترخيص خودروه��اي داراي مجوز از 
گمرك بود، پ��س از اين تاري��خ در صورتي كه افراد 
مجوز واردات نيز داش��ته باشند خودرويي از گمرك 

ترخيص نمي شود.

معاون امور اقتص��ادي و بازرگاني وزير صنعت، معدن و 
تجارت و دبير كارگروه تنظيم بازار اعلام كرد: هر واحد 
توليدي با رعايت ضوابطي مي تواند بر اساس اعتبار برند 
و نوع خدمات ويژه اي كه بواسطه اطلاع رساني كامل در 
اختيار مصرف كننده قرار مي دهد، نسبت به پيش فروش 
محصولات خود اقدام نمايد. به گزارش ش��اتا، حس��ن 
يونس س��ينكي با تاكيد بر عدم لزوم مداخله دولت در 
اجراي اين طرح افزود: در اي��ن طرح توليد كنندگان با 
مدنظر قرار دادن استفاده از ظرفيت هاي مصوب ضوابط 
فروش اقساطي و پيش فروش كالا مصوب هيات تعيين 
و تثبي��ت قيمت ها و اطلاع رس��اني كامل و ش��فاف به 
مصرف كنندگان، مي توانند به پيش فروش محصولات 

خود بپردازند.
او با اش��اره به انعكاس ش��ايعاتي مبني بر تصويب طرح 
مذك��ور در كارگ��روه تنظي��م بازارتصريح ك��رد: طرح 
پيش��نهادي پيش فروش با قيمت مقطوع كالا با اهداف 
تامين مالي واحدهاي توليدي و مديريت تقاضا در بازار، 
در جلسه دبيرخانه كارگروه تنظيم بازار مطرح شد و در 
خاتمه جلسه، اكثريت اعضا رأي به عدم تجانس موضوع 
با شأن كارگروه تنظيم بازار دادند. به گفته او، با پيشنهاد 
معاونت امور اقتصادي و بازرگاني مبني بر احصاء نقاط 
ضعف و قوت، فرصت ها و تهديدهاي مطرح شده و ارايه 
آن به وزير صنع��ت، معدن و تجارت با مدنظر قرار دادن 
عدم لزوم مداخله دولت در اجراي طرح و ارجاع واحدهاي 
توليدي متقاض��ي به اس��تفاده از ظرفيت هاي مصوب 
ضوابط فروش اقساطي و پيش فروش كالا و موارد ذكر 

شده؛ با اين طرح موافقت كرد.
س��ينكي افزاي��ش س��هم توليد كنن��دگان از قيم��ت 
مصرف كننده با حذف واسطه گري و كاهش قيمت هاي 
كاذب )كاهش حاشيه بازاريابي(،  كمك به واحد صنعتي 
در جهت تامين مالي توليد با توج��ه به افزايش نرخ ارز 
و افزايش هزينه هاي توليد، جذب نقدينگي سرگردان 
كه طي يكس��ال اخير با ورود به بازارهاي مختلف سبب 
نابساماني ش��ده و هدايت آن به سوي توليد اشتغال زا و 
داراي ارزش افزوده، مش��اركت بانك صادرات ايران در 
ط��رح مذكور و در نتيجه كاهش ريس��ك اجرايي براي 
مصرف كنندگان و توليد كنندگان و ملحوظ بودن وجه 
مثبت اجتماعي طرح با توجه به تامين رفاه و حمايت از 

مصرف كننده از نقاط قوت اين طرح بوده است.همچنين 
كنترل تقاضاي متورم شده ناشي از حفظ دارايي و جذب 
نقدينگي سرگردان و جلوگيري از افزايش نرخ ها به دنبال 
ش��رايط تحريمي، جلوگيري از رك��ود تورمي، افزايش 
احتمالي مقادير عرضه )ناشي از كاهش احتكار و ذخيره 
خانگي( ب��ه دنبال آرامش بازار ناش��ي از اجراي طرح و 
شفاف شدن قيمتها و امكان كنترل بيشتر برآن، امكان 
توليد بر اساس تقاضا و توان پيش بيني دقيق تر در واردات 
م��واد و قطعات و نيز مديريت مناب��ع ارزي و توانمندي 
صنايع داخلي و وجود ضوابط مصوب فروش اقس��اطي 
و پيش ف��روش مصوب هيات تعيي��ن و تثبيت قيمتها 
از ديگر نكات مثبت اجراي اين طرح اس��ت كه سينكي 
بدان اشاره كرد .سينكي همچنين با تشريح نقاط ضعف 
و تهديدها ي اجراي اين طرح گفت: تهديد ناشي از عدم 
امكان مشاركت ساير برندهاي لوازم خانگي در طرح پيش 
فروش و مخاطره ايجاد فضاي انحصارگري در بازار و عدم 
رقابت توليد كنندگان كوچك مقياس با واحدهاي بزرگ 
توليدي، نامشخص بودن سازو كار تضمين كننده ايفاي 
تعهد واحد توليدي، كيفيت محصول نهايي و همچنين 
عدم تعيين نهاد ناظر و پاسخگو، امكان تشديد تقاضاهاي 
فزاينده به دليل تبديل ماهيت اقلام لوازم خانگي از كالاي 
مصرفي بادوام به كالاي سرمايه اي درنتيجه اجراي چنين 

طرح هايي و نيز احتمال بر هم خوردن نظام نرخ گذاري 
س��اير بازارها با توجه به نرخ 2 درصد ماهانه تخفيف در 
طرح از جمله چالش ها و نقاط ضعفي اس��ت كه در اين 

طرح وجود دارد.
نامشخص بودن سازو كار شبكه خدمات پس از فروش 
پس از اجراي طرح، احتمال ش��كل گيري بازار ثانويه و 
رفتار س��فته گرايانه و خريد و ف��روش حواله هاي پيش 
فروش، احتمال بروز مشكل در تامين مواد اوليه و قطعات 
)وارداتي( با توجه به شرايط تحريمي كشور و  خدشه دار 
ش��دن اعتماد ملي به كالاي تولي��د داخل، نقاط ضعف 
ديگراين طرح بود كه مع��اون امور اقتصادي و بازرگاني 
وزير صنع��ت، معدن و تج��ارت بدان اش��اره كرد .وي 
همچنين تصريح كرد كه نوع قرار داد حقوقي پيش بيني 
شده به نفع مصرف كننده نبوده و در شرايط فوري بايد 
دقيقا روشن شده و در صورت دريافت تمام وجه بايد كالا 
يك ماهه تحويل شود. سينكي تاكيدكرد: بر اين اساس، 
هرگونه دخالت دولت يا دبيرخانه كارگروه تنظيم بازار در 
طرح مذكور به صورت خاص مورد تاييد نبوده و اساساً هر 
واحد توليدي با رعايت ضوابط يادشده مي تواند بر اساس 
اعتبار برند و نوع خدمات ويژه اي كه بواسطه اطلاع رساني 
كامل در اختيار مصرف كننده قرار مي دهد، نس��بت به 

پيش فروش محصولات خود اقدام كند.
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تاييد۳۳هزاراستانداردملي

شاتا| وزير صنعت،  معدن و تجارت طي ابلاغيه اي 
فرايندهاي مرتبط با كارت بازرگاني را به سازمان هاي 
صنعت، معدن وتجارت استاني تفويض كرد. محمد 
شريعتمداري در اين نامه صدور كارت هاي بازرگاني 
مرتبط با سرمايه گذاري هاي خارجي، عمليات احيا و 
لغو ابطال كارت هاي بازرگاني و عمليات تعليق و ابطال 
كارت هاي بازرگاني را براي اجرا توسط سازمان هاي 
استاني، ابلاغ كرد. اين امر با توجه به ضرورت تفكيك 
فعاليتهاي بين ستاد و سازمان هاي استاني، جلوگيري 
از بروكراسي هاي اداري، تسهيل فضاي كسب و كار 
و افزايش اختيارات براي رس��يدگي به امور فعالان 
اقتصادي از سو ي ش��ريعتمداري ابلاغ شده است. 
براساس ابلاغيه وزير صنعت،  معدن و تجارت اتاق 
بازرگاني، صنايع و معادن و كشاورزي ايران موظف 
است نسبت به برگزاري دوره هاي آموزشي و ايجاد 
دسترسي هاي لازم روي سامانه براي سازمان هاي 
استاني اقدام نمايد تا كليه عمليات اجرايي مرتبط 
با كارت هاي بازرگاني در سازمان هاي استاني قابل 

اجرا و مديريت شود.
همچنين اتاق مكلف است تا پايان آبانماه سال جاري 
با كليه س��امانه هاي مرتبط به ويژه سامانه گمرك، 
سازمان امور ماليات، بانك مركزي، بانك هاي عامل 
و ثبتارش كه ب��ه نحوي براس��اس كارت بازرگاني 
ارايه خدمت مي دهند يا براس��اس اطلاعات كارت 
عملي��ات اداري انجام مي دهند به ص��ورت كامل 
ارتباط س��امانه اي و برخط برقرار كرده تا عمليات 
صدور، تمديد، تعليق، ابطال و احياي كارت بر روي 
فرايندهاي الكترونيكي آنها اعمال شده و مكاتبات 
فيزيكي براي اس��تعلام موارد ذكر شده و وضعيت 

كارت هاي بازرگاني حذف شود.
اين در حالي است كه تا زمان برقراري ارتباط با سامانه 
دستگاه ها، مكاتبه روس��اي سازمان هاي استاني با 
اين دستگاه ها از جمله گمرك، سازمان امور ماليات 
و بانك هاي عامل براي اع��لام احيا، تعليق و ابطال 
كارت هاي بازرگاني بلامانع است. بر اساس اين ابلاغيه 
سازمان هاي صنعت، معدن و تجارت موظف هستند 
ضمن پايش مستمر بر عملكرد استفاده كنندگان 
از كارت ه��ا با رعايت كليه ضوابط و مقررات و لحاظ 
اهليت و اعتبار متقاضيان منطبق با سامانه رتبه بندي 
و اعتبارسنجي وزارت متبوع )كه به زودي اجرايي 
خواهد شد( نسبت به صدور، تمديد، تعليق، ابطال 
يا احي��اي كارت ها اقدام كند. طب��ق ابلاغيه اخير 
ش��ريعتمداري، در اين رابطه تعامل با دستگاه هاي 
نظارتي ب��راي اجراي احكام صادره از س��وي آنها و 

جلوگيري از تاخير در اجرا ضروري است.

شاتا| مطابق آمارها، در 5 ماه منتهي به مرداد سال 
97، تعداد 2 هزارو 193 فق��ره پروانه بهره برداري 
صنعتي با ميزان سرمايهگذاري 30.4 هزار ميليارد 
تومان و اشتغال 41 هزارو 969 نفر صادر شد كه در 
سرمايه گذاري با 168.3 درصد و در اشتغال با 15.4 
درصد رشد نسبت به مدت مشابه سال قبل همراه 
بوده است . همچنين در اين مدت 8 هزارو 851 فقره 
جواز تاسيس صنعتي با پيش بيني سرمايه گذاري 
79.3 هزارميليارد تومان و پيش بيني اشتغال 205 
هزار نفر صادر ش��د كه نسبت به مدت مشابه سال 
قبل به ترتيب 19.8 درصد، 32.5 درصد و 21 درصد 
رشد داشته است. همچنين مجوزهاي صنفي صادر 
شده 154.5 هزار فقره بوده كه نسبت به مدت مشابه 
سال قبل 3.8 درصد افزايش داشته است. در بخش 
معدن هم مطابق آمار اعلامي وزارت صنعت در مدت 
ياد شده، تعداد 418 فقره پروانه اكتشاف؛ 179 فقره 
گواهي كشف و 236 فقره پروانه بهره برداري صادر 
شده است . تعداد كارت هاي بازرگاني صادر شده در 
اين مدت2999 فقره، گواهي امضاي الكترونيكي 
41 هزارو 686 فقره، نماد الكترونيكي 6 هزارو 589 
فقره، پروانه بهره برداري نرم افزار 5 فقره بوده است . 
همچنين در همين بازه زماني، 104 جواز خدمات 
فني و مهندسي، 72 پروانه فني و مهندسي، 4 جواز 
تاس��يس مركز پژوهش هاي صنعت��ي و معدني، 
35گواهي تحقيق و توس��عه و 64پروانه تحقيق و 

توسعه صادرشده است .

فارس|رييس سازمان ملي استاندارد ايران گفت: 
بايد تلاش كنيم تا تفاهم نامه هايي كه براي ايران و 
روسيه امضا مي شود، منجر به تسهيل تجارت بين 
دو كشور ش��ود. نيره پيروزبخت ديروز در نشست 
مس��وولان تاييد صلاحيت ايران ب��ا رييس مركز 
تاييد صلاحيت دولتي روسيه گفت: كشور روسيه 
از كشورهاي دوس��ت و هم پيمان ايران محسوب 
مي شود و روابط بسيار خوبي بين دو كشور حاكم 
اس��ت. او افزود: بنابراين بايد تلاش كنيم تا تفاهم 
نامه هايي كه بين دو كش��ور امضا مي شود موجب 
تسهيل تجارت بين دو كشور شود. رييس سازمان 
ملي استاندارد ايران اظهار كرد : ظرفيت هايي كه 
در هر دو كش��ور وجود دارد، ب��ه راحتي مي تواند 
احتياجات هر دو كش��ور را با توجه به اينكه هر دو 
كشور در شرايط تحريم قرار دارند، برآورده كنند. 
به گفت��ه پيروزبخت، در عرصه داخلي س��ازمان 
ملي اس��تاندارد سازماني مس��تقل، حاكميتي و 
نظارتي به موجب قانون محس��وب مي ش��ود كه 
زيرنظر رييس جمهور قرار دارد. او گفت: به لحاظ 
اهميت هر 4 محور استانداردسازي ما يعني مركز 
اندازه شناسي و تاييد صلاحيت، ارزيابي انطباق و 
استاندارد سازي زيرنظر شوراي عالي استاندارد به 
رياست رييس جمهور و رييس سازمان استاندارد 
اداره مي ش��ود. او افزود: ما در عرصه داخلي از نظر 
استانداردس��ازي حدود 33 هزار استاندارد ملي 
ايران را تاييد كرده ايم و حدود 400 كميته متناظر 
با كميته هاي فني ايزو را در ايران تشكيل داده ايم.

پيرو برنامه ات��اق ايران براي بهبود رتبه كش��ور در 
ش��اخص هاي گزارش Doing Business، اتاق 
ش��يراز ش��اخص ثبت مالكيت را مورد بررسي قرار 
داد. در گزارش اين اتاق پيشنهادهايي براي ارتقاي 
رتبه ايران مطرح شد. اتاق ش��يراز، طي مطالعه اي 
وضعيت فضاي كسب و كار را از منظر شاخص ثبت 
مالكيت مورد بررس��ي قرار داد. بر اس��اس گزارش 
Doing Business رتبه ايران در اين ش��اخص 
بين كشورهاي جهان 87 و در بين كشورهاي منطقه 

خاورميانه 10 است.
طبق برنامه اتاق ايران براي بررس��ي راه هاي بهبود 
رتبه كشور در ش��اخص هاي گزارش جهاني فضاي 
كسب و كار موس��وم به Doing Business، اتاق 
شيراز وضعيت شاخص ثبت مالكيت را مورد بررسي 
قرار داده است و در نشستي به ارايه نتايج اين بررسي 

پرداخته شد.
پدرام سلطاني، نايب رييس اتاق ايران در اين نشست 
با اش��اره به اهميت كالبدشكافي فضاي كسب وكار 
كشور مبتني بر ش��اخص هاي بين المللي گفت: از 
سال گذشته اتاق ايران اين موضوع را در دستوركار 
خود قرار داد و تصميم گرفت در اين مسير از ظرفيت 
اتاق هاي بزرگ كشور استفاده كند. سال گذشته 5 
شاخص بررسي شد و ساير شاخص ها نيز قرار است 

تا آذر ماه نهايي شود.
وي تصريح كرد: بخش خصوصي، قرباني اصلي اين 
فضاست و با توجه به بي توجهي دولت نسبت به اين 
مس��اله بايد خود اتاق ها فعال شده و مطالعات لازم 

را انجام داده و نتايج را در اختيار دولت قرار دهند.
نايب ريي��س اتاق ايران خاطرنش��ان ك��رد: بخش 
خصوصي بايد براي اصلاح رويه ها، مقررات، هزينه ها 
و زماني كه بيش از اس��تانداردهاي جهاني اس��ت، 

مطالبه گرانه رفتار كند.
س��لطاني نبود رويكرد حل مساله در بين مديران و 
تصميم گيران كش��ور را از جمله مشكلات موجود 
دانس��ت و ادام��ه داد: همه س��ازمان ها ب��ه نوعي با 
مش��كلات امروز كش��ور آشنا هس��تند و در نتيجه 
مي توان ادعا كرد كه دليل حل نش��دن اين مسائل، 
نبود انگي��زه و رويك��رد لازم براي برط��رف كردن 

آنهاست.وي گفت: در طول مدتي كه مشكلات ايجاد 
مي ش��ود به نوعي با آنها همزيس��تي مسالمت آميز 
داشته و خود را با شرايط وقف مي دهيم، بدون اينكه 

تلاشي براي حل آنها كنيم.
در ادامه مريم حق جو، نماينده اتاق شيراز گزارشي 
از وضعيت كشور در شاخص ثبت مالكيت ارايه داد. 
بر اس��اس اظهارات وي براي ثبت مالكيت در كشور 
حدود 12 روز زمان لازم اس��ت و باي��د 7 مرحله را 
پشت سر گذاش��ت. با اين شرايط رتبه ايران در اين 
ش��اخص بين ديگر كش��ورهاي جهان87 و در بين 
كش��ورهاي منطقه خاورميانه 10 اس��ت.به اعتقاد 
وي اگ��ر بتوانيم زمان رس��يدگي ب��ه پرونده هاي 
مربوط ب��ه اختلافات ملك��ي در دادگاه ها را كاهش 
دهيم؛ س��امانه اي را در نظر گرفته و پرونده ها را در 
اين سامانه به ثبت برسانيم؛ كاري كنيم كه ارتباط 
الكترونيك بين نهادهاي مربوط به اين حوزه برقرار 
شود؛ مكانيسم هاي جداگانه اي براي طرح شكايت ها 
طراحي ش��ود و هزينه هاي ثبت را كاهش دهيم، تا 
حدودي رتبه كش��ور بهبود پي��دا مي كند. حق جو 
تصريح كرد: همچنين اصلاح برخي قوانين و اقدامات 
اجرايي مي تواند در اين رابطه اثرگذار باشد. اصلاح 
قانون ماليات هاي مستقيم و كاهش نرخ ماليات نقل 
و انتقالات ام��لاك از 5 درصد به 2.5 درصد، اصلاح 
قانون كاداستر براي كاهش سقف زماني ثبت سند 
قانون ثبت املاك و ايجاد س��امانه برخط براي ثبت 
و پيگي��ري اختلافات ني��ز مي تواند در اين مس��ير 

اثرگذار باشد. 
در پايان سلطاني خاطرنش��ان كرد: براي رسيدگي 
به اين مساله لازم است ماده 59 قانون ماليات هاي 
مستقيم اصلاح شده و قيمت هاي منطقه اي اصلاح 
و متناس��ب با آن س��اير قيمت ها نيز تعديل ش��ود. 
همچنين اصلاح لايحه قانون ثبت نيز تعين تكليف 
شده و امكان يكپارچه سازي سامانه هاي اطلاعاتي 
سازمان هاي مربوطه مانند س��ازمان امور مالياتي، 
شهرداري، س��ازمان ثبت و غيره بررس��ي شود. او 
تشريح كرد: ايجاد شفافيت به بهبود روند ثبت كمك 
ك��رده و مي تواند از بروز فس��اد و رانت در اين وادي 

جلوگيري كند.

  پس از چندين ماه اعمال محدوديت و ممنوعيت در زمينه واردات خودرو، لوازم خانگي و نيز لوازم يدكي، اكنون به نظر مي رسد كه يخ 
ممنوعيت وارداتي دراين س�ه حوزه در حال آب شدن باش�د، چرا كه وزير صنعت، معدن و تجارت در نامه اي 7 بندي كه به شكل همزمان 

براي چهارتن از معاونين خود ارسال كرده، ساز و كار جديد واردات خودرو و لوازم خانگي را اعلام كرده است. 
ساز و كاري كه هر چند چندان پيچيده نيس�ت، اما نشان مي دهد، دولت قصد دارد با تسهيل واردات مشروط در اين سه حوزه، به برخي 

نابساماني هايي كه به دنبال اعمال محدوديت ها و ممنوعيت هاي وارداتي ايجاد شده بودند، پايان دهد.

برش
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طلاي سياه به تهديد عربستان واكنش نشان داد 

نفرين نفت سعودي براي اقتصاد جهان 

نفت 80 دلاري، خط قرمزي براي جهان 

گروه انرژي|نادي صبوري| 
ناپديد شدن جمال خاشقجي پس از چندين روز، بازار 
نفت را نيز تحت تاثير خود قرار داد. ديروز بلومبرگ نوشت 
كه بهاي نفت خام در نخستين معاملات اين هفته در 
روز دوش��نبه افزايش يافت، اتفاقي كه به دنبال اينكه 
معامله گران احساس كردند سعودي ها ممكن است در 
پي تلافي تنبيه ها به دليل ناپديد شدن جمال خاشقچي 

باشند، رخ داده است.
جمال خاش��قجي روزنامه نگار 59 ساله عربستاني، 2 
اكتبر وارد سفارت عربس��تان در تركيه شد اما پس از 
آن خبري از او در دس��ت نيست. شواهد حاكي از قتل 
او توسط نزديكان بن سلمان و آل سعود است. به دنبال 
اين رفتار عربستان، جوي منفي ابتدا در ميان رسانه هاي 
امريكايي و سپس در ميان برخي صاحبان شركت ها كه 
قصد داشتند در يك كنفرانس در رياض شركت كنند 

عليه سعودي ها ايجاد شد. 
ديروز معاملات آتي وس��ت تگ��زاس اينترمدييت در 
نيويورك با رشد 1.9 درصدي در قيمت روبرو شدند. اين 
رشد در قيمت نخستين واكنش بازار نفت خام به اعلام 
موضع روز يكشنبه عربستان بود. به گزارش »تعادل« روز 
يكشنبه خبرگزاري رسمي سعودي به نقل از منبعي كه 
نامي از وي برده نشده است، نوشت: »پادشاهي سعودي 
تاكيد مي كند كه هر اقدام دشمنان را با اقدامي شديدتر 
پاس��خ خواهد داد، و هر تاثير منفي بر اقتصاد كش��ور، 
اقتصاد جهان را تحت تاثير قرار مي دهد«. اين اظهارات 
پس از آن منتشر شد كه دونالد ترامپ رييس جمهوري 
امريكا تهديد كرد در صورتي كه ثابت شود عربستان در 
كشته شدن جمال خاشقجي روزنامه نگار منتقد اين 
كشور دست داشته است اقدامات تنبيهي را عليه رياض 

اعمال مي كند. 
بلومبرگ ديروز نوش��ت كه معامله گران بيانيه وزارت 
خارجه عربستان را هشداري در اين راستا تلقي كرده اند 
كه سعودي ها ممكن است از »نفت خام« به عنوان يك 
سلاح سياسي استفاده كنند. هر چند شك هايي در اين 
زمينه كه عربستان بخواهد چنين اقدام راديكالي انجام 

دهد وجود دارد. 
اين خبرگزاري كه اغلب جانب احتياط را در نوش��تن 
گزارش پيرامون عربستان رعايت مي كند ديروز نوشت 
كه اگر سعودي ها در واكنش به اظهارات دونالد ترامپ 
در خصوص تنبيه رياض، عرضه نفت خام را دچار اخلال 
كنند، نقطه عطفي در سياس��ت چن��د دهه اخير اين 
كشور محسوب خواهد ش��د كه نفت را وراي سياست 

مي پنداشته است. 
بلومبرگ به ادامه يافتن ص��ادرات نفت خام آرامكو به 
كانادا با وجود تنش و نزاع ميان سعودي ها و اين كشور 
به عنوان شاهد مدعاي خود پرداخته است. هر چند پر 
واضح است كه درگيري لفظي ايجاد شده ميان عربستان 
و كانادا تفاوت آشكاري با آنچه كه امروز ميان عربستان و 

جهان مي گذرد دارد. 
بلومبرگ در حالي چنين ادعايي را درباره عربس��تان 
مطرح كرده است كه تنها چند سال از آخرين تلاش هاي 
عربستان براي استفاده سياسي از نفت خام مي گذرد. 

بي بي سي انگليسي دسامبر 2014 در گزارشي به قلم 
مايكل استفان نوشت كه عربس��تان در حال استفاده 
از نفت به عنوان س��لاحي سياس��ي براي تحت فشار 
قرار دادن ايران اس��ت. اين گزارش زماني نوش��ته شد 
كه با وجود افت ش��ديد به��اي نفت خام عربس��تان 
درخواست هاي كشورهاي عضو اوپك براي كاستن از 

توليد را نمي پذيرفت. 
عربس��تان همچني��ن در 2 مقطع ب��ا همراهي ديگر 
كشورهاي عرب توليد كننده نفت يك بار جريان نفت 
را در سال 1967 به سوي امريكا، انگليس و آلمان غربي 
و بار ديگر در س��ال 1973 به سوي رژيم صهيونيستي 

قطع كرد. 
اتفاق هايي كه نش��ان مي دهد س��عودي ها سابقه غير 
قابل انكاري در استفاده از نفت به عنوان يك سلاح در 

منازعات دارند. 
ژيواني اس��تونو تحليلگر ش��ركت بانكداري سويسي 
يوبي اس مي گويد: »يك ريس��ك پي��ش پاي قيمت 
بازار قرار گرفته است.« او ادامه مي دهد: »در حالي كه 
عربستان س��عودي از نفت در سال هاي اخير استفاده 
سياسي نكرده است، وليعهدي دارد كه شبيه به دونالد 
ترامپ يك سياستمدار عادي نيست. در نتيجه چندان 
واضح نيست كه واكنش او تا كجا پيش خواهد رفت. اما 
اگر صادرات نفت خام عربس��تان سعودي بدون تغيير 

باقي بماند، اين ريسك از قيمت ها كنار خواهد رفت.«
 به��اي نفت خام پس از آنكه به دنب��ال تيره و تار بودن 
چشم انداز عرضه، به بالاترين سطح چهار سال گذشته 

رسيد عقب نشيني 6 درصدي كرد. 

بازار نفت در مدت اخير اين دغدغه ثابت را داشته است 
كه آيا اوپك خواهد توانست كاهش عرضه احتمالي از 
سوي ايران را كه به دنبال وضع تحريم هاي جديد امريكا 

پيش بيني مي شود، جبران كند.

    افزايش چشمگير قيمت نفت
ديروز بهاي نفت خام وست تگزاس اينترمدييت براي 
تحويل ماه نوامبر 1.36 دلار در هر بشكه افزايش يافته 
و به 72 دلار و 70 سنت در هر بشكه رسيد. بهاي نفت 
خام برنت تحويل ماه دسامبر نيز 1.49 دلار در هر بشكه 
صعود كرده و به 81 دلار و 92 سنت در هر بشكه رسيد. 
قيمت ها در هفته گذش��ته 4.4 درص��د كاهش يافته 

و به 80.43 دلار در هر بش��كه رس��يدند، كاهشي كه 
بزرگ ترين س��قوط هفتگي از ماه آوريل تا ماه اخير به 

حساب مي آمد. 
اما به نظر مي رس��د، ناپديد ش��دن جمال خاشقجي 
روزنامه نگار س��عودي باز هم نفت خام را به مس��يري 
صعودي كشانده است. مقامات تركيه گفته اند مداركي 
را در دست دارند كه نشان مي دهد عربستان سعودي 
خاش��قجي را به قتل رسانده است. دونالد ترامپ گفته 
است كه اگر ثابت شود عربستان در اين قتل نقش داشته 
است بسيار خشمگين مي شود و مجازاتي سخت را عليه 

سعودي ها وضع مي كند. 
بلومبرگ ديروز نوشت كه به دليل اينكه متوقف كردن 
قرارداد 100 ميليارد دلاري نظامي رياض-واشنگتن، 
سعودي ها را به سمت چين و روسيه خواهد برد، دولت 
ترامپ به دنبال س��از و كاري جايگزين براي مجازات 
عربس��تان است. س��از و كاري كه ممكن است تحريم 

مقامات سعودي را شامل شود. 
تركي الدخيل كس��ي كه رياست شبكه خبري دولتي 
العربيه را بر عهده دارد در مقاله اي نوشته است كه اگر 
امريكا دست به تحريم عربس��تان بزند، سعودي ها در 
تلافي مي توانند با فرستادن بهاي نفت خام به بالاي 200 

دلار از اقتصاد جهان انتقام بگيرند. 
به گزارش سي ان بي سي اين چهره نزديك به مقامات 
سعودي نوشته اس��ت: »اگر نفت 80 دلاري ترامپ را 
عصباني مي كند، مي ش��ود حدس زد كه نفت 100 يا 
200 دلاري چه حالتي را براي او ايجاد خواهد كرد.« 

الدخيل در حالي كه به نظر مي رسد به توافقات ميان 

رياض و واشنگتن در آخرين سفر ترامپ به رياض اشاره 
دارد، نوشته است: »اگر تحريمي عليه عربستان وضع 
شود، اين كش��ور ممكن است نتواند پايبندي خود به 
تعهد عرضه 7.5 ميليون بش��كه اي نفت خام را ادامه 

دهد.« 
ش��بكه العربيه عموما مواضع پادشاهي را در عربستان 
سعودي نمايندگي مي كند، اين بار اما فيصل بن فرحان 
مشاور ارشد سفارت عربس��تان سعودي در واشنگتن 
در اكانت توييترش اعلام كرده اس��ت كه مقاله تركي 
الدخي��ل بازتاب دهنده مواضع مقامات در عربس��تان 

سعودي نيست. 
ديروز در حالي بهاي نفت خام رشدي قابل توجه را تجربه 
كرد كه به نظر نمي رس��د موضوع ناپديد شدن جمال 
خاشقجي به اين س��ادگي ها به پايان برسد. در همين 
راس��تا ديروز گيدئون راكمن روزنامه نگار سرشناس 
انگليسي با انتشار يادداشتي در فايننشال تايمز ناپديد 
شدن و قتل احتمال خاشقجي را يك تراژدي خواند كه 
ضربتي بسيار جدي به سياست هاي امريكا در خاورميانه 

وارد آورده است.
ديروز در حالي كه بهاي نفت خام در واكنش به بيانيه 
وزارت خارجه عربستان سعودي در روز يكشنبه بالا رفته 
بود، خالد الفالح وزير انرژي اين كشور در سخنراني اي در 
دهلي نو عنوان كرد كه عربستان خود را متعهد مي داند 

كه هر گونه كمبود عرضه اي را جبران كند. 
او در اظهاراتي كه به نظر مي رسد در كنار اظهارات تركي 
الدخيل، سياست چماق و هويج را دنبال مي كنند گفته 
است عربستان به دنبال كمك به اقتصاد جهان است و در 

اين راستا نفت خام خود را عرضه خواهد كرد. 

    ترامپ و دردسر نفت گران 
از سوي ديگر، ترامپ تا همين جا نيز شديدا به دليل بالا 
رفتن قيمت نفت خام كه منجر به افزايش قيمت بنزين 
در ايالات متحده مي شود تحت فشار بود. اين وضعيت 
به ويژه در آستانه انتخابات كنگره امريكا براي ترامپ يك 
نگراني است. او در مدت اخير بارها به زبان خشم و تهديد 
از اوپك و به ويژه عربستان سعودي خواست مانع از آن 

شوند كه بهاي نفت خام افزايش پيدا كند. 
بازار نفت اگر چه در حال حاضر با موضوع كمبود عرضه 
روبرو نيس��ت اما چش��م انداز كاهش عرضه از س��وي 
كشورهايي چون ايران و ونزوئلا باعث شده است حتي 
فاتيح بيرول رييس آژانس بين المللي انرژي صراحتا از 
كشورهاي توليد كننده نفت خام بخواهد نفت بيشتري 
را ب��ه بازار عرضه كنند چرا كه قيمت بالاي نفت خام را 
خطري براي رشد اقتصادي جهان به ويژه كشورهاي در 

حال توسعه مي داند. 
عربستان طبق آمار مندرج در تازه ترين گزارش سازمان 
كش��ورهاي صادركننده نفت خام در ماه آگوست 10 
ميليون و 512 هزار بشكه نفت خام توليد كرده است. 
بزرگ ترين صادركننده نفت خام در جهان، 18 درصد 
ذخاير اثبات شده طلاي سياه را در دل خود جاي داده 
اس��ت. چين، ژاپن، هند، كره جنوبي و امريكا مقاصد 
عمده صادراتي نفت خام عربستان را تشكيل مي دهند. 

شانا| 
هفته گذش��ته در جريان هماي��ش نفت و پول لندن 
در انگليس، ش��ركت هاي نفت��ي بين المللي درباره 
خطر ه��اي افزايش قيمت نف��ت فرات��ر از 80 دلار 
هش��دارهايي دريافت كردند. اين ي��ك خط قرمز و 
علامت هشدار است كه چنين قيمتي سبب ضعيف 

شدن اقتصاد جهاني و احتمالا ركود مي شود.
شركت هاي نفتي اعلام مي كنند اگر قيمت نفت ميان 
سطوح 55 تا 65 دلار براي هر بشكه باشد، مي توانند 
به حيات خود ادامه دهند و امور را مديريت كنند. آنها 

همچنين هزينه هايشان را كاهش و پژوهش هاي لازم 
براي پايداري در اين سطح از قيمت را انجام داده اند. 
بنابراين، هر سطحي بالاي اين قيمت، به معناي پول 
جديد براي سهامداران آنهاست و سرمايه گذاري اصلي 

آنها در نفت و گاز را تقويت و گسترده مي كند.
اين شركت ها همچنين درباره هرگونه افزايش بيش 
از حد قيمت نف��ت كه مي تواند س��بب افت تقاضا و 
كاهش قيمت ها به كمتر از 30 دلار براي هر بش��كه 
شود، هشدار مي دهند. در واقع، تقاضاي نفت مي تواند 
سقوط كند و شاهد رشد صفر باشد. همزمان، اقتصاد 

جهاني، حال و ه��واي محافظه كارانه و جنگ تعرفه 
ميان دو اقتصاد بزرگ جه��ان، يعني امريكا و چين، 
مي توان��د به راحتي س��بب ضعف در رش��د اقتصاد 

جهاني شود.
اين هشدار واقعي اس��ت، اما كشورهاي توليدكننده 
نفت نمي توانند كاري انجام دهند، زيرا مهار و افزايش 
قيمت در بازار اتفاق مي افتد. آنها مي توانند عرضه نفت 
را تا حد ممكن افزايش دهند، اما فضاي سياسي كنوني 
سبب گمانه زني مي شود و از بحران بازار سود مي جويد 

و ابهام وضع عرضه نفت را در بر مي گيرد.

عواملي ناش��ناخته وج��ود دارند كه ب��ر قيمت نفت 
فشار مي آورند، مانند تأثير منفي توفان بر توليد نفت 
در امري��كا و همچنين اخت��لال در توليد نفت ديگر 
كش��ورهاي عضو و غير عضو اوپك. خبر خوب ناشي 
از تقويت قيمت نفت و رس��يدن آن به بالاي 60 دلار 

مي آيد.
شركت هاي نفتي بين المللي مي توانند سرمايه گذاري 
بيشتري داشته باش��ند و فعاليت هاي اكتشاف هاي 
نفت و گاز انجام دهند و به اين ترتيب، به شرايط سال 
2014 ميلادي باز گردند كه مجموع سرمايه گذاري 

بيش از يك تريليون دلار بود، در حالي كه در س��ال 
جاري ميلادي اي��ن رقم ح��دود 600 ميليون دلار 
است. كش��ورهاي توليدكننده نفت نيز مي توانند از 
جس��ت وجو براي منابع جديد درآمد به جاي اتكاي 
تنها به درآمده��اي نفتي يا ارتقاي س��طح زندگي، 
س��رمايه گذاري پول در اموري بهت��ر مانند آموزش، 
سلامت و ايجاد شغل هاي بيشتر، سود ببرند. سطح 
قيمت 80 دلار خطرناك نيز اس��ت، زي��را مي تواند 
شرايطي مطلوب براي فساد، كم كاري و كم توجهي به 
جست وجوي جايگزين هاي بهتر براي نفت ايجاد كند.
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 وضعيت سفيد
در خليج مكزيك

بلومبرگ|داده هاي ناظران گوياي اين اس��ت 
كه توليد گاز و نفت خليج مكزيك بعد از فروكش 
كردن توفان مايكل به حالت عادي بازگشته است. 
دفتر ايمني و حفاظت از منابع طبيعي در گزارشي 
نوشت كه اپراتورهاي نفت و گاز به سكوهاي خود 
بازگشته اند. با اين همه چند روزي طول مي كشد تا 
مقياس دقيق صدمات توفان به سكوها معلوم شود و 
تمامي كاركنان به سر كار خود بازگردند و توليد نيز 
از چاه هايي كه پيش از توفان مهروموم شده بودند 
از سر گرفته ش��ود.  توفان مايكل به عنوان توفاني 
استوايي به خليج مكزيك نزديك شد و به سرعت 
به يك توفان بزرگ بدل شد كه بادهايي به سرعت 

250 كيلومتر در ساعت را روانه ساحل مي كرد.
توليد خليج مكزي��ك در ابتداي هفته، 278 هزار 
و 824 بش��كه در روز و 227 ميليون فوت مكعب 
گاز گزارش شد. در كل، هزينه توفان مايكل براي 
توليدكنندگان ح��وزه خليج مكزي��ك بالغ بر 3 
ميليون و 270 هزار بشكه شد.  بر اساس داده هاي 
اداره انرژي ايالات متحده، توليد در آب هاي متعلق 
به ايالات متحده در خليج مكزيك 17 درصد كل 
توليد نفت خ��ام و 5 درص��د كل گاز در امريكا را 

تشكيل مي دهد.

قطع واردات نفتي كره جنوبي 
از ايران 

تس�نيم|كره جنوبي، يكي از خريداران عمده 
آسيايي نفت ايران از ماه جولاي به دليل نامشخص 
بودن سرنوشت معافيت از تحريم هاي ضد ايراني 
ترامپ، بارگيري نفت ايران را متوقف كرده اس��ت 
.به گزارش رويترز، آمارهاي گمركي حاكي است، 
آخرين بار خريد نفت ماهيانه كره جنوبي از ايران 

در سپتامبر 2012 صفر شده بود.
دولت كره جنوبي طي ماه هاي گذش��ته سرگرم 
مذاكره با مقامات دولت امريكا براي معاف كردن 
ش��ركت هايش از تحريم هاي نفت��ي عليه ايران 
بوده اس��ت. دردور قبلي تحريم هاي امريكا عليه 
ايران كه در فاصله س��ال هاي 2012 تا 2015 رخ 
داد، كره جنوبي توانس��ت با كاهش ميزان خريد، 
واردات از ايران را همچن��ان ادامه دهد. يك مقام 
امريكايي در اوايل ماه اكتبر گفته بود، واش��نگتن 
به شكل فعالانه اي در حال بررسي اعطاي معافيت 
به كشورهايي است كه خريد نفت خود از ايران را 
كاهش داده اند. صادرات نفت ايران در طي ماه هاي 
گذشته به ميزان قابل توجهي كاهش يافته است. 
در 9 ماهه نخست سال جاري ميلادي، كره جنوبي 
خريد نفت خود از ايران را نس��بت به مدت مشابه 
س��ال قبل 49.1 درصد كاه��ش داده و به 7.15 

ميليون تن رسانده است.

راه روسي براي دور زدن 
تحريم ها؟

ايلنا|به گزارش سپوتنيك، در آستانه موج جديد 
تحريم هاي امريكا عليه اي��ران در ماه نوامبر، يك 
رسانه اس��راييلي مدعي ش��ده توافق محرمانه اي 
ميان مسكو و تهران در اين رابطه منعقد شده است. 
بر اس��اس اين گزارش روسيه بارها قصد كمك به 
ايران براي جلوگيري از خس��ارت اقتصادي به اين 
كشور با استفاده از تاكتيك هايي داشته كه از سوي 
اروپا نيز حمايت مي شود. بسايت اسراييلي ماكو در 
گزارشي با اشاره به اسناد محرمانه اي كه به دست 
وزارت خارجه رژيم صهيونيس��تي رسيده مدعي 
شده روسيه، ايران و تركيه به توافقي رسيده اند كه 
از طري��ق آن تاثير تحريم هاي امريكا عليه صنعت 
نفت ايران را كاهش دهند. اين گزارش گفته روساي 
جمهور سه كشور، پوتين، روحاني و اردوغان يك 
توافق محرمانه منعق��د كرده اند كه از طريق آن به 
اقتصاد جمهوري اس��لامي كمك خواهد شد. اين 
توافق در نشس��ت مشترك اين سه رييس جمهور 
در اوايل سپتامبر منعقد شد. در اين گزارش گفته 
شده، بر اساس اين توافق نفت ايران به پالايشگاه هاي 
روسيه در درياي خزر ارسال و از اين طريق به ساير 
كشورها تحت عنوان نفت روسي فروخته مي شود. 
علاوه بر اين در اين گزارش گفته ش��ده ش��ركاي 
اروپايي امريكا، بطور محرمانه به ايران اجازه صادرات 

نفت به كشورهاي آسيايي را داده اند. 

سمت و سوي جديد 
بارورسازي ابرها 

ايسنا|مديرعامل مركز ملي، تحقيقات و مطالعات 
باروري ابرها گفت: در حال حاضر برنامه ريزي هاي 
جديدي را براي ب��اروري ابرها در نظر گرفته ايم و 
براي اين منظور نيز مقرر ش��ده از تجهيزات هوا و 

فضاي سپاه استفاده بيشتري كنيم.
فريد گلكار با اش��اره به تغيير برنامه بارورس��ازي 
ابرها اظهاركرد: در حال حاض��ر برنامه ريزي ها و 
هدف گذاري ها در اين حوزه به سمت ديگر منتقل 
شده، اگرچه از سال پيش از تجهيزات سپاه استفاده 
كرديم و اين مجموعه اعلام آمادگي كرد تا ما را در 
پيشبرد برنامه هاي خود كمك كند، امسال هم قرار 

شد كه بهره بيشتري از اين حوزه ببريم.
وي با تاكيد بر اين مساله كه بخش هوا و فضاي سپاه 
امسال نيز مجدانه پيگير سياست هاي بارورسازي 
ابرهاس��ت، ابراز كرد: قرار ش��ده تا با سيستم ها و 
هواپيماهاي جدي��د و راهبرده��اي جديد كار را 
دنبال كنيم. گلكار خاطرنشان كرد: در حال حاضر 
مشغول تجهيز هواپيماها و ايجاد استانداردهاي 
بالا در تجهيزات سپاه هستيم. وي با تاكيد بر اينكه 
تاكنون هيچ پروژه بارورس��ازي اجرا نشده است، 
تصريح كرد: تا آماده سازي هواپيماها فاصله زيادي 
نداريم و اگر برنامه ها خوب پيش برود، مي توانيم 
نيمه اول آبان ماه نخستين پروژه را حداقل با يك 

فروند هواپيما اجرايي كنيم.

      ژيوان�ي اس�تونو تحليلگ�ر ش�ركت 
بانك�داري سويس�ي يو ب�ي اس مي گويد: 
»يك ريس�ك پيش پاي قيمت ب�ازار قرار 
گرفته اس�ت.« او ادامه مي دهد: »در حالي 
كه عربستان س�عودي از نفت در سال هاي 
اخي�ر اس�تفاده سياس�ي نكرده اس�ت، 
وليعهدي دارد كه ش�بيه به دونالد ترامپ 
يك سياس�تمدار عادي نيست. در نتيجه 
چندان واضح نيس�ت كه واكنش او تا كجا 
پيش خواهد رفت. اما اگر صادرات نفت خام 
عربستان سعودي بدون تغيير باقي بماند، 

اين ريسك از قيمت ها كنار خواهد رفت.«

برش

چالش بنزين؛ ذهن بهارستان، پاستور و بخش خصوصي را مشغول كرده است

101 نظر براي حل مساله بنزين
گروه انرژي| 

سرنوش��ت بنزين بار ديگر به يكي از موضوعات اصلي 
بحث هاي سياس��ت گذاري بدل شده اس��ت. در اين 
بحث ها اتفاق نظر بر اين اس��ت كه قيمت نازل بنزين 
در اي��ران دليل اصلي قاچاق اين كالا به خارج از مرزها 
و س��وءمصرف آن اس��ت. بازار اظهارنظرها داغ است و 
صحبت هايي از احياي كارت سوخت يا سهميه بندي 
بنزين از سوي برخي مطرح مي شود و به سرعت از طرف 
برخي ديگر تكذيب مي گ��ردد. در اين ميان مجلس، 
دولت و بخش خصوص��ي، ميزبان نظرات متفاوتي در 

اين باره بوده اند.
ايسنا در گزارشي به س��ر دراز ماجراي نرخ بنزين در 
سال جاري اش��اره مي كند. در اين گزارش آمده كه 
از زماني كه بودجه س��ال 1397 به مجلس ش��وراي 
اس��لامي تقديم و در آن به دولت اجازه داده شد نرخ 
بنزي��ن را افزايش دهد، اخبار ضد و نقيض بس��ياري 
درمورد نرخ بنزين منتش��ر شده است. دولت حسن 
روحاني اواسط مردادماه اعلام كرد هيچ برنامه اي براي 
تغيير قيمت بنزين يا سهميه بندي آن ندارد. اين خبر 
باعث شد اخبار مربوط به افزايش نرخ يا سهميه بندي 
بنزين تقريبا براي يك ماه مس��كوت بماند؛ تا اينكه 
سرريز شدن ظرف مصرف بنزين در كشور، در كنار 
افزايش ميزان قاچاق س��وخت كه از تفاوت فاحش 
نرخ سوخت در ايران با كشورهاي همسايه به دليل 
افزايش نرخ دلار در ايران ناش��ي مي شد، باعث شد 
پرونده بنزين دوباره روي ميز قرار گرفته و گزينه هاي 

سهميه بندي و احياي كارت سوخت بازخواني شوند.
قدم ه��اي اوليه ب��راي بازگرداندن كارت س��وخت از 
زمستان سال گذشته با اطلاعيه شركت ملي پالايش و 
پخش فرآورده هاي نفتي برداشته شد و زمستان سال 
گذش��ته ش��ركت ملي پالايش و پخش فرآورده هاي 
نفتي اعلام كرد طبق مصوبه مجلس شوراي اسلامي، 
استفاده از كارت سوخت براي متقاضيان سوخت گيري 
خودرو بار ديگر الزامي خواهد شد. ضمن اعلام اين خبر 
همچنين تاكيد شد افرادي كه كارت سوخت ندارند، 
بايد به منظور جلوگيري از ايجاد مشكل نسبت به اخذ 

كارت سوخت اقدام كنند.

    سكوت دولت و همهمه در بهارستان
دولت در مورد سرنوش��ت بنزين بيشتر سكوت پيشه 
كرده است. ش��اخص ترين اظهارنظر در دولت در اين 
باره از سوي وزير نفت مطرح شد. بيژن زنگنه در آخرين 
س��خنان خود درباره احتمال احياي س��هميه بندي 
سوخت گفت: »هنوز نمي توانم چيزي بگويم اما ممكن 

است، سهميه بندي احيا شود«. 
اما در آن سوي ميدان، در بهارستان اظهارات متفاوتي 
درباره بنزين عنوان شده است. 17 مهرماه، محمدرضا 
پورابراهيمي، رييس كميسيون اقتصادي مجلس، با 
بيان اينكه دادن كارت سوخت بنزين به مردم در دستور 
كار است، گفت: »با توجه به محاسبات انجام شده، قرار 
است درباره س��هميه بندي شدن بنزين و دادن كارت 
سوخت حداكثر تا يك ماه آينده تصميم گيري شود«.

اندكي بعد از اين اظهارنظر و در تاريخ 22 مهرماه، علي 
بختيار، عضو ناظر مجلس در شوراي عالي انرژي، گفت: 
»تاكنون اجازه اي براي سهميه بندي سوخت از سوي 
مجلس شوراي اسلامي به دولت داده نشده است، اما 
در آينده اين احتمال وجود دارد«. دقيقا در همان روز 
سيدكاظم دلخوش، عضو كميسيون اقتصادي مجلس 
شوراي اسلامي، نيز با بيان اينكه طبق قانون دولت مجوز 
افزايش قيم��ت بنزين را دارد، گفت كه در حال حاضر 
دولت به دنبال سهميه بندي بنزين است و بايد در اين 

جهت برنامه ريزي كند.
ي��ك روز بعد از اع��لام اخبار مذكور، به��روز نعمتي، 
سخنگوي هيات رييسه مجلس ش��وراي اسلامي، با 
بيان اينكه دولت تصميمي براي سهميه بندي و افزايش 
قيمت سوخت ندارد، گفت كه فعلا بحث احياي كارت 

سوخت و ساماندهي مصرف سوخت مطرح است.

    داروي قيمت بر زخم قاچاق
در ميان بخ��ش خصوصي نيز صحبت هاي��ي در اين 
رابطه مطرح اس��ت. همين ديروز، سخنگوي اتحاديه 
صادركنندگان فرآورده هاي نفت، گاز و پتروشيمي در 
اظهارنظري گفت: »به نظر نمي رسد جامعه كشش و 
آمادگي نرخ واقعي بنزين را داشته باشد، اما اگر بنزين 
يارانه اي 1000 تومان و بنزين آزاد روي 3 هزار تومان 

باشد قيمت منطقي مي شود«.
حميد حس��يني درباره افزايش قيم��ت بنزين اظهار 
داشت: »با توجه به افزايش 10 درصدي مصرف بنزين 

و رشد قاچاق، دولت بايد هم نرخ را افزايش دهد و هم 
سهميه بندي را اعمال كند؛ يعني بنزين سهميه بندي 
با نرخ يارانه اي توزيع كند و براي مصرف بيشتر از سقف 
تعيين شده قيمت بالاتري در نظر بگيرد تا بتواند جلوي 

قاچاق را بگيرد«.
وي ادامه داد: »قاچاق ريسك دارد، اگر قيمت ها واقعي 
باش��د توجيهي براي قاچاق و ريس��ك كردن وجود 

نخواهد داشت«.
سخنگوي اتحاديه صادركنندگان فرآورده هاي نفت، 
گاز و پتروش��يمي تصريح كرد: »ه��م خريدار بنزين 
قاچاق مي خواهد ب��ا قيمت پايين تر بخرد و هم اينكه 
قاچاق حدود 20 تا 30 درصد هزينه دارد. براي قاچاق 
خيلي عوامل بايد در نظر گرفته شود، كساني كه در اين 
صحنه كار مي كنند هزينه هاي بالايي دارند. بنابراين 
وقتي قيمت واقعي شده و به نرخ ديگر كشورها نزديك 

مي شود انگيزه قاچاق به شدت كاهش مي يابد«. 

وي در ادامه گفت: »قيمت بنزين در دنيا 50 سنت است 
اگر دلار را با ن��رخ 10 هزار تومان هم در نظر بگيريم و 
بخواهيم با قيمت واقعي بفروش��يم بايد 5 هزار تومان 

فروخته شود«.

    داستان يارانه تمام ناشدني
در مجموع آنچه كه مس��لم است اينكه نرخ بنزين در 
ايران واقعي نيست و با وجود اينكه در سال 1389 دولت 
نهم، رسما آغاز اجراي قانون هدفمندي يارانه ها و ارايه 
حامل هاي انرژي با قيمت اصلاح شده از 28 آذرماه را 
اعلام كرد، در اين قانون پيش بيني شده بود كه قيمت 
سوخت به صورت سالانه و طي پنج سال بايد ٢٠ درصد 
افزايش پي��دا كند تا به ٩٠ درصد قيمت بين المللي يا 
فوب خليج فارس برس��د. اين اتفاق تاكنون رخ نداده 
و هم چنان يارانه سرس��ام آور بنزين ب��ر دوش دولت 

سنگيني مي كند.
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عكسروز

چهرهروز

خانه نشيني فيلم سازان اجتماعي 
منيژه حكمت كه اين روزها فيلم »جاده قديم« را با موضوع اجتماعي روي پرده سينماها دارد، معتقد است: در شرايط فعلي كه هر هفته 
دو فيلم كمدي به چرخه اكران سينماها اضافه مي شود، امثال ما »محكوم به فنا هستيم!« اين كارگردان و تهيه كننده سينما به ايسنا 
گفته است: اكنون شرايط بگونه اي است كه تعدادي فيلم  خاص اكران مي شوند و هيچ سدي هم جلويشان نيست و به راحتي حركت 
مي كنند كه البته از تيتراژ آن فيلم ها مشخص مي شود براي كدام ارگان يا سازمان هستند. شوراي صنفي هم اكنون همزمان با اكران 
سه فيلم اجتماعي، به راحتي هر هفته دو كمدي در جدول اكران ما مي گذارد. اين تناسبي كه بين سينمادار و گروه هاي سينمايي كه 

حاكم هستند، ايجاد شده و گويا آگاهانه مي  دانند در حال انجام چه كاري هستند و اين روند بسيار دردناك است.  

ايستگاه

صدرنشيني »ونوم« ادامه دارد
گزارش ه��ا از آمار ف��روش فيلم ها 
نشان مي دهد »ونوم« همچنان در 
صدر باكس آفيس امريكا قرار دارد 
و »ستاره اي متولد شده  است« نيز 
همچن��ان مورد علاق��ه مخاطبان 
است. به گزارش ورايتي، »ونوم« با 
بازي تام هاردي براي دومين هفته 

متوالي با فروش��ي بيش از ۳۵ ميليون دلار صدر جدول باكس آفيس ايالات 
متحده امريكا را از آن خود نگه داشت تا مجموع فروش خود را به ۱۴۲ ميليون 
دلار برساند. در رده دوم درام عاشقانه و موزيكال »ستاره اي متولد شده است« 
با بازي و كارگرداني بردلي كوپر نيز اين آخر هفته با فروشي ۲۸ ميليون دلاري 
و مجموع ۹۴ ميليون دلاري در تعقيب جايگاه نخس��ت باكس آفيس است. 
»نخستين انسان« رايان گاسلينگ كه اين هفته روي پرده ها آمد و زندگي نيل 
آرمسترانگ فضانورد را به تصوير مي كشد با شروعي ۱۶.۵ ميليون دلاري در 
بيش از ۳۶۰۰ سينما، كه كمتر از حد انتظار تعبير مي شود خود را در جايگاه 
س��وم و كمي بالاتر از ديگر فيلم تازه به صحنه آمده سوني يعني »مورمور۲: 
هالووين جن زده« مي بيند كه با ۱۶.۲ ميليون دلار فروش در جايگاه چهارم 
قرار دارد. »ونوم« اين هفته كاهش فروشي ۵۶ درصدي نسبت به هفته اول 
اكران خود داش��ت، اما سينمادوس��تان بي توجه به نظرات منفي منتقدان 
همچنان به تماش��اي اين ابرقهرمان تازه وارد مارول مي نشينند. »ستاره اي 
متولد مي شود« نيز همچنان بهره مند از ستاره هاي منتقدان و رسانه ها و شور 
و شعف تماشاچيان به دليل حضور بردلي كوپر ستاره هميشه محبوب هاليوود، 
تنها با كاهش فروشي ۳۳ درصدي نسبت به هفته اول، به اكران موفق خود در 

۳۷۰۰ سالن سينما ادامه مي دهد.

بازارهنر

بررسي وضعيت ۳ فيلم  در كارگروه اكران

»حوالي پاييز« جايگزين »دلدادگان« مي شود

طناز طباطبايي و كاظم سياحي بازيگران »تروما« شدند

پورناظري موسيقي فيلم »بي تار« را مي سازد

سخنگوي كارگروه اكران اعلام كرد: با توجه 
به مش��كلات پيش آمده در نمايش فيلم 
»عرق سرد« احتمال افزايش مدت زمان 
اكران اين فيلم وجود دارد و درباره دو فيلم 
»جاده قديم« و »سوفي و ديوانه« تخلفي 
صورت نگرفته اس��ت. غلامرضا فرجي با 
تش��ريح مصوبات جديد اين كارگروه در 
جلسه دوشنبه ۲۳ مهرماه در پاسخ به اينكه 

آيا درباره اعتراض سازندگان فيلم »عرق سرد« مبني بر 
كم شدن تعداد سينماهاي نمايش دهنده اين فيلم كه 
در پي كناره گيري حوزه هنري رخ داده تصميمي گرفته 
نشده است؟ بيان كرد: درباره اين موضوع در اين جلسه 
بحث شد و هنگام تعويض فيلم تصميم گيري خواهد 
شد. او درباره اينكه آيا اين به منزله افزايش مدت زمان 

اكران اس��ت؟ گفت: بله، احتمال دارد كه 
اين اتفاق بيفت��د. او همچنين اضافه كرد: 
درباره فيلم هاي »جاده قديم« و »سوفي و 
ديوانه« هم صحبت شد كه براي آنها تخلفي 
صورت نگرفته اس��ت. فيلم آقاي كرم پور 
هم برحسب آيين نامه شورا تعويض شده 
است. فرجي درباره مصوبات شورا نيز گفت: 
قرارداد فيلم سينمايي »آستيگمات« به 
كارگرداني مجيدرضا مصطفوي در گروه باغ كتاب پس 
از »عرق سرد« ثبت ش��د و قرارداد فيلم »گرگ بازي« 
عباس نظام دوست هم براي نمايش به سرگروهي سينما 
استقلال پس از پايان اكران »ماهورا« به ثبت رسيد. او 
افزود: اكران فيلم هاي ديگر با توجه به بالا بودن كف فروش 

همچنان ادامه دارد.

سعيد پرويني با اشاره به پايان آهنگسازي 
سريال »حوالي پاييز« اعلام كرد كه اين 
مجموعه آماده پخش اس��ت. پرويني 
تهيه كننده سريال تلويزيوني »حوالي 
پاييز« درباره زمان پخش اين سريال به 
مهر گفت: سريال عاشقانه »حوالي پاييز« 
به كارگرداني حسين نمازي طي روزهاي 
آينده و پس از پايان پخش »دلدادگان« 

از شبكه سوم سيما روي آنتن مي رود.
او درباره انتشار اخباري مبني بر شروع پخش سريال 
»شرايط خاص« پس از »دلدادگان« گفت: بر خلاف 
اين اخبار طبق برنامه ريزي انجام شده، ابتدا سريال 
»حوالي پاييز« روي آنتن خواهد رفت و با شروع ماه 
ربيع الاول س��ريال كمدي »شرايط خاص« پخش 
خواهد ش��د. پرويني درباره روند توليد اين سريال 
نيز بيان كرد: »حوالي پاييز« با نام قبلي »بازگشت« 
به نويسندگي و كارگرداني حسين نمازي بر اساس 
طرحي از معصومه بيات سال گذشته كليد خورد و 
مراحل فني آن نيز طي ماه هاي اخير به اتمام رسيد، 
همچنين آهنگسازي اين س��ريال توسط مسعود 

س��خاوت دوس��ت در پايان راه است و 
هم اكنون سريال آماده پخش شده است.

اين تهيه كننده در پايان اظهار كرد: اين 
س��ريال يك ملودرام عاش��قانه با بازي 
روي��ا تيموريان، ليلا اوتادي، حس��ين 
مهري، ارشا اقدسي، مرتض علي عباس 
ميرزاي��ي و ... اس��ت كه در اي��ام پاييز 
۹۷ هر ش��ب روي آنت��ن خواهد رفت. 
عوامل س��ريال تلويزيوني »حوالي پاييز« عبارتند : 
تهيه كننده: س��عيد پرويني، نويسنده و كارگردان: 
حسين نمازي، مدير تصويربرداري: محمد ناصري، 
تدوين: مهدي حسيني وند، صداگذار: امين شريفي، 
آهنگساز: مس��عود سخاوت دوس��ت، دستيار اول 
كارگردان: ايمان غيرتمند، مدير برنامه ريزي: علي 
ج��ودي، مدي��ران صدابرداري: فرش��يد احمدي و 
س��عيد احمدي، ط��راح صحنه و لباس: حس��ين 
مجد، طراح گري��م: مهري ش��يرازي، مدير توليد: 
داود جمش��يدي، منش��ي صحن��ه: آرزو قربان��ي، 
دس��تيار تهيه كننده: پويا خس��روي، عكاس: پوريا 
رفيعي زاده، مدير روابط عمومي: هادي فيروزمندي. 

طن��از طباطباي��ي، كاظم س��ياحي و 
شقايق دهقان به نمايش جديد افسانه 
ماهيان پيوس��تند. طن��از طباطبايي، 
كاظم سياحي و شقايق دهقان به گروه 
بازيگران »تروما«، نمايش جديد افسانه 
ماهيان شدند. »تروما« اثري اجتماعي 
با س��ه پرس��وناژ بوده كه ذهن و روح و 
بدن انسان را با خود و اجتماع به چالش 

مي كش��د. افس��انه ماهيان پيش از اين كارگرداني 
آثاري چون »هم هوايي«، »س��ه جلسه تراپي« و از 
»زيرزمين تا پشت بام« و »كوكوي كبوتران حرم« 
را برعهده داش��ته اس��ت. از ديگ��ر عوامل مي توان 
به منوچهر ش��جاع )ط��راح صحنه، لب��اس و نور(، 

امير اسمي )طراح پوس��تر و بروشور(، 
محمدرضا جديدي )آهنگساز و طراح 
صدا(، اوژن سيد اشرفي )طراح ويدئو(، 
اميرسپهر تقي لو )دستيار اول كارگردان 
و برنامه ريز(، روژان كردنژاد )منش��ي 
صحنه(، مصطفي قاهري )عكس و تيزر: 
مصطفي قاهري(، سارا حدادي )مشاور 
رس��انه اي، روابط عموم��ى و تبليغات، 
youstudio )طراحي اقلام تبليغاتي( اشاره كرد. 
»تروما« از ۵ آبان س��اعت ۳۰: ۱۸ در تماش��اخانه 
ايرانشهر، سالن ناظر زاده كرماني روي صحنه خواهد 
رفت و بليت فروش��ي آن در سامانه ايران نمايش به 
آدرس irannamayesh.com آغاز شده است. 

تهمورس پورناظري در اولين تجربه اش 
در ساخت موس��يقي فيلم، به جميل 
رستمي پيوست. تهمورس پورناظري 
)آهنگس��از( ساخت موس��يقي فيلم 
»بي تار« به كارگرداني جميل رستمي 
را برعهده گرف��ت. اين اولي��ن تجربه  
اين آهنگس��از كه تاكن��ون آلبوم ها و 
كنسرت هاي بسياري در ايران و جهان 

برگزار كرده است، در ساختِ موسيقي فيلم است.
»بي ت��ار« درباره  يك گروه موس��يقي اس��ت كه به 
كردستان عراق سفر مي كند. در اين اثر كه فيلمنامه  
آن توسط جميل رستمي و پژمان تيمورتاش نوشته 
شده است، بازيگراني چون مهدي پاكدل، مريم بوباني 

و ... حضور دارند. محمود كلاري )مدير 
فيلمبرداري(، جهانگير ميرش��كاري 
)مدي��ر صدابرداري( و عب��اس بلوندي 
)طراح صحنه و لب��اس( از ديگر عوامل 
اين فيلم هستند كه تهيه كنندگي آن بر 

عهده سيدحامد حسيني است. 
جميل رستمي در كارنامه خود ساخت 
فيلم هاي س��ينمايي »چشم«، »ژاني 
گه ل« و »مرثيه برف« را دارد. فيلم سينمايي »مرثيه 
برف« در س��ال ۲۰۰۶ كانديداي اسكار معرفي شد 
و اولين فيلم در طول تاريخ اس��كار از طرف كش��ور 
عراق نام گرف��ت. »بي تار« چهارمين فيلم بلند اين 

كارگردان محسوب مي شود. 

میراثنامه

كشف خمره سفالي قرون اوليه اسلامي در كردكوي
مع��اون ميراث فرهنگي اداره كل 
ميراث فرهنگي، صنايع دس��تي و 
گردشگري گلستان از كشف يك 
عدد خمره سفالي متعلق به قرون 
اوليه اسلامي در حوالي شهرستان 

كردكوي خبر داد.
»س��ارا اخوت« اظهار ك��رد: اين 

اتفاق ديروز زماني روي داد كه يكي از كش��اورزان منطقه در حال شخم 
زمين زراعي خود جهت انجام فعاليت هاي كشاورزي بود كه بلافاصله به 
محض رويت اين ظرف سفالي، نيروي انتظامي و اداره ميراث فرهنگي را از 
اين امر مطلع كرد. او افزود: با اعلام گزارش و كارشناسان ميراث فرهنگي 
اس��تان با حضور در منطقه مورد نظر، عمليات آزادسازي، مستندنگاري، 
حفاظت اوليه و انتقال اين خمره س��فالي به موزه باستان شناسي گرگان 
صورت پذيرفت. اخ��وت ادامه داد بر طبق مطالعه ص��ورت گرفته اوليه، 
كاربرد اين خمره ها كه محل ذخيره آذوقه بوده، بر اس��اس فرم شناس��ي 
و تزئينات نقش كنده روي بدنه آن قابل مقايس��ه با خمره هاي س��فالي 

به دست آمده از لايه ۸ ترنگ تپه و متعلق به قرون مياني اسلامي است.
مع��اون ميراث فرهنگ��ي گلس��تان خاطرنش��ان كرد: مرم��ت و وصالي 
قسمت هاي شكس��ته اين خمره همچنين تهيه پرونده ثبت اين محوطه 
باس��تاني دوران اسلامي در فهرس��ت آثار ملي، از ديگر اقدامات اداره كل 
ميراث فرهنگي استان گلستان در اين زمينه خواهد بود. اين خمره سفالي 
كه با نقوش متعلق قرون اوليه اس��لامي در عمق ۵/۱ متري كش��ف شده 
ب��ود، با هماهنگي امين ام��وال اداره كل ميراث فرهنگي اس��تان به موزه 

باستان شناسي گرگان منتقل شد.

تاريخنگاري

اشغال خرمشهر 
بيس��ت و چهارم مهر ۱۳۵۹، شهر خرمشهر پس از 
بيش از سه هفته مقاومت دليرانه مردم، سرانجام به 
اشغال نظاميان رژيم بعث عراق در آمد. اين شهر در 
عمليات بيت المقدس در سوم خرداد سال ۱۳۶۱ به 

وسيله رزمندگان اسلام آزاد شد. 
در ادامه تجاوز دش��من، ارتش عراق علاوه بر غارت 
كامل ش��هر، حتي به منازل خرمش��هر رحم نكرد و 
برخي از آنها را با ۳۰۰ تن تي. ان. تي بطور كلي تخريب 
كرد اما مقاوم��ت مردم و رزمندگان ت��ا ۲۰ ماه بعد 

ادامه يافت.
پس از اشغال خرمشهر، با بررسي هاي بسيار و انجام 
چند عمليات مقدماتي، بلافاصله پس از اتمام عمليات 
فتح المبين در حالي كه قواي ارتش عراق در منطقه 
بومي خرمشهر تقويت مي شدند به تمامي يگان هاي 
تحت امر قرارگاه مركزي كربلا دستور داده شد تا با 
بازسازي و تجديد قوا به شناسايي و طراحي عمليات 

بپردازند.
عمليات »بيت المقدس« در منطقه غرب رود كارون 
و جنوب غربي اهواز و شمال خرمشهر با رمز »يا علي 
بن ابي طالب )ع( « در ۱۰ ارديبهشت ۱۳۶۱ آغاز شد 
بدين ترتيب عمليات »بيت المقدس« در منطقه غرب 
رود كارون و جنوب غربي اهواز و شمال خرمشهر با 
رمز »يا علي بن ابي طالب )ع( « در ۱۰ ارديبهش��ت 
۱۳۶۱ آغاز ش��د. اما حساسيت و اهميت هدف هاي 

ايران و عراق در اين منطقه موجب ش��د كه عمليات 
به مدت ۲۵ روز به درازا كشد و در نهايت رزمندگان 
اسلام، درحالي كه در شرايط بسيار دشوار آب و هوايي 

مي جنگيدند، در اوج اقتدار، خرمشهر را آزاد كردند.
طي عمليات آزادسازي خرمشهر كه در چهار مرحله 
اجرا شد، نيروهاي مسلح ايران كه شامل، ۱۳۵گردان 
متشكل از ۴۵ گردان ارتش، ۹۰ گردان از سپاه و بسيج 

به علاوه نيروهاي ژاندارمري، كميته انقلاب اسلامي، 
شهرباني و جهاد سازندگي بودند، در برابر هفت لشكر 
دش��من به علاوه نيمي از ادوات، توپخانه، امكانات 
مهندس��ي و زرهي ارتش عراق قرار گرفتند، ضمن 
اينكه ارتش عراق با كمك عوارض طبيعي موجود در 
منطقه )رودخانه كارون، اروند، كرخه، هورالهويزه( به 

دفاع از موقعيت خود در اين عمليات پرداخت.

كیوسك

سقوط متحدان مركل 

   فايننشال تايمز: 
اين روزنامه در صفحه اول 
خود، خبري از انتخابات 
پارلمان در ايالت باوارياي 
آلمان منتشر كرد كه در 
آن، به س��قوط متحدان 
مركل اشاره كرده است. 
آنطور كه گفته شده، نتايج 
اوليه انتخابات پارلمان در 

ايالت باوارياي آلمان نشان مي دهد كه متحدان آنگلا 
مركل اكثريت مطلق پارلماني را در اين ايالت از دست 
داده اند؛ نتيجه اي كه به نفع راست گرايان تمام شده 
و مي تواند موجب تلاطم در دولت فدرال آلمان شود. 
طبق گزارش فايننشال تايمز، نتايج اوليه انتخابات 
حاكي از آن اس��ت كه حزب »اتحاديه سوس��يال 
مسيحي« كه در انتخابات ۵ سال پيش ۴۷.۷ درصد 
آرا را به دست آورده بود، اين بار فقط ۳۵.۵ درصد آرا 
را از آن خود كرده اس��ت. اين حزب از س��ال ۱۹۵۰ 
نيروي برتر سياس��ي در باواريا بوده و اين انتخابات، 
دومين مورد از عملكرد نامناسب آنها در اين ايالت 
است. آنها در سال ۱۹۶۲ نيز اكثريت مطلق پارلماني 

را از دست داده بودند. 

    واشنگتن پست: 
صفحه اول اي��ن روزنامه، 
به تحليل ش��رايط امريكا 
و كوش��نر، دام��اد دونالد 
ترامپ، پس از بحران هاي 
پيش آمده در عربس��تان 
پرداخته است. آنطور كه 
گفته شده، دولت ترامپ 
به ويژه با روابط دوس��تانه 

كوشنر و بن س��لمان، فصل تازه اي در روابط خود با 
عربستان گش��وده بود. اين در حالي است كه پس از 
قتل خبرنگار سعودي در تركيه و ردپاي بن سلمان در 
اين ماجرا، موقعيت وليعهد عربستان، دوست و متحد 
امريكا خدشه دار شده اس��ت. آنطور كه گفته شده، 
ادعاهاي اين هفته مبني بر دستور قتل روزنامه نگار 
منتقد سعودي در استانبول شهرت شاهزاده را به عنوان 
يك طرفدار مدرنيزه و پيشرفت زير سوال برده است. 
همچنين گفته شده كه پس از گلايه مندي رسانه هاو 
تحليلگران از تعلل دونالدترامپ در واكنش به ناپديد 
شدن خاشقچي در كنسولگري عربستان در استانبول، 
ترامپ به ناچار اعلام كرد كه اگر دست داشتن عربستان 
در ناپديد شدن يا قتل احتمالي خاشقچي به اثبات 
برسد »مجازات ش��ديدي« عليه سعودي ها در نظر 
بگيرد. برخي بر اين باورند كه اين تهديد، خبر از شكاف 

عميق ميان امريكا و عربستان دارد. 

  داون: 
نيروهاي مرزي پاكستان 
پس از آنكه تلاش كردند 
در مناطق مرزي مشترك 
ب��ا افغانس��تان اق��دام به 
س��اخت موان��ع عبوري 
كنن��د، ب��ا گارد م��رزي 
افغانستان در مرز »چمن« 
درگير ش��دند. به گزارش 

صفحه اول اين روزنامه، در اين ارتباط مركز فرماندهي 
نيروهاي امنيتي در قندهار اعلام كرد كه درگيري ها 
ميان نيروهاي مرزي پس از آن اتفاق افتاد كه نظاميان 
پاكستاني وارد خاك افغانستان شدند و در اين منطقه 
پيشروي كردند. پاكستان مدت هاست اعلام كرده 
كه تصميم دارد در مناطق مرزي خود با افغانستان 
به طول ۲۴۳۰ كيلومتر سيم خاردار و موانع مرزي 
احداث كند. در اين ارتباط مركز فرماندهي نيروهاي 
امنيتي در قندهار اعلام ك��رد كه درگيري ها ميان 
نيروهاي مرزي پس از آن اتف��اق افتاد كه نظاميان 

پاكستاني وارد خاك افغانستان شدند.

بررسي افزايش خسارت هاي ناشي از بلاياي طبيعي در جهان 

گروهگوناگون|
 چند روز گذشته، روز جهاني كاهش 
اثرات بلاياي طبيع��ي بود؛ روزي كه 
از سوي مجمع عمومي سازمان ملل 
متحد در ۲۲ دس��امبر ۱۹۸۹ ميلادي با تصويب 
قطعنامه اي، روزي را به اين عنوان اختصاص دادند 
تا در جه��ت رفع و كاهش هرگون��ه اثرات بلاياي 
طبيعي، تلاش كنند. اين روزها، اخبار توفان، سيل، 
زلزله، آتش فش��ان و ...، در صدر اخبار قرار دارند. 
طبق آمار منتش��ر شده، از س��ال ۱۹۷۰ تاكنون، 
سازمان هاي امدادگر بس��ياري از فجايع طبيعي 
را مرتبط با تغييرات آب وهوايي اعلام كرده اند كه 
در س��ال هاي اخير، اين آمار افزايش قابل توجهي 
داشته است. در روزهاي گذشته نيز، از سوي هيات 
بين دولتي س��ازمان ملل، گزارشي منتشر شد كه 
در آن به ش��رايط بحراني كره زمين پرداخته شده 
است. در اين نامه گفته شده كه زمين تا اوايل سال 
۲۰۳۰، به آس��تانه تحمل افزاي��ش ۱.۵ درجه اي 
گرما مي رسد و پس از آن، جان صدها ميليون نفر 
به دليل خشكسالي شديد، آتش سوزي مراتع، سيل 

و كمبود مواد غذايي به خطر مي افتد. 
همانطور كه گفته ش��د، فجاي��ع طبيعي مرتبط 
با تغييرات اقليمي، روز به روز بيش��تر ش��ده و در 
سال هاي اخير، خسارات ناش��ي از اين رويدادها، 
افزاي��ش قابل توجهي داش��ته اس��ت. بر اس��اس 
تازه ترين گزارش هاي منتشر شده، خسارت بلاياي 
طبيعي مانند توفان، خشكسالي، سيل و گرما در 
س��ال هاي ۱۹۷۸ تا ۱۹۹۷، حدود ۸۹۵ ميليارد 

دلار برآورد شد. 
اين در حالي اس��ت كه در دوره بيست ساله دوم - 
بين س��ال هاي ۱۹۹۸ تا ۲۰۱۷- اين خسارت ها 
افزاي��ش ۱۵۱ درصدي داش��ته و ب��ه ۲.۲۵ هزار 
ميليارد دلار رسيده اس��ت. آنطور كه گفته شده، 
در اين س��ال ها، امريكا و چين بيش��ترين تلفات 
اقتصادي را متحمل شده اند؛ كشورهايي كه طبق 
گزارش هاي منتشر شده، بزرگ ترين توليدكننده 
آلاينده ها در جهان هس��تند. در سال هاي اخير، 

چين تلاش ه��اي گس��ترده اي در جهت كاهش 
آلودگي ها داشته، اما به نظر مي رسد دونالد ترامپ، 
هدفي جز نابودي زمين ندارد. او با خروج از توافق 
اقليمي پاريس، در اين تلاش اس��ت كه ثابت كند 
انس��ان، هيچ نقش��ي در تغييرات اقليمي ندارد. 
او ب��ر خلاف برنامه هاي ارايه ش��ده و اصرار جوامع 
جهاني بر كاهش آلاينده ها، تاكيد بر اس��تفاده از 

سوخت هاي فسيلي دارد.
 بر اساس تازه ترين آمار، در بين سال هاي ۱۹۹۸ 
تا ۲۰۱۷، خس��ارت ناش��ي از حوادث طبيعي در 
امريكا حدود ۹۴۴.۸ ميلي��ارد دلار بود و اين رقم 
در چين به ۴۹۲.۲ ميليارد دلار رس��يد. در هفته 
گذش��ته، توفان مايكل با درنورديدن ش��هرهاي 
ساحلي فلوريدا خسارات زيادي بر جاي گذاشته 
و منجر به كشته شدن تعدادي از شهروندان شد. 
همچنين، طبق گزارش هاي منتش��ر شده، بر اثر 
اين توفان، ساختمان هاي بسياري تخريب و برق 
بسياري از مناطق قطع شد. همچنين آسيب هاي 
فراواني به زيرس��اخت هاي شهري وارد شد. طبق 
اع��لام مركز ملي توف��ان ايالات متح��ده امريكا، 
مايكل سومين توفان قدرتمندي است كه تاكنون 

خشكي هاي ايالات متحده امريكا را در نورديده و 
باعث ويراني هاي بسياري از جمله سقوط درختان، 
در هم شكستن س��اختمان ها و نيز سقوط سقف 
مدارس و خانه ها ش��ده اس��ت. پي��ش از اين نيز، 
توفان  هاي قدرتمن��د ديگري مناطقي از امريكا را 
تخريب كردند كه همچنان، بسياري از آن شهرها 
با بحران بودجه براي بازسازي مواجه هستند. طبق 
گزارش هاي منتشر شده، در سال ۲۰۱۷ ميلادي 
بلاياي طبيعي ۳۰۶ ميليارد دلار به امريكا خسارت 
وارد كرده است. وقوع توفان هاي مخرب و چندين 
آتش س��وزي جنگلي به ثبت اين ركورد بي سابقه 
كم��ك كرده و نگراني ه��ا را در م��ورد پيامدهاي 
بلاياي طبيعي در آينده اين كش��ور افزايش داده 
است. آنطور كه گفته ش��ده، توفان »هاروي« كه 
موجب وقوع سيلاب بي س��ابقه در »هوستون« و 
مناطق اطراف آن ش��د پرهزينه ترين حادثه سال 
۲۰۱۷ بوده كه ۱۲۵ ميليارد دلار خس��ارت برجا 
گذاشته اس��ت. اين آمار در حالي منتشر شده كه 
دونالد ترامپ، به بهانه هزينه بر بودن، دستور خروج 
امري��كا از توافقنامه مربوط به تغيي��رات اقليمي 

پاريس را صادر كرد.

ساكنان نامهربان زمين 

آمارنامه
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